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Αθήνα, σήµερα στις 3 Οκτωβρίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι η Ειδική Μόνιµη Επι-
τροπή Ισότητας, Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου κα-
ταθέτει την έκθεσή της, για την Α’ Σύνοδο της Βουλευτικής
Περιόδου, σύµφωνα µε το άρθρο 43Α παράγραφος 6 του Κανο-
νισµού της Βουλής.

Η εν λόγω έκθεση θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερι-
νής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα έκθεση λόγω µεγάλου όγκου δεν κατα-
χωρίζεται στα Πρακτικά και βρίσκεται σε αρχείο µορφής PDF στο
παρακάτω ηλεκτρονικό σύνδεσµο:

https://www.hellenicparliament.gr/UserFiles/510129c4-d278-
4 0 e 7 - 8 0 0 9 -
e77fc230adef/%CE%95%CE%9A%CE%98%CE%95%CE%A3%C
E%97_%CE%9A_%CE%91_%CE%99%CE%A3%CE%9F%CE%A
4%CE%97%CE%A4%CE%91%CE%A3%20%CE%9D%CE%95%
CE%9F%CE%9B%CE%91%CE%99%CE%91%CE%A3%20%CE
%91%CE%9D%CE%98%CE%A1%CE%A9%CE%A0%CE%99%C
E%9D%CE%A9%CE%9D%20%CE%94%CE%99%CE%9A%CE%
91%CE%99%CE%A9%CE%9C%CE%91%CE%A4%CE%A9%CE
%9D_%CE%A4%CE%95%CE%9B%CE%99%CE%9A%CE%9F_1.
pdf

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρω-
µατική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών: «Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης Υπηρεσιών για τη
χρηµατοδότηση, λειτουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση της
Αττικής Οδού».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 26 Σεπτεµβρίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής και των άρθρων. Η εγ-
γραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το τέλος της
οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.

Καλώ στο Βήµα την εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, την κ.
Μαρία - Ελένη Σούκουλη να πάρει τον λόγο. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής
οµιλητών.

Ορίστε, κυρία Σούκουλη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σήµερα στην ολοµέ-

λεια του ελληνικού Κοινοβουλίου το σχέδιο νόµου για την: «Κύ-
ρωση Σύµβασης Παραχώρησης Υπηρεσιών για τη χρη-
µατοδότηση, λειτουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση της Αττι-
κής Οδού» από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, πριν προχωρήσω µε την εισήγησή
µου να εκφράσω και εδώ, στο λίκνο της δηµοκρατίας, τη βαθιά
µου οδύνη για τους δύο συντοπίτες µου που έχασαν τόσο άδικα
και τόσο τραγικά τη ζωή τους στην φονική πυρκαγιά που είχαµε
στον Δήµο Ξυλοκάστρου - Ευρωστίνης στην Κορινθία µας. Μια
πυρκαγιά που πραγµατικά κατέστρεψε καλλιέργειες, φυσικό
πλούτο και περιουσίες.

Επίσης, θα ήθελα να εκφράσω και τις ευχαριστίες µου στους
ανθρώπους του καθήκοντος, στους πυροσβέστες, στους αστυ-
νοµικούς, στον Στρατό και βεβαίως, στους εθελοντές µας για τις
υπεράνθρωπες προσπάθειές τους απέναντι στην πύρινη λαί-
λαπα. Και επειδή βρέθηκα στο πεδίο, πραγµατικά ήταν συγκινη-
τική η αυταπάρνηση µε την οποία επιτέλεσαν το καθήκον τους.
Θέλω και από εδώ, από αυτό το Βήµα, να πω ότι τώρα είναι η
ώρα η πολιτεία να σταθεί δίπλα σε όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους που επλήγησαν και να ξεκινήσουµε άµεσα την προσπάθεια
αποκατάστασης των ζηµιών που άφησε πίσω της η πυρκαγιά. 

Τώρα είναι η ώρα να βρούµε και να δούµε τα λάθη και τις πα-
ραλείψεις, ώστε να δοθούν πειστικές απαντήσεις στους ανθρώ-
πους του τόπου µου που τις ζητούν και είναι δικαιολογηµένες οι
αιτιάσεις τους και βεβαίως, πρέπει να διασφαλίσουµε πως δεν
θα επαναληφθεί µια τέτοια τραγωδία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο η σύµβαση παραχώρησης που αφορά τον αυτοκινητό-
δροµο που άλλαξε την κυκλοφοριακή ροή στο λεκανοπέδιο της
Αττικής, που άλλαξε προς το καλύτερο κυριολεκτικά την καθη-
µερινότητα της ζωής των κατοίκων της Αττικής. Εάν θέλετε
πραγµατικά να δώσουµε ένα αδόκιµο KPI, αυτό θα ήταν πώς αλή-
θεια θα µπορούσε να φανταστεί κάποιος τη ζωή του πια, χωρίς
την Αττική Οδό. Νοµίζω ότι η απάντηση όλων µας θα ήταν κοινή
και αυτό αποδεικνύει τη σηµασία αυτού του εµβληµατικού έργου
υποδοµής που ακόµα και σήµερα παράγει υπεραξία τόσο για την
ελληνική κοινωνία, όσο βεβαίως και για την εθνική µας οικονοµία. 

Το σχέδιο νόµου που καλούµαστε να ψηφίσουµε σήµερα

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’
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πράττει ακριβώς αυτό που δεσµευτήκαµε απέναντι στον ελληνικό
λαό στις εθνικές εκλογές. Να νοµοθετούµε, καλύπτοντας τις
ανάγκες του σήµερα των πολιτών του τόπου µας, αλλά παράλ-
ληλα και να προσπαθούµε να εξασφαλίσουµε την ελάφρυνση
των νέων γενιών του αύριο από τα βάρη του παρελθόντος. Αυτό
ακριβώς πράττουµε µε το εφάπαξ τίµηµα των 3,27 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ για την παραχώρηση εκµετάλλευσης της Αττικής
Οδού που καταφέρνει να µειώσει το δηµόσιο χρέος µας κατά
µιάµιση µονάδα. Αυτό πράττουµε και µε το 7,5% των πάσης φύ-
σεως εσόδων εκµετάλλευσης ετησίως που θα εισπράττει το ΤΑΙ-
ΠΕΔ, καθώς επίσης και µε τα έργα που η νέα παραχωρησιούχος
θα κάνει, όσον αφορά επενδύσεις ύψους 380 εκατοµµυρίων
ευρώ, κινήσεις που εν συνεχεία θα δηµιουργήσουν ένα µεγαλύ-
τερο δηµοσιονοµικό χώρο που έχουµε τόσο µεγάλη ανάγκη για
αναπτυξιακούς σκοπούς.

Όπως δήλωσε και ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών
στην πρώτη συνεδρίαση, το όφελος για το ελληνικό δηµόσιο δύ-
ναται σύµφωνα µε τον ΟΔΔΗΧ να φτάσει τα 7 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Μία παραχώρηση 7 δισεκατοµµυρίων. Να το σκεφτούµε.
Και δεν τελειώνουν εκεί τα οφέλη. Σε µια κρίσιµη για τα ελληνικά
νοικοκυριά περίοδο η σύµβαση προβλέπει τη µείωση των διοδίων
από την Κυριακή που µπαίνει ο νέος παραχωρησιούχος από τα
2,8 ευρώ στα 2,5 ευρώ. Η µείωση αφορά επιβατικά οχήµατα, ελα-
φρά εµπορικά οχήµατα και αυτοκίνητα µε τροχόσπιτα. Όπως,
επίσης, πολύ σηµαντικό είναι κάτι που δεν προβλεπόταν στην
προηγούµενη σύµβαση και αφορά τα επιβατικά αυτοκίνητα ατό-
µων µε αναπηρία που απαλλάσσονται από τα τέλη διοδίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η από 23 Μαΐου 1996 σύµβαση
παραχώρησης, η οποία κυρώθηκε µε τον ν.2445/1996, ΦΕΚΑ274
και η διάρκειά της λήγει το Σάββατο στις 5 Οκτωβρίου του 2024
αποτέλεσε µία επιτυχηµένη σύµπραξη ιδιωτικού και δηµοσίου
τοµέα και έρχεται τώρα, διαµέσου της διεξαγωγής διαγωνισµού
για την εκ νέου παραχώρηση από το ΤΑΙΠΕΔ να παράγει υψηλές
υπεραξίες για την εθνική οικονοµία. Φιλοδοξία και στρατηγικός
στόχος της νέας σύµβασης παραχώρησης για τα επόµενα είκοσι
πέντε χρόνια είναι η διατήρηση της αξίας του αυτοκινητοδρόµου
προς όφελος των χρηστών αλλά και όλων των πολιτών στην ευ-
ρύτερη περιοχή. Και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι αυτός ο αυτοκι-
νητόδροµος είναι περιουσιακό στοιχείο του ελληνικού κράτους.
Και ναι, επειδή ακούστηκαν και στην επιτροπή µας ιδεολογικο-
πολιτικές αντιρρήσεις για την ορθότητα τέτοιων συµπράξεων ή
για τη δυνατότητα του ελληνικού δηµοσίου να αναλάβει την ευ-
θύνη διαχείρισης ανάλογων έργων υποδοµής, θα ήθελα να το-
νίσω ότι η Κυβέρνησή µας και η παράταξή µας, η παράταξη της
Νέας Δηµοκρατίας, επιθυµεί έναν δηµιουργικό ιδιωτικό τοµέα
που θα δρα υπεύθυνα, θα στηρίζει την εργασία, την απασχό-
ληση, την επιχειρηµατικότητα και ναι, θα µπορεί να συνεργάζεται
µε τον δηµόσιο τοµέα µε διαφάνεια, γνωρίζοντας ότι πρώτα και
πάνω απ’ όλα για το κράτος έρχεται η ακέραια εξυπηρέτηση του
δηµοσίου συµφέροντος. 

Η µεγαλύτερη από τις εννιά συνολικά αποκρατικοποιήσεις που
ολοκλήρωσε το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
όπως ανέφερε και ο αρµόδιος Υπουργός τον τελευταίο χρόνο,
εκτελείται και µε βάση τη συσσωρευµένη εµπειρία υλοποίησης
της πρώτης σύµβασης εκτελείται µε τρόπο που να εξασφαλίζει
την εύρυθµη λειτουργία του αυτοκινητόδροµου µε την προ-
σφορά υψηλού επιπέδου υπηρεσιών, µε κορωνίδα φυσικά την
προσφερόµενη οδική ασφάλεια για τους χρήστες -το ακούσαµε
και στην επιτροπή µας- αλλά και µε τη συµµόρφωση µε τους
όρους που καθορίζονται από τους εγκεκριµένους περιβαλλοντι-
κούς όρους του έργου παραχώρησης, όπως επίσης και µε τα
οριζόµενα στις περιβαλλοντικές άδειες, ιδιαίτερα βεβαίως λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν τις νέες συνθήκες που διαµορφώνει η κλιµα-
τική αλλαγή, όπως σωστά προβλέπει η σύµβαση.

Παράλληλα είναι εγγυηµένη η διαρκής διαθεσιµότητα του
έργου παραχώρησης µε σκοπό να µην παρεµποδιστούν οι χρή-
στες από το να χρησιµοποιούν ελεύθερα τον αυτοκινητόδροµο
και ορίζεται ρητά ότι ο παραχωρησιούχος θα αξιολογείται κάθε
δύο έτη, αλλά και µεµονωµένα επί των βασικών δεικτών απόδο-
σης. Μάλιστα σε περίπτωση αδυναµίας επίτευξης των στόχων
προβλέπεται η επιβολή χρηµατικών ποινών.

Σε αυτό το σηµείο αξίζει να εξάρουµε τη δουλειά και της ηγε-
σίας του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, αλλά και των
στελεχών του, διότι είναι η πρώτη φορά στην Ελλάδα που αυτο-
κινητόδροµος περνά µε διαγωνισµό σε µία νέα περίοδο παραχώ-
ρησης µε νέο παραχωρησιούχο. Καταλαβαίνουµε όλοι ότι µια
τέτοια µετάβαση σε τόσο στενά χρονικά όρια απαιτεί µεθοδικό-
τητα και άρτιο συντονισµό µεταξύ όλων των µερών, προκειµένου
να διευθετηθούν όλες οι απαραίτητες ρυθµίσεις, ώστε να προ-
χωρήσει η διαδικασία άµεσα και αποτελεσµατικά, όπως και προ-
χώρησε. 

Και εδώ θέλω να σταθώ και σε κάτι επίσης πάρα πολύ σηµαν-
τικό για εµάς, για την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµο-
κρατίας και για την Κυβέρνηση -το διαπιστώσαµε γιατί καλέσαµε
τους φορείς και τους εργαζόµενους του σωµατείου εργαζοµέ-
νων της Αττικής Οδού- ότι οι εργαζόµενοι διασφαλίζουν τα δι-
καιώµατά τους. Ο παλιός παραχωρησιούχος ο οποίος ήταν
καλεσµένος στην επιτροπή των φορέων είπε ότι θα αποζηµιω-
θούν πλήρως, αλλά και ο νέος παραχωρησιούχος δήλωσε ότι
έχουν εξασφαλισµένη εργασιακή θέση, εφόσον το επιθυµούν και
για την επόµενη µέρα της υπογραφής της σύµβασης. Αυτό είναι
κάτι πολύ σηµαντικό για όλους µας και βεβαίως θα το παρακο-
λουθούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας τη νέα
σύµβαση παραχώρησης της Αττικής Οδού, ενός αυτοκινητόδρο-
µου - σύµβολο µιας Ελλάδας που κινείται στον δρόµο της προ-
όδου και της σύγκλισης µε τα προηγµένα ευρωπαϊκά κράτη, ένα
έργο που αγκάλιασαν οι πολίτες, αξιολογώντας ότι το όφελος
από τη χρήση του υπερκαλύπτει το κόστος των πληρωµών. Και
θα µου επιτρέψετε να θεωρώ αυτή τη στάση των πολιτών ως το
ισχυρότερο κριτήριο επιτυχίας αυτού του έργου. Και αυτό νοµίζω
ότι είναι ένα καθαρό µήνυµα για όλους µας, είναι ένα καθαρό µή-
νυµα για όλα τα κόµµατα, ότι οι πολίτες κρίνουν και αναγνωρί-
ζουν τις καλές πρακτικές της πολιτείας, όπως ακριβώς
στηλιτεύουν και τα ελλείµµατά της.

Τα σηµαντικά έργα υποδοµών έχουν ακριβώς αυτές τις ευερ-
γετικές ιδιότητες που µπορούν ριζικά να αλλάζουν την κοινωνική
και την οικονοµική ζωή µας, τόσο συλλογικά, όσο και ατοµικά.
Γι’ αυτό και η υλοποίησή τους αποτελεί -και ορθώς- οικονοµικό,
κοινωνικό και πολιτικό ζητούµενο. Και να µου επιτρέψετε ως Βου-
λευτής Κορινθίας, εκτός από εισηγήτρια του νοµοσχεδίου, να πω
ότι ένα τέτοιο πολύ σηµαντικό έργο είναι και στην Κορινθία µας
το φράγµα του Ασωπού που οι πολίτες περιµένουν επί δεκαετίες
υποµονετικά. Και είµαι σίγουρη ότι η Κυβέρνησή µας θα είναι
αυτή που θα δώσει τη λύση σε κάτι που πραγµατικά σήµερα που
µιλάµε φαίνεται δυσεπίλυτο στα µάτια των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η
Κυβέρνησή µας έχουν αποδείξει έµπρακτα ότι έχουν το θάρρος
να αναλαµβάνουν την ευθύνη να συνεχίσουµε, παρά τις δυσκο-
λίες, στον ασφαλή δρόµο της σταθερότητας, εναρµονισµένοι µε
τις ιδιαίτερες οικονοµικές και κοινωνικές συνθήκες που επικρα-
τούν διεθνώς, αλλά και στην πατρίδα µας, µακριά από τις σειρή-
νες της οπισθοδρόµησης, µακριά από τις σειρήνες της
καθυστέρησης και µε πυξίδα πρώτα και πάνω από όλα την υπε-
ράσπιση του δηµοσίου συµφέροντος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Σούκουλη και για την οικονοµία -όχι συνέπεια
απλώς- του χρόνου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 4
Οκτωβρίου 2024:

Α. Επίκαιρες Ερωτήσεις Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1441/30-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Φθιώτιδας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρα-
τία» κ. Ιωάννη Οικονόµου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας µε θέµα: «Οι συνθήκες δηµογραφικής κατάρρευ-
σης στην Φθιώτιδα αναδεικνύουν την ανάγκη στοχευµένων πο-
λιτικών ανά περιφέρεια για το δηµογραφικό».
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2. Η µε αριθµό 1428/26-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αργολίδας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Γεωργίου Γαβρήλου προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Χωρίς παιδιατρική κλινική παραµένει το Γενικό
Νοσοκοµείο του Νοµού Αργολίδας».

3. Η µε αριθµό 1437/30-9-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ασηµίνας Διγενή προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Να
προσληφθεί άµεσα µόνιµο προσωπικό στην Ανώτατη Σχολή
Καλών Τεχνών και να επαναλειτουργήσουν τα εργαστήρια που
καταργούνται στην ΑΣΚΤ».

4. Η µε αριθµό 1423/23-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη επανέκδοσης
εγκυκλίου για το σχολικό έτος 2023 - 2024 και 2024 - 2025 για
µη προσµέτρηση καταχωρισµένων απουσιών µαθητών και µαθη-
τριών που φοιτούν σε σχολικές µονάδες της πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, οι οποίες απουσίες δεν οφείλον-
ται σε υπαιτιότητά τους, αλλά σε αντικειµενικούς λόγους ανωτέ-
ρας βίας ή σχολικές δραστηριότητες που διοργανώνονται υπό
την εποπτεία και έγκριση του Υπουργείου σας».

5. Η µε αριθµό 1426/25-9-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Φλώρινας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Θεοπίστης Πέρκα προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας µε θέµα: «Μονιµοποίηση των Πυροσβεστών
Πενταετούς Υποχρέωσης (ΠΠΥ)».

6. Η µε αριθµό 1434/30-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα:
«Ίδρυση πυροσβεστικού σταθµού στη Θέρµη Θεσσαλονίκης».

Β. Επίκαιρες Ερωτήσεις Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1430/27-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κορινθίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Γεωργίου Ψυχογιού προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Πότε τελικά θα φτάσει ο
προαστιακός στο Λουτράκι; Η τοπική κοινωνία και οι φορείς ζη-
τούν συγκεκριµένες απαντήσεις και άµεσες ενέργειες».

2. Η µε αριθµό 1438/30-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Να µην απολυ-
θούν οι εργαζόµενοι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου στις υπη-
ρεσίες καθαριότητας, φύλαξης και σίτισης των δηµοσίων
µονάδων υγείας και µε νοµοθετική ρύθµιση να µετατραπούν οι
συµβάσεις τους σε αορίστου χρόνου µε πλήρη εργασιακά και µι-
σθολογικά δικαιώµατα».

3. Η µε αριθµό 1424/23-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µε θέµα: «Εγκατάσταση υπεράκτιων αιολικών πάρκων
στη θαλάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους γύρω από τη Σα-
µοθράκη και την Αλεξανδρούπολη».

4. Η µε αριθµό 1429/27-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά»
κ. Δηµητρίου Τζανακόπουλου προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη µε θέµα: «Πότε θα αντιµετωπίσει επιτέλους η Κυβέρ-
νηση τα συνεχιζόµενα περιστατικά αστυνοµικής βίας;».

5. Η µε αριθµό 1432/27-9-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Καλλιόπης Βέττα προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Επανεξέταση του πλαι-
σίου για τη δωρεάν µεταφορά µαθητών».

6. Η µε αριθµό 1439/30-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Βασιλείου Μεταξά προς τον Υπουργό Υγείας
µε θέµα: «Συνέχιση της λειτουργίας των κινητών µονάδων ψυχι-
κής υγείας στη Θεσσαλία µε ευθύνη του κράτους».

7. Η µε αριθµό 1440/30-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Για τη συνέχεια
λειτουργίας υπηρεσιών και τη διασφάλιση θέσεων εργασίας µε
πλήρη εργασιακά δικαιώµατα στις δοµές απεξάρτησης που υπά-
γονται σε ψυχιατρικά νοσοκοµεία και αναµένεται να ενταχθούν
στον Εθνικό Οργανισµό Πρόληψης και Αντιµετώπισης Εξαρτή-
σεων (ΕΟΠΑΕ)».

Αναφορές - Ερωτήσεις (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανο-
νισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5857/15-7-2024 ερώτηση του Βουλευτή Φλώ-
ρινας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Σταύ-
ρου Παπασωτηρίου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µε θέµα: «Πρόοδος εκπόνησης µελετών Πολεοδοµι-
κών Σχεδίων Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Φλώρινας».

Καλώ στο Βήµα τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία τον κ. Χαράλαµπο Μαµουλάκη. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από συζήτηση και στις επι-
τροπές καλούµαστε σήµερα να τοποθετηθούµε και σε επίπεδο
Ολοµέλειας για την κύρωση της σύµβασης µιας παραχώρησης,
η οποία πραγµατικά είναι καινοφανής για τα ελληνικά χρονικά,
υπό την έννοια ότι είναι για πρώτη φορά που παραλαµβάνει το
ελληνικό δηµόσιο, οι Έλληνες φορολογούµενοι µια κορυφαία
οδική αρτηρία, η οποία µπορεί να αποφέρει -και θα εξηγήσω πα-
ρακάτω- τεράστια έσοδα στο ελληνικό δηµόσιο, πολλαπλάσια
από αυτά στα οποία προτίθεται η Κυβέρνηση να προχωρήσει, µια
οδική αρτηρία η οποία, αν µη τι άλλο, αυτά τα είκοσι και πλέον
χρόνια έχει ένα θετικό αποτύπωµα, προφανέστατα όχι µόνο σε
επίπεδο κυκλοφορίας και βελτίωσης ποιότητας ζωής, αλλά και
σε επίπεδο ασφάλειας του λεκανοπεδίου και των διερχόµενων
οχηµάτων και πολιτών. 

Όµως υπάρχει ένα κοµβικό ζήτηµα πολιτικού χαρακτήρα για
εµάς και εδώ είναι και η τεράστια διαφορά µας από την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, µια βαθιά πολιτική διαφορά όσον
αφορά το πώς εµείς αντιλαµβανόµαστε το δηµόσιο συµφέρον
και τις δηµόσιες υποδοµές. 

Και εξηγούµαι: Η Αττική Οδός πραγµατικά µπορεί να εισφέρει
τεράστια έσοδα στα δηµόσια οικονοµικά της χώρας, να δώσει
µια τεράστια ώθηση για την ανάπτυξη επόµενης γενιάς έργων
υποδοµής στον τόπο και ειδικά στο λεκανοπέδιο που έχει πολλές
ανάγκες. Να θυµίσω ότι σε αντίστοιχες περιπτώσεις επί κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ υπήρχαν προτάσεις η τοπική αυτοδιοίκηση να αντ-
λήσει πόρους από αυτό. Άρα απαιτείται η δηµιουργία ενός
δηµόσιου φορέα που θα µπορεί να αναλάβει την Αττική Οδό, να
έχει τα έσοδα που τώρα παραχωρούµε στον παραχωρησιούχο
αβρόχοις ποσί, µε έναν έλεγχο, γιατί δεν υπάρχει πλέον κατα-
σκευαστικό έργο, το έργο ολοκληρώθηκε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι και τώρα µιλάµε ξεκάθαρα µόνο για λειτουργία και
συντήρηση. Τι σηµαίνει αυτό; Προφανέστατα υπάρχουν απαιτή-
σεις για τη συντήρηση, αλλά, αν µη τι άλλο, όχι σοβαρά έργα. 

Τι λέµε, λοιπόν, εµείς; Απαιτείται ένας σοβαρός δηµόσιος το-
µέας µε βραχίονες που θα επιτρέπουν να µπει σε επίπεδο συν-
τήρησης ή οτιδήποτε άλλο ο ιδιώτης, αλλά τον κύριο επιτελικό
ρόλο θα τον έχει το ελληνικό δηµόσιο. 

Και εξηγούµαι για τα έσοδα. Θα παραθέσω επτά κατά την
άποψή µας βασικούς, θεµελιώδεις λόγους, για τους οποίους
αυτή η σύµβαση που καλείστε σήµερα και εσείς, κύριοι της Συµ-
πολίτευσης, να υπερψηφίσετε είναι µια σύµβαση που ζηµιώνει
τα µάλα το ελληνικό δηµόσιο. Υπάρχουν τεράστιες απώλειες
εσόδων κατά την άποψή µας, διότι τα 3,27 δισεκατοµµύρια και
το 7,5% επί του τζίρου και τα επόµενα χρόνια είναι σπυρί της
άµµου, είναι πινάκιο φακής σε σχέση πάντοτε, όχι ως απόλυτο
νούµερο προφανώς, µε αυτά που θα κερδίσει ο εργολάβος - πα-
ραχωρησιούχος, η γνωστή εταιρεία η οποία, αν µη τι άλλο, έχει
δηµιουργήσει συνθήκες συγκεντροποίησης στην ελληνική αγορά
µε πολλές στρεβλώσεις και σίγουρα αυτό πυροδοτεί την ακρί-
βεια και τον πληθωρισµό. Θα µιλήσω αναλυτικά γι’ αυτό και πα-
ρακάτω.
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Επτά λόγοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ο πρώτος και κύ-
ριος νοµίζω εξηγήθηκε, η τελείως διαφορετική στρατηγική προ-
σέγγιση κατά τον ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε τη Νέα Δηµοκρατία. Η
άποψη του κυβερνώντος κόµµατος της συντηρητικής παράταξης
είναι «εκχωρούµε τα πάντα, βρίσκουµε το τίµηµα και προχωράµε
παρακάτω». Έτσι τι συµβαίνει; Έτσι χάσαµε το σύνολο των λιµέ-
νων της χώρας, τις οδικές αρτηρίες που ιδιωτικοποιούνται όλες,
τις πύλες εισόδου, όπως τα αεροδρόµια. Αυτή δεν είναι τακτική.
Στο τέλος θα έρθει ένας µεγάλος όµιλος -προφανώς διεθνής- ο
οποίος ενδεχοµένως θα αναλάβει αυτά τα έργα, µε ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται και για την εθνική υπόσταση και τα θέµατα ασφαλείας
της χώρας. Να θυµίσω ότι πρόσφατα εξαγοράστηκε ένας πολύ
µεγάλος ενεργειακός όµιλος και πλέον είναι αραβικών συµφε-
ρόντων και έχει ουσιαστικά καταλάβει ή έχει σε πολύ µεγάλες
ποσότητες ισχύος τις ανεµογεννήτριες στη χώρα. 

Δεύτερος βασικός λόγος: Ξεκινάω από τα ήπια και θα κλιµα-
κώσω. Είκοσι πέντε χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
η διάρκεια της εν λόγω σύµβασης παραχώρησης. Είναι το µέγι-
στο κατά τον νόµο διάστηµα που µπορεί το ελληνικό δηµόσιο να
παραχωρήσει µια υποδοµή του. 

Συνήθως η διεθνής πρακτική τι λέει; Όταν εξαντλείται αυτό το
χρονικό διάστηµα τότε πρέπει και τα έσοδα να είναι τα µέγιστα
δυνατά, πράγµα το οποίο εδώ αν µη τι άλλο δεν συµβαίνει. Και -
προσέξτε- µε το πέρας των είκοσι πέντε ετών θα έχουµε πλέον
µια Αττική Οδό γηρασµένη, µια Αττική Οδό που θα αριθµεί ήδη
πενήντα χρόνια λειτουργίας.

Και τι έρχεται εδώ ο ανάδοχος να προτείνει -πάµε στο τρίτο
µας επιχείρηµα- περί συντηρήσεως; Τριακόσια ογδόντα εκατοµ-
µύρια ευρώ στα είκοσι πέντε χρόνια -το τονίζω-, δηλαδή κάτι πε-
ρισσότερο από δεκαπέντε εκατοµµύρια ευρώ ετησίως, για να
συντηρήσει µία αρτηρία εβδοµήντα χιλιοµέτρων η οποία γηρά-
σκει. Δεν είναι η Αττική Οδός του 2010 ίδια µε την Αττική Οδό
του 2045. Όσοι συνάδελφοι µηχανικοί είστε στην Αίθουσα αντι-
λαµβάνεστε ότι το ποσό αυτό είναι ελάχιστο για τις ανάγκες συν-
τήρησης αυτής της αρτηρίας. 

Ψάξαµε να βρούµε τις υποχρεώσεις που συνδέονται άρρηκτα
µε το συγκεκριµένο ποσό των 380 εκατοµµυρίων ευρώ, να
δούµε: έχει αλλαγή οδοστρώµατος, καταστρώµατος, τάπητα;
Έχει «New Jersey» διαχωριστικά στοιχεία που ενισχύουν την
ασφάλεια; Έχει υαλοπετάσµατα; Έχει επενδύσεις τάφρου; Τι
είναι αυτό; Δεν υπάρχει ούτε µία τεχνική περιγραφή για τις υπο-
χρεώσεις, υποτίθεται, του αναδόχου - παραχωρησιούχου εργο-
λάβου για το έργο αυτό, καµµία. Είναι αυτή η δηµιουργική
ασάφεια, ότι θα επενδύσει 380 εκατοµµύρια ευρώ. Σας θυµίζω
τι έγινε µε την «HELLENIC TRAIN» και τα 600 εκατοµµύρια ευρώ
που είχε υποχρέωση να δαπανήσει, να επενδύσει στον ελληνικό
σιδηρόδροµο και δυστυχώς, κυρίως επί υπουργίας του κ. Καρα-
µανλή, δεν υπήρχε καµµία πίεση από το δηµόσιο, δεν επένδυσε
τίποτα και τα αποτελέσµατα είναι γνωστά µε την τραγωδία και
το έγκληµα των Τεµπών. Άρα, λοιπόν, αυτή η δηµιουργική ασά-
φεια που διέπει τη σύµβαση µάς προβληµατίζει επίσης πολύ. 

Και ένα σηµείο εδώ, για τα προσαρτήµατα, παραρτήµατα της
συµβάσεως. Ζητήσαµε, κύριε Ταχιάο, σε προηγούµενες επιτρο-
πές -δεν ήσασταν παρών, ήταν όµως ο κ. Σταϊκούρας- να κατα-
τεθούν πριν τη συνεδρίαση τα προσαρτήµατα τα οποία
συνδέονται άρρηκτα µε τη σύµβαση παραχώρησης. Ήρθαν χθες
λοιπόν δεκαεπτά –το τονίζω- τον αριθµό. Όµως τρία είναι τα βα-
σικά, τρία είναι αυτά που καίνε, τρία είναι αυτά που καταδει-
κνύουν ότι ο συµβασιούχος θα εισπράξει αυτά τα χρόνια πολύ
παραπάνω από 25 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό ορίζεται και από
το business plan. Προφανώς επικαλούνται ιδιωτικότητα. Άκου-
σον άκουσον! Πρόκειται για δηµόσια σύµβαση, µιλάµε για το ελ-
ληνικό δηµόσιο, για περιουσία του ελληνικού δηµοσίου και
επικαλούνται εµπιστευτικότητα για κάτι τέτοιο. Αυτό, όπως αντι-
λαµβάνεστε, προκαλεί θυµηδία, για να µην πω οργή, διότι µιλάµε
για την περιουσία των Ελλήνων φορολογουµένων, µιλάµε για µια
εκπληκτική υποδοµή που µπορεί να προσφέρει πάνω από 25 δι-
σεκατοµµύρια στους Έλληνες φορολογούµενους. 

Και τι γίνεται εδώ; Έρχεται ο παραχωρησιούχος µε 3,27 δισε-
κατοµµύρια εµπροσθοβαρώς και 7,5% επί του τζίρου για τα υπό-
λοιπα είκοσι πέντε έτη. Αυτή η διαφορά, 7 δισεκατοµµύρια

δηλαδή αθροιστικά στα είκοσι πέντε χρόνια, όταν µπορεί να είναι
πολλαπλάσιο το όφελος για το ελληνικό δηµόσιο, αν αυτή δεν
είναι µια αποικιοκρατικού τύπου σύµβαση τότε τι είναι, κύριοι συ-
νάδελφοι, τι άλλο θα µπορούσε να ήταν; Το να εκχωρούµε αυτή
την υποδοµή στρατηγικής σηµασίας και τεράστιας δυνατότητας
απόκτησης εσόδων στη γνωστή εταιρεία νοµίζω ότι αυτό είναι
κάτι το οποίο δεν µπορεί παρά να επισηµανθεί. 

Και µένω στο τίµηµα γιατί τα µαθηµατικά είναι αµείλικτα. Εδώ
είναι, πεισµατάρικα, και δείχνουν τη διαφορά. Και όχι να πανη-
γυρίζει αλαλάζων ο Πρωθυπουργός ότι αποµείωσε -αν είναι δυ-
νατόν!- τα διόδια τέλη στα 2,5 ευρώ! Τι ντροπή, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι! Μια υποδοµή για την οποία –προσέξτε- για είκοσι
πέντε χρόνια πλήρωναν οι Έλληνες πολίτες, οι χρήστες της Ατ-
τικής Οδού 2,5 ευρώ και 2,80 εσχάτως. Γιατί όµως; Γιατί είναι
ένα έργο το οποίο ολοκληρωνόταν µε κατασκευαστικό αντικεί-
µενο. Τώρα δεν υπάρχει κανένα κόστος κατασκευαστικό και το
τίµηµα είναι το ίδιο. Τα διόδια έπρεπε να είναι περί του ενός
ευρώ, ακόµα και αν προχωρούσαµε στη διαδικασία τη δική σας.
Επιβαρύνετε και ενισχύετε τον πληθωρισµό και την ακρίβεια µε
αυτόν τον τρόπο. Και είναι και βαθιά αντιαναπτυξιακό, διότι το
µεταφορικό έργο προφανώς δεν είναι 2,5 ευρώ για τα ΔΧ. Είναι
πολλαπλάσια τα έσοδα που εισπράττει ο παραχωρησιούχος. 

Θέλουµε να πούµε, λοιπόν, εδώ ότι και το τίµηµα και τα διόδια
τέλη είναι πολύ υψηλά για τους φορολογούµενους, αλλά και τα
έσοδα του δηµοσίου είναι πολύ µειωµένα σε σχέση µε αυτά που
θα µπορούσε να είχε αν πραγµατικά το έργο ερχόταν στα χέρια
του δηµοσίου. Και θα µπορούσε, γιατί το έχει αποδείξει το ελλη-
νικό δηµόσιο. Άκουσα τον κ. Σταϊκούρα να µιλάει για ανίκανο δη-
µόσιο να διαχειριστεί µια τέτοια υποδοµή. Τι ντροπή να λέει ο
Έλληνας Υπουργός Μεταφορών κάτι τέτοιο! Προφανώς και έχει
τη δυνατότητα το ελληνικό δηµόσιο να αντεπεξέλθει. Δεν µιλάµε
για κανένα κατασκευαστικό έργο, µιλάµε για µια διαχείριση αρ-
τηρίας. Μελέτησα χθες το βράδυ την παράδοση - παραλαβή και
αν µη τι άλλο είδα ότι είναι σε καλή κατάσταση τα τεχνικά στοι-
χεία που διέπουν το έργο. 

Τέταρτο παράδειγµα και απόδειξη συνάµα ότι αυτή η σύµβαση
ζηµιώνει το ελληνικό δηµόσιο. Ανεξάρτητος µηχανικός. Τι ωραία
έκφραση, εύηχη! Και -προσέξτε- υπάρχει και το Ευρωπαϊκό Ελεγ-
κτικό Συνέδριο που σας λέει για τον ανεξάρτητο µηχανικό, υπάρ-
χει και η έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου. Αυτή η
µέθοδος πρέπει πάση θυσία να αλλάξει. 

Ανεξάρτητος µηχανικός. Τι είναι ο ανεξάρτητος µηχανικός, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι; Είναι ο µηχανικός ή η τεχνική εται-
ρεία, η οποία προσλαµβάνεται από τον παραχωρησιούχο, από
την εταιρεία, από την «ΤΕΡΝΑ» εν προκειµένω -αυτή θα αναλάβει
το έργο όπως φαίνεται-, προσλαµβάνεται, λοιπόν, από την εται-
ρεία πληρώνεται από την εταιρεία ο ανεξάρτητος µηχανικός για
να κάνει κάτι; Για να πιστοποιήσει έργα συντήρησης κ.λπ. της
εταιρείας. Αυτό είναι η επιτοµή του υποκειµενισµού, όχι του αν-
τικειµενισµού. Και είναι κάτι κοµβικής σηµασίας, που προβληµα-
τίζει. Δηλαδή θα έχουµε έναν τέτοιου τύπου ανεξάρτητο
µηχανικό για είκοσι πέντε χρόνια, για να συντηρεί και να επο-
πτεύει τη δική µας δηµόσια υποδοµή; Το αφήνω στην κρίση όσων
µας ακούν. 

Όσον αφορά το πέµπτο, για τα διόδια τέλη νοµίζω ότι έδωσα
έµφαση. Είναι αδιανόητο να υπάρχουν τόσο υψηλά τέλη µετά
από ένα έργο που έχει κατασκευαστεί. Γιατί µπορούµε να αντι-
ληφθούµε ότι όταν ένας εργολήπτης αναλαµβάνει το έργο να το
συντηρήσει και να το κατασκευάσει πρέπει τα τέλη να είναι
υψηλά για να µπορέσει το IRR να είναι σε ελκυστικά επίπεδα και
να κάνει την απόσβεσή του. Εδώ πώς δικαιολογείται η παραµονή
των τελών τόσο υψηλά όταν δεν υπάρχει έργο;

Πάµε τώρα και σε κάτι άλλο ενδιαφέρον, το έκτο. Αίφνης στο
πέµπτο έτος µονοµερώς η εταιρεία θα έχει το δικαίωµα να αυ-
ξήσει έως και 30% τα διόδια τέλη, ήτοι δηλαδή 3,3 ευρώ, 3,5 σχε-
δόν ευρώ σε σχέση µε σήµερα, σε πέντε χρόνια, και όχι απλά να
τα αυξήσει, αλλά σηµειακά, χρονικά να τα εφαρµόσει στις ώρες
αιχµής ή τις µέρες αιχµής, άρα να πολλαπλασιάσει τα έσοδά της.
Βεβαίως σε επίπεδο εικοσιτετραώρου πρέπει να πάει στον µέσο
όρο. Τι θα κάνει, λοιπόν; Θα έχει 1 ευρώ τα µεσάνυχτα και 3,5
ευρώ τις ώρες αιχµής που οι διελεύσεις θα είναι πάνω από τρια-
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κόσιες χιλιάδες - τριακόσιες πενήντα χιλιάδες οχήµατα την
ηµέρα. Αυτή είναι η αλήθεια, αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτό
συντελείται σήµερα. Σε αυτό καλείστε να τοποθετηθείτε υπέρ ή
κατά, για να γνωρίζουµε και τι συµβαίνει.

Και βέβαια αυτό το οποίο θεωρούµε εντέλει ότι είναι επίσης
πάρα πολύ σηµαντικό είναι το εξής. Γιατί µας είπε ο κ. Σταϊκού-
ρας χθες ότι προβληµατίζεται για το πώς θα χρηµατοδοτηθούν
τα έργα που τόσο ανάγκη έχει το λεκανοπέδιο για να αποφορτί-
σει το κυκλοφοριακό –σωστά- και ότι θα πρέπει πάντοτε οποι-
αδήποτε εξαγγελία σε επίπεδο έργου να συνδέεται µε χρηµα-
τοδότηση διότι είναι στενά τα περιθώρια κι ότι δεν µπορούµε να
κατασκευάσουµε άλλα έργα. Το λέει αυτό την ώρα που έχει
µπροστά του µια υποδοµή η οποία µπορεί από µόνη της να χρη-
µατοδοτήσει το σύνολο των έργων του λεκανοπεδίου αποδεδειγ-
µένα. Γιατί τέσσερα συν ένα είναι τα µεγάλα έργα υποδοµής, που
είναι κοστολογηµένα, απλά δεν υπάρχουν οι πόροι. 

Εδώ, λοιπόν, δεν είναι µόνο ότι υπάρχει οιονεί απώλεια εσόδων
για το ελληνικό δηµόσιο -εξ ου και η ζηµίωσή του µε αυτή τη σύµ-
βαση-, δεν είναι µόνο αυτό, αλλά είναι κι ότι µε τον τρόπο σας
δηµιουργείται δοµικό πρόβληµα χρηµατοδότησης των υπόλοι-
πων έργων. Γιατί πράγµατι οι κανόνες είναι συγκεκριµένοι, δεν
υπάρχουν «λεφτόδεντρα», υπάρχει, όµως, µια υποδοµή που µπο-
ρεί να προσφέρει τεράστιους πόρους που θα χρηµατοδοτήσουν
τα συγκεκριµένα έργα. 

Κλείνοντας και θέλοντας να σεβαστώ τον χρόνο -άλλωστε θα
έχουµε τη δυνατότητα για δευτερολογίες- µετά από όλα αυτά τα
κατά την άποψή µας επτά διακριτά σηµεία που τεκµαίρουν, που
αποδεικνύουν ότι αυτή είναι µια ζηµιογόνα σύµβαση για το ελ-
ληνικό δηµόσιο, καλώ το Σώµα -και φυσικά θα το κάνουµε και
εµείς- να το καταψηφίσει. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής οµι-

λητών. 
Καλώ στο Βήµα τον ειδικό αγορητή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής κ. Απόστολο Πάνα. 
Ορίστε, κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, στο εν λόγω σχέδιο νόµου το ζήτηµα που
αντιµετωπίζει η αξιολογούµενη ρύθµιση είναι η κύρωση τής από
12ης Σεπτεµβρίου 2024 σύµβασης παραχώρησης υπηρεσιών για
τη χρηµατοδότηση, λειτουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση
της Αττικής Οδού µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου, του Ταµείου
Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου ΤΑΙΠΕΔ και της
«ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ», ενώ παράλληλα θεσπίζονται συνοδευτικές και
συµπληρωµατικές διατάξεις ως προς την ανωτέρω σύµβαση
προκειµένου να εξασφαλιστεί η οµαλή εξέλιξή της.

Οι βραχυπρόθεσµοι στόχοι της αξιολογούµενης ρύθµισης
σύµφωνα πάντα µε την αιτιολογική έκθεση είναι η διευκόλυνση
της εγκατάστασης του νέου παραχωρησιούχου στον αυτοκινη-
τόδροµο της Αττικής Οδού κατά την ηµεροµηνία ένταξης της πα-
ραχώρησης, καθώς και η συµπλήρωση των ρυθµίσεων της
σύµβασης παραχώρησης σε µια σειρά από επιχειρησιακά θέ-
µατα, ενώ ως µακροπρόθεσµος στόχος αναφέρεται η διατήρηση
της αξίας του αυτοκινητοδρόµου για µεγαλύτερο χρονικό διά-
στηµα, καθώς και η βελτίωση και η αύξηση των παρεχόµενων
υπηρεσιών, οι οποίες φυσικά θα αναβαθµίσουν το επίπεδο λει-
τουργίας ενός από τους σηµαντικότερους αυτοκινητοδρόµους
της χώρας. 

Ας αναφέρουµε όµως σύντοµα κάποια στοιχεία για την Αττική
Οδό. Το έργο λοιπόν αυτό µας παραπέµπει στην περίοδο των µε-
γάλων έργων που έχουν υπογραφή ΠΑΣΟΚ, έργων που συνέβα-
λαν σηµαντικά στην ανάπτυξη της χώρας, έργα όπως το Ρίο -
Αντίρριο και το µετρό που παρ’ όλες τις κριτικές που ασκήθηκαν
από τις επόµενες κυβερνήσεις, τελικά το αποδέχτηκαν. 

Η Αττική Οδός λοιπόν αποτελεί τον περιφερειακό αυτοκινητό-
δροµο της ευρύτερης περιοχής της Αθήνας µε τη µέση ηµερήσια
κυκλοφορία να ξεπερνά τις διακόσιες σαράντα χιλιάδες - διακό-

σιες σαράντα µία χιλιάδες οχήµατα. Για τη διαχείριση τώρα του
αυτοκινητόδροµου έχει υπογραφεί από τις 23-5-1996 σύµβαση
παραχώρησης η οποία κυρώθηκε µε νόµο, τον ν.2445 του 1996,
και η διάρκεια της οποίας λήγει στις 5-10-2024. 

Αναφορικά λοιπόν µε το θέµα της απόσβεσης κεφαλαίων που
τοποθετήθηκαν για την κατασκευή της Αττικής Οδού και ως εκ
τούτου για την επιστροφή του οδικού άξονα στο ελληνικό δηµό-
σιο, η παραχωρησιούχος κοινοπραξία είχε την υποχρέωση να κα-
τασκευάσει πέντε έτη διάρκεια κατασκευής και στη συνέχεια να
λειτουργήσει το έργο δεκαοκτώ χρόνια κατ’ ανώτατο, µε αντάλ-
λαγµα φυσικά την είσπραξη διοδίων στη διάρκεια της περιόδου
παραχώρησης. 

Σύµφωνα λοιπόν µε τη σύµβαση, η περίοδος παραχώρησης
λήγει τον Οκτώβριο του 2024. Μπορούσε όµως να διακοπεί όταν
επετεύχθη η προβλεπόµενη στη σύµβαση µέγιστη απόδοση του
µετοχικού κεφαλαίου και παραχωρησιούχου. Η απόδοση αυτή
φυσικά υπολογίζεται επί των καθαρών κερδών του, µε βάση τις
οικονοµικές καταστάσεις που υποβάλλει στις πιστώτριες τράπε-
ζες και στο ελληνικό δηµόσιο στο τέλος κάθε οικονοµικού έτους. 

Σύµφωνα λοιπόν µε την παλαιά σύµβαση παραχώρησης του
1996, αν η απόδοση του µετοχικού κεφαλαίου ξεπερνούσε το
13%, η παραχωρησιούχους ήταν υποχρεωµένη να επιστρέψει το
έργο στο ελληνικό δηµόσιο. Από το 2006 όµως που άρχισε να
διανέµει µέρισµα στους µετόχους, η Αττική Οδός καθώς µέχρι
τότε αποπληρώνονταν τα δάνεια, µέχρι σήµερα µετά από δεκαο-
κτώ ολόκληρα έτη ο οδικός άξονας των εβδοµήντα χιλιοµέτρων
έχει εισπράξεις από τα διόδια αρκετά δισεκατοµµύρια ευρώ, άνω
των 4 εκατοµµυρίων, και καθαρά κέρδη πολλών εκατοµµυρίων
ευρώ. 

Εδώ λοιπόν τι έχουµε; Δηµιουργείται µια αντίφαση και µια
αναντιστοιχία όσον αφορά την επίτευξη της µέγιστης απόδοσης
του µετοχικού κεφαλαίου της παραχωρησιούχου εταιρείας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, για άλλη µια φορά, γνωρίζον-
τας το χρονικό διάστηµα η λήξης της σύµβασης, έρχεται προς
ψήφιση η κύρωση της νέας µε την ενηµέρωση να γίνεται σε εµάς
µόλις λίγες µέρες πριν την είσοδο του σχεδίου νόµου στη Βουλή.
Οικονοµικά στοιχεία και κέρδη των εταιρειών διαχείρισης, ωφέ-
λειες ή απώλειες για το ελληνικό δηµόσιο, ωφέλειες ή βελτιώσεις
των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τους χρήστες της Αττικής
Οδού προφανώς είναι στοιχεία τα οποία για κάποιο λόγο δεν µας
κοινοποιούνται. Ακόµη και αυτά που ήρθαν σήµερα το πρωί δεν
µας είναι αρκετά, ώστε να έχουµε πλήρη γνώση και ενηµέρωση
για τεκµηριωµένα ποσοτικά στοιχεία από το ΤΑΙΠΕΔ, όπως συγ-
κοινωνιακές και οικονοµοτεχνικές µελέτες και κατά πόσο οι όροι
που υπογράφει η Κυβέρνηση στις συµβάσεις παραχώρησης και
συµπράξεις δηµοσίου - ιδιωτικού τοµέα εκπληρώνουν τον σκοπό
τους, δηλαδή να λειτουργούν προς όφελος του δηµοσίου συµ-
φέροντος. 

Ο Πρωθυπουργός έσπευσε να προαναγγείλει µείωση της
τάξης του 10% στα διόδια, αποκρύπτοντας ότι αυτό προβλεπό-
ταν στη σύµβαση και αφορά µόνο πέντε έτη και ότι υπάρχει η δυ-
νατότητα πιθανής αύξησης και εκτόξευσης των διοδίων ανά 3,25
ευρώ. 

Σε κάθε λοιπόν περίπτωση, το αντίτιµο των διοδίων σήµερα
έχει οριστεί στην παλαιά σύµβαση, περιλαµβάνει δηλαδή την
απόσβεση του κόστους κατασκευής της οδού, τη συντήρηση και
τη λειτουργία αυτής στη διάρκεια της παραχώρησης, ενώ στη
νέα σύµβαση παραχώρησης που φέρνετε προς κύρωση στη
Βουλή δεν περιλαµβάνεται η κατασκευή νέων µεγάλων έργων
και οι συµβατικές υποχρεώσεις του νέου παραχωρησιούχου, που
θα αφορούν αποκλειστικά και µόνο τη λειτουργία –προσέξτε,
µόνο τη λειτουργία-, τη συντήρηση της οδού. 

Συνεπώς, η µείωση της τιµής των διοδίων στη νέα σύµβαση
καθίσταται επιβεβληµένη και σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να
προβάλλεται ως αποτέλεσµα κάποιας κυβερνητικής επιλογής. 

Για ποιον λόγο δεν έχουµε δραστική µείωση της τιµής των διο-
δίων στη νέα σύµβαση, αφού πλέον ο νέος παραχωρησιούχος
θα είχε να αποσβέσει σηµαντικά λιγότερα έξοδα συγκριτικά µε
την προηγούµενη σύµβαση που περιλάµβανε και το κόστος κα-
τασκευής της; 

Ποιος είναι ο πραγµατικός λόγος που κάποιος πρέπει να πλη-
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ρώνει πανάκριβα διόδια για συντήρηση και καθορισµό ενός βα-
σικού έργου υποδοµής που πληρώθηκε και ολοκληρώθηκε;

Θεσµική λοιπόν υποχρέωση της πολιτείας θα ήταν ο διαρκής
κρατικός έλεγχος της αυστηρής τήρησης των όρων της σύµβα-
σης, έτσι ώστε να διασφαλίζονται το σύνολο των συµφερόντων
των εµπλεκόµενων µερών. Η ανυπαρξία όµως µηχανισµού επί-
βλεψης και διαφάνειας στα πρότυπα ελέγχου των συµβάσεων
των δηµόσιων έργων δηµιουργεί στρεβλώσεις για το δηµόσιο
συµφέρον. 

Περνώντας σε ειδικότερες λοιπόν επισηµάνσεις, να αναφέρω
τα εξής σηµαντικά και αξιοσηµείωτα της σύµβασης και αυτά τα
οποία πιστεύουµε και εµείς σαν παράταξη, ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής, ότι θα πρέπει να κατοχυρωθούν πλέον σε τέτοιες κυ-
ρώσεις συµβάσεων. 

Ο ανεξάρτητος λοιπόν µηχανικός θα πρέπει να επιλέγεται και
να αµείβεται από το δηµόσιο. Η επιλογή και αµοιβή του ανεξάρ-
τητου µηχανικού από τον παραχωρησιούχο δεν συνιστά διασφά-
λιση δηµόσιου ελέγχου µε όσες δικλίδες ασφαλείας και να
µπουν. Το δηµόσιο πρέπει να δηµιουργήσει µηχανισµό εξειδικευ-
µένης παρακολούθησης σε τέτοιου τύπου συµβάσεις παραχώ-
ρησης. 

Οι βασικοί υπεργολάβοι πρέπει να είναι ένας ενιαίος οικονοµι-
κός φορέας ή επίσης να αντιµετωπίζεται ως όµιλος εταιρειών.
Τα προσαρτήµατα των συµβάσεων αποτελούν τους κανόνες της
βασικής εφαρµογής τους και περιέχουν στοιχεία που πρέπει να
είναι γνωστά τόσο στο κοινό όσο και τους φορείς και µάλιστα,
στους εξειδικευµένους. Είναι αδιανόητο δηλαδή να µην είναι δη-
µοσιοποιήσιµο το προσάρτηµα που εµπεριέχει την αποτίµηση
των βασικών δεικτών απόδοσης. Άρα, κρίνεται επιβεβληµένη η
έγκαιρη δηµοσιοποίηση των προσαρτηµάτων, ώστε ο µηχανι-
σµός εξειδίκευσης παρακολούθησης να ελέγχεται. 

Το να δοθούν τα προσαρτήµατα την ηµέρα ψήφισης του νο-
µοσχεδίου, αν µη τι άλλο, νοµίζω ότι υποτιµά τη νοηµοσύνη και
την κοινοβουλευτική, αλλά και γενικότερα τη φιλοσοφία που πρέ-
πει να έχουµε σε τέτοιου είδους συµβάσεις. 

Επίσης και τέλος, πώς γνωρίζουµε πραγµατικά οικονοµικά µε-
γέθη τόσο για την εταιρεία όσο και για το δηµόσιο, έτσι ώστε να
βγάλουµε ασφαλή συµπεράσµατα, ενώ δεν µας κοινοποιήθηκε
κανένα αναλυτικό στοιχείο και δεδοµένα;

Στην ουσία λοιπόν µας ζητάτε να συναινέσουµε σε µια διαδι-
κασία στην οποία δεν συµµετείχαµε, µε ένα πέπλο µυστικότητας
και πολλών ερωτηµατικών, χωρίς καµµία πρόθεση ουσιαστικής,
αντικειµενικής και αναλυτικής ενηµέρωσης για τα οικονοµικά και
τεχνικά δεδοµένα της σύµβασης για µια µεγάλη υποδοµή της
χώρας. 

Εµείς θέλουµε να προχωρήσουν οι συγκεκριµένες συµβάσεις,
αλλά δεν µπορούµε ουσιαστικά να συναινέσουµε και στον τρόπο
της διαδικασίας -τον οποίο αυτή τη στιγµή υιοθετείτε- και στο µέ-
γεθος και στο µεγαλύτερο µέγεθος των συµβάσεων, τις οποίες
φέρνετε αυτή τη στιγµή στη Βουλή. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν αυτό, επιφυλασσόµαστε, στο πλαίσιο της
κοινοβουλευτικής διαδικασίας και ξεκαθαρίζουµε ότι από εµάς -
τουλάχιστον το λιγότερο- δεν θα γίνει αποδεκτή η συγκεκριµένη
σύµβαση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Πάνα για την οικονοµία του χρόνου. 

Πριν καλέσω στο Βήµα την ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδος, την κ. Διαµάντω Μανωλάκου να κάνω
µια ανακοίνωση στο Σώµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι η Υποεπιτροπή Υδατικών Πόρων της Ειδικής Μόνιµης
Επιτροπής Προστασίας Περιβάλλοντος καταθέτει την έκθεσή
της για την Α’ Σύνοδο της Κ’ Βουλευτικής Περιόδου, σύµφωνα
µε το άρθρο 43Α παράγραφος 6 του Κανονισµού της Βουλής. 

Η εν λόγω έκθεση θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερι-
νής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα έκθεση λόγω µεγάλου όγκου δεν κατα-
χωρίζεται στα Πρακτικά και βρίσκεται σε αρχείο µορφής PDF στο
παρακάτω ηλεκτρονικό σύνδεσµο:

https://www.hellenicparliament.gr/UserFiles/510129c4-d278-
40e7-8009-
e77fc230adef/%CE%95%CE%9A%CE%98%CE%95%CE%A3%C
E%97_%CE%9A_%CE%91_%CE%A5%CE%94%CE%91%CE%A
4%CE%99%CE%9A%CE%A9%CE%9D%20%CE%A0%CE%9F%
CE%A1%CE%A9%CE%9D_%CE%A4%CE%95%CE%9B%CE%9
9%CE%9A%CE%9F.pdf

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, η ειδική αγορήτρια, κ.
Διαµάντω Μανωλάκου.

Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ. 
Το ΚΚΕ καταψηφίζει την κύρωση σύµβασης παραχώρησης της

Αττικής Οδού, γιατί αυτός ο βασικός οδικός άξονας της Αθήνας
και βασικό τµήµα του οδικού δικτύου του Νοµού Αττικής έχει
αποσβεστεί, εξασφαλίζοντας τρελά κέρδη στην κοινοπραξία για
πολλά χρόνια από την πληθώρα διοδίων που πλήρωσαν οι εργα-
ζόµενοι για να είναι έγκαιρα και µε ασφάλεια στις δουλειές τους. 

Ήταν µια σύµβαση «πιλότος» για πολλές που ακολούθησαν και
γι’ αυτό αποκαλείται λεόντειος. Υπογράφτηκε από την αµαρτωλή
σοσιαλδηµοκρατία της κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ το 1996 -και υπερη-
φανεύονται κιόλας- περιέχοντας τον όρο ότι θα µπορούσε να
διακοπεί η περίοδος παραχώρησης που λήγει αύριο και να επι-
στρέψει το έργο στο ελληνικό δηµόσιο, εάν είχε ξεπεράσει η
απόδοση το µέγιστο ύψος στο µετοχικό κεφάλαιο της. Αν και ου-
σιαστικά η παραχωρησιούχος το είχε ξεπεράσει, µε διάφορα τερ-
τίπια το συγκάλυπταν. Και οι εναλλασσόµενες κυβερνήσεις Νέας
Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ κ.λπ., ή συµµαχικά σχήµατα, ποτέ
δεν έκαναν έλεγχο. Δέχονταν αυτό που η κοινοπραξία εµφάνιζε,
δηλαδή υπέρογκα έξοδα και δαπάνες, µειώνοντας έτσι στο ελά-
χιστο τα καθαρά κέρδη, συνταγή ληστρικής κερδοφορίας µε τις
πλάτες των κυβερνήσεων, γιατί µε το κεφάλαιο είναι, όχι µε τον
λαό. 

Το ίδιο γίνεται και µε τους ενεργειακούς οµίλους και το πανά-
κριβο ρεύµα και ούτω καθ’ εξής. Γι’ αυτό σήµερα σπάνε το ένα
ρεκόρ µετά το άλλο -ρεκόρ κερδοφορίας- οι εισηγµένες στο
Χρηµατιστήριο στο πρώτο εξάµηνο του 2024. Μιλάµε για κέρδη
5,7 δισεκατοµµύρια για το πρώτο εξάµηνο, 20% αύξηση. Έτσι,
λοιπόν, δουλεύουν. Όµως, και τότε στην Αττική Οδό, η συντή-
ρηση έφτασαν χρονιές που στοίχιζε ακόµα και 1.000.000 ευρώ
ανά χιλιόµετρο, λες και το έστρωναν µε χρυσάφι. 

Η σύµβαση άλλωστε, δεν προέβλεπε κανένα πλαφόν στο κό-
στος συντήρησης του αυτοκινητόδροµου, οπότε στοίχιζε όσο
ήθελαν οι εργολάβοι. Όµως ένας έλεγχος στα συνολικά έσοδα,
στα αθροιστικά κέρδη και το ύψος των µερισµάτων στους µετό-
χους, γρήγορα οδηγούσε στο συµπέρασµα της ληστείας που γι-
νόταν και γι’ αυτό η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων Μηχα-
νικών του Δηµοσίου µε συγκεκριµένα νούµερα και αναλύσεις, την
ονοµάζει σκανδαλώδη σύµβαση, αποδεικνύοντας τη ληστεία.
Εµείς καταθέτουµε την ανακοίνωση τους. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γι’ αυτό όλες συνολικά οι συµβάσεις παραχώρησης λειτουρ-
γούν σε βάρος του συµφέροντος του λαού και των κοινωνικών
αναγκών. Απόσβεση, λοιπόν, έγινε. Θα έπρεπε ο οδικός άξονας
της Αττικής Οδού να δοθεί στον λαό χωρίς διόδια και µάλιστα να
χρησιµοποιείται και από τα µέσα µαζικής µεταφοράς λεωφορεία
και άλλα. 

Όχι λοιπόν δεν τα καταργείτε, αλλά τα διαιωνίζετε προκλητικά
και ξεδιάντροπα στο νέο παραχωρησιούχο τη «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ»,
µέσα από αυτό το σχέδιο µε τη νέα σύµβαση και νέο παραχωρη-
σιούχο. Και τι κάνει ο νέος όµιλος; Ακολουθεί την ίδια συνταγή
του προηγούµενου. Ιδρύει ξανά δύο εταιρείες, η µία αναλαµβά-
νει τη διαχείριση η άλλη τη συντήρηση και εκµετάλλευση του οδι-
κού δικτύου. Δοκιµασµένο σχήµα, πολύ αποδοτικό και
χρυσοφόρο. Βλέπετε πως εξασφαλίζονται τα κέρδη. 

Όµως, χθες στα νηπιαγωγεία και δηµοτικά στον Κορυδαλλό,
έκοψαν το ρεύµα γιατί δεν πληρώθηκαν οι λογαριασµοί. Αυτή
είναι η πολιτική σας. Αντί, λοιπόν, να καταργήσετε τα διόδια, προ-
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κλητικά µας κοροϊδεύετε και δίνετε και νέα προνόµια κερδοφο-
ρίας στον όµιλο της «ΤΕΡΝΑ» και βέβαια πετάτε στο δρόµο τους
εργαζόµενους. Και το λέω αυτό -και το βάζουµε πρώτο, στην κο-
ρυφή- γιατί έχετε ένα ύφος ότι δήθεν τους έχετε κατοχυρώσει,
αλλά τους κοροϊδεύετε και από πάνω. 

Την εταιρεία την παραδίδετε καθαρή, δεν είναι συνέχεια της
προηγούµενης. Και το κάνετε αυτό, γιατί κατοχυρώνετε µε ειδικό
άρθρο -το άρθρο 6, παράγραφος 2- ότι η νέα εταιρεία δεν ευθύ-
νεται για απαιτήσεις ή αξιώσεις που απορρέουν από οποιαδή-
ποτε εργασιακή σχέση. Και κατά τα άλλα τους λέτε ότι τους
φροντίζετε. Η ουσία είναι ότι τους αντιµετωπίζετε ως συνήθως
σαν βαρίδια, τους πετάτε σαν στηµένες λεµονόκουπες, καµµία
δέσµευση δεν υπάρχει για να συνεχίσουν τη δουλειά τους µε τα
ίδια δικαιώµατα, απλώς κατοχυρώνετε ότι τους διώχνετε κλοτση-
δόν. Η µόνη δέσµευση που έχετε είναι τα είκοσι πέντε χρόνια εκ-
µετάλλευσης της Αττικής Οδού από την «ΤΕΡΝΑ» για τρελή,
τρελή κερδοφορία. 

Είσαστε, κύριοι της Κυβέρνησης, ενάντια στους εργαζόµενους
και αυτό είναι ολοφάνερο. Η νέα εταιρεία θα τους πάρει µεν για
τρεις µήνες και αυτό γιατί; Για να συνεχίσει να εισπράττει τα διό-
δια µεταβατικά και να εκπαιδεύσουν τους καινούργιους φθηνό-
τερους. Είσαστε, λοιπόν, υπόλογοι. 

Δεύτερον, θα υπάρχει αποζηµίωση από το δηµόσιο σε περί-
πτωση νοµοθεσίας που βλάπτει ουσιωδώς τα συµφέροντα του
παραχωρησιούχου. 

Τρίτον, σε περίπτωση λύσης της σύµβασης παραχώρησης,
λόγω µη έγκαιρης έναρξης της ηµεροµηνίας παραχώρησης, βα-
ρύνεται δυσανάλογα το δηµόσιο. Επιστρέφει εγγυητικές επιστο-
λές, πληρώνει δαπάνες του παραχωρησιούχου και επιπλέον θα
πρέπει να του καταβάλει και 1.000.000 ευρώ. Αν, όµως, η ευθύνη
βάρυνε τον παραχωρησιούχο, τότε απλά πέφτει η εγγυητική επι-
στολή, τίποτα άλλο. Καµµία αποζηµίωση υπέρ του δηµοσίου. Δη-
λαδή, συµφωνία που είναι σε βάρος του δηµοσίου. Το απο-
φύγατε, δεν υπάρχει καθυστέρηση. 

Τέταρτον, ο παραχωρησιούχος έχει το αποκλειστικό δικαίωµα
επιβολής και είσπραξης διοδίων, όµως, όχι µόνο αυτό, αλλά και
της εµπορικής εκµετάλλευσης των υπαρχόντων σταθµών εξυπη-
ρέτησης αυτοκινητιστών και των κάθε είδους εµπορικών χρή-
σεων που επιτρέπεται να πραγµατοποιηθούν στο έργο
παραχώρησης. Πολλαπλά, δηλαδή, τα έσοδα για βενζινάδικα,
µαγαζιά εστίασης και άλλα. 

Πέµπτον, ο παραχωρησιούχος έχει το δικαίωµα να προτείνει
τυχόν επιπλέον θέσεις σε ανάπτυξη σταθµών. Δηλαδή, δεν φτά-
νουν αυτά για έναν καλοσυντηρηµένο οδικό άξονα, αλλά µπορεί
να βάλει και άλλους σταθµούς διοδίων, αυξάνοντας τα κέρδη
του. 

Έκτον, προβλέπεται ευθύνη του παραχωρησιούχου για παρεµ-
πόδιση της κυκλοφορίας του αυτοκινητόδροµου, όταν οι ουρές
αναµονής είναι περισσότερες από έξι οχήµατα ανά πύλη και πε-
ρισσότερο από δεκαπέντε λεπτά την ηµέρα, τότε επιβάλλεται
ποινική ρήτρα, έτσι γράφετε. 

Όµως, ποινική ρήτρα δεν επιβάλλεται όσο µεγάλο και αν είναι
το µποτιλιάρισµα ακόµα και χιλιοµέτρων και ο χρόνος αναµονής
στους σταθµούς διοδίων, σε περίπτωση που όλες οι πύλες είναι
ανοικτές. 

Μας δουλεύετε κιόλας ψιλό γαζί! Σιγά που θα βάλετε ποινική
ρήτρα στον όµιλο «ΤΕΡΝΑ»! Το αναιρείτε εκ των προτέρων σε ει-
δικό άρθρο!

Έβδοµον, για την αντιµετώπιση τυχόν κυκλοφοριακής συµφό-
ρησης παρέχεται στον παραχωρησιούχο η δυνατότητα για σύ-
στηµα διαφοροποιηµένου διοδίου για διαφορετικές χρονικές
περιόδους, δηλαδή σε ώρες αιχµής υψηλότερο διόδιο και σε
ώρες εκτός αιχµής χαµηλότερο.

Τι κάνετε, λοιπόν; Εκβιάζετε τον εργαζόµενο που γυρίζει σπίτι
του να πληρώνει ακριβότερα, διαφορετικά θα τον φάνε οι δρόµοι
αναµονής το πρωί για να φτάσει έγκαιρα στη δουλειά του.

Όγδοον, αναφέρονται περιπτώσεις όπου το δηµόσιο υποχρε-
ούται να αποζηµιώσει τον παραχωρησιούχο είτε για την ουσιώδη
µείωση των εσόδων είτε για την ουσιώδη αύξηση των δαπανών
του. Για τους φτωχούς, όµως και τους αδύναµους, δεν έχετε
µέτρα προστασίας και αναπλήρωσης, όταν υπάρχει οικονοµική

αδυναµία. Εκεί δουλεύουν οι πλειστηριασµοί και πάνε σύννεφο!
Μάλιστα, η πιστοποίηση της µείωσης των εσόδων ή της αύξη-

σης των δαπανών του παραχωρησιούχου πιστοποιείται από ορ-
κωτό ελεγκτή του ίδιου του παραχωρησιούχου. Γιάννης πίνει,
Γιάννης κερνάει!

Ένατο, για γεγονότα ανωτέρας βίας η νέα εταιρεία δεν έχει
υποχρέωση να κάνει ασφάλιση ή ακόµα, έχει απαλλαγή από υπο-
χρέωση ασφάλισης. Ως προς το ποιες ασφαλίσεις υποχρεούται
να κάνει ο παραχωρησιούχος, προβλέπεται στο προσάρτηµα 5
της σύµβασης παραχώρησης, που δεν τίθεται υπ’ όψιν της Βου-
λής µε το παρόν νοµοσχέδιο. Δηλαδή, εµείς δεν ξέρουµε τι πε-
ριέχει το προσάρτηµα 5.

Αναµφίβολα, χρειαζόµαστε στο λεκανοπέδιο Αττικής νέους
οδικούς άξονες τύπου Αττικής Οδού, χωρίς διόδια και προ-
έκταση κυρίως της Αττικής Οδού, όπως χρειάζεται και επέκταση
του µετρό. Παραδείγµατος χάριν, αν γίνει επέκταση του µετρό
σε Κερατσίνι, Πέραµα και Σαλαµίνα, όπου υπάρχουν µεγάλα και
µικρά ναυπηγεία και συνολικά, η ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη,
τότε δεν θα χρειάζεται πολλοί από τους εργαζόµενους να δια-
νύουν χιλιόµετρα και να χρησιµοποιούν τους µεγάλους αυτοκι-
νητόδροµους, οπότε λιγότερο καυσαέριο, λιγότερη κίνηση.
Ταυτόχρονα, µε την επέκταση του µετρό, θα φτάνουν στη δου-
λειά τους ευκολότερα, γρηγορότερα και µε ασφάλεια.

Το ίδιο ισχύει και για τη δυτική Αττική, που συγκοινωνιακά είναι
υποβαθµισµένη, αν και εκεί ζουν ενάµισι εκατοµµύριο άνθρωποι.
Διότι, τελικά, συρρικνώνεται και ο ελεύθερος χρόνος, όταν θέ-
λουν πάνω από δύο ώρες καθηµερινά στους δρόµους και µε το
κυκλοφοριακό να είναι χιλιόµετρα.

Όµως, δεν βάζετε σε προτεραιότητα, δεν ιεραρχείτε τις ανάγ-
κες των εργαζοµένων, αλλά µόνο του κεφαλαίου, τουριστικού,
εφοπλιστικού, ενεργειακού κ.λπ.. Και τι µας λέτε; Ότι το οικονο-
µικό αντάλλαγµα από την Αττική Οδό θα είναι 3,27 δισεκατοµµύ-
ρια και θα πάει στη µείωση του δηµοσίου χρέους και έτσι, αυτή
µόνο η συναλλαγή περιορίζει σχεδόν κατά µιάµιση µονάδα το
ΑΕΠ.

Αυτό είναι το άλλοθι, για να συνεχίζετε να αρµέγετε τους ερ-
γαζόµενους στα διόδια, αφού ένας εργαζόµενος θα συνεχίζει να
πληρώνει 5 ευρώ την ηµέρα για να χρησιµοποιεί την Αττική Οδό,
που δεν φηµίζεται πια ούτε για την ασφάλεια ούτε για την εξυ-
πηρέτηση, αν κρίνουµε από το καθηµερινό µποτιλιάρισµα, τα
συχνά ατυχήµατα, αλλά και το φιάσκο του εγκλωβισµού στα χιό-
νια του 2022. Αυτό εσείς το ονοµάζεται «αξιοποίηση δηµόσιας
περιουσίας και δηµόσιο συµφέρον». Στην πραγµατικότητα, είναι
το συµφέρον των οµίλων για περισσότερα κέρδη.

Όµως, για να φανεί δήθεν φιλολαϊκή η αντιδραστική φιλοµο-
νοπωλιακή πολιτική της Κυβέρνησης, µειώθηκαν τα διόδια από
2,8 σε 2,5 ευρώ, αλλά είναι κοροϊδία, γιατί ο όµιλος που τα εκµε-
ταλλεύεται θα εξακολουθήσει να θησαυρίζει από έναν δρόµο
που φτιάχτηκε µε τα χρήµατα του ελληνικού λαού και επιπλέον,
δεν έχουν περάσει ούτε πέντε µήνες από τότε που η Κυβέρνηση
επέβαλε αυξήσεις 8% στα διόδια του υπόλοιπου εθνικού δικτύου,
όπου κουµάντο κάνει η ίδια εταιρεία που αναλαµβάνει και την Ατ-
τική Οδό, ο όµιλος «ΤΕΡΝΑ».

Κυρίως, όµως, αποκρύπτετε ότι αυτό προβλεπόταν στη σύµ-
βαση, αφορά µόνο πέντε έτη η µείωση και υπάρχει η δυνατότητα
αµέσως µετά να εκτοξευτούν στα 3,25 ευρώ ανά διέλευση.

Σε ό,τι αφορά τη µείωση του δηµοσίου χρέους, θέλετε να συγ-
καλύψετε και να δικαιολογήσετε τις ιδιωτικοποιήσεις, ώστε τα
διόδια να γίνουν αποδεκτά αδιαµαρτύρητα, αν και πρέπει να κα-
ταργηθούν. Ταυτόχρονα, η καλλιέργεια προσδοκιών και αυταπα-
τών πηγαίνει πακέτο µε την προσπάθεια ενοχοποίησης του λαού,
ότι έχει την πρώτη ευθύνη για την εκτόξευση του κρατικού χρέ-
ους.

Το κρατικό χρέος δηµιουργήθηκε διαχρονικά και εκτοξεύτηκε
από την πολιτική στήριξης των συµφερόντων των κερδών του κε-
φαλαίου, από τις έµµεσες και άµεσες ενισχύσεις του, από τις φο-
ροαπαλλαγές, από τις εισφοροαπαλλαγές για τους
επιχειρηµατικούς οµίλους, για τις κρατικές εγγυήσεις, για τα
φθηνά τραπεζικά δάνεια, για τη χρηµατοδότηση έργων και υπο-
δοµών, µε αποκλειστικό κριτήριο την κερδοφορία. Ούτε ένα
ευρώ από το χρέος δεν δαπανήθηκε για τον λαό! Αντίθετα, οι ερ-
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γαζόµενοι καλούνται να µατώνουν για ένα χρέος που δεν δηµι-
ούργησαν.

Επίσης, ούτε ένα ευρώ από την πιθανή ελάφρυνση δεν πρό-
κειται να µετατραπεί σε αυξήσεις σε µισθούς, συντάξεις, κονδύ-
λια για την υγεία και τις σύγχρονες συνολικά λαϊκές ανάγκες.
Αυτές εµπορευµατοποιούνται για να κερδίζει το κεφάλαιο.

Το χρέος, λοιπόν, είναι του κεφαλαίου και οριστική λύση από
τη σκοπιά των λαϊκών συµφερόντων και αναγκών θα είναι η µο-
νοµερής διαγραφή του από την εργατική εξουσία. Εκεί χρειάζε-
ται να κατατείνει ο αγώνας και η συµµαχία του λαού. Εκεί αξίζει
να καταθέτουν κάθε θυσία τους οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά
στρώµατα.

Ωστόσο, το ιδιωτικό χρέος που πνίγει τα νοικοκυριά δεν το αν-
τιµετωπίζετε. Γι’ αυτό, δεν κάνετε δεκτή την πρόταση νόµου του
ΚΚΕ για την ανακούφιση της λαϊκής οικογένειας από τα χρέη,
που µετατρέπονται σε πληθώρα πλειστηριασµών.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, τη σύµβαση, γιατί είναι η φιλοσοφία
της αντιλαϊκής πολιτικής σας, που εφαρµόζεται από όλες τις κυ-
βερνήσεις που έχετε σύµπνοια: Να πληρώνει και να µατώνει ο
λαός για να κερδίζει το κεφάλαιο. Ζητάµε κατάργηση των διο-
δίων, ελεύθερους δρόµους. Είναι ιδιοκτησία του λαού και δεν
µπορεί να τα εκµεταλλεύεται το κεφάλαιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.
Μανωλάκου.

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
Ελληνική Λύση, η κ. Μαρία Αθανασίου.

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται για ψήφιση όλως

εσπευσµένως η «Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης Υπηρεσιών
για τη χρηµατοδότηση, λειτουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση
της Αττικής Οδού», η οποία υπεγράφη στις 12 Σεπτεµβρίου και
ωστόσο, δόθηκε προς συζήτηση µόλις το προηγούµενο Σάβ-
βατο.

Η Ελληνική Λύση θεωρεί ότι η εν λόγω σύµβαση περιέχει
πολλά σηµεία ανακριβή και ασαφή. Προκειµένου, λοιπόν, να δια-
πιστώσουµε το αν οι όροι της σύµβασης είναι επικερδείς ή όχι
για το ελληνικό δηµόσιο, χρειαζόµαστε αριθµούς.

Καλούµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση να µας γνωστοποιήσει µε-
λέτη η οποία να µας ενηµερώνει, φέρ’ ειπείν, τον αριθµό των οχη-
µάτων που χρησιµοποιούν την Αττική Οδό ανά ηµέρα, ανά
περίοδο αργιών, Σαββατοκύριακου, αλλά ακόµη και ανά είδος
οχηµάτων -επιβατικά, βαρέα- καθώς και πόσα έσοδα αποφέρει
η κυκλοφορία των οχηµάτων, ακόµη και ανά περίοδο και ανά
είδος οχηµάτων.

Επίσης, η Κυβέρνηση οφείλει να µας ενηµερώσει για το ποια
είναι τα τακτικά έξοδα συντήρησης του αυτοκινητόδροµου,
καθώς και σε ποιο ύψος ανέρχονται οι συνήθεις δαπάνες συντή-
ρησης είτε και αντικατάστασης του οδοστρώµατος, καθώς και
ποια είναι τα βασικά τεχνικά χαρακτηριστικά που θα πρέπει να
πληρούνται στο οδόστρωµα, επί παραδείγµατι, είδος και κόστος
αντιολισθητικού οδοστρώµατος, υλικό το οποίο θα απορροφά το
βρόχινο νερό, είδος και κόστος προµήθειας και εγκατάστασης
αντιπληµµυρικού υλικού. Επίσης, ζητούµε µελέτη σχετική µε τα
έξοδα διαγράµµισης της οδού, καθώς και τα τεχνικά χαρακτηρι-
στικά τα οποία πρέπει να φέρουν τα υλικά διαγράµµισης, τα µε-
γέθη, τα κόστη ανά µονάδα αλλά και συνολικά. 

Επιπροσθέτως, ζητούµε τη λεπτοµερή µελέτη για το κόστος
αλλά και τις τεχνικές προϋποθέσεις συντήρησης των γεφυρών,
τον έλεγχο των αρµών διαστολής, της αντοχής τους σε περί-
πτωση ισχυρού σεισµού ή άλλων ακραίων φυσικών φαινοµένων,
καθώς και τη συντήρηση και τον έλεγχό τους από στατιστικής
πλευράς. Ζητούµε ενηµέρωση µε στοιχεία για το κόστος και το
αντικείµενο συντήρησης στις σήραγγες του έργου. Επίσης, κάθε
πότε και µε ποιο τρόπο και κόστος συντηρούνται οι κλάδοι κυ-
κλοφορίας, εισόδου και εξόδου, στον αυτοκινητόδροµο και ποιοι
είναι οι χρόνοι και ποια είναι η περιοδικότητα ελέγχου και εργα-
σιών συντήρησης. Ακόµα, ζητούµε να µάθουµε αν υπάρχει αρ-
µοδιότητα ελέγχου της τήρησης των χρονοδιαγραµµάτων και
άσκησης ποιοτικού ελέγχου. 

Τέλος, ο παραχωρησιούχος να ενηµερώσει για το πόσο προ-
σωπικό απασχολεί σε κάθε τοµέα ως εισπράκτορες διοδίων, ως

επόπτες κυκλοφορίας, ως τεχνική υποστήριξη µε οχήµατα και µε
προσωπικό για περιπολίες στην Αττική Οδό, για οδική βοήθεια,
καθώς και όποιες τυχόν άλλες αρµοδιότητες προβλέπονται. 

Έχει προβλέψει η Κυβέρνηση να αναπτύξει ελεγκτικούς µηχα-
νισµούς προς τον παραχωρησιούχο µε σκοπό τον έλεγχο των
όρων της σύµβασης επ' αυτών; Οι ασάφειες αυτές οδηγούν τη
σκέψη µας στο ότι δίνεται το περιθώριο για εκπτώσεις στην ποι-
ότητα της συντήρησης, αλλά και της λειτουργίας της οδού προς
αποµείωση του λειτουργικού κόστους εκ µέρους του παραχω-
ρησιούχου µε συνεπακόλουθη έκπτωση στην ποιότητα των πα-
ρεχόµενων υπηρεσιών. 

Επίσης, πολύ βασική πληροφορία αποτελεί και το ύψος των
εσόδων από τη λειτουργία των διοδίων, αλλά και από την εκµε-
τάλλευση των σταθµών εξυπηρέτησης αυτοκινητιστών, αλλά και
ποιο είναι το προβλεπόµενο κέρδος του νέου παραχωρησιούχου
από τις πιο πάνω λειτουργίες. Εν προκειµένω, λείπουν βασικά
στοιχεία τα οποία αφ’ ενός µετρώνται και αφ’ ετέρου αποτιµών-
ται. Αν δεν τα γνωρίζουµε, δεν µπορούµε να έχουµε ασφαλή συµ-
περάσµατα για το αν η σύµβαση αυτή φέρνει κέρδος για το
ελληνικό δηµόσιο ή όχι. Απαιτείται λεπτοµερής εξέταση ενός ευ-
ρύτερου οικονοµοτεχνικού πλαισίου, ούτως ώστε οι φάσεις: πο-
σοστά 7,5% που αποδίδονται στο ελληνικό δηµόσιο ή τα 3,75
δισεκατοµµύρια έσοδα ή η µείωση 1,5% του χρέους, να µπορούν
να αξιολογηθούν ως επικερδείς όλης της συµφωνίας ή όχι. 

Χρειάζεται λοιπόν να εξεταστεί συνολικά το κόστος, η από-
δοση, καθώς και το εάν µε την εν λόγω συµφωνία το ελληνικό
δηµόσιο κερδίζει και πόσα, καθώς και αν µπορούσε να είναι επι-
κερδέστερη. Ας λάβουµε υπ’όψιν ότι η Αττική Οδός είναι δοκι-
µασµένη για πολλά χρόνια, µιας και η µέση ηµερήσια
κυκλοφορία οχηµάτων µιας κανονικής εργάσιµης ηµέρας αποτι-
µάται σε διακόσιες πενήντα πέντε χιλιάδες αυτοκίνητα έως δια-
κόσιες πενήντα οκτώ χιλιάδες αυτοκίνητα. Οπότε είναι πολύ
εύκολο να υπολογιστεί το ηµερήσιο εκτιµώµενο έσοδο από διό-
δια. Και επιτέλους µε αυτούς τους δρόµους! Πότε θα τους πάρει
το δηµόσιο για να σταµατήσει η µόνη κερδοφορία από τους ολι-
γάρχες. 

Στο άρθρο 2, το οποίο αντιπροσωπεύει τις ασάφειες που ανα-
φέραµε πιο πάνω, ο νοµοθέτης απλώς αναφέρεται στη νοµιµό-
τητα της σύµβασης και στις εγγυήσεις που δίνει το κάθε
συµβαλλόµενο µέρος, και ορίζει ρητά ότι οι σχέσεις τους καθο-
ρίζονται µόνο από τη σύµβαση και τις διατάξεις της. Ωστόσο,
διαπιστώνουµε ότι δεν αναγράφονται στοιχεία για το έργο πα-
ραχώρησης, για τον εξοπλισµό, για το µέγεθος, τη διάρκεια, τη
σύνδεση της κυκλοφορίας και τα έσοδα του έργου, χωρίς να
υπάρχει κάποιο χρονικό πλαίσιο υλοποίησης. Τούτο µας προβλη-
µατίζει εντόνως, κυρίως για το ότι έχουν γίνει εσωτερικές συµ-
φωνίες µεταξύ Κυβέρνησης και παραχωρησιούχου. 

Στο άρθρο 5 καθορίζεται το αντικείµενο της σύµβασης παρα-
χώρησης, δηλαδή η αποκλειστική εκµετάλλευση της Αττικής
Οδού από τη «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ». Επίσης, καθορίζονται αντικείµενα
για τα οποία αναλαµβάνει ο παραχωρησιούχος, την υποχρέωση:
να µελετήσει, να χρηµατοδοτήσει, να λειτουργήσει, να συντηρή-
σει, να εκµεταλλευτεί την Αττική Οδό. Επιπροσθέτως, καθορίζον-
ται οι υποχρεώσεις της «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» και του δηµοσίου. 

Η Ελληνική Λύση τάσσεται και τώρα, όπως και επανειληµµέ-
νως στο παρελθόν, κατά της παραχώρησης της Αττικής Οδού σε
ιδιώτη. Αντιθέτως τασσόµαστε υπέρ της εκµετάλλευσής της από
το ελληνικό δηµόσιο. Η τραγική διαχείριση της περίπτωσης της
χιονόπτωσης τον Γενάρη του 2022, µε τον πολύωρο αποκλεισµό
χιλιάδων συµπολιτών µας, σε συνθήκες οι οποίες έθεσαν σε κίν-
δυνο ανθρώπινες ζωές, µας κάνουν να πιστεύουµε ακόµα περισ-
σότερο ότι οι ιδιώτες αδυνατούν να ανταποκριθούν σε ακραίες
περιστάσεις. 

Ήδη από το προοίµιο της σύµβασης διαπιστώνουµε ότι όλα τα
δικαιώµατα του δηµοσίου σχετικά µε την Αττική Οδό περιήλθαν
άνευ ανταλλάγµατος στο ΤΑΙΠΕΔ του Υπερταµείου των δανει-
στών. Βλέπουµε µάλιστα ότι η παραχωρησιούχος εταιρεία «Νέα
Αττική Οδός Παραχώρηση Μονοπρόσωπη Ανώνυµη Εταιρεία»,
της οποίας αποκλειστική µέτοχος είναι η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» έχει πολύ
περιορισµένο µετοχικό κεφάλαιο, µόλις 3 εκατοµµύρια ευρώ, πο-
σοστό λιγότερο από το 1% του αντιτίµου της παραχώρησης.
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Είναι προφανές ότι θα ζητηθεί η συνδροµή των ελληνικών τρα-
πεζικών ιδρυµάτων, όπως συνήθως. 

Το άρθρο 7 εξειδικεύει την υποχρέωση του δηµοσίου να δια-
θέσει τον χώρο του αυτοκινητόδροµου στον παραχωρησιούχο.
Επίσης, προβλέπει και τη διαδικασία υπογραφής του πρωτοκόλ-
λου παράδοσης-παραλαβής του χώρου εκτέλεσης του έργου,
παραχώρησης και το µητρώο µεταβιβαζόµενων περιουσιακών
στοιχείων που πρέπει να το συνοδεύουν. Επίσης, καθορίζεται το
καθεστώς το οποίο διέπει τα µεταβιβαζόµενα περιουσιακά στοι-
χεία, καθώς και τη διαδικασία µε την οποία θα µεταβιβαστούν
αυτοδικαίως στον παραχωρησιούχο κατά πλήρη κυριότητα, νοµή
και κατοχή. Επιπλέον, προβλέπεται και το δικαίωµα του παραχω-
ρησιούχου να αρνηθεί να παραλάβει ορισµένα από αυτά. Τέλος,
ορίζει ότι ο παραχωρησιούχος µετά τη λήξη της περιόδου παρα-
χώρησης ή της λύσης της σύµβασης για οποιονδήποτε άλλο
λόγο θα επιστρέψει τον χώρο εκτέλεσης του έργου στο δηµόσιο
χωρίς κανένα ελάττωµα και καµµία επιβάρυνση. 

Η Ελληνική Λύση αντιτίθεται στη µεταβίβαση περιουσιακών
στοιχείων κατά κυριότητα, διότι θεωρούµε ότι δε νοείται µεταβί-
βαση κυριότητας πραγµάτων σε σύµβαση παραχώρησης. Αυτό
το οποίο παραχωρείται ουσιαστικά είναι η εκµετάλλευση των εγ-
καταστάσεων και όχι η ιδιοκτησία τους. Δεν µπορεί λοιπόν να
νοηθεί µεταβίβαση της κυριότητας των αποκαλούµενων ως µε-
ταβιβαζόµενων περιουσιακών στοιχείων σε έναν απλό παραχω-
ρησιούχου, ακόµη περισσότερο εδώ, όπου πρόκειται για
παραχώρηση περιορισµένης χρονικής διάρκειας. 

Στο άρθρο 9 για τις µελέτες-κατασκευές, αυτές αντιτίθεται σε
ανεξάρτητο µηχανικό, ο οποίος επιλέγεται ελεύθερα και αµείβε-
ται από τον παραχωρησιούχο. Δεν είναι, λοιπόν, αποδεκτό αυτός
να έχει τόσες και σηµαντικές αρµοδιότητες. Αυτή η ελευθερία
τού δίνει την εξουσία να ρυθµίζει ανεξέλεγκτα την παραχώρηση.
Η Ελληνική Λύση αντιτίθεται. Θεωρούµε ότι µόνο το ελληνικό δη-
µόσιο δικαιούται να έχει αυτές τις εξουσίες. Επίσης, χρειάζεται
να προβλέπονται αυστηρές κυρώσεις αν οι µηχανικοί ή άλλα όρ-
γανα του παραχωρησιούχου προβαίνουν σε παραλείψεις είτε πα-
ρατυπίες κατά την άσκηση των καθηκόντων τους.

Στο άρθρο 10: Ανεξάρτητος µηχανικός. Στο πλαίσιο του προ-
ηγούµενου άρθρου, το άρθρου 10, ως προς την ευθύνη του ανε-
ξάρτητου µηχανικού, έναντι του ελληνικού δηµοσίου, θα έπρεπε
να προβλέπει ρητώς συνέπειες εναντίον του, ακόµα και για αµέ-
λεια. Πώς λοιπόν θα αµυνθεί το ελληνικό δηµόσιο προς τον ανε-
ξάρτητο µηχανικό αν αποδειχθεί οικονοµικά αφερέγγυος;
Επίσης, δεν βλέπουµε να έχει ο παραχωρησιούχος ευθύνη ως
εγγυητής έναντι του ελληνικού δηµοσίου αν ο ανεξάρτητος µη-
χανικός του πράξει ή παραλείψει ή αµελήσει να εφαρµόσει τα
συµφωνηθέντα είτε τα ανατεθέντα.

Άρθρο 14: Συµβάσεις µε υπεργολάβους. Σε αυτό το άρθρο,
ωστόσο, δεν αναφέρεται µε ποια κριτήρια θα επιλέγονται οι βα-
σικοί υπεργολάβοι και ποιες θεωρούνται ως βασικές συµβάσεις
υπεργολαβίας. Επίσης, η Ελληνική Λύση είναι αντίθετη µε την
πρόβλεψη ότι για κάθε υπεργολαβική ανάθεση από τον παραχω-
ρησιούχο που θα ξεπερνάει τα 10 εκατοµµύρια ευρώ τούτο θα
θεωρείται ως ανάθεση ουσιώδους µέρους των υποχρεώσεων
του παραχωρησιούχου σε υπεργολάβους και ότι σε αυτήν την
περίπτωση το ελληνικό δηµόσιο και ο παραχωρητής δεν θα µπο-
ρούν να αρνούνται την παροχή, τη συναίνεσή τους, χωρίς εύλογη
αιτία. Η Ελληνική Λύση θεωρεί αυτό ως υπερβολικό περιορισµό
κατά των συµφερόντων του ελληνικού δηµοσίου.

Επίσης, ο παραχωρησιούχος οφείλει να θέσει υπ’ όψιν του ελ-
ληνικού δηµοσίου και του παραχωρητή όλα τα σχετικά για τον
τυχόν υπεργολάβο τον οποίο θα επιλέξει. Το δηµόσιο και ο πα-
ραχωρητής αν δεν αποφανθούν επ' αυτού εντός τριάντα ηµερών
τεκµαίρεται ότι συναινούν. Η Ελληνική Λύση αντιτίθεται στο να
θεωρείται αυτό σιωπηρή συναίνεση, ειδικά στην περίπτωση της
επιλογής του προσώπου του υπεργολάβου και µάλιστα σε ου-
σιώδη έργα.

Άρθρο 18: Συστήµατα είσπραξης και διαχείρισης-διόδια τέλη.
Στις υποχρεώσεις του παραχωρησιούχου είναι και η εγκατά-
σταση ηλεκτρονικού συστήµατος είσπραξης διοδίων, καθώς και
η λειτουργία των υφιστάµενων σταθµών διοδίων. Επιπροσθέτως,
δικαιούται να προτείνει προς το ελληνικό δηµόσιο τη δηµιουργία

επιπλέον σταθµών διοδίων. Το δηµόσιο εξακολουθεί να επιβάλλει
επιπρόσθετα πρόστιµα ΚΟΚ, τα οποία εισπράττει το ίδιο, όπως
επίσης οφείλει να συνδράµει τον παραχωρησιούχο για κάθε ζή-
τηµα που αφορά σε ζητήµατα προστασίας δεδοµένων προσωπι-
κού χαρακτήρα. 

Ο παραχωρησιούχος οφείλει να φροντίσει ώστε να µην υπάρ-
χουν πέραν των έξι οχηµάτων σε ουρές για περισσότερα από δε-
καπέντε λεπτά ανά ηµέρα µε επιβολή ποινικής ρήτρας. Μπορεί
να επιβάλει και διαφοροποιηµένο τέλος διοδίων ανάλογα µε τις
ηµέρες και τις ώρες αιχµής. Προβλέπονται τα ποσά των τελών
ανά όχηµα, καθώς και οι απαλλαγές, ενώ έχει και το δικαίωµα εκ-
µετάλλευσης όλων των ΣΕΑ.

Η εταιρεία παραχωρησιούχος λοιπόν αφού αποκτά το δι-
καίωµα και να εισπράττει το σύνολο των διοδίων και των προστί-
µων αλλά και να προτείνει επιπλέον σταθµούς διοδίων καθώς και
να επιβάλει αυξήσεις στα διόδια ακόµα και αυξήσεις στις ώρες
αιχµής, αποκτά υπερεξουσίες µε κίνδυνο να υπερβεί τα όρια της
καλής πίστης και να επιβαρύνει τον πολίτη. Σε αντίθεση το ελλη-
νικό δηµόσιο θα παραµένει θεατής, αναρµόδιο να υπερασπιστεί
τα συµφέροντα των διερχοµένων έναντι του παραχωρησιούχου.

Άρθρο 25: Καταγγελία εκ µέρους του δηµοσίου και συνέπειες.
Σ’ αυτό το άρθρο ο νοµοθέτης αναφέρει τους λόγους για τους
οποίους µπορεί να γίνει καταγγελία της σύµβασης. Βλέπουµε
όµως ότι όλες τις ευθύνες τις αναλαµβάνει το ελληνικό δηµόσιο.
Συγκεκριµένα, σε περίπτωση που ο παραχωρησιούχος δεν µπο-
ρεί να υλοποιήσει το έργο θα ευθύνεται το ελληνικό δηµόσιο το
οποίο και θα χρηµατοδοτεί το έργο. Είναι ευνόητο ότι τα περι-
ουσιακά στοιχεία θα πρέπει σ’ αυτή την περίπτωση να επανέρ-
χονται αυτοδίκαια στο ελληνικό δηµόσιο σε περίπτωση κατά την
οποία καταγγέλλεται η σύµβαση για οποιονδήποτε λόγο. Τούτο
θα πρέπει όµως η σύµβαση να το καταστήσει απολύτως σαφές.

Άρθρο 28: Εκχώρηση και µεταβίβαση. Αυτό το άρθρο αναφέ-
ρει ρητά ότι ο παραχωρησιούχος απαγορεύεται να εκχωρεί ή µε
οποιονδήποτε τρόπο να µεταβιβάσει τα δικαιώµατα, χωρίς τη
ρητή προηγούµενη έγγραφη συναίνεση του παραχωρητή και του
δηµοσίου. Μάλιστα, όταν πρόκειται για την εξασφάλιση των δα-
νειστών ο παραχωρησιούχος µπορεί να εκχωρήσει ή να µεταβι-
βάσει ή να ενεχυριάσει δικαιώµατα ενηµερώνοντας εγγράφως
τον παραχωρητή και το δηµόσιο. Δηλαδή δεν απαιτεί τη συναί-
νεση του ελληνικού δηµοσίου, αλλά αρκεί προηγούµενη έγ-
γραφη ενηµέρωση. Διευκρινίζεται µάλιστα ότι στην περίπτωση
της εξασφάλισης προς τους δανειστές η παροχή εξασφάλισης
είναι έγκυρη και δεσµευτική για τον παραχωρητή και το δηµόσιο,
εφόσον παρέχεται µε συµβολαιογραφικό έγγραφο ή µε έγγραφο
βεβαίας χρονολογίας.

Η Ελληνική Λύση τονίζει ότι σε καµµία περίπτωση δεν θα πρέ-
πει να τεθούν σε κίνδυνο τα συµφέροντα του ελληνικού δηµο-
σίου και κατ’ επέκταση των φορολογούµενων πολιτών προς
διασφάλιση των ιδιωτικών συµφερόντων των δανειστών του πα-
ραχωρησιούχου.

Κύριοι, είναι σαφές ότι στο πλαίσιο των ιδιωτικοποιήσεων, των
τόσο προσφιλών στην Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση παραχωρεί δι-
καιώµατα και εξουσίες στους ιδιώτες θέτοντας σε κίνδυνο τα
συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου και κατ’ επέκταση των πο-
λιτών της.

Η Ελληνική Λύση µε ανησυχία διαπιστώνει λοιπόν ότι και η πα-
ρούσα σύµβαση δεν αποτελεί εξαίρεση και διασφαλίζει τα συµ-
φέροντα του ιδιώτη παραχωρησιούχου µάλλον, παρά τα
συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου. Βλέπουµε λοιπόν ότι το
δηµόσιο εγγυάται προς τον παραχωρησιούχο και όχι προς τους
πολίτες εκτελώντας µόνο υποσχέσεις προς αυτόν. Οπότε η Ελ-
ληνική Λύση είναι αντίθετη και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Καλείται στο Βήµα, εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Αριστεράς, η ειδική αγορήτρια κ. Θεοπίστη Πέρκα.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε, αγαπητοί συνάδελφοι, γι’ αυτή τη σύµβαση ότι είναι

σε αγαστή συνεργασία και το ΤΑΙΠΕΔ και η Κυβέρνηση, για win-
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win κατάσταση, για αµοιβαία επωφελή συνεργασία ιδιωτικού και
δηµόσιου τοµέα, ότι είναι σοβαρό παράδειγµα.

Ξεκινώ λέγοντας ότι κανείς δεν αµφισβητεί και δεν ρωτηθή-
καµε την αναγκαιότητα και τη χρησιµότητα του έργου της Αττι-
κής Οδού. Αλίµονο! Αλλού είναι όµως η ένστασή µας, και µάλιστα
την τεκµηριώνουµε µε επιχειρήµατα και νούµερα, η ριζική µας
αντίθεση στην πολιτική της εκχώρησης σηµαντικών δραστηριο-
τήτων του δηµοσίου στον ιδιωτικό τοµέα. Και θα αναλύσω -θα
µου επιτρέψετε- τις συµβάσεις παραχώρησης γιατί υπάρχει πια
εµπειρία στη χώρα µας. Και πιστέψτε µε, την έχω δουλέψει πάρα
πολύ αυτή την ιστορία.

Πρώτο, το επιχείρηµα ότι το δηµόσιο δεν έχει λεφτά για να
κάνει έργα είναι έωλο. Το µόνο που κάνουν οι συµβάσεις παρα-
χώρησης και τα ΣΔΙΤ είναι να υποθηκεύουν µελλοντικούς προ-
ϋπολογισµούς

Είναι έτσι, κύριε Υπουργέ. Δεν τα κάνουµε τζάµπα. Θα απο-
δείξω ότι τα πληρώνουµε διπλάσια.

Θα πω µια ιστορία. Υπάρχουν δύο γενιές συµβάσεων παραχώ-
ρησης. Η πρώτη γενιά, που είναι η Αττική Οδός και η γέφυρα
Ρίου - Αντιρρίου, και οι πέντε συµβάσεις οδικών αξόνων δεύτε-
ρης γενιάς.

Ξεκινώ από τις πέντε συµβάσεις, οι οποίες είναι πρόχειρες,
προβληµατικές, χωρίς σχεδιασµούς, µε ασφυκτικές προθεσµίες
υλοποίησης υποχρεώσεων του δηµοσίου για απαλλοτριώσεις,
αρχαιολογικές ανασκαφές, µετακίνηση δικτύων ΟΚΩ σε προθε-
σµίες που δεν µπορούσε σε καµµία περίπτωση να ανταποκριθεί
το δηµόσιο και εποµένως διεκδικούσαν ρήτρες και τις έδινε το
ελληνικό δηµόσιο τις ρήτρες αυτές.

Όταν οι παραχωρησιούχοι µε δική τους επιλογή, αντισυµβα-
τικά, διέκοψαν τις εργασίες στα πέντε έργα και βάλτωσαν, το
οποίο ήταν επενδεδυµένο κεφάλαιο και καταστρεφόταν, γιατί
διέκοψαν, γιατί σταµάτησαν να τους χρηµατοδοτούν οι τράπε-
ζες, παρ’ όλο που στη σύµβαση η ευθύνη για τη χρηµατοδότηση
του έργου στον παραχωρησιούχο ήταν ρητή. Τίποτα, το ελληνικό
δηµόσιο τότε έδινε τις ρήτρες. Όταν τα έργα ήταν σταµατηµένα
χιλιάδες εργαζόµενοι απολύθηκαν, αλλά κυρίως αυτοί συνέχιζαν
να εισπράττουν τα πανάκριβα διόδια σε ηµιτελείς δρόµους που
δεν τηρούσαν στοιχειώδεις όρους οδικής ασφάλειας.

Έρχεται, λοιπόν, µε λίγα λόγια το κράτος, διασώζει τους χρε-
οκοπηµένους παραχωρησιούχους, που δεν µπορούσαν να τηρή-
σουν τις συµβατικές τους υποχρεώσεις και να εξασφαλίσουν τη
διαρκή χρηµατοδότηση των έργων, και αύξησε τελικά τη συνο-
λική συµµετοχή του πάνω από δύο δισεκατοµµύρια ευρώ. Υπέ-
ρογκες αποζηµιώσεις σε κατασκευαστές. Και, αν θέλετε, έχουµε
αναλυτικά στοιχεία για αυτά όλα.

Το δε επιχείρηµα ανάληψης του ρίσκου από τον επενδυτή κα-
τέρρευσε απολύτως στην περίοδο της οικονοµικής κρίσης, όπου
όντως µειώθηκε η κυκλοφορία, άρα, µειώθηκαν τα διόδια και διεκ-
δίκησαν αποζηµίωση. Υποτίθεται ότι αν κάτι αναλαµβάνουν οι πα-
ραχωρησιούχοι είναι το επενδυτικό ρίσκο. Ποτέ δεν το έχουν
αναλάβει. Το ίδιο έγινε και στην περίοδο της πανδηµίας.

Έρχεται, λοιπόν, το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο και εξετάζει
την περίπτωση των συµβάσεων παραχώρησης των ελληνικών αυ-
τοκινητοδρόµων. Έχει µια έκθεση κόλαφο η οποία λέει για µη απο-
δοτικά κεφάλαια, για αδιαφάνεια, για έλλειψη πολιτικής και
στρατηγικής, για ανεπαρκείς αναλύσεις, για αύξηση του κόστους
των έργων µε αυτή τη µέθοδο ως 69%, κύριε Υπουργέ, και µείωση
του αντικειµένου στο 55%, γιατί είχαµε στην επανεκκίνηση και µεί-
ωση του φυσικού αντικειµένου χωρίς αντίστοιχη µείωση του οικο-
νοµικού αντικειµένου. Στο τέλος το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό
Συνέδριο είπε ότι στις κρίσιµες στιγµές το δηµόσιο έβαλε το χέρι
στην τσέπη. Αυτά είναι όλα καταγεγραµµένη ιστορία µε στοιχεία
και αποδείξεις. Και µας συµβουλεύει µετά να µην ενθαρρύνουµε
τη χρήση των ΣΔΙΤ µέχρι να µελετηθούν όλες οι δυσκολίες κ.λπ..

Έρχεται τώρα η σηµερινή Κυβέρνηση και το ΤΑΙΠΕΔ και δεν
κάνουν µια αποτίµηση σε αυτά που λέω -καλέστε µε και πείτε
µου: «Πού είναι αυτά τα στοιχεία;», έχουν γίνει µελέτες γι’ αυτά-
δεν βλέπουν τι µας στοίχησε η Αττική Οδός. Μήπως θα ήταν πιο
συµφέρον να το έχει πάρει το δηµόσιο και να το κάνει µε την κλα-
σική µέθοδο των δηµοσίων έργων; Καµµιά φορά νοµίζουν ότι θα
πάει το δηµόσιο να κάνει τα έργα. Όχι, µε προκηρύξεις, µε δια-

γωνισµούς, για έργα συντήρησης, µε άλλον ανάδοχο, για τη λει-
τουργία, ένα κλασικό δηµόσιο έργο. Γιατί το κάνουµε µε σύµ-
βαση;

Πάµε όµως στη συγκεκριµένη σύµβαση της Αττικής Οδού.
Άκουσα τον κ. Πάνα και αυτά που είπε τα θεωρώ αυτοκριτική για
τη διακυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, γιατί αυτή υπογράφηκε µε
Υπουργό ΠΕΧΩΔΕ τον κ. Λαλιώτη στην κυβέρνηση του κ. Σηµίτη.
Αυτά λέει ιστορία.

Τέλος πάντων, καµµιά φορά λέµε ότι τα δύο κόµµατα που κυ-
βέρνησαν τη χώρα για πολλά χρόνια έχουν την ευθύνη της πτώ-
χευσης της Ελλάδας.

Λοιπόν, δεν είναι µια λεόντεια, είναι µια ληστρική σύµβαση. Και
θα πω µερικά στοιχεία για το κόστος κατασκευής: 32%, µαζί µε
τη χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση, που είναι και
αυτό δηµόσιο χρήµα, δηλαδή έβαλε το ελληνικό δηµόσιο 420
εκατοµµύρια ευρώ. Η ίδια η συµµετοχή της κοινοπραξίας είναι
175 εκατοµµύρια ευρώ και τα δάνεια 675 εκατοµµύρια ευρώ, φυ-
σικά µε την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου. Εδώ να υπολογί-
σουµε και τις απαλλοτριώσεις, που πολλές φορές είναι πιο
ακριβές και από το έργο. Το δηµόσιο έδωσε ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ για τις απαλλοτριώσεις. Και µετά είναι τα παράπλευρα
έργα, όπως ο προαστιακός, που έδωσε 600 εκατοµµύρια ευρώ
και τα οποία ανατέθηκαν στην κοινοπραξία.

Στις συνεδριάσεις των επιτροπών δώσαµε αυτά τα στοιχεία και
δεν ακούσαµε κανένα σχόλιο ούτε από τον απερχόµενο παρα-
χωρησιούχο, αλλά ούτε και από το ΤΑΙΠΕΔ και προφανώς ούτε
και από το Υπουργείο. Έµειναν ασχολίαστα, ενώ θα έπρεπε να
σας προβληµατίσουν.

Αναφερθήκαµε όµως και στη δυνατότητα, µε βάση τη σύµ-
βαση παραχώρησης, να επιστρέψει η Αττική Οδός στο ελληνικό
δηµόσιο νωρίτερα από τον χρόνο παραχώρησης που είναι τώρα.

Το κρίσιµο µέγεθος που θα καθόριζε το χρόνο είναι το ποσο-
στό µέσης απόδοσης µετοχικού κεφαλαίου και προφανώς όσο
µεγαλύτερη είναι η κερδοφορία του αναδόχου τόσο συντοµεύει
ο χρόνος εκµετάλλευσης της του έργου. Στο πλαίσιο αυτό, το
ελληνικό δηµόσιο και ο ανάδοχος, στο πλαίσιο της σύµβασης,
συµφώνησαν η µέση απόδοση του µετοχικού κεφαλαίου να είναι
11,6, σε περίπτωση αυξηµένων εσόδων παίρνει άλλο 1%-1,5%,
δηλαδή 13,1%.

Και αρχίζουν τώρα εδώ τα όµορφα! Αυτή η σύµβαση λοιπόν
έχει µια ιδιαιτερότητα. Το χρονικό σηµείο επιστροφής του έργου
στο δηµόσιο εξαρτάται από τα κέρδη του παραχωρησιούχου, όχι
από τα έσοδα. Αυτό βέβαια δεν ισχύει για της δεύτερης γενιάς. 

Σας είπαµε για τα υπέρογκα έξοδα που εµφάνιζε η εταιρεία
«ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ» και τα οποία φέρνετε στην εταιρεία «ΑΤΤΙΚΕΣ
ΔΙΑΔΡΟΜΕΣ» για συντήρηση και λειτουργία. Τι συµβαίνει εδώ.
Τα κέρδη της εταιρείας εµφανίζονται µειωµένα. Γιατί; Διότι δίνει
υπέρογκα λεφτά για τη συντήρηση. Πού τα δίνει; Στην εταιρεία
«ΑΤΤΙΚΕΣ ΔΙΑΔΡΟΜΕΣ». Οι µέτοχοι της «ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ» και
των «ΑΤΤΙΚΩΝ ΔΙΑΔΡΟΜΩΝ» είναι οι ίδιοι. Αυτό δεν είναι σκάν-
δαλο; Είναι ένα κόλπο αυτό των ενδοοµιλικών συναλλαγών. Πε-
ρίπου 1 δισεκατοµµύριο -το έχει υπολογίσει ένας µηχανικός του
δηµοσίου- το έτος ανά χιλιόµετρο είναι η συντήρηση της Αττικής
Οδού. Αυτό. Φυσικά δεν µπήκε και πλαφόν, δεν υπήρχε ταβάνι.
Ένα δισεκατοµµύριο ανά χιλιόµετρο της Αττικής Οδού! Είναι
υπέρογκα τα ποσά και ποτέ η ελληνική κυβέρνηση δεν πήγε να
πει γιατί είναι τόσα. Και σας είπα τώρα για την ενδοοµιλική…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν είναι τόσα. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Θα µου απαντήσετε, κύριε
Υπουργέ. Μακάρι να είναι…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Λάθος κάνετε. Ένα εκατοµµύριο είναι. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ένα εκατοµµύριο; Μπορεί. Αν και
ήταν πάρα πολλά, θα το βρω. 

Έρχοµαι και στο τελευταίο επιχείρηµα της ιδεοληπτικής άπο-
ψης που λέει ότι οι ιδιωτικές εταιρείες έχουν την τεχνογνωσία,
έχουν την επάρκεια, έχουν την ευθύνη και παρεµβαίνουν και εγ-
καίρως σώζουν κ.λπ.. Όλο αυτό το επιχείρηµα θάφτηκε σε
τριάντα πόντους χιόνι µε την πρόσφατη κακοκαιρία πριν δύο χρό-
νια, µε τον εγκλωβισµό χιλιάδων οδηγών. 
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Αντί λοιπόν το ελληνικό δηµόσιο να αναλάβει τη διαχείριση,
λειτουργία και συντήρηση της Αττικής Οδού και να ασχολούµα-
στε πώς θα αξιοποιηθούν καλύτερα οι πόροι που θα προκύψουν,
εµφανίζεται ένας νέος παραχωρησιούχος να συνεχίσει το ίδιο
λάθος. 

Όταν λέµε ως γενική πολιτική παρατήρηση ότι οι επιλογές
αυτής της Κυβέρνησης µάς οδηγούν µε µαθηµατική ακρίβεια
όπου µας οδήγησαν και οι προηγούµενες, στην πτώχευση, στα
βράχια, έχουµε δίκιο. Η ίδια λογική!

Συνεχίζουµε, λοιπόν. Τα προσαρτήµατα έµαθα ότι ήρθαν αργά
το βράδυ, δεν προλάβαµε να τα δούµε, τέλος πάντων, δεν έχει
και πολλή σηµασία. Και ξέρετε γιατί δεν έχει πολλή σηµασία;
Ακόµα και µερικά πράγµατα αν γραφτούν καλά στη σύµβαση -
στις προηγούµενες συµβάσεις υπήρχε, γεγονός ευθύνης του δη-
µοσίου αλλά και γεγονός ευθύνη του παραχωρησιούχου, µόνο
του δηµοσίου αναγνωριζόταν- δεν ξέρω αυτή την εµπειρία γιατί
δεν µπορεί κανείς να την… Άλλωστε στη νέα σύµβαση συνεχίζε-
ται το ίδιο σχήµα µε τις δύο εταιρείες. 

Βέβαια εκεί υπάρχει µια διόρθωση, θα την αναφέρω. Αυτό που
κάνει η νέα σύµβαση είναι ότι δεν εξετάζει τα κέρδη του παρα-
χωρησιούχου, όπως οι προηγούµενοι, αλλά τον τζίρο. Όµως,
όπως είπαµε, δεν έχει και σηµασία, ωστόσο εγώ αυτό το εκλαµ-
βάνω ως µία παραδοχή, µια οµολογία για τις ενδοοµιλικές συ-
ναλλαγές της προηγούµενης περιόδου, για να διορθωθεί. 

Τώρα, σε σχέση µε τη µείωση των διοδίων τελών σε 2,5 ευρώ
το όχηµα, πανηγυρίζει η Κυβέρνηση, µας λέει ότι από αύριο θα
είναι αυτό, ωραία. Δεν λένε στον κόσµο ότι αυτό έχει ηµεροµηνία
λήξης πέντε χρόνια. Τι θα γίνει, λοιπόν, εδώ; Σε πέντε χρόνια θα
έχουµε αύξηση 30%, αρκεί και ο µέσος όρος να είναι τα 2,5 και
άρα τις ώρες αιχµής θα φτάσει 3,25 ευρώ -τις ώρες αιχµής!- δη-
λαδή τότε που πάνε οι εργαζόµενοι στις δουλειές τους. Κι εδώ
βεβαίως είναι και αντιεπιστηµονικό αυτό γιατί η συγκοινωνιακή
τεχνική επιβάλλει ότι οι συχνοί χρήστες έχουν έκπτωση, δεν
έχουν παραπάνω κόστος και βεβαίως δεν υπάρχει ταβάνι στις
αυξήσεις. 

Υπάρχει µια θετική ρύθµιση που αφορά την ελεύθερη δίοδο
των ΑΜΕΑ. Όπως είπα όµως και εγώ, οι διελεύσεις στην Αττική
Οδό είναι περίπου 250.000 την ηµέρα και βαίνει αυξανόµενος ο
αριθµός. Είναι ελάχιστο αυτό το ποσοστό και βεβαίως εδώ θα
έπρεπε να υπάρχει πρόβλεψη και για τους ανέργους και για τους
κατοίκους των όµορων περιοχών που µετακινούνται σε τοπικές
µετακινήσεις. 

Έκανα όµως και άλλη µια πρόταση στην επιτροπή γιατί έχω
και την προηγούµενη εµπειρία και θα έπρεπε να την εξετάσετε.
Βέβαια τώρα µιλάµε πια για µια υπογεγραµµένη σύµβαση. Τέλος
πάντων, εγώ θα το πω όµως. Αυτό που είχε καταγγελθεί για την
προηγούµενη σύµβαση της Αττικής Οδού ήταν ότι η είσπραξη
των διοδίων είχε µια καθυστέρηση ώσπου να πάει στο Υπουρ-
γείο, όπου εκεί µπορούσαν να πειραχτούν οι διελεύσεις κ.λπ..
Λέµε λοιπόν ότι προκειµένου να ελέγχεται -τουλάχιστον να έχει
όρεξη το δηµόσιο να ελέγχει- το πραγµατικό ποσό που εισπράτ-
τει, να γίνει µια σύνδεση online µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του
δηµοσίου µε το κέντρο διαχείρισης κυκλοφορίας του παραχω-
ρησιούχου, όπως αυτό ίσχυε παλιά µε την ΕΥΔΕ λειτουργίας και
συντήρησης έργων παραχώρησης. 

Έχουµε και τον ανεξάρτητο µηχανικό. Αλίµονο! Σε κάθε νοµο-
σχέδιο κάποιος πιστοποιηµένος, κάποιος ανεξάρτητος µηχανι-
κός αναλαµβάνει ρόλο που θα έπρεπε να έχουν οι δηµόσιες
υπηρεσίες, οι οποίες ούτως ή άλλως αποδεκατίζονται, ούτως η
άλλως µέσα στη φιλοσοφία της Νέας Δηµοκρατίας είναι η από-
συρση του κράτους, σε λίγο θα έχουµε «κυβέρνηση Α.Ε.». Και
έχουµε -µια σχέση εξάρτησης -λέει από τον παραχωρησιούχο
µέσω της σύναψης, δηλαδή έχουµε έναν εξαρτώµενο ανεξάρ-
τητο µηχανικό και µάλιστα επί τα χείρω, γιατί δεν προβλέπεται
καν η έγκριση από το ελληνικό δηµόσιο. 

Εδώ έχει ένα ενδιαφέρον να διαβάσει κανείς τη σύµβαση τι
ωραία περιγράφεται αυτό, ότι θα πρέπει -λέει- ο ανεξάρτητος να
µην έχει καµµία σχέση µε τον παραχωρησιούχο. Τι εννοεί να µην
έχει σχέση; Έχει έµµισθη σχέση. Ποιον κοροϊδεύουνε; 

Συνεχίζω. Ως προς τις εγγυήσεις και το γεγονός ανωτέρας
βίας, έχουµε ακόµα µια σύµβαση παραχώρησης που δεν υπάρχει

καµµία πρόβλεψη να λάβει το ελληνικό δηµόσιο εγγυήσεις αν
δώσει κρατική ενίσχυση στον παραχωρησιούχο για γεγονός ανω-
τέρας βίας. Αυτό το ζήσαµε την προηγούµενη περίοδο µε τις αε-
ροπορικές εταιρείες, µε τις εταιρίες διαχείρισης αεροδροµίων,
σε αυτοκινητόδροµους. Πάει το ρίσκο, πάνε όλα! Αλλά όταν
υπάρχει γεγονός ανωτέρας βίας, ακόµη και αν οι συµβάσεις
µέσα δεν το προέβλεπαν, ερχόταν το ελληνικό δηµόσιο και έβαζε
το χέρι στην τσέπη. Το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο τα έχει
καταγράψει αυτά. Έστω, έστω τυπικά κι ας µην περιµένουµε ότι
θα ισχύσει, τι θα γίνει σε αυτές τις περιπτώσεις; 

Οι διάφορες προβλέψεις µάς δηµιουργούν και πολλά ερωτή-
µατα, όχι ότι θα ησυχάζαµε αν δεν υπήρχαν. Κατ’ αρχάς, βλέ-
πουµε ότι προτείνεται το δικαίωµα για νέες θέσεις διοδίων στον
παραχωρησιούχο, απαραίτητες πύλες διέλευσης, τέλος πάντων,
λέει, λέει, όπως και µε τον ανεξάρτητο µηχανικό λέει, λέει, λέει
κι εδώ να γίνεται το ένα, να γίνεται το άλλο, αλλά στο τέλος κα-
ταλήγει ότι και συµφόρηση να έχουµε και µεγάλες ουρές, αρκεί
οι πύλες των διοδίων να είναι ανοιχτές. Αυτό είναι το συµπέρα-
σµα. 

Έχουµε διακοπή κυκλοφορίας λόγω -λέει- καιρικών φαινοµέ-
νων, βλαβών, ατυχηµάτων κ.λπ.. Πάνω από µία ώρα αν γίνει αυτό,
οι κυρώσεις επιβάλλονται ή στο δηµόσιο ή στον παραχωρησι-
ούχο ή στον χρήστη. Πάµε στοίχηµα ποιος θα φταίει; Υπάρχει
κανείς στην Αίθουσα που αµφιβάλλει ποιος θα φταίει; Πάντως
όχι ο παραχωρησιούχος. 

Κι έχω και ένα ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, και αυτό θα ήθελα να
απαντηθεί, µε έχουν πάρει δυο τρεις πολίτες κι αυτό δεν το ξέρω.
Εφόσον κάποιος έχει αξιώσεις από την εταιρεία, δηλαδή κάποιο
τροχαίο και είναι στα δικαστήρια, δεν έχει επιδικαστεί ακόµα,
παίρνει ο επόµενος την υποχρέωση; Να µου απαντήσετε σε
αυτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Το γράφει το άρθρο 6. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ωραία. 
Τελειώνω µε το πολύ σοβαρό θέµα των εργαζοµένων. Προφα-

νώς -σας είπα πως όταν µαλώνουν τα βουβάλια, την πληρώνουν
τα βατράχια, το ξέρουµε αυτό- εδώ είναι σε καθεστώς εργασια-
κής ανασφάλειας. Ακούσαµε τον νέο παραχωρησιούχο να λέει
ότι, ναι, θα τους προσλάβουµε µε τον ίδιο µισθό, αλλά θα είναι
πλέον ορισµένου χρόνου. Αυτό, όπως καταλαβαίνετε, σε καµµία
περίπτωση δεν είναι διασφάλιση εργασιακών κεκτηµένων. Ποτέ
µία ιδιωτικοποίηση δεν έχει ευνοήσει τους εργαζόµενους. Αυτό
δεν έχει καταγραφεί ποτέ και πουθενά. 

Και πριν κλείσω, κύριε Υπουργέ, θέλω να πω ότι µιλάµε για
άλλα έργα, για άλλους δρόµους, για να αντιµετωπιστεί η κυκλο-
φοριακή συµφόρηση. Δεν είναι σωστό, είναι αυτό το βρετανικό
που λένε «induced traffic», δηλαδή όταν αυξάνεις τη χωρητικό-
τητα ενός συστήµατος, έχεις παραπάνω ζήτηση και περισσότερη
κίνηση στους δρόµους, πέρα από κάποια υποχρεωτικά που πρέ-
πει να γίνουν. Και θα αναφερθώ και στον κάθετο της Φλώρινας.
Είναι η µόνη πρωτεύουσα εκεί πάνω που δεν έχει κάθετο άξονα,
τέλος πάντων.

Πρέπει πραγµατικά να δοθεί βάρος στα µέσα σταθερής τρο-
χιάς. Αναφέροµαι και στον προαστιακό που δεν είναι σωστή η
λειτουργία του µε δύο δροµολόγια µόνο την ώρα από και προς
το αεροδρόµιο και γενικώς στην απογοητευτική κατάσταση του
σιδηροδρόµου, που µένει ακέφαλος για δεύτερη φορά. Έχουµε
δεύτερη παραίτηση του προέδρου του ΟΣΕ και βεβαίως δεν βλέ-
πουµε τίποτε για τα έργα αποκατάστασης του δικτύου από τον
«Ντάνιελ». 

Σε κάθε περίπτωση, νοµίζω ότι χάνουµε άλλη µία ευκαιρία από
µια ιδεοληψία της Κυβέρνησης -διαχρονικά αυτή ήταν η άποψή
τους- για να απενταχθεί η Αττική Οδός από το ΤΑΙΠΕΔ. Θα
έπρεπε ήδη το δηµόσιο να έχει προετοιµάσει τις διαδικασίες
προκειµένου να υποδεχθεί και να αναλάβει τη διαχείριση, λει-
τουργία και συντήρηση της Αττικής Οδού. 

Προφανώς, βλέπουµε άλλη µια σύµβαση παραχώρησης που
έχει κέρδος µόνο για τον παραχωρησιούχο και καθόλου για το
ελληνικό δηµόσιο και προφανώς τους Έλληνες πολίτες. Εποµέ-
νως, την καταψηφίζουµε. 

Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.
Πέρκα.

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
Νίκη ο ειδικός αγορητής ο κ. Νικόλαος Βρεττός. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μιλάµε και συζητούµε σήµερα για µία νέα σύµβαση που

αφορά την Αττική Οδό. Και όταν µιλάµε για σύµβαση βασικό
ρόλο παίζουν τα συµφέροντα. Γιατί ακούστηκε από πλευράς Κυ-
βέρνησης ότι οφείλεται το δηµόσιο συµφέρον. Μα, δεν υπάρχει
µόνο δηµόσιο συµφέρον. Εγώ θα το έλεγα κρατικό συµφέρον,
γιατί το δηµόσιο κάποτε είχε µια άλλη έννοια, όταν το δηµόσιο,
το κράτος δηλαδή, οι κυβερνήσεις υπηρετούσαν το λαό. Άρα, µι-
λάµε για κρατικό συµφέρον σε αυτή τη σύµβαση, µιλάµε για ιδιω-
τικό-ολιγαρχικό συµφέρον, µιλάµε για συµφέρον δανειστών και
φυσικά στο τέλος για λαϊκό συµφέρον.

Από αυτή τη σύµβαση µε τόσα συµφέροντα αντικρουόµενα -
γιατί δεν µπορεί να κερδίζουν όλα αυτά τα συµφέροντα σε µία
σύµβαση- χρειάζεται και ο µεσάζοντας. Αυτόν τον ρόλο παίζει η
Κυβέρνηση, του µεσάζοντα, αυτής της χρυσοτόκας σύµβασης,
µιας σύµβασης δηλαδή όπου πάντα γνωρίζουµε ότι οι µεσάζον-
τες -έχει καταγγελθεί πολλές φορές- είναι ευνοηµένοι. Για πόσο
δεν γνωρίζουµε. Γιατί, επειδή ακριβώς βασίζονται όχι στην πραγ-
µατική ουσία της συµβάσεως, αλλά στην κερδοσκοπία ρυθµίζον-
τας, διαµορφώνοντας τα άλλα συµφέροντα, κάποια στιγµή
φεύγει νύχτα, όπως εύχεται και ο ελληνικός λαός να φύγει νύχτα.
Όχι γιατί πιθανόν θα είναι καλύτερος ο επόµενος, αλλά γιατί
πρώτα ο λαός έχει υποχρέωση να τιµωρεί αυτόν που τον αδικεί
και του δυσκολεύει τη ζωή, µέχρι και που του την κάνει µαρτυ-
ρική. 

Εποµένως, από αυτά τα τέσσερα συµφέροντα το µόνο χαµένο
είναι το λαϊκό συµφέρον. Το κρατικό συµφέρον ισορροπεί, για
το ιδιωτικό-ολιγαρχικό συµφέρον είναι η µεγάλη του χαρά και βε-
βαίως για το συµφέρον των δανειστών ό,τι πιο καλό µπορούσε
να του τύχει σε αυτή τη δύσκολη περίοδο για τα δικά του συµ-
φέροντα. 

Εποµένως, η «Νέα Αττική Οδός», ναι, είναι µια εταιρεία που έρ-
χεται να διαχειριστεί πλέον και όχι να κατασκευάσει ένα έργο µε-
γάλης σηµασίας για την περιοχή της Αττικής, σε αυτό
συµφωνούµε, και φυσικά εφόσον στην Αττική βρίσκεται το 50%
του ελληνικού πληθυσµού είναι µεγάλο έργο και µεγάλης σηµα-
σίας για τη χώρα µας γενικότερα. 

Ωστόσο, υπάρχουν κάποια ζητήµατα που πρέπει να τα εκθέ-
σουµε προσεκτικά. Οι οικονοµικοί όροι είναι το πρώτιστο σε µία
σύµβαση και είναι αυτοί και που προκαλούν ανησυχία στο λαό.
Υπάρχουν επικριτές βάσιµοι, δηµοσιεύσεις που λένε πειστικά ότι
οι όροι δεν είναι επαρκώς ευνοϊκοί για το δηµόσιο συµφέρον
όπως το γνωρίζαµε. Υπάρχει, όµως, η βεβαιότητα ότι οι ιδιώτες
επενδυτές, δηλαδή το ιδιωτικό συµφέρον, θα αποκοµίσει υπερ-
βολικά κέρδη. Αυτό που το κράτος θα κάνει απέναντι στους πο-
λίτες του το µόνο σίγουρο είναι ότι θα απορρίψει τη δυνατότητα
να γυρίσει στη δηµόσια διαχείριση αυτό το έργο, δηλαδή στους
πολίτες που πρέπει να εξυπηρετούνται. Σε άλλες χώρες ανεπτυγ-
µένες, που δεν είχαν την ατυχία να έχουν κυβερνήσεις σαν κι
αυτές που κυβέρνησαν και οδήγησαν σε αυτό το σηµείο τον ελ-
ληνικό λαό, τις µνηµονιακές και µεταµνηµονιακές κυβερνήσεις,
αυτά τα έργα επειδή είναι περιουσία του λαού τους, γυρνούν
στον λαό. 

Εµείς, όµως, λέγαµε τουλάχιστον αν υπήρχε µια δυνατότητα
κρατικής, κυβερνητικής επέµβασης να επιστρέψει τουλάχιστον
ένα µέρος του τιµήµατος στην κοινωνία. Ούτε αυτό µπορεί να το
κάνει αυτή η Κυβέρνηση. Γιατί αυτό το τίµηµα, το ξέρουµε, το
έχει πει και ο Υπουργός, προσφέρεται στην προαγορά ρυθµισµέ-
νων δόσεων του εξωτερικού δηµόσιου χρέους. Εποµένως, πρέ-
πει να το τονίσουµε ότι η σύµβαση αυτή δεν θα είναι επωφελής
για όλους τους πολίτες, αλλά σίγουρα µόνο για τους επενδυτές,
για τους οποίους η σύµβαση αυτή είναι χρυσοφόρα.

Για να κατανοήσουµε ίσως καλύτερα τις οικονοµικές επιπτώ-
σεις ας εξετάσουµε και λίγο τα εξής. Κόστος και έσοδα. Ποιο
είναι το συνολικό κόστος του έργου και ποια τα αναµενόµενα
έσοδα από τα διόδια και άλλες πηγές; Μόνο αν πάµε χαρτορί-
χτρες µπορούν να µας πουν. Η Κυβέρνηση δεν έκανε το κόπο.

Αδιαφορεί. Να µας πει τι προβλέπει; Ποια είναι η διελευσιµότητα;
Ποια είναι η πρόβλεψη όταν γίνουν τα έργα που χαρίζει εκεί η
«LAMDA DEVELOPMENT» για να µας πει ότι πρέπει να πάει ο κό-
σµος και οι πελάτες της Αττικής Οδού κατευθείαν µέσα στην
επένδυση του Ελληνικού. Εµείς δεν τα γνωρίζουµε. Για ποιον
λόγο να το γνωρίζουµε; Βουλευτές είµαστε. Δεν χρειάζεται. 

Ποιοι είναι οι όροι της χρηµατοδότησης; Πρέπει να το γνωρί-
ζουµε; Ποιο είναι το επιτόκιο των δανείων που θα ληφθούν σε
αυτή την πρώτη φάση για να µπουν τα λεφτά αύριο µεθαύριο,
από ό,τι δηλώνετε. Για κέρδη για τα κέρδη και τις αποδόσεις
ούτε λέξη για να κρίνουµε τελικά -γιατί εµείς γι’ αυτό κρίνουµε
την Κυβέρνηση- αν αυτή η σύµβαση λόγω των οικονοµικών αν-
ταλλαγµάτων είναι επ’ ωφελεία του λαού. Δεν θα σας κρίνουµε
εµείς γιατί υποχρεώνεστε να σεβαστείτε το ΤΑΙΠΕΔ. Δεν µπο-
ρείτε εσείς. Δεν έχετε καµµία δικαιοδοσία. Για εκατό χρόνια οτι-
δήποτε ελληνικό είναι προχωρηµένο. Άρα, εµείς θέλουµε, επειδή
κοµπάζετε ότι η σύµβαση είναι υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος,
να δούµε είναι υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος ή είστε απλώς
διαφηµιστές των επενδυτών-ολιγαρχών;

Η διαφάνεια είναι άλλος τοµέας. Η έλλειψη διαφάνειας, ανα-
φέρθηκα προηγούµενα, στη διαδικασία διαπραγµάτευσης και
υπογραφής της σύµβασης επιβεβαιώνει όχι τις ανησυχίες, αλλά
τις βεβαιότητες. Συντριπτικά ωφελείται η κοινοπραξία «Νέα Ατ-
τική Οδός». Γι’ αυτό και γρηγορείτε να την υπογράψετε. Γιατί
φαίνεται να κυριαρχείστε από το σύνδροµο του «ΓΡΗΓΟΡΗ»,
όπως συµβασιοποιήθηκαν τα κυλικεία του Υπουργείου Πολιτι-
σµού. Για ποιον λόγο άλλωστε δεν θα έπρεπε όλα αυτά να έχουν
έρθει εν ευθέτω χρόνω. Δεν γνωρίζετε ότι η σύµβαση λήγει; Το
γνωρίζατε. Δεν προλαβαίνετε; Είναι πολλές οι δουλειές; Εξήντα
δύο άτοµα Κυβέρνηση δεν έχει υπάρξει ποτέ. Δεν βρέθηκε κά-
ποιος εγκαίρως να δείξει ότι πραγµατικά εξυπηρετείτε τα συµ-
φέροντα των πολιτών;

Για να ενισχύσουµε εποµένως τη διαφάνεια θα έπρεπε να
υπάρχει έγκαιρη δηµοσιοποίηση συµβάσεων, να έχουν γίνει οι
δηµόσιες διαβουλεύσεις, να ακουστούν εγκαίρως οι απόψεις πο-
λιτών και όλων των εµπλεκόµενων φορέων και προφανώς οι
ελεγκτικοί µηχανισµοί, αν λειτουργούσαν και υπήρχαν, θα ήταν
υπέρ του πυλώνα της δηµοκρατίας της διαφάνειας.

Για τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις δεν σας φοβόµαστε. Εδώ
είναι περιβαλλοντικές οι ανεµογεννήτριες µέσα στα δάση, βέβαια
εφόσον κάψουµε τα δάση. Στατιστικά το λέµε. Δεν αφήνουµε
καµµία υπόνοια. Εποµένως, περιβαλλοντικά είστε τακτοποιηµέ-
νοι. Θα τις φτιάξετε τις περιβαλλοντικές µελέτες, θα σηµειώσετε
και τα µέτρα σχετικά µε τη µείωση των επιπτώσεων µέσα από τη
χρήση των υλικών και τεχνολογιών φιλικών προς το περιβάλλον.
Σε όλα αυτά δεν σας φοβόµαστε. 

Πάµε τώρα στην παρακολούθηση και αξιολόγηση. Είστε ικανοί
πραγµατικά µε τη µέχρι τώρα πορεία σας να πείσετε τους πολί-
τες ότι τουλάχιστον σε αυτή τη σύµβαση που σας επιβάλλουν τα
συµφέροντα ότι µπορείτε και έχετε τη δυνατότητα την πολιτική
οντότητα να τα παρακολουθήσετε και να τα αξιολογήσετε; Το
παρελθόν σας βεβαιώνει και το µέλλον. 

Εποµένως, ερχόµαστε να συζητήσουµε τις κοινωνικές επιπτώ-
σεις που είναι το µείζον θέµα σε µία σύµβαση µιας κυβέρνησης
που σέβεται την κοινωνία. Οι αυξήσεις στα διόδια θα επιβαρύ-
νουν τους πολίτες, το γνωρίζετε, αυτούς που µε το στανιό προ-
σπαθείτε να τους δίνετε δύο δραχµές παραπάνω για να
ανεβάσετε υποτίθεται τον χαµηλότερο µισθό που δεν φτάνει
ούτε για δύο µέρες. 

Αν θέλατε, αν είχαν προηγηθεί αυτά που ανέφερα προηγού-
µενα, έπρεπε να βρούµε τρόπους έτσι ώστε αυτές οι επιπτώσεις
να διασφαλίσουν ότι η Αττική Οδός θα παραµείνει προσβάσιµη
για όλους. Γιατί αυτή είναι η κοινωνική σας απολογία. Θα είναι
τελικά προσβάσιµη σε όλους; Το ξέρετε ότι δεν θα είναι. 

Εποµένως, θα έπρεπε για λόγους κοινωνικούς να υπάρχουν
κοινωνικά διόδια, µε µειώσεις για ευάλωτες οµάδες πληθυσµού,
όπως οι πολύτεκνες οικογένειες. Ειδικά όµως τις πολύτεκνες οι-
κογένειες δεν θα τις έλεγα «ευάλωτες οµάδες πληθυσµού», γιατί
δεν είναι ευάλωτες. Θα έπρεπε, όµως, να το δείτε ως επένδυση
για το κράτος µας. Γιατί αντί να τιµωρείτε τους πολύτεκνους, που
είναι οι πυρήνες όσον αφορά το θέµα του δηµογραφικού, έρχε-
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στε και τους τιµωρείτε. Τι λεφτά θα χάσετε; 
Εµείς το προτείναµε. Και όταν ο κ. Σταϊκούρας έφερε τη σύµ-

βαση σχετικά µε τη διαφορά των κερδών σε σχέση µε τα χρή-
µατα που είχαν δώσει για την οδό Αιγαίου σχετικά µε το Κλειδί
και τη Λαµία, την εκλογική περιοχή, αυτά τα λεφτά, αντί να τα
δώσετε στους πολύτεκνους όσον αφορά στη διέλευση των οχη-
µάτων, τα δώσατε σε όλους για έναν χρόνο. Ποιος να σας αξιο-
λογήσει; Δηλαδή, το ίδιο δικαίωµα που έχει για φθηνή διέλευση
ο φτωχός, την ίδια έκπτωση έχει και ο πλούσιος. Ο ένας πάει για
να διασκεδάσει, να έχει τα φουσκωτά του και τα ωραία του και
να περάσει µε τα ακριβά του αυτοκίνητα και ο πολύτεκνος, ο
φτωχός, δεν έχει δυνατότητα να πάει να µαζέψει τις ελιές του,
γιατί πλέον το λάδι το κάνατε είδος υπερπολυτελείας. 

Εποµένως, για τις δηµόσιες συγκοινωνίες τι να σας πούµε; Με
το στανιό έρχονται µερικά ηλεκτρικά λεωφορεία, τα οποία όταν
φορτωθούν όταν φορτωθούν λίγο παραπάνω ή ανοίξουµε τον
κλιµατισµό, δεν προλαβαίνουν να βγάλουν ούτε  δεύτερο δρο-
µολόγιο. 

Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι η σύµβαση παραχώρησης για τη
«Νέα Αττική Οδό» είναι ένα σηµαντικό βήµα για την ανάπτυξη της
περιοχής µας. Ποιας περιοχής, όµως; 

Εµείς το βλέπουµε και το δηλώνουν ανερυθρίαστα οι επενδυ-
τές του Ελληνικού ότι η «Νέα Αττική Οδός» είναι απαραίτητη για
τη δική τους επένδυση. Εποµένως, θα έπρεπε να διασφαλίσουµε
ότι η σύµβαση αυτή θα ήταν επωφελής για τους πολίτες, ότι θα
ήταν διαφανής, ότι θα προστάτευε το περιβάλλον ουσιαστικά και
ότι θα λάµβανε υπόψη της τις κοινωνικές επιπτώσεις. 

Σε αυτή την αξιολόγηση, πέρα από την προστασία του περι-
βάλλοντος, που εκ των πραγµάτων, όταν δεν έχει µποτιλιαρί-
σµατα είναι προς ωφελεία, όλοι οι άλλοι δείκτες είναι εις βάρος
του λαϊκού αιτήµατος. 

Εποµένως, ας µην γελιόµαστε µεταξύ µας. Σε αυτή τη σύµ-
βαση οι µόνοι επισπεύδοντες είναι η «Λάτσης» «έξυπνη πόλη του
Ελληνικού». Για τους µη προνοµιούχους κατοίκους του Λεκανο-
πεδίου είναι όµως ό,τι χειρότερο. 

Επισπεύδοντες είναι και οι δανειστές µας, που πιέζουν να δια-
γράψουν µερικές δόσεις του εξωτερικού χρέους, γιατί βιάζονται
να εγγράψουν νέα κρυφά χρέη. Πρέπει να τα βάλουν, για να µην
δοκιµαστεί ότι πιθανόν δεν θα τα πάρουν. Πρέπει να τα βάλουν,
για να δουλεύουν σαν δούλοι πλέον οι Έλληνες πολίτες για τα
υπερπλεονάσµατά σας. Είναι χρέη που αναµένουν να ενταχθούν
-το γνωρίζουµε- στο συνεχώς µειούµενο ποσοστιαία εξωτερικό
χρέος, αλλά συνεχώς αυξανόµενο σε πραγµατικά και απόλυτες
τιµές. 

Πραγµατικά, αν δεν είχατε τον τύπο µαζί σας και να σας γρά-
φει τι ωραία που τα πάτε, δείχνοντας τους ποσοστιαίους δείκτες
που είναι εικονικοί, κανείς δεν θα µπορούσε να έχει διαφορετική
άποψη από αυτή τη λογική, ότι σε απόλυτους αριθµούς, ενώ όλο
και περισσότερο µειώνεται το εισόδηµα του πολίτη, τόσο αυξά-
νεται το δηµόσιο χρέος. 

Μα ποιοι είστε τέλος πάντων; Ποια είναι η φιλοσοφία σας; Να
εξαντλήσετε εντελώς µέχρι να τελειώσετε την πολιτική σας κα-
ριέρα; 

Επισπεύδων βεβαίως είναι και η παραχωρησιούχος γνωστή µε-
γαλοκατασκευάστρια «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ», που µε ένα εκατοµµύριο κε-
φάλαιο -είπατε, κύριε Υφυπουργέ, ότι ένα εκατοµµύριο είναι το
κόστος συντήρησης ανά χιλιόµετρο, κάπως έτσι…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): …(δεν ακούστηκε). 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ναι, ένα εκατοµµύριο όµως είπατε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Δεν το δέχοµαι αυτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ωραία, επτακόσιες χιλιάδες…
Θέλετε να συµφωνήσουµε πόσο είναι το κόστος συντήρησης

σε έναν αυτοκινητόδροµο; Ένα εκατοµµύριο όµως -είναι από-
λυτα βεβαιωµένο και γραπτό- είναι το κεφάλαιο αυτής της «Νέας
Αττικής Οδού», που προσβλέπει σε 7,5 δισεκατοµµύρια κέρδη
σε είκοσι πέντε χρόνια. Το καταλαβαίνουµε; 

Είτε ένα εκατοµµύριο το κόστος συντήρησης είτε επτακόσιες
πενήντα χιλιάδες είτε πεντακόσιες χιλιάδες, όσο θέλετε κάντε το.
Όµως τόσο είναι το κεφάλαιο µιας εταιρείας η οποία πιστεύει και

δηµοσιοποιεί στις εκθέσεις της -όχι τυχαία- ότι θα έχει απόδοση
7,5 δισεκατοµµύρια σε είκοσι πέντε χρόνια. 

Γιατί το λέει αυτό; Γιατί είναι σίγουρη επένδυση και σίγουρη
απόδοση. Γιατί το λέει; Γιατί έχει τη δυνατότητα να εγγράψει µε-
γάλες υπεραξίες από την πώληση του 49%. Δηλαδή, αυτός που
το παίρνει µε αυτές τις συνθήκες, µε ένα εκατοµµύριο κεφάλαιο,
χωρίς τίποτα, και µε υπόσχεση µελλοντική να το αυξήσει, έχει τη
δυνατότητα να εγγράψει τεράστιες υπεραξίες από την πώληση
του 49%. 

Και τι δουλειά κάνει το κράτος αυτές τις υπεραξίες; Εδώ έναν
παίκτη να πάρει µεταγραφή µια οµάδα του βάζει ρήτρα επάνω
ότι αν πουληθεί ο παίκτης σε άλλη οµάδα και εγγράψει υπεραξία,
θα πάρει ποσοστό επί της υπεραξίας. Δεν ακούτε τίποτα; Δη-
λαδή, δίνετε εσείς τη δυνατότητα σε µία εταιρεία να εγγράφει
υπεραξίες, όταν ξέρει ότι έχει σίγουρη επένδυση και σίγουρη
απόδοση; 

Εποµένως, τα ρεαλιστικά συµπεράσµατα είναι τα ακόλουθα:
Η ανάλγητη Κυβέρνηση σπαταλάει τον πλούτο της χώρας, γιατί
δεν πιστεύει στον λαό της. Δεν την ενδιαφέρουν οι ευαίσθητες
κοινωνικές οµάδες που πλήττονται κύρια από τη βασική πολιτική
της επιλογή, που είναι η αύξηση του πληθωρισµού σε στοχευµέ-
νες κατηγορίες υλικών, αγαθών, προϊόντων καθηµερινότητας,
φαρµάκων και υπηρεσιών υγείας. 

Όλοι οι οίκοι αξιολόγησης, οι δικοί σας, που τους παρουσιά-
ζετε ότι εκτιµούν το έργο σας, και οι στατιστικές υπηρεσίες του
κόσµου όντως σας ανακήρυξαν πρωταθλητές της ακρίβειας και
αυτόν τον µήνα. Αυτό µόνο είναι που υπηρετείτε µε εξαιρετικό
τρόπο. 

Επίσης, ως θιασώτης της παγκόσµιας διακυβέρνησης και τι-
µηµένος ο Πρωθυπουργός ως παγκόσµιος πολίτης συνεχίζει
ακάθεκτος, µαζί µε την πολυπληθή κυβερνητική του οµάδα, υπό
την παρακολούθηση βέβαια του επιτελικού κράτους, αυτή τη µε-
τάβαση, υποτίµηση, υποβάθµιση του Έλληνα πολίτη από την κα-
τηγορία του νοικοκύρη -σε ποια κατηγορία;- στην κατηγορία του
«δούλου των ολιγαρχών». 

Αυτή η πολιτική σας επιλογή επιτρέπει την υπογραφή τέτοιων
συµβάσεων εναντίον του λαϊκού συµφέροντος που επιβάλλουν
σε εσάς οι µνηµονιακές σας δεσµεύσεις. 

Νοµικά η σύµβαση αυτή είναι τεκµηριωµένη. Το εγγυούνται οι
νοµικοί σύµβουλοι της «Νέας Αττικής Οδού». Τεχνικά είναι κα-
λυµµένη. Το εγγυούνται οι ανεξάρτητοι τεχνικοί σύµβουλοι, που
συµβατικά υποχρεούται να αποζηµιώσει ο ίδιος ο παραχωρησι-
ούχος. Οικονοµικά σίγουρα είναι κερδοσκοπικές για τους υπερ-
γολάβους. Δηµοσιεύσεις τεκµηριωµένα αναλύουν τα 300
εκατοµµύρια ετησίως, τα EBITDA. Μάθαµε και τα EBITDA! Και
7,5 δισεκατοµµύρια τα κέρδη στη διάρκεια της εικοσιπενταετίας!
Κοινωνικά ανάλγητες για τις ευαίσθητες κοινωνικά οικογένειες
των πολυτέκνων! 

Η διελευσιµότητα; Περιορισµένη! Και αυτή είναι βέβαια απα-
γορευτική για την πλειοψηφία των µικροµεσαίων µισθωτών ερ-
γαζοµένων. Τιµολογιακή πολιτική άδικη! Όσο περισσότερο
µποτιλιαρισµένη η Αττική Οδός τόσο ακριβότερη! Παραδοξολο-
γία της Κυβέρνησης; Όχι! Στοχευµένη πολιτική! Και µάλιστα µε
ευθύνη του παραχωρησιούχου, σε συνεργασία µε την ανάλγητη
Κυβέρνηση. Γιατί η «µητερούλα» Κυβέρνησή σας, άµα ήθελε να
υπηρετήσει τον λαό της, θα σχεδίαζε µε µέρος των χρηµάτων
της σύµβασης να κατασκευάσει νέους αποσυµφορητικούς κόµ-
βους εισόδου και εξόδου στην Αττική Οδό. Αλλά, δεν τους θέλει
η «Νέα Αττική Οδός», γιατί όσο µποτιλιάρεται περισσότερο τόσο
περισσότερο θα πληρώνει ο κόσµος. 

Εποµένως, κατ’ αυτόν τον τρόπο, αν θα ήθελε η Κυβέρνηση
να σεβαστεί τους πολίτες της, θα επέστρεφε αυτό το µέρος των
χρηµάτων των φορολογούµενων Ελλήνων για τη βελτίωση της
οδυνηρής καθηµερινότητάς τους. 

Αυτά, όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, ισχύουν στα προοδευτικά
κράτη, όχι στη «ΜΠΑΝΑΝΙΑ» των Βαλκανίων, όπως καταντήσατε
και εξακολουθείτε να θέλετε να καταντήσετε την πατρίδα µας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
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της Πλεύσης Ελευθερίας ο ειδικός αγορητής της Πλεύσης Ελευ-
θερίας, ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας. 

Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα, µε την ευκαιρία της παρουσίας του κ. Χατζηδάκη

στη συνεδρίασή µας σήµερα, να τον καλωσορίσω εκ µέρους της
Πλεύσης Ελευθερίας. Έχουµε να τον δούµε, νοµίζω, στη Βουλή
παραπάνω από δύο µήνες. 

Την περασµένη εβδοµάδα η επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας, η Ζωή Κωνσταντοπούλου, σας υπέβαλε, κύριε Χατζηδάκη,
µία επίκαιρη ερώτηση για τις ενέργειές σας µετά που µάθατε ότι
ήσασταν στόχος παρακολούθησης στο σκάνδαλο των τηλεφω-
νικών υποκλοπών. Μας έκανε τροµερή εντύπωση ότι λάβαµε την
απάντηση ότι είστε αναρµόδιος να απαντήσετε για τις ενέργειές
σας, ότι είστε αναρµόδιος να απαντήσετε για το τι κάνατε εσείς.
Ευχόµαστε να απαντήσετε στην ερώτηση της κ. Κωνσταντοπού-
λου. Πάντως είναι µια καλή αρχή που σας έχουµε ξανά πίσω στη
Βουλή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Έρχοµαι τώρα στα θέµατα του νοµοσχεδίου που συζητάµε.
Θα πρέπει επίσης να ξεκινήσω µε µία παρατήρηση όσον αφορά
τον τρόπο µε τον οποίο η Βουλή το συζητά µέχρι τώρα. Η
Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι η συζήτηση για την ιδιωτικοποί-
ηση της «Αττικής Οδού» που είναι το θέµα του νοµοσχεδίου έχει
υπάρξει κατώτερη των περιστάσεων. Πρόκειται για µία από τις
µεγαλύτερες ιδιωτικοποιήσεις στην ιστορία του ελληνικού δηµο-
σίου και θα περιµέναµε να υπήρχε και µία, αν θέλετε, αναβαθµι-
σµένη συζήτηση γύρω από αυτό το σηµαντικό γεγονός διότι η
«Αττική Οδός» είναι ένα περιουσιακό στοιχείο τεράστιας αξίας
για το ελληνικό δηµόσιο που ιδιωτικοποιείται τώρα µε έναν τρόπο
ο οποίος δηµιουργεί και ερωτήµατα για τη σοφία της ίδιας της
απόφασης. Δηλαδή, δεν έχει καν συζητηθεί κατά πόσο είναι
σωστό να ιδιωτικοποιηθεί ξανά η «Αττική Οδός». Βρισκόµαστε
τώρα σε µία συζήτηση η οποία ασχολείται µόνο µε τους όρους
της ιδιωτικοποίησης, ενώ θα έπρεπε να συζητάµε από τη βάση
του όλο το θέµα. Ένα τόσο σηµαντικό περιουσιακό στοιχείο του
ελληνικού δηµοσίου θα πρέπει να ιδιωτικοποιηθεί και µάλιστα για
να προσκοµιστούν κάποια χρήµατα, τα οποία θα καταλήξουν στο
ΤΑΙΠΕΔ και στη µαύρη τρύπα του χρέους;

Επίσης πρέπει να πω ότι η διαδικασία µε την οποία συζητάµε
τη σύµβαση αυτή ανάµεσα στο ελληνικό δηµόσιο και στην εται-
ρεία που θα αναλάβει τη διαχείριση της «Αττικής Οδού» την επό-
µενη εικοσιπενταετία, τη «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ», είναι τροµερά,
ασφυκτικά σύντοµη. Η σύµβαση µε τη «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» υπεγράφη
στις 12 Σεπτεµβρίου και σύµφωνα µε τη σύµβαση, αν δεν παρα-
δοθεί η «Αττική Οδός» στον νέο παραχωρησιούχο µέχρι και τις
επόµενες δύο µέρες, το ελληνικό δηµόσιο θα αρχίσει να χρεώ-
νεται κάποια πρόστιµα. Οπότε έφτασε στην επιτροπή η συζήτηση
αυτή και πέρασε σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα, σε ελάχι-
στες µέρες και τη συζητάµε τώρα, χωρίς στην πραγµατικότητα
να έχουµε τη δυνατότητα να την εξετάσουµε σε βάθος. Έγιναν
τρεις απανωτές συνεδριάσεις της επιτροπής µέσα σε λίγο παρα-
πάνω από είκοσι τέσσερις ώρες.

Πρέπει να πω, επίσης, ότι πέρα από την ίδια τη σύµβαση, η
οποία είναι περίπου διακοσίων πενήντα σελίδων και υπάρχουν
και κάποια παραρτήµατα, µας εστάλησαν εχθές βράδυ στις
22.30’ κάποιες προσαρτήσεις. Στο ελληνικό και το αγγλικό κεί-
µενο των προσαυξήσεων, όλα µαζί φτιάχνουν λίγο παραπάνω
από τετρακόσιες σελίδες, τις οποίες έπρεπε να διαβάσουµε από
τις 22.30’ χθες το βράδυ, για να έρθουµε σήµερα το πρωί και να
είµαστε πιο καλά ενηµερωµένοι. Όµως, ακόµα και αυτές οι τε-
τρακόσιες σελίδες δεν είναι όλη η σύµβαση. Υπάρχουν κάποια
παραρτήµατα. Αν κατάλαβα καλά από τα λεγόµενα του κ. Σταϊ-
κούρα που ήταν ο Υπουργός στη διάρκεια των συζητήσεων στην
επιτροπή, υπάρχουν άλλα τρία παραρτήµατα τα οποία δεν γνω-
ρίζουµε. Με άλλα λόγια, η Βουλή δεν έχει υπ’ όψιν της όλα τα
έγγραφα που συνοδεύουν αυτή τη σύµβαση. Έχει βεβαίως υπ’
όψιν της την ίδια τη σύµβαση, αλλά λείπουν κάποια παραρτή-
µατα. 

Εν πάση περιπτώσει, το ζήτηµα είναι ότι συζητάµε κάτω από

ασφυκτικές προθεσµίες, µε πολλά έγγραφα τα οποία δεν είναι
πλήρη. Πρέπει, επίσης, όσον αφορά τη διαδικασία, να προσθέ-
σουµε και κάτι ακόµα. Η ιδιωτικοποίηση της Αττικής Οδού για τα
επόµενα είκοσι πέντε χρόνια µε παραχώρησή της στη «ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ» γίνεται αφού η «Αττική Οδός» για είκοσι οκτώ χρόνια
βρισκόταν στα χέρια µιας άλλης σύµπραξης του ιδιωτικού τοµέα
και θεωρούµε ότι εφ’ όσον τελειώνει αυτή η περίοδος, θα έπρεπε
να υπάρχει µέσα από τις διαδικασίες ελέγχου της Βουλής και
ένας απολογισµός για το τι πήγε καλά και τι δεν πήγε καλά, τι
πήγε στραβά σχετικά µε τη διαχείριση της «Αττικής Οδού» τα
προηγούµενα είκοσι οκτώ χρόνια.

Θα αναφερθώ, λοιπόν, µόνο σε ένα παράδειγµα το οποίο προ-
ήλθε µέσα από τις συζητήσεις στην επιτροπή. Ένας από τους
φορείς στη διάρκεια της ακρόασης φορέων µας είπε ότι θεωρεί
πως ο προηγούµενος ιδιώτης που διαχειριζόταν την Αττική Οδό
δήλωνε υψηλό κόστος συντήρησης -ανέφερε µάλιστα και ένα
ποσό- για να αιτιολογήσει τα υψηλά διόδια. Αυτό είναι κεντρικής
σηµασίας ζήτηµα, διότι τα διόδια είναι ένα θέµα που µας απα-
σχολεί σε αυτή τη σύµβαση, καθώς και η συντήρηση και το κό-
στος στη συντήρηση που υπολογίζεται στη σύµβαση µε τη «ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ» για τα επόµενα είκοσι πέντε χρόνια. 

Εν πάση περιπτώσει, µε όλα αυτά τα προβλήµατα, ας δούµε
τώρα τι ακριβώς συµφωνήθηκε. Η σύµβαση προβλέπει την πα-
ραχώρηση της Αττικής Οδού, ενός άξονα εβδοµήντα χιλιοµέ-
τρων, τον οποίο χρησιµοποιούν καθηµερινά περί τις διακόσιες
πενήντα χιλιάδες οχήµατα. Δηλαδή, πρέπει να είναι ίσως ο οδι-
κός άξονας που χρησιµοποιείται περισσότερο από κάθε άλλον
σε όλη τη χώρα. Παραχωρείται, λοιπόν, µε αντάλλαγµα µια
αµοιβή 3,27 δισεκατοµµυρίων για είκοσι πέντε χρόνια, καθώς και
µία ετήσια αµοιβή, συν την υπόσχεση εκ µέρους της «ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ» ότι θα επενδύσει περί τα 380 εκατοµµύρια ευρώ τα επό-
µενα είκοσι πέντε χρόνια σε επενδύσεις βελτίωσης και επέκτα-
σης της Αττικής Οδού. 

Αυτό το ποσό, ιδίως η αµοιβή των 3,27 δισεκατοµµυρίων, χα-
ρακτηρίστηκε από τον κ. Χατζηδάκη στην τελετή που έγινε στο
Νοµισµατικό Μουσείο για την υπογραφή της σύµβασης ότι είναι
πραγµατικά ένα µεγάλο ποσό. Και είπε ο κ. Χατζηδάκης ότι µε
το ποσό αυτό µπορούµε να µειώσουµε ισόποσα το δηµόσιο
χρέος σχεδόν κατά µιάµιση µονάδα του ΑΕΠ. Είχατε πει «Μόνο
από αυτή τη συναλλαγή». 

Αυτό είναι σωστό. Ωστόσο, η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί πως
το δηµόσιο χρέος δεν είναι βιώσιµο και γι’ αυτό οι εξοφλήσεις
µε τέτοια µεγάλα ποσά µπαίνουν σε µια µαύρη τρύπα η οποία
δεν θα απαλλάξει τον Έλληνα πολίτη από το βάρος του χρέους
για πολλές δεκαετίες ακόµη. Συνεπώς, το να χρησιµοποιούνται
τα έσοδα -σηµαντικά έσοδα, 1,5% του ΑΕΠ- για να µπουν στη
µαύρη τρύπα του δηµοσίου χρέους είναι κατά την άποψή µας
µία επιλογή που κάνει η Κυβέρνηση και η οποία τελικά θα οδη-
γήσει στο να καταντήσει αυτή η ιδιωτικοποίηση µη επωφελής µε
χειροπιαστό τρόπο για τους πολίτες σήµερα. Μπαίνει σε µια
µαύρη τρύπα, η οποία δεν γνωρίζουµε αν θα καταφέρει τελικά
πράγµατι να µειώσει το ύψος του δηµοσίου χρέους. Αµφισβη-
τούµε, µε άλλα λόγια, τη σοφία µε την οποία αποφασίστηκε να
χρησιµοποιηθούν αυτά τα χρήµατα. 

Επίσης υπάρχει το ζήτηµα των διοδίων, το οποίο η Κυβέρνηση
και ο Πρωθυπουργός παρουσίασαν ως ένα επίτευγµα, διότι η
σύµβαση αυτή περιλαµβάνει για πέντε χρόνια µια µείωση των
διοδίων από 2,80 ευρώ στο επιβατικό ΙΧ για τη χρήση της Αττικής
Οδού, στα 2,5 ευρώ. Είναι µία µείωση περίπου της τάξης του
11% για τα επόµενα πέντε χρόνια. Η Κυβέρνηση δίνει έµφαση
µόνο σ’ αυτό. Ο κ. Σταϊκούρας, µάλιστα, είπε ότι δεν το αναφέ-
ραµε. Το αναφέρουµε, αλλά τα διόδια για την Αττική Οδό δεν θα
µειωθούν µακροχρόνια. Θα αυξηθούν ραγδαία µετά απ’ αυτή την
προσωρινή µείωση, η οποία διέπεται από ένα πνεύµα λαϊκισµού
για να δείξει ότι η Κυβέρνηση κάνει κάτι µέσα στο πλαίσιο της
κρίσης του κόστους ζωής για να ελαφρύνει την κατάσταση για
τους απλούς πολίτες. 

Σύµφωνα µε τη σύµβαση αυτή, τα διόδια µετά από πέντε χρό-
νια µπορούν να αυξηθούν και όχι µόνο να αυξηθούν, αλλά να αυ-
ξηθούν περαιτέρω από την οµαλή αύξηση για τις ώρες αιχµής,
αν χρειαστεί. Μπορούν, επίσης, να αυξηθούν για µέρες οι οποίες
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δείχνουν ότι η Αττική Οδός χρησιµοποιείται περισσότερο από κά-
ποια οχήµατα και, βεβαίως, υπάρχει στα διόδια η πάλαι ποτέ
«ΑΤΑ», µια αυτόµατη τη τιµαριθµική προσαρµογή: Μετά τα πέντε
χρόνια τα διόδια για την Αττική Οδό, σύµφωνα µε τη σύµβαση,
θα αυξάνονται ετησίως στο ύψος του πληθωρισµού, τη στιγµή
που οι µισθοί στη χώρα δεν αυξάνονται κατά µέσο όρο την τε-
λευταία δεκαπενταετία ούτε στο µισό του ύψους του πληθωρι-
σµού. Μιλάµε για τέτοια διευκόλυνση στην εταιρεία που
αναλαµβάνει τη διαχείριση της Αττικής Οδού. 

Συνεπώς, µετά από πέντε χρόνια να µην εκπλαγούν οι πολίτες,
αν αρχίσουν σε κάποιες µέρες να πληρώνουν στην Αττική Οδό
3,5 ευρώ και µετά από δέκα χρόνια 4 ευρώ. Και αυτό έχει σηµα-
σία, διότι τα διόδια στην Αττική Οδό είναι στο ύψος των 2,80
ευρώ για τα επιβατικά ΙΧ από το 2010, εδώ και δεκατέσσερα χρό-
νια. 

Συνεπώς, δεν θα θέλαµε η Κυβέρνηση να δίνει µόνο έµφαση
στο γεγονός ότι επιδιώκει µία οριακή µείωση των διοδίων στην
Αττική Οδό στα 2,5 ευρώ, αλλά να λέει όλη την αλήθεια στους
πολίτες και όλη η αλήθεια είναι ότι αυτό έχει µια ουρά, η οποία
δεν είναι καθόλου επωφελής για τους πολίτες που θα χρησιµο-
ποιούν την Αττική Οδό και πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι
ένας εργαζόµενος µε µέσο µισθό 1.000 ευρώ σήµερα, αν χρησι-
µοποιεί την Αττική Οδό ηµερησίως, θα πρέπει να ξοδεύει πάνω
από το 1/3 του µισθού του γι’ αυτόν τον σκοπό. 

Ερχόµαστε τώρα στους όρους της σύµβασης, πέρα από τα
διόδια και πέρα από το ποσό, την αµοιβή που θα πληρώσει ο πα-
ραχωρησιούχος προς το δηµόσιο. Ειπώθηκε από τον κ. Σταϊ-
κούρα ότι κάτι το οποίο αγοράζουν οι πολίτες µε τα διόδια στην
Αττική Οδό, είναι η ασφάλεια. Η ασφάλεια δεν είναι το βασικό
αγαθό που παίρνει ένας πολίτης, ένας χρήστης, ένας αυτοκινη-
τιστής, όταν µπαίνει στην Αττική Οδό. Αυτό που αγοράζει είναι η
γρήγορη διέλευση. 

Ο κόσµος χρησιµοποιεί την Αττική Οδό, διότι από τους άλλους
δρόµους θα καθυστερήσει περισσότερο. Δεν υπάρχει τίποτα σε
αυτή τη σύµβαση, όµως, που να εξασφαλίζει το βασικό προϊόν,
όπου ένας τέτοιος οδικός άξονας υποτίθεται ότι παρέχει στον
αυτοκινητιστή. Δεν υπάρχει καµµία υποχρέωση της «ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ» να διατηρεί τη διέλευση των οχηµάτων σε κάποια ταχύ-
τητα κάτω από την οποία θα πρέπει µετά η ίδια η εταιρεία να
αποζηµιώνει τον αυτοκινητιστή. 

Φανταστείτε, δηλαδή, να µπαίνετε στην Αττική Οδό, να πλη-
ρώνετε διόδια 2,50 ή µελλοντικά 3,5 ευρώ -ποιος ξέρει πού θα
πάνε µε τους όρους της σύµβασης αυτής- και µετά να βρίσκετε
ένα µποτιλιάρισµα και να καθυστερείτε πιο πολύ από ό,τι αν δεν
χρησιµοποιούσατε την Αττική Οδό. Ποιος θα σας αποζηµιώσει;
Κανένας. Και αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι δεν υπάρχει στη
σύµβαση καµµία πρόβλεψη, ούτως ώστε να υπάρχει ένας χάρτης
µε τα δικαιώµατα των χρηστών της Αττικής Οδού. Όταν πληρώ-
νεις για ένα τέτοιο προϊόν, αν χρησιµοποιείς καθηµερινά έναν
τόσο κεντρικό οδικό άξονα, πρέπει να έχεις και δικαιώµατα. Και
αν δεν τα λαµβάνεις αυτά, πρέπει να δικαιούσαι να επιστραφούν
τα χρήµατά σου. Αυτά δεν υπάρχουν. Το µόνο που υπάρχει είναι
ένα εγχειρίδιο -λέει- λειτουργίας. Ποιος, όµως, συγγράφει το εγ-
χειρίδιο λειτουργίας της Αττικής Οδού; Η ίδια η ιδιωτική εταιρεία
που θα την αναλάβει για τα επόµενα είκοσι πέντε χρόνια. Δη-
λαδή, η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» αναµένεται να βάλει τους όρους χρήσης
της Αττικής Οδού, όπως αυτή πιστεύει. Και ο µόνος ανεξάρτητος
φορέας ο οποίος θα συµµετέχει στη συγγραφή και θα εγκρίνει
τη συγγραφή του εγχειριδίου λειτουργίας της Αττικής Οδού,
είναι ο λεγόµενος ανεξάρτητος µηχανικός. Όµως, αν δούµε τα
σχετικά άρθρα της σύµβασης για τον ανεξάρτητο µηχανικό, ανα-
καλύπτουµε ότι αυτός ή αυτοί δεν είναι καθόλου ανεξάρτητοι
διότι θα πληρώνονται οι ανεξάρτητοι µηχανικοί από την «Αττική
Οδό», δηλαδή από την εταιρεία που θα διαχειρίζεται την Αττική
Οδό. Με άλλα λόγια, η ιδιωτική εταιρεία έχει όλα εργαλεία στα
χέρια της: Και τον δρόµο και το εγχειρίδιο λειτουργίας και τον
µηχανικό ο οποίος, ως δήθεν ανεξάρτητος, θα εγκρίνει το εγχει-
ρίδιο λειτουργίας.

Για τις φυσικές καταστροφές που είχαν δηµιουργήσει προ δια-
στήµατος ένα µεγάλο ζήτηµα, υπάρχουν στα προσαρτήµατα,
πράγµατι, κάποιες αναφορές. Δηλαδή, ότι πρέπει ο αποχιονι-

σµός να είναι µέσα στις υποχρεώσεις της εταιρείας. Ωστόσο, δεν
υπάρχει σε όλη τη σύµβαση και στο νοµοσχέδιο που τη συνο-
δεύει -γιατί η σύµβαση δεν είναι µόνο το νοµοσχέδιο, υπάρχουν
και κάποια συνοδευτικά άρθρα- ένα αυστηρό ρυθµιστικό πλαίσιο.
Δεν υπάρχει µια επιτροπή του δηµοσίου, η οποία να επιβλέπει
ότι όσα θα υπάρχουν εδώ, αφότου ψηφιστεί το νοµοσχέδιο, θα
εφαρµόζονται αυστηρά. Στις ιδιωτικοποιήσεις, είτε κανείς συµ-
φωνεί είτε διαφωνεί µε αυτές, εκείνο που κρίνει την ιδιωτικοποί-
ηση, είναι το ρυθµιστικό πλαίσιο και η εφαρµογή του. Δηλαδή,
δεν αρκεί να συµβάλλετε µια ιδιωτική επιχείρηση µε το δηµόσιο
και να υπόσχεται ότι θα κάνει το ένα και το άλλο, θα επενδύσει
κάποια χρήµατα, θα διατηρεί τη λειτουργία του δρόµου µε τον
άλφα ή βήτα τρόπο, χωρίς να επιβλέπετε αυτό ότι εφαρµόζεται
στην πράξη από το δηµόσιο. Τίποτα, όµως, γι’ αυτό δεν υπάρχει.
Εποµένως, τα σχετικά άρθρα για τον αποχιονισµό φοβόµαστε ότι
δεν θα επιτηρούνται µε αυστηρό τρόπο, ελλείψει ενός ρυθµιστι-
κού πλαισίου, που να είναι αυστηρό. 

Επίσης, πρέπει να πω ότι στις ρήτρες για τις ποινές, οι ποινές
είναι είτε πάρα πολύ ήπιες είτε τροµερά αυστηρές ούτως ώστε
το δηµόσιο να µην µπορεί στην πράξη να τις εφαρµόσει. Άρα, η
ενδιάµεση γκάµα στην οποία το κράτος θα µπορούσε να εφαρ-
µόσει κάποιες ποινές που θα υποχρέωναν την ιδιωτική επιχεί-
ρηση να λάβει στα σοβαρά τις υποχρεώσεις της κάτω από τη
σύµβαση, λείπει και αυτό χαλαρώνει επιπλέον το ρυθµιστικό
πλαίσιο της ιδιωτικοποίησης. 

Οι εργαζόµενοι στην Αττική Οδό, σύµφωνα µε τη σύµβαση,
έχουν λάβει εγγύηση από το ελληνικό δηµόσιο ότι θα διατηρή-
σουν τις θέσεις τους για άλλους τρεις µήνες µετά την ιδιωτικο-
ποίηση. Η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» έχει δώσει υποσχέσεις στους εργα-
ζοµένους, αλλά πιστεύουµε ότι το ελληνικό δηµόσιο θα έπρεπε
να εγγυηθεί µε µεγαλύτερη περίοδο την ασφάλεια των εργαζο-
µένων και τους συγκεκριµένους όρους µε τους οποίους εργά-
ζονται αυτή τη στιγµή µετά την ιδιωτικοποίηση, ούτως ώστε να
τους κάνει να αισθάνονται καλύτερα. Οι εκπρόσωποι των εργα-
ζοµένων που ήρθαν στην επιτροπή στη διάρκεια της ακρόασης
φορέων έδειξαν ότι είναι ιδιαιτέρως ανασφαλείς, διότι δεν γνω-
ρίζουν γιατί είναι µόνο τρεις οι µήνες στους οποίους εγγυάται το
δηµόσιο την ασφάλειά τους. Αισθάνονται ότι κάτι ενδεχοµένως
ζηµιογόνο θα πάθουν µετά από αυτούς τους τρεις µήνες, που θα
έπρεπε το δηµόσιο να δώσει µεγαλύτερη εγγύηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα γενικότερο σχόλιο. Η Κυ-
βέρνηση σε όλους τους τοµείς των µεταφορών, στα λιµάνια, στα
αεροδρόµια, στους κεντρικούς οδικούς άξονες υιοθετεί µια πο-
λιτική, η οποία είναι σχεδόν πλέον στον αυτόµατο πιλότο. Ιδιωτι-
κοποιούνται όλα. Παρά το γεγονός ότι πρόκειται για περιουσιακά
στοιχεία του δηµοσίου, τα οποία είναι ικανά να επιφέρουν τερά-
στια κέρδη στο δηµόσιο, ιδιωτικοποιούνται. Τα κέρδη αυτά αντί
να επιστρέψουν στο δηµόσιο και στους Έλληνες πολίτες κατα-
λήγουν στα χέρια ενός µικρού, αν θέλετε, ολιγαρχικού συστήµα-
τος µεγάλων επιχειρήσεων, οι οποίες εκµεταλλεύονται αυτά τα
περιουσιακά στοιχεία και δεν δίνει καµµία εξήγηση για τον λόγο
για τον οποίο τα ιδιωτικοποιεί. Οι ιδιωτικοποιήσεις -και το επα-
ναλαµβάνουµε για πολλοστή φορά- είναι µια πολιτική, η οποία
δηµιουργήθηκε, για να λύνει τα προβλήµατα που δηµιουργούν
ελλειµµατικές και προβληµατικές επιχειρήσεις του δηµοσίου, όχι
για να χαρίζει σε µεγάλες ιδιωτικές επιχειρήσεις, σε µονοπώλια
και ολιγοπώλια, κερδοφόρες επιχειρήσεις του δηµοσίου, ούτως
ώστε να απολαµβάνουν αυτές οι επιχειρήσεις κέρδη και στην πε-
ρίπτωση του υπολογισµού που κάνουµε εδώ για τη «ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ», σε σχέση µε την ιδιωτικοποίηση Αττικής Οδού, υπερ-
κέρδη στην ουσία. 

Συνεπώς, η Πλεύση Ελευθερίας διατυπώνει σοβαρές επιφυ-
λάξεις για τη σύµβαση αυτή, θεωρεί ότι παραχωρείται ένα ση-
µαντικό περιουσιακό στοιχείο του δηµοσίου που θα µπορούσε
να επιφέρει σηµαντικά οφέλη για τους πολίτες. Οι όροι της πα-
ραχώρησης, κατά την άποψή µας, είναι υπερβολικά ευνοϊκοί
προς την ιδιωτική επιχείρηση. Το ρυθµιστικό πλαίσιο δεν είναι
επαρκώς αυστηρό, ιδίως για τα δικαιώµατα των χρηστών της Ατ-
τικής Οδού και τα διόδια υπογραµµίζουµε ότι θα παραµείνουν
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ψηλά µετά από µια πενταετία, τη στιγµή που υπάρχει µια τερά-
στια κρίση ακριβείας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καζαµία. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από τους Σπαρ-

τιάτες κ. Ιωάννη Κόντη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητάµε άλλη µια σύµβαση παραχώρησης. Αυτή τη φορά
παραχωρείται η Αττική Οδός, µία σηµαντική µονάδα για το ελλη-
νικό δηµόσιο.

Αρχικά θα ήθελα να πω κάποια πράγµατα εκτός σύµβασης,
αλλά που είναι σχετικά.

Στο διάστηµα που είµαι εγώ στις επιτροπές αυτές και στη
Βουλή όλες οι συµβάσεις παραχωρήσεων που έχω δει και οι συµ-
φωνίες που έχουµε κάνει για περιουσιακά στοιχεία του δηµοσίου
έχουν να κάνουν µε εταιρείες οι οποίες είναι κερδοφόρες ή δυ-
νητικά κερδοφόρες, εάν εργαστεί κάποιος και τις δουλέψει
σωστά, είτε είναι λιµάνια, είτε είναι αεροδρόµια κ.λπ.. Ακόµα και
η «ΛΑΡΚΟ», η οποία για πολλούς λόγους εµφανίστηκε να είναι
χρεωµένη -αυτό βέβαια είναι ένα άλλο µεγάλο θέµα γιατί το µε-
γαλύτερο χρέος είναι προς τη ΔΕΗ η οποία ήταν συνεταίρος της
«ΛΑΡΚΟ» και η οποία της πουλούσε το ρεύµα τρεις φορές πε-
ρισσότερο από τους άλλους ανταγωνιστές και θα µπορούσε να
αποσβεστεί µε προγράµµατα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, τα
ΕΣΠΑ που παίρνουµε και τα Ταµεία Ανάκαµψης κ.λπ. και να µπει
σε έναν σωστό δρόµο- πουλήθηκε έναντι 9 εκατοµµυρίων. Βέ-
βαια κάπου έχει µπλοκάρει πάλι το θέµα. 

Ήρθαν οι Καναδοί συνταξιούχοι. Ένα πρωί ξύπνησαν στον Κα-
ναδά και είδαν ότι πρέπει να επενδύσουν στην Ελλάδα και ήρθαν
να πάρουν το 40% του υπολειπόµενου ποσοστού που είχε το ελ-
ληνικό δηµόσιο σε ένα αεροδρόµιο το οποίο έχει όπως λέτε εσείς
αυξητική συνέχεια κίνηση -µιλάµε και πανηγυρίζουµε κάθε χρόνο
για τα εκατοµµύρια τουρίστες που περνάνε-, έχει αυξηµένα
έσοδα και κέρδη γύρω στα 800 εκατοµµύρια, αν θυµάµαι καλά,
τον χρόνο. Οι Καναδοί συνταξιούχοι µε 1 µε 1,5 δισεκατοµµύριο
πήραν το 40%. 

Όλοι αυτοί βλέπουν ότι έχουν κέρδη αυτές τις εταιρείες και
ότι µπορούν να δουλευτούν σωστά και µόνο εµείς ως δηµόσιο
ελληνικό απεµπολούµε το δικαίωµα να τις εκµεταλλευόµαστε;

Σίγουρα οι ευθύνες δεν ανήκουν σε σας, γιατί εσείς εκτελείτε
υποχρεώσεις που έχουν αναληφθεί βάσει των µνηµονίων. Το ΤΑΙ-
ΠΕΔ και όλοι αυτοί στην ουσία τι σκοπό έχουν; Να ξεπουλήσουν
την περιουσία του ελληνικού δηµοσίου. Ένα κι ένα κάνουν δύο.
Από την εποχή που ήρθε εκείνος ο «περίφηµος» Σόιµπλε και οι
Γερµανοί, οι οποίοι µας χρωστάνε χρήµατα, δεν τους χρωστάµε.
Κάθε χρόνο θα έπρεπε να θίγουµε το θέµα των γερµανικών απο-
ζηµιώσεων και του γερµανικού δανείου της κατοχής που έκλεψαν
οι Γερµανοί. Ήρθαν οι ναζί εδώ και µας πήραν τον θησαυρό, τον
χρυσό µας, πήραν δάνειο, υπέγραψαν χαρτιά και ως διά µαγείας
αυτό το δάνειο, το οποίο είναι καθοµολογούµενο και το απεδέχ-
θησαν και οι ίδιοι και το οποίο στη Γαλλία πριν κάποια χρόνια
αποτιµήθηκε σε 700 δισεκατοµµύρια, δεν το ζητάει κανείς και
µάλλον έχει χαριστεί µε κάποιους τρόπους ή όχι. Και βρεθήκαµε
εµείς να χρωστάµε χρήµατα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία
υποτίθεται τότε µας έδινε για την ανάπτυξή µας και ένα πρωί µας
έβαλε στο λαιµό µια αγχόνη και είπε: Κύριοι, θέλω τα λεφτά αυτά
πίσω. Αυτή είναι η ουσία. Και έστειλε κάτι χαρτογιακάδες τότε -
οι ονοµαζόµενοι «θεσµοί»-, κάτι τύπους οι οποίοι δεν υπάρχουν
πια σήµερα, και έκαναν διαπραγµατεύσεις βάζοντας µαχαίρια σε
λαιµούς απ’ ό,τι ακούγαµε, έκλαιγαν οι δικοί µας, στενοχώρια και
µας έβαλαν να υπογράψουµε ότι θα µπορούν να πουληθούν τα
πάντα. 

Εδώ µιλάµε για συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου,
Υπουργέ. Και αν στην ανάγκη χρειαστεί να πατήσουµε πόδι στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, να πατήσουµε πόδι. Έχει βάλει χέρι στην
αγροτική µας παραγωγή, στην πρωτογενή ανάπτυξη, µιλάνε για
ψηφιακή ανάπτυξη, µιλάνε για πράσινες ενέργειες και «πράσινα
άλογα». Η Ελλάδα δεν βλέπει ανάπτυξη. Οι Ευρωπαίοι µπορούν
να βλέπουν ανάπτυξη πουλώντας µας ανεµογεννήτριες, φέρνον-

τας ένα σωρό προγράµµατα τα οποία µας υποδουλώνουν ακόµα
περισσότερο και ψηφιακά. Ποια είναι η ανάπτυξη που βλέπουν
οι Έλληνες; Άµα πουλήσουµε και τα τελευταία περιουσιακά στοι-
χεία που έχει το ελληνικό δηµόσιο, τι θα φτάσουµε να πουλή-
σουµε, τι θα κάνουµε; 

Όλες αυτές οι εταιρείες εν δυνάµει θα ήταν εταιρείες οι οποίες
θα απέφεραν κέρδη. Μας είπε το ΤΑΙΠΕΔ στην ακρόαση φορέων
στην επιτροπή «µην ανησυχείτε, κύριοι, γιατί κρατάµε το 30% και
θα παίρνουµε χρήµατα». Εδώ µιλάµε για το 100% να παίρναµε
χρήµατα. Πολλές φορές έχουµε ακούσει τη δικαιολογία ότι δεν
µπορεί το ελληνικό δηµόσιο να διαχειριστεί αυτές τις εταιρείες.
Είναι απαράδεκτη η παραδοχή, αν υπάρχει, να µην µπορεί το
κράτος να λειτουργήσει τις δηµόσιες κερδοφόρες εταιρείες του.
Και βέβαια µπορεί. Έρχονται κάποιοι ιδιώτες οι οποίοι έχουν ανα-
πτυχθεί σε όλους τους τοµείς. Η «ΤΕΡΝΑ» είναι στους αυτοκινη-
τόδροµους, είναι στις κατασκευές, είναι στα λιµάνια, είναι στην
αεροπλοΐα, είναι στα κοιτάσµατα, είναι στην εξόρυξη µεταλλευ-
µάτων. 

Πώς µπορεί η «ΤΕΡΝΑ» και δεν µπορεί το ελληνικό δηµόσιο να
έχει ικανούς ανθρώπους στις εταιρείες αυτές, κύριε Υπουργέ;
Είστε έξυπνος άνθρωπος και καταλαβαίνετε τι λέω, άσχετα αν
δεν το παραδέχεστε. Είστε άνθρωπος της πιάτσας που λέµε.
Πώς είναι δυνατόν να µην µπορεί το ελληνικό δηµόσιο να διαχει-
ριστεί και να δει ποιοι είναι ικανοί ή ανίκανοι στη διαχείριση και
να µπορούν οι ιδιώτες που έρχονται µε κάποια πτυχία που βά-
ζουν εκεί και τους έχουν µπροστά; Πώς γίνεται; Πώς γίνεται να
πουλάµε το λιµάνι του Ηρακλείου, να το δίνουµε έναντι 40 εκα-
τοµµυρίων στα είκοσι ή στα σαράντα χρόνια  και να λέµε ότι δεν
είναι κερδοφόρο, από τη στιγµή που βγαίνει και κέρδος και µά-
λιστα υπήρχε και αποθεµατικό µεγάλο το οποίο έδειχνε ότι υπάρ-
χει κέρδος. 

Έχει πάρει το λιµάνι της Θεσσαλονίκης -ψηφίσαµε πρόσφατα
την επέκταση του χρονικού ορίου για να επενδύσει- το επενδυ-
τικό σχήµα που µας ζήτησε άλλα πέντε χρόνια. Ζήτησε, κύριε
Υπουργέ, πέντε χρόνια γιατί δεν έχει επενδύσει ούτε το 5% από
αυτά που είχε αναλάβει την υποχρέωση να επενδύσει σε πέντε
χρόνια. Είχε αναλάβει την υποχρέωση να επενδύσει 200 εκατοµ-
µύρια. Φέτος είπε ότι θα επενδύσει -ακούστε το νούµερο- 2,8
εκατοµµύρια. Όταν συζητούσαµε στην επιτροπή δεν είχε βγει
ακόµη ούτε το πρώτο εξάµηνο του 2024 ούτε η περσινή ανάλυση
εσόδων. Είχε 62% περισσότερα κέρδη από πέρσι. Κάθε χρονιά
τα κέρδη από το λιµάνι της Θεσσαλονίκης εκτινάσσονται. Πέρσι
διάβασα ότι έβγαλε γύρω στα 50 ή 60 εκατοµµύρια προ φόρων.
Αν φύγει αυτός ο επενδυτής από εκεί το 2030 σύµφωνα µε την
παράταση που έχει δοθεί, θα έχει επενδύσει 20 εκατοµµύρια στα
δέκα χρόνια και θα έχει πάρει 500 εκατοµµύρια.

Εγώ πραγµατικά παραιτούµαι και από Βουλευτής αν µου ανα-
θέσετε ένα λιµάνι τέτοιο µε αυτούς τους όρους πραγµατικά και
θα δείτε ότι θα βγάλω τα τετραπλάσια κέρδη και θα βγάζει το
δηµόσιο κέρδη. Μπορώ να το λειτουργήσω σίγουρα ένα λιµάνι
γιατί έχω και το «know how» σε αυτό το θέµα. Δεν θα µε πιέζει
κανείς να επενδύσω, δεν θα έχω παρουσιάσει ένα business plan.

Και να πούµε και κάτι άλλο: Στις συµβάσεις αυτές αυτό που
είναι αδιαφανές και δεν βλέπουµε ποτέ είναι το business plan.
Στη συγκεκριµένη σύµβαση µας είπε κύριος Υπουργός ότι θα
µας στείλει -όπως µας έστειλε- τα σχετικά έγγραφα, αλλά δεν
µπορεί να µας δώσει το business plan το οποίο είναι εµπιστευ-
τικό. Είναι δυνατόν να είναι εµπιστευτικό για το Κοινοβούλιο το
business plan που ένας ιδιώτης παρουσιάζει για να αναλάβει µία
εταιρεία, όπως είναι αυτή που θέλει να αναλάβει την Αττική Οδό;
Έπρεπε να είναι ανοιχτό για όλους τους ιδιώτες. Δεν υπάρχει
θέµα ανταγωνισµού. Θα έπρεπε να είναι στη διάθεση του ελλη-
νικού λαού, ανοιχτό κάθε business plan που παρουσιάζει ο αι-
τούµενος παραχωρησιούχος στην κάθε εταιρεία. 

Στο λιµάνι της Καβάλας, στους Φιλίππους δεν υπήρχε το
άρθρο 15 το οποίο υποτίθεται ότι περιείχε το business plan, που
είναι το πιο βασικό σε µια σύµβαση. Στο λιµάνι του Ηρακλείου το
ίδιο. Στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης το ίδιο. Μας ειπώθηκε ότι το
business plan θα δοθεί σε εσάς σε δύο χρόνια, σε τρία χρόνια,
σε τέσσερα χρόνια. Και σας είπα ότι και εγώ έκανα κάτι αντί-
στοιχο στη Βραζιλία για να πάρω εκχώρηση σε λιµάνι -πήρα σε
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δύο λιµάνια- και παρουσίασα master plan έναν χρόνο πριν. Έτσι
γίνεται. Πώς γίνεται εδώ να µας δίνουν master plan µετά από την
ανάληψη της παραχώρησης;

Το θέµα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, δεν είναι µόνο η αντίθεση,
δεν έχει να κάνει µε ιδεολογικές αντιθέσεις, µε τίποτα άλλο. Το
θέµα είναι ότι, εκτός της αδιαφάνειας που υπάρχει, γιατί αν δεν
ξέρουµε το business plan, είναι τελείως αδιαφανής η διαδικασία,
δεν είναι και σωστό το δηµόσιο να απεµπολεί κατόπιν εντολής
του ΤΑΙΠΕΔ έτσι εύκολα αυτές τις εταιρείες.

Δεν θα µπω σε νούµερα, γιατί ο καθένας βλέπει ότι η εταιρεία
αυτή µε τη διέλευση που δηλώνει, των διακοσίων πενήντα χιλιά-
δων οχηµάτων την ηµέρα, έχει κέρδη ηµερησίως ένα εκατοµµύ-
ριο, τριακόσια τόσα εκατοµµύρια τον χρόνο. Στα είκοσι πέντε
χρόνια είναι γύρω στα 8 µε 10 δισεκατοµµύρια και αν έχει ανέβει
και το τίµηµα των διελεύσεων θα είναι 10 δισεκατοµµύρια κ.λπ..
Και µας δίνει 3,28 δισεκατοµµύρια αυτή τη στιγµή. Μας είπε ο
κύριος Υπουργός ότι θα είναι άµεσα τα χρήµατα αυτά, αλλά φαν-
ταστείτε ότι αυτά τα 10 δισεκατοµµύρια όλα αυτά τα χρόνια θα
τα εισέπραττε το ελληνικό δηµόσιο, εσείς θα τα εισπράττατε,
εµείς οι Έλληνες, όχι η «ΤΕΡΝΑ». Μα, και 1 δισεκατοµµύριο ή 2
δισεκατοµµύρια κέρδος να βγάλει µόνο από αυτά, είναι κέρδος
που θα έπαιρνε το δηµόσιο. Και σίγουρα υπάρχει και ένα θέµα
µε την προστασία των εργαζοµένων εκεί, που φάνηκε ξεκάθαρα
ότι αυτή η υπόσχεση για τρεις µήνες δεν καλύπτει τίποτε. 

Το θέµα είναι µε τα διόδια και, όπως ειπώθηκε, είναι στα χέρια
τους πλέον, έχουν το µαχαίρι και το καρπούζι και αυτοί θα αυξά-
νουν κατά το δοκούν τα διόδια όποτε θέλουν µετά την πενταετία.
Στην Ελλάδα είµαστε και ξέρετε ότι ποτέ δεν µειώθηκε κάτι. Κά-
ποτε είχε µπει ένας φόρος της Φρειδερίκης, της τότε βασίλισ-
σας, είχαν πει ότι θα βγει σε δύο χρόνια και τον πληρώναµε µέχρι
τώρα. Στην Ελλάδα δεν βγαίνει τίποτα. Ό,τι µπαίνει, µπαίνει για
να αυξάνεται. Δεν πρόκειται να µειωθεί τίποτε. 

Σίγουρα πιστεύουµε ότι είναι καλό το ότι απαλλάσσονται τα
ΑΜΕΑ. Όµως, κύριε Υπουργέ, ποιο είναι το ποσοστό αναπηρίας
µε το οποίο χαρακτηρίζεται κάποιος ΑΜΕΑ; Είναι 67%; Πάνω από
67%; Επίσης η διέλευση θα γίνεται και θα προσµετράται µε ίδια
αυτοκίνηση, µε το ίδιο αυτοκίνητο ή αν τους µεταφέρει και κά-
ποιος αυτός ο κάποιος θα έχει τη δυνατότητα; Δηλαδή θα ισχύει
µόνο για ένα αυτοκίνητο που έχει χαρακτηριστεί ιδιοκτησίας
ΑΜΕΑ ή θα ισχύει και για κάποιον συγγενή του που τον µεταφέ-
ρει καθηµερινά; 

Επίσης έχουµε άλλους συνανθρώπους µας που κάνουν καθη-
µερινές αιµοκαθάρσεις και περνάνε από την Αττική Οδό και είναι
απόλυτα αναγκαίο γι’ αυτούς. Είναι άνθρωποι οι οποίοι φεύγουν
εξαντληµένοι, παίρνουν αυτοκίνητο άλλων που τους µεταφέρει,
υπάρχουν και αυτοί µέσα. 

Και επίσης υπάρχουν και πολύτεκνοι. Ξέρετε, φεύγει κάποιος
από µία περιοχή της Αθήνας για να πάει τα παιδιά του σχολείο,
για να πάει στη δουλειά του και µπορεί να χρειάζεται µια σύντοµη
διέλευση και µία έξοδος από του Παπάγου, ας πούµε, για να µπει
στην Αγία Παρασκευή. Εκεί θα έπρεπε να προβλέπεται µε κά-
ποιον τρόπο να µην πληρώνουν διόδια. Γιατί προσπαθεί να απο-
φύγει και αυτός την κυκλοφορία της Μεσογείων, να αποφύγει
τους ενδιάµεσους δρόµους το πρωί, να διευκολύνει και την κα-
τάσταση των άλλων δρόµων και να φτάσει γρήγορα. Αφήνει τα
παιδιά του, πάει στη δουλειά του, µπορεί να περάσει και τέσσερις
φορές τα διόδια αυτά την ηµέρα. Θα έπρεπε να προβλέπεται και
γι’ αυτούς. 

Το θέµα είναι, λοιπόν, ότι πρέπει να υπάρξει µία πιο λεπτοµε-
ρής καταγραφή των ανθρώπων που περνάνε -και κατόπιν δικής
τους δήλωσης- καθηµερινά την Αττική Οδό για τη δουλειά τους
-γιατί άλλο είναι να πας σε δύο ώρες στη δουλειά σου και άλλο
να πας σε µισή ώρα- και να κοιτάξουµε ότι οτιδήποτε µπορεί να
απαλλάξει τους Έλληνες πολίτες είναι προς όφελος και δικό σας
και δικό τους. Γιατί µε άλλη διάθεση πηγαίνει ο καθένας ξέρον-
τας ότι δεν θα δεσµεύει 200 ευρώ τον µήνα πληρώνοντας για να
πάει στη δουλειά του, µε τον µισθό τον οποίο παίρνει σήµερα,
και άλλη θα είναι η διάθεσή του όταν ξέρει ότι εκ προοιµίου θα
πρέπει να πληρώσει αυτά τα χρήµατα την ηµέρα, χωρίς να ξέρει
και αύριο πόσο θα είναι αυτά. 

Δεν έχει συµπεριληφθεί µέσα στη σύµβαση η λεπτοµερειακή

ανάλυση των νέων έργων και υποδοµών που θα αναλάβει ο πα-
ραχωρησιούχος και επίσης το να υπάρχουν ρήτρες και παρακο-
λούθηση πραγµατική από το δηµόσιο -αφού παραµένει και το
30%- για την εκτέλεσή τους. Να πούµε, κύριε Υπουργέ -το ξέρετε
και αυτό σίγουρα εσείς- ότι όσοι πηγαίνουµε στη Θεσσαλονίκη
οδικώς -να πω ένα παράδειγµα- παρατηρούµε όταν κατά καιρούς
περνάµε ότι είναι πάντα στρωµένη η εθνική οδός -και δεν έχει να
κάνει µε την Αττική, το ίδιο κάνουν και αυτοί- µε κώνους, υποτί-
θεται ότι κάνουν συντήρηση. Έχω περάσει σε µια βδοµάδα τέσ-
σερις φορές. Τους κώνους τούς βλέπω, τη συντήρηση δεν την
βλέπω ποτέ. Υπάρχει ένα µηχάνηµα παρκαρισµένο. Αυτά αιτιο-
λογούν, υποτίθεται, αποσβέσεις από υποχρέωση φόρων ή µερι-
σµάτων και δικαιολογούν ότι κάνουν συντήρηση, γι’ αυτό και τα
βγάζουν εκεί. Πρέπει να υπάρχει παρακολούθηση για την πραγ-
µατική συντήρηση που γίνεται. Γίνεται συντήρηση; Γίνονται έργα;
Είναι εύκολο να το κάνουµε αυτό, δεν υπάρχει δυσκολία. Γιατί
και στην Αττική Οδό και εµείς που πηγαινοερχόµαστε και εδώ,
πάλι δεν βλέπουµε να γίνονται έργα συντήρησης, παρά µόνο να
βάφουν καµµιά φορά τις γραµµές και να λένε ότι κάνουν έργα
στη δεξιά λωρίδα, στη ΛΕΑ. Έργα συντήρησης και ασφαλτό-
στρωσης στην Αττική Οδό από την Ολυµπιάδα και µετά που τη
χρησιµοποιούσαµε έχουν γίνει το πολύ δύο φορές. Γιατί εκεί
αποσβένουν το µεγαλύτερο ποσό το οποίο πρέπει να πληρώ-
νουµε και να δίνουµε και τα αφαιρούν από τους φόρους. 

Δεν θα µακρηγορήσω, έτσι κι αλλιώς οι προηγούµενοι συνά-
δελφοι είπαν τις λεπτοµέρειες αυτές που δεν έχει νόηµα να πω
κι εγώ. Πιστεύουµε ότι αυτή η παραχώρηση έχει µια µακροχρό-
νια δέσµευση από το δηµόσιο, χωρίς δυνατότητα επαναδιαπραγ-
µάτευσης και η οικονοµική επιβάρυνση των πολιτών, ειδικά των
πολυτέκνων που είπαµε, είναι πολύ µεγάλη και πραγµατικά θα
θέλαµε να δούµε -βέβαια τώρα δεν γίνεται- να το αναθεωρήσετε
και να προβλέψετε γι’ αυτούς και να επιβάλετε στην «ΤΕΡΝΑ» -
και στην όποια «ΤΕΡΝΑ»- να σκεφθεί ότι οι πολύτεκνοι είναι ένα
σηµαντικό σηµείο αναφοράς της ελληνικής κοινωνίας. Σήµερα
που έχουµε και το δηµογραφικό πρόβληµα πρέπει να τους στη-
ρίξουµε και το λιγότερο που µπορεί να κάνει κάποιος, µία κυβέρ-
νηση και µία εταιρεία η οποία αναλαµβάνει ένα τέτοιο έργο, είναι
να τους φροντίζει και να κοιτάει όσο το δυνατόν περισσότεροι
Έλληνες να έχουν κίνητρα για να κάνουν παιδιά, κύριε Υπουργέ,
γιατί βλέπουµε ότι η Ελλάδα σβήνει. Έχουµε εκατόν είκοσι χιλιά-
δες θανάτους τον χρόνο και πενήντα δύο χιλιάδες γεννήσεις.
Εκτός αν θεωρούµε ο πληθυσµός µας θα αναπληρωθεί από τους
Πακιστανούς που έρχονται, τους Αφγανούς κ.λπ., που κάποιοι
προσπαθούν να µας πείσουν ότι θα είναι το αυριανό εργατικό ή
πολιτικό δυναµικό της χώρας. Δεν είναι αυτό, και θα το δούµε
σύντοµα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κόντη. 

Έχει ζητήσει τον λόγο για µια σύντοµη παρέµβαση η Πρό-
εδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου. 

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Χατζηδάκη, µαύρα µάτια κάναµε να σας δούµε! Από 31

Ιουλίου έχετε να φανείτε στη Βουλή. Ετοιµαζόµουν να φύγω για
την Αλεξανδρούπολη όπου πρόκειται να πραγµατοποιηθεί το συ-
νέδριο των δικηγόρων για τη φοβερή αναστάτωση που έχουν
προκαλέσει οι πρωτοβουλίες σας στη δικαιοσύνη, αλλά ήρθα
εκτάκτως διότι πληροφορήθηκα ότι εµφανιστήκατε πάλι στην
άδεια Βουλή. Προχθές ο Πρωθυπουργός µίλησε σε τριάντα οκτώ
Βουλευτές. Εσείς τώρα θα µιλήσετε σε δύο Βουλευτές. Καταλα-
βαίνω πια ότι παραφυλάτε κάπου να δείτε πότε µπορείτε να έρ-
θετε στη Βουλή και να µη µας πετύχετε, να µη σας πετύχουµε
δηλαδή, για να πείτε ανενόχλητοι αυτά που έχετε να πείτε. 

Μου χρωστάτε µία απάντηση και γι’ αυτό ζήτησα τον λόγο. Σας
έκανα µία επίκαιρη ερώτηση που απευθύνεται προσωπικά σε εσάς
ως εν ενεργεία Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
σας ρώτησα τι έχετε πράξει, πρώτον, για το γεγονός ότι σας πα-
ρακολουθούσε η ΕΥΠ και το «Predator» ως εν ενεργεία Υπουργό
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άλλων δύο χαρτοφυλακίων που σχετίζονται µε συµβάσεις και µε
οικονοµικό αντικείµενο, όπως και το σηµερινό σας χαρτοφυλάκιο,
και τι έχετε πράξει, επίσης, σε σχέση µε το σκανδαλώδες ανακοι-
νωθέν της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου, της ίδιας της κυρίας
εισαγγελέως του Αρείου Πάγου, που λέει ότι καλώς σας παρακο-
λουθούσαν, δεν διαπράχθηκε αδίκηµα, ήταν νόµιµη η παρακολού-
θησή σας από την ΕΥΠ και από το «Predator» ήταν απλό
πληµµέληµα -έτσι λέει η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου-, το οποίο
σηµαίνει, κύριε Υπουργέ, δύο πράγµατα: Πρώτον, ότι αποτελείτε
ο ίδιος κίνδυνο εθνικής ασφάλειας και, δεύτερον, ότι ενεργείτε ο
ίδιος σε βάρος των συµφερόντων της χώρας. Αυτά δεν µπορεί να
τα αφήσετε αναπάντητα προς την Αντιπολίτευση, ούτε και προς
την κοινωνία, ούτε και προς την ιστορία. 

Σας ρώτησα, λοιπόν, τι έχετε πράξει σχετικά. Σας ρώτησα πώς
µας εξασφαλίζετε ότι δεν είστε εκβιαζόµενος Υπουργός. Διότι
όταν έχουν το περιεχόµενο των συνοµιλιών σου και διαπιστώνε-
ται ότι η πηγή αυτής της παρακολούθησης είναι το Πρωθυπουρ-
γικό Γραφείο, είναι ο ανιψιός του Πρωθυπουργού Δηµητριάδης,
είναι ο εκλεκτός του Πρωθυπουργού Κοντολέων, είναι ο ίδιος ο
κ. Μητσοτάκης, δεν είναι δυνατόν να µην κάνεις τίποτε και να µη
µιλάς. Γιατί είστε σιωπηλός και άλαλος από τις 31 Ιουλίου που
εµφανιστήκατε τελευταία φορά στη Βουλή. 

Σας λέω κάτι αστείο; Χαίροµαι που έχετε καλύτερη διάθεση
από την προηγούµενη φορά που ήσασταν πολύ τεθλιµµένος και
ελπίζω να µου απαντήσετε, γιατί θα πάρετε τον λόγο αµέσως
µετά, απ’ ό,τι πληροφορήθηκα.

Οπότε σας καλώ να µου απαντήσετε τι έχετε πράξει για τους
ισχυρισµούς της δικαιοσύνης, της εισαγγελέως του Αρείου
Πάγου, ότι αποτελείτε κίνδυνο εθνικής ασφάλειας και ότι δράτε
εναντίον των συµφερόντων της χώρας -γιατί αυτό θα πει νόµιµη
παρακολούθηση υπουργού από την ΕΥΠ- και τι έχετε πράξει για
να διασφαλίσετε ότι σήµερα δεν είστε εκβιαζόµενος, την ώρα
που υπογράφετε συµβάσεις µε µεγάλες εταιρείες, την ώρα που
εµπλέκεστε σε διαπραγµατεύσεις µε µεγάλες εταιρείες. 

Την κρίσιµη εποχή διαπραγµατευόσασταν τα της ΔΕΗ; Έτσι
δεν είναι; Και ασχολήθηκε η παρακολούθησή σας µε το θέµα της
ενέργειας. Έτσι δεν είναι; Έχουν δηµοσιοποιηθεί αυτά. 

Με βάση, λοιπόν, το γεγονός ότι υπάρχει θεσµοθετηµένη σε
µια δηµοκρατία η υποχρέωση της αντιπολίτευσης να ασκεί κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο και η υποχρέωση της κυβέρνησης να
απαντά, θέλω να µου εξηγήσετε πώς θεωρήσατε ότι µπορείτε να
δηλώσετε αναρµόδιος για τον εαυτό σας. Δηλώσατε αναρµόδιος
για τον εαυτό σας. Τι είστε; Υποχείριο; 

Σας έκανα µια ερώτηση για εσάς, µε τη σηµερινή σας ιδιότητα,
µε την πολιτική σας ιδιότητα, µε την κυβερνητική σας ιδιότητα,
µε το σηµερινό σας χαρτοφυλάκιο και µου απαντάτε και µάλιστα
ούτε καν ο ίδιος, αλλά διά αντιπροσώπων απαντήσατε, ότι δεν
είστε αρµόδιος; Δεν ορίζετε τα του εαυτού σας, κύριε Χατζη-
δάκη; Στο νοµοσχέδιό σας δεν ήρθατε προχθές για να µη σας
πιάσουµε στα πράσα. Τώρα έρχεστε στη ζούλα και στα κλεφτά,
όπως ο κύριος Πρωθυπουργός. 

Απαντήστε µου για την παρακολούθησή σας από την ΕΥΠ, για
την παρακολούθησή σας από το «Predator», τι ενέργειες έχετε
κάνει, για τους ισχυρισµούς της εισαγγελέως του Αρείου Πάγου
ότι καλώς σας παρακολουθούσαν, τι ενέργειες έχετε κάνει και
πώς µας εξασφαλίζετε ότι σήµερα δεν είστε εκβιαζόµενος. 

Και τέλος, κύριε Χατζηδάκη, δώστε µας µια απάντηση γιατί δεν
έχετε έρθει στη Βουλή από 31 Ιουλίου, από εκείνη δηλαδή τη
µέρα που σας ρωτούσα τι θα κάνετε για το ανακοινωθέν της ει-
σαγγελέως του Αρείου Πάγου και µου απαντούσατε «Μα, υπο-
λογίζω ότι θα έρθει στη Βουλή η κυρία εισαγγελέας και θα
έρθουν τα στοιχεία». 

Το κόµµα σας ενήργησε για να µην έρθει στη Βουλή η κυρία
εισαγγελέας και για να µην έρθουν στη Βουλή τα στοιχεία. Εσείς
τώρα τι θα κάνετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Χατζηδάκης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πρέπει να σας πω ότι τις περισσότερες µέρες του
Αυγούστου ήµουν στην Αθήνα, απέναντι, στο Υπουργείο Εθνικής

Οικονοµίας και Οικονοµικών. Κάποιοι µου είπαν ότι η Βουλή ήταν
κλειστή και τώρα πληροφορούµαι ότι η Βουλή ήταν ανοικτή και
εγώ προφανώς κρυβόµουν και δεν ήρθα εδώ! 

Επίσης πληροφορούµαι ότι θα έπρεπε όχι ο κ. Παπαθανάσης
που είναι Αναπληρωτής Υπουργός για τις δηµόσιες επενδύσεις
µε νοµοθετική πρωτοβουλία, όχι εκείνος να παρουσιάσει το νο-
µοσχέδιο για το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, αλλά εγώ να
τον υποκαταστήσω! 

Είναι χρήσιµα πράγµατα. Όσο µεγαλώνει κανείς µαθαίνει και
ευχαριστώ πολύ γι’ αυτή την ενηµέρωση! 

Κατά τα άλλα, θέλω να πω ότι το θέµα το οποίο µόλις ετέθη
έχει συζητηθεί δεκάδες φορές στην Ολοµέλεια. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Των υποκλοπών!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν λέει τη λέξη «υποκλοπές»!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-
καλώ! Σας ακούσαµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Έχω τοποθετηθεί επίσης δεκάδες φορές
στην Ολοµέλεια και δεν έχω κάτι να προσθέσω. Ό,τι έχω να πω
είναι καταγεγραµµένο στα Πρακτικά. Όποιος έχει τόσο µεγάλο
ενδιαφέρον για µένα και για τον ιδιωτικό µου χώρο, παρακαλώ
να ανατρέξει και να δει τις τοποθετήσεις µου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν είναι ιδιωτικός χώρος! Είστε εν ενεργεία Υπουργός!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για το ενδια-
φέρον σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έρχοµαι στο θέµα του νοµοσχεδίου για την κύρωση της
σύµβασης παραχώρησης υπηρεσιών για τη χρηµατοδότηση, λει-
τουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση της Αττικής Οδού.

Πρώτα από όλα, θέλω να σηµειώσω ότι το οικονοµικό αντάλ-
λαγµα ύψους 3,27 δισεκατοµµυρίων ευρώ γι’ αυτή τη σύµβαση
παραχώρησης είναι το µεγαλύτερο αντάλλαγµα που έχει εισπρά-
ξει ποτέ το ελληνικό δηµόσιο, σίγουρα πάντως το ΤΑΙΠΕΔ από
τότε που συνεστήθη.

Εξέπληξε πολλούς αναλυτές, καθώς τα περισσότερα άρθρα
µιλούσαν τότε, πριν κλείσει η συγκεκριµένη σύµβαση παραχώ-
ρησης, για χαµηλότερα ποσά. Κάποιοι συνάδελφοι είπαν -ο κα-
θένας έχει τη δική του άποψη και τη σέβοµαι- γιατί δεν ήταν 10
δισεκατοµµύρια, διότι µε κάποιους λογαριασµούς βγάζει κανείς
ότι είναι πολύ µεγαλύτερα τα κέρδη -οι συνάδελφοι εδώ- που θα
αποκοµίσουν οι παραχωρησιούχοι.

Υπήρξε ένας διαγωνισµός, ο πλειοδότης έδωσε 3,27, οι υπό-
λοιποι έδωσαν 2, 2,2, 2,4 -κάπου εκεί ήταν και ο µεγαλύτερος,
κάπου εκεί, λίγο παραπάνω. 

Ερώτηµα: Αν τα κέρδη ήταν τόσο µεγάλα, γιατί άφησαν τόσοι
ελληνικοί και διεθνείς οίκοι που κατέβηκαν στον διαγωνισµό τον
καινούργιο παραχωρησιούχο να κερδίσει στον διαγωνισµό αυτό
και δεν έδωσαν κάτι παραπάνω; Εκτός αν υποθέτουµε ότι συνω-
µότησε κάποιος υπέρ του σε διεθνές επίπεδο ή ότι έχουν «κα-
βούρια» στις τσέπες τους τόσο πολύ που δεν είδαν τόσοι πολλοί
διεθνείς, επαναλαµβάνω, και ελληνικοί οίκοι που συµµετείχαν ότι
υπάρχουν τόσο µεγάλα και απίστευτα κέρδη, τα οποία δήθεν
χάνει το ελληνικό δηµόσιο και δεν µπορούσαν να αποκοµίσουν
και αυτοί δίνοντας κάτι παραπάνω.

Κατέφυγα σε αυτό το επιχείρηµα, θέλω να πιστεύω απλής λο-
γικής, για να καταδείξω ότι όλες αυτές οι θεωρίες απέχουν πάρα
πολύ από την πραγµατικότητα. 

Το δεύτερο το οποίο θέλω να σηµειώσω είναι ότι µόνο τα
έσοδα αυτά από την Αττική Οδό και την καινούργια σύµβαση πα-
ραχώρησης θα συµβάλουν ώστε να µειωθεί το δηµόσιο χρέος
περαιτέρω, σχεδόν κατά µιάµιση µονάδα του Ακαθάριστου Εθνι-
κού Προϊόντος ήδη από φέτος. 
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Το δηµόσιο χρέος είχε ξεπεράσει το 200% το 2021, λόγω τότε
και του ανοίγµατος που έγινε σε όλη την Ευρώπη µε τις δαπάνες
για την κάλυψη των συνεπειών του κορωνοϊού, είναι 153% φέτος,
το 2028 έχουµε ανακοινώσει ότι θα είναι 133%. Δεν είναι µόνο
δικές µας εκτιµήσεις, είναι εκτιµήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής , είναι των οίκων αξιολόγησης, παντού τα διεθνή µέσα ενη-
µέρωσης αλλά ακόµη περισσότερο οι διεθνείς οργανισµοί
αναφέρονται θετικά στη µεγάλη προσπάθεια της Κυβέρνησης να
περιοριστεί το δηµόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ. 

Αυτό δεν είναι κάτι λογιστικό, δεν είναι καν κάτι ταµειακό µόνο.
Είναι ένα µήνυµα αξιοπιστίας, είναι «διαβατήριο» για να γίνουν
επενδύσεις και να ανοίξουν καινούργιες και καλύτερες δουλειές
στην Ελλάδα. Είναι κάτι που αφορά άµεσα τελικά την καθηµερι-
νότητά µας. Άρα το δηµόσιο χρέος δεν είναι για τον οργανισµό
διαχείρισης του δηµοσίου χρέους ή τις investment banks, τις
επενδυτικές τράπεζες, είναι ένα θέµα που αφορά τον µέσο Έλ-
ληνα πολίτη. Θέλω να σηµειώσω ότι το πρόβληµα το µεγάλο πρό-
βληµα που είχαµε την περασµένη δεκαετία συνδεόταν κυρίως µε
το δηµόσιο χρέος. 

Εποµένως αυτό που κάνουµε σήµερα, µεταξύ όλων των
άλλων, έρχεται να συµβάλει σε αυτή τη µεγάλη όχι απλώς δηµο-
σιονοµική ή οικονοµική προσπάθεια, αλλά στη µεγάλη εθνική
προσπάθεια να περιοριστεί το δηµόσιο χρέος. 

Γνωρίζει ο κ. Ταχιάος, γνωρίζει ο κ. Σταϊκούρας, γνωρίζουν οι
παραχωρησιούχοι ότι πιέσαµε από την πλευρά του Υπουργείου
Οικονοµικών να τρέξουν γρήγορα τα πράγµατα.

Και εµείς είµαστε πίσω από την επίσπευση όλης αυτής της δια-
δικασίας. Το Υπουργείο Υποδοµών ήταν αυτό που έπρεπε να τρέ-
ξει τα πράγµατα, αλλά εµείς ήµασταν αυτοί που πιέσαµε και τις
δύο πλευρές, έτσι ώστε να έρθουµε νωρίς και να γίνει η αλλαγή
σκυτάλης στις 6 Οκτωβρίου. Και δεν βλέπω πού είναι το κακό σ’
αυτό. Γιατί θα έπρεπε να περιµένουµε; Δεν είµαστε στη θέση µας
ως αρχιεπίσκοποι, είµαστε µια Κυβέρνηση που έχει εκλεγεί για
τέσσερα χρόνια και µέσα στα τέσσερα χρόνια πρέπει να τιµή-
σουµε τις υποσχέσεις µας απέναντι στους Έλληνες πολίτες, να
κάνουµε αυτά για τα οποία είχαµε εκλεγεί και τα κάνουµε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για τις υποκλοπές τι θα κάνετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Όσο νωρίτερα, λοιπόν, τόσο καλύτερα. 

Τρίτη παρατήρηση. Πέραν του εφάπαξ οικονοµικού ανταλλάγ-
µατος -να το σηµειώσουµε αυτό, έχει ειπωθεί, αλλά θέλω και εγώ
να το υπογραµµίσω- ο παραχωρησιούχος θα αποδίδει ετησίως
στο ΤΑΙΠΕΔ το 7,5% των εσόδων από την εκµετάλλευση του αυ-
τοκινητοδρόµου για όλα τα χρόνια της παραχώρησης. Άρα δεν
είναι µόνο τα 3,27 δισεκατοµµύρια που καταβάλλει εφάπαξ και
µέχρι το τέλος Δεκεµβρίου ο παραχωρησιούχος, θα είναι και το
7,5% των εσόδων ετησίως, το οποίο θα καταβάλλεται στη συνέ-
χεια. 

Τέταρτη παρατήρηση. Δεν πρέπει να ιδωθεί αυτή η ιδιωτική
επένδυση ως κάτι ξεκοµµένο, φεύγει ένας παραχωρησιούχος
από την Αττική Οδό, µπαίνει ένας άλλος παραχωρησιούχος στην
Αττική Οδό. Είναι µια πολύ µεγάλης κλίµακας επένδυση, που
στέλνει κι αυτή µε τη σειρά της ένα µήνυµα εµπιστοσύνης στην
εθνική οικονοµία και ένα µήνυµα που φτάνει στις αγορές και
στους επενδυτές διεθνώς. Είναι µια θετική οικονοµική είδηση για
την Ελλάδα, για την ελληνική οικονοµία. Και µέσα στο κλίµα της
αντιπολίτευσης για τα πάντα δεν µπορούν να υποτιµώνται µερικά
βασικά στοιχεία τα οποία έχει αυτή η σύµβαση και τα µηνύµατα
τα οποία εκπέµπει. 

Προχωρώ παρακάτω. Εκτός όλων όσων ανέφερα, έχει ήδη ση-
µειωθεί -και κάποιοι δεν καταλαβαίνω γιατί το επαναλαµβάνουν
συνέχεια στις τοποθετήσεις τους, διαφηµίζοντας µάλλον αυτό
που κατόρθωσε το ΤΑΙΠΕΔ και η Κυβέρνηση- ότι µειώνονται τα
διόδια για τις απλές διελεύσεις από 2,8 ευρώ σε 2,5 ευρώ από
τις 6 Οκτωβρίου.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Για πέντε χρόνια; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Ναι, για πέντε χρόνια µειώνονται. Τώρα
εσείς που διαµαρτύρεστε, θέλατε να µη µειωθούν; Να το κατα-
γράψουµε εδώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με τις υποκλοπές τι θα κάνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Να το καταγράψουµε εδώ ότι εσείς που
διαµαρτύρεστε συνέχεια για τη µείωση των διοδίων για τα πέντε
χρόνια από τα 2,8 ευρώ στα 2,5 ευρώ, στενοχωριέστε για κάποι-
ους λόγους. Διότι βλέπω αρκετή στενοχώρια σε διάφορους συ-
ναδέλφους. Εποµένως, να έρθετε εδώ -για να είστε συνεπείς µε
τη στενοχώρια σας- και να πείτε ας ξαναγυρίσουµε στο καθε-
στώς που ήµασταν προηγουµένως και να πάµε από τα 2,5 ευρώ
στα 2,8 ευρώ. Το άκουσα από έναν, από δύο, από τρεις, από τέσ-
σερις. Εντάξει είπαµε, µην πείτε µπράβο, αλλά και η συνεχής
υπόµνηση µιας επιτυχίας της Κυβέρνησης, µάλλον τελικά είναι
διαφήµιση της επιτυχίας της Κυβέρνησης. 

Επίσης, προβλέπεται από τη σύµβαση αυτή η υλοποίηση επεν-
δύσεων εκσυγχρονισµού ύψους 380 εκατοµµυρίων ευρώ επι-
πλέον, η λήψη µέτρων -που εννοείται φυσικά ότι είναι το
αυτονόητο για την αντιµετώπιση έκτακτων περιστατικών- και ο
έλεγχος από την πλευρά του δηµοσίου για την εκπλήρωση συγ-
κεκριµένων δεικτών απόδοσης και η επιβολή αυστηρών ποινών
αν ο παραχωρησιούχος δεν εκπληρώνει τις υποχρεώσεις. Κά-
ποιος πρέπει να τα πει, γιατί γι’ αυτή τη σύµβαση εδώ ακούω το-
ποθετήσεις σαν να γίνεται κανένα µεγάλο κακό στη χώρα. 

Έχουµε µια Αττική Οδό που είναι ένα κόσµηµα για το Λεκανο-
πέδιο και για την πατρίδα, ένα έργο που καθυστέρησε, αν θέλετε,
πολλά χρόνια, αλλά εδώ και καµµιά εικοσιπενταριά περίπου χρό-
νια -κάτι λιγότερο- λειτουργεί και διευκολύνει σε µεγάλο βαθµό
τους Αθηναίους και τις Αθηναίες στις καθηµερινές τους κινήσεις. 

Σήµερα έχουµε την πρώτη επέκταση σύµβασης παραχώρησης
-υπάρχει ήδη µια σύµβαση παραχώρησης, για πρώτη φορά στην
Ελλάδα έχουµε δεύτερη παραχώρηση µετά την πρώτη- η οποία
θα επιτρέψει να συνεχιστεί η λειτουργία ενός έργου που τι κάνει;
Βελτιώνει την ποιότητα ζωής των Αθηναίων. 

Σκεφτείτε αν δεν υπήρχε, σκεφτείτε αν δεν συνεχιζόταν αυτή
η σύµβαση παραχώρησης ή σκεφτείτε αντί να έχουµε έναν πα-
ραχωρησιούχο που να λειτουργεί µε διεθνή πρότυπα και στάν-
ταρντ να γυρνούσαµε στο «άγιο» δηµόσιο -όπως ορισµένοι
πιστεύουν εδώ στην Αίθουσα- και να χρειαζόταν όλο αυτό το
έργο να το χειρίζεται το ελληνικό δηµόσιο µε την τεράστια επι-
τυχία που έχει χειριστεί διαχρονικά διάφορα άλλα έργα µε όλες
τις κυβερνήσεις. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Η ΕΥΠ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Αυτά να τα ξέρουµε, προκειµένου να
είναι καταγεγραµµένα για τα πρακτικά, αλλά να τα γνωρίζουν και
οι Έλληνες πολίτες. 

Και θα ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου µε κάποιες παρατη-
ρήσεις γενικότερα για τις αποκρατικοποιήσεις, όχι από κάποια
πλευρά δογµατική. Ξέρω ότι διαφωνούµε και αλίµονο αν δεν δια-
φωνούµε σε αυτό το θέµα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για τις υποκλοπές πείτε µας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Εµείς είµαστε µια Κυβέρνηση κεντροδε-
ξιά, φιλελεύθερη. Πιστεύουµε στις αποκρατικοποιήσεις. Όσο
πηγαίνουµε προς τα αριστερά του πολιτικού φάσµατος οι πολι-
τικές δυνάµεις δεν το πιστεύουν, ολοένα και λιγότερο µέχρι να
φτάσουµε στο ΚΚΕ, το οποίο -προφανώς, το γνωρίζουµε- τις
απορρίπτει 100%. 

Προσέξτε, εγώ προσωπικά, όχι µόνο επειδή είµαι φιλελεύθε-
ρος…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αλλά και επειδή είστε και παρακολουθούµενος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): …αλλά και επειδή βλέπω πώς εξελίσσον-
ται τα πράγµατα στο επίπεδο της εθνικής οικονοµίας, θεωρώ ότι
οι έντεκα αποκρατικοποιήσεις που έγιναν µετά τις εκλογές του
Ιουλίου του 2023 -που είναι περισσότερες πράγµατι από οποιεσ-
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δήποτε άλλες αποκρατικοποιήσεις αριθµητικά έγιναν νωρίτερα
στην Ελλάδα- είναι πολύ ωφέλιµες, όχι µόνο διότι εισέρρευσαν
και θα εισρεύσουν στα κρατικά ταµεία 7,8 δισεκατοµµύρια ευρώ,
αλλά γιατί είναι ένα µήνυµα ότι η Ελλάδα αλλάζει, ότι η Ελλάδα
δεν έχει πια ένα κρατικιστικό µοντέλο, αλλά ένα µοντέλο οικονο-
µίας της αγοράς που είναι προϋπόθεση για ανάπτυξη και για ου-
σιαστική κοινωνική πολιτική. Έτσι το αντιµετωπίζουµε. 

Οι αποκρατικοποιήσεις, λοιπόν, για εµάς, δεν είναι, όπως λένε
οι συµβάσεις της χώρας µε τους δανειστές απλά και µόνο ένας
τρόπος µείωσης του δηµοσίου χρέους -που είναι σηµαντικό- είναι
και ένας µοχλός ανάπτυξης. Διότι έρχονται αξιόπιστοι επενδυτές
από την Ελλάδα και το εξωτερικό και λειτουργούν καλύτερα τους
οργανισµούς και τα έργα, στα οποία αφορούν οι παραχωρήσεις,
οι αποκρατικοποιήσεις, όλη αυτή η διαδικασία. 

Σήµερα για παράδειγµα, έκλεισε η αποκρατικοποίηση του 10%
της Εθνικής Τράπεζας. Το ενδιαφέρον για αγορά µετοχών ήταν
δώδεκα φορές µεγαλύτερο από τις µετοχές που πουλούσε η
Εθνική Τράπεζα. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι η Ελλάδα είναι
στον επενδυτικό χάρτη, ότι βλέπουν οι διεθνείς επενδυτές πρω-
τίστως, ότι υπάρχουν ευκαιρίες για ανάπτυξη. Και εκείνοι µπορεί
να κοιτάζουν µεν το κέρδος τους, αλλά µέσω της ανάπτυξης και
µέσω της προόδου του ιδιωτικού τοµέα -όπως σηµείωσα και προ-
ηγουµένως- υπάρχει ανάπτυξη για όλη την κοινωνία, υπάρχουν
νέες και καλύτερες θέσεις εργασίας, υπάρχουν προοπτικές για
τον Έλληνα πολίτη. 

Το τραπεζικό σύστηµα χρειάστηκε να ανακεφαλαιοποιηθεί
επανειληµµένως την περασµένη δεκαετία. Σήµερα είναι υγιές.
Και οι τέσσερις συστηµικές τράπεζες είναι υγιείς και θέλουµε ένα
υγιές τραπεζικό σύστηµα, στο οποίο να λειτουργεί και ανταγω-
νισµός φυσικά µεταξύ των τραπεζών και έχουµε κάνει και αντί-
στοιχες κινήσεις γι’ αυτό. 

Το τελευταίο που θέλω να αναφέρω αφορά την Τράπεζα Αττι-
κής. Προστίθεται ακριβώς αυτό, διότι είναι ακόµα ένα µήνυµα ότι
θέλουµε ακριβώς εντονότερο ανταγωνισµό, ιδιαίτερα προς όφε-
λος των νοικοκυριών και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. 

Όµως, θέλω να σηµειώσω και ότι προχώρησαν τον τελευταίο
µήνα, τον τελευταίο χρόνο, µετά τις εκλογές του 2023, τα λιµάνια
του Ηρακλείου, της Καβάλας της Ηγουµενίτσας, η αποκρατικο-
ποίηση τµήµατος της «Hellenic Energy», του αεροδροµίου «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» που µπήκε στο Χρηµατιστήριο και οι τέσσερις
συστηµικές τράπεζες. 

Εκείνο το οποίο άκουσα προηγουµένως από κάποιους πιο µε-
τριοπαθείς, ήταν το εξής: «Καλά να πουλάτε επιχειρήσεις, αλλά
πουλήστε τουλάχιστον τις ζηµιογόνες».

Ας µου πουν όσοι το υποστηρίζουν αυτό: Πιστεύουν ότι υπάρ-
χουν πάρα πολλοί ανόητοι οι οποίοι διεθνώς θέλουν να αγορά-
ζουν ζηµιογόνες επιχειρήσεις για να µπαίνουν και αυτοί µέσα;

Εγώ ο ίδιος γνωρίζω πόσα εµπόδια έπρεπε να περάσουµε,
προκειµένου να βρεθεί µια λύση στο θέµα της Ολυµπιακής. Η κα-
τεύθυνση είναι αποκρατικοποιήσεις, για να µειωθεί το δηµόσιο
χρέος, κυρίως όµως για να στείλουµε ένα αναπτυξιακό µήνυµα
και για να πάρει µπροστά ακόµα περισσότερο η µηχανή της οι-
κονοµίας.

Πώς αποδεικνύεται αυτό; Θα σας πω. θα σας δώσω δύο-τρία
παραδείγµατα, για να εικονογραφήσω και εγώ, που τόσα έχω
ακούσει κατά καιρούς για την Ολυµπιακή, για τη ΔΕΗ, κ.λπ.,
κ.λπ., πώς λειτουργεί αυτό το πράγµα.

Θυµάστε την Ολυµπιακή, που σας είπα ότι ήταν µια εξαιρετικά
προβληµατική κατάσταση ακόµα και για να προχωρήσει. Και δεν
χρειάζεται να κάνω µια αναδροµή στις περιπέτειες µέχρι να φτά-
σουµε σε µια λύση. Εκεί που πληρώναµε -οι Έλληνες φορολο-
γούµενοι, δηλαδή, δεν τα πλήρωνα εγώ- 350 εκατοµµύρια ευρώ
τον χρόνο περίπου, 1 εκατοµµύριο την ηµέρα, για να συντηρείται
η τότε Ολυµπιακή, τώρα από τις δύο εταιρείες που είναι στον
χώρο των αεροµεταφορών τόσα περίπου εισπράττει το δηµόσιο
από φόρους και ασφαλιστικές εισφορές. Αυτή είναι η επιτυχία
των αποκρατικοποιήσεων.

Θέλετε να σας δώσω άλλο παράδειγµα; Πάµε στα περιφερει-
ακά αεροδρόµια. Εµείς το ξεκινήσαµε και στη συνέχεια, ολοκλη-
ρώθηκε µε δάκρυα στα µάτια από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.
Θυµηθείτε τα δεκατέσσερα περιφερειακά αεροδρόµια, πώς ήταν

το αεροδρόµιο της Θεσσαλονίκης και πώς είναι σήµερα, το αε-
ροδρόµιο της Μυκόνου και πώς είναι σήµερα, το αεροδρόµιο της
Κέρκυρας και πώς είναι σήµερα, το αεροδρόµιο της Σαντορίνης
και πώς είναι σήµερα, το αεροδρόµιο της Ρόδου και πώς είναι
σήµερα! Δεν είναι µόνο ότι το δηµόσιο σταµάτησε να πληρώνει
εκεί για τη συντήρηση -που θυµάστε ποια συντήρηση γινόταν και
ποια εικόνα υπήρχε για τη χώρα- αλλά ότι έχουµε και µια πιο σύγ-
χρονη εικόνα για το τουριστικό προϊόν της χώρας. Αυτό είναι
ανάπτυξη.

Να, λοιπόν, γιατί οι αποκρατικοποιήσεις και οι συµβάσεις πα-
ραχώρησης σε αξιόπιστους επενδυτές και µε όρους διαφάνειας,
φυσικά -γι’ αυτό και σήµερα κουβεντιάζουµε στη Βουλή αυτή τη
σύµβαση- είναι ανάπτυξη.

Θέλετε να πω και άλλο ένα παράδειγµα; Τα λιµάνια: Πώς ήταν
το λιµάνι του Πειραιά; Πώς ήταν το λιµάνι της Θεσσαλονίκης;
Είναι δύο δηµόσιες υπηρεσίες. Ήταν αυτό που άξιζε η χώρα,
αυτό που ήθελε ο εµπορικός και ναυτιλιακός κόσµος της χώρας,
όλες οι επιχειρήσεις που σχετίζονται µε αυτό το θέµα; Υπάρχει
κάποια σχέση σήµερα το λιµάνι του Πειραιά -έχετε τις εικόνες-
µε το λιµάνι του Πειραιά του 2008 και του 2009; Είναι τελείως
διαφορετική η κατάσταση και από πλευράς δραστηριοτήτων -το
λιµάνι έχει φτάσει σε ορισµένες δραστηριότητες να είναι το τέ-
ταρτο στην Ευρώπη- αλλά και από πλευράς θέσεων εργασίας και
από πλευράς στήριξης στην οικονοµία.

Το ίδιο µε το λιµάνι της Θεσσαλονίκης, που έγινε πολύ αργό-
τερα, αλλά και εκεί πια οι Θεσσαλονικείς το ξέρουν. Υπάρχει µε-
γάλη διαφορά και στον κύκλο εργασιών και στις θέσεις εργασίας.

Εποµένως, αυτή είναι η δική µας φιλοσοφία. Αυτή είναι η δική
µας φιλοσοφία για τις αποκρατικοποιήσεις και τις συµβάσεις πα-
ραχώρησης, που δεν τις κάνουµε κατ’ ανάγκην. Βεβαίως, ναι, οι
δανειστές τότε µε τα µνηµόνια ήρθαν και είπαν ότι πρέπει µέσω
των αποκρατικοποιήσεων να µειωθεί το χρέος και µετά, ήρθαν
µε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, πάλι µε δάκρυα στα µάτια και έγινε
το Υπερταµείο και µπήκαν ενέχυρα η δηµόσια περιουσία κ.λπ..
Τα γνωρίζετε, δεν θέλω να τα κουβεντιάσουµε.

Όµως, δεν στέκοµαι σε αυτό. Εγώ στέκοµαι ιδεολογικά, πολι-
τικά, αλλά και στο επίπεδο της καθηµερινότητας, να απαντή-
σουµε ανεξάρτητα από ιδεολογικές τοποθετήσεις. Δεν θέλουµε
παραχωρησιούχους στα δηµόσια έργα; Δεν θέλουµε παραχωρη-
σιούχους στα λιµάνια; Δεν θέλουµε αποκρατικοποιηµένες τρά-
πεζες, όπως είναι σε όλη την Ευρώπη, αλλά θέλουµε προβλη-
µατικές καταστάσεις που θα πέσουν στο κεφάλι των φορολογού-
µενων και των καταθετών στο τέλος; Δεν θέλουµε τα περιφερει-
ακά αεροδρόµια που κάναµε και είµαι περήφανος. Αυτό,
συγκεκριµένα, είναι που µε κάνει πιο περήφανο από όλα αυτά
στα οποία και εγώ προσωπικά συνετέλεσα, τα περιφερειακά αε-
ροδρόµια. Θέλετε να ξαναγυρίσουµε στο παρελθόν;

Ε, όχι! Εµείς έχουµε διδαχθεί και από τα λάθη του δικού µας
παρελθόντος και από τα λάθη που έχει κάνει συνολικά η χώρα
και προχωρούµε µπροστά, µε ένα πνεύµα ευρωπαϊκό, µε ένα
πνεύµα σύγχρονο, µε ένα πνεύµα κοινής λογικής. Όποιος ισχυ-
ρίζεται ότι είναι προοδευτικός πρέπει να ταυτίζεται και µε προ-
οδευτικές δράσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό.

Έχει ζητήσει τον λόγο η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας
και στη συνέχεια ο κ. Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Για παρεµβάσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Για παρεµβάσεις,

ναι.
Κυρία Πρόεδρε, για παρέµβαση;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Για την οµιλία µου, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Να κάνουµε τις παρεµ-

βάσεις, όµως!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υπουργέ, ήρθα πιο κοντά σας µήπως και τώρα
σας πείσω να µου απαντήσετε. Διότι σας ρώτησα στις 31 Ιουλίου
τι θα κάνετε για το πόρισµα που κρύβετε ακόµα.

21508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αυτή την ώρα, ο κ. Αχιλλέας Ζήσης, ο οποίος συνέγραψε πό-
ρισµα µε το οποίο λέει ότι καλώς σας παρακολουθούσε η ΕΥΠ
και ο κ. Μητσοτάκης. Διότι από τις πρώτες ενέργειες της Κυβέρ-
νησης Μητσοτάκη το 2019 -εµείς δεν ήµασταν στη Βουλή τότε,
αλλά ασκούσαµε αντιπολίτευση και έξω από τη Βουλή- και του
κ. Μητσοτάκη ήταν να θέσει την ΕΥΠ υπό τον έλεγχό του, υπό
τον έλεγχο του ανιψιού του, του κ. Δηµητριάδη και να διορίσει
τον κ. Κοντολέων ή Κοντολέοντα, γνωστό για την παροχή υπη-
ρεσιών σε ιδιωτικές εταιρείες ασφαλείας, νοµίζω και στο Ισραήλ
-θα µου το επιβεβαιώσετε, αν µου απαντήσετε ποτέ- Διοικητή της
ΕΥΠ.

Ο κ. Αχιλλέας Ζήσης είναι και Πρόεδρος της Ένωσης Εισαγ-
γελέων Ελλάδας και αυτή την ώρα βγάζει και λόγο στην Παλιά
Βουλή, γιατί σήµερα είναι η Ηµέρα της Δικαιοσύνης. Είναι του
Διονυσίου Αρεοπαγίτου. Είναι σε αργία τα δικαστήρια, που τα
έχετε διαλύσει ούτως ή άλλως.

Όσοι πιστεύουµε στο δίκαιο τοποθετούµαστε για τη δικαιο-
σύνη και όσοι εµπαίζουν τη δικαστική λειτουργία και ανεξαρτησία
βγάζουν λόγους την ίδια ώρα που δεν εκπληρώνουν τα καθή-
κοντά τους και τα παραβιάζουν.

Κύριε Χατζηδάκη, ήρθα πιο κοντά σας και σας ρωτάω: Τι κά-
νατε για το γεγονός ότι σας παρακολουθούσε ως εν ενεργεία
Υπουργό την ώρα που εµπλεκόσασταν σε αποκρατικοποιήσεις,
όπως τις ονοµάζετε -ιδιωτικοποιήσεις «ξεπούληµα», όπως είναι
στην πραγµατικότητα- σας παρακολουθούσε η ΕΥΠ, σας παρα-
κολουθούσε ο Πρωθυπουργός, σας παρακολουθούσε ο ανιψιός
και ο εκλεκτός του Πρωθυπουργού; Τι κάνατε για αυτό;

Μετά από αυτή σας την παρακολούθηση, αναλάβετε και άλλο
χαρτοφυλάκιο σήµερα, το πρώτο τη τάξει χαρτοφυλάκιο, το
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, ενώ δεν έχει
διαλευκανθεί γιατί σας παρακολουθούσαν και εσείς φαίνεται ότι
«ποιείτε την νήσσαν» -αυτή είναι η αρχαία έκφραση για το «κά-
νετε την πάπια»- για το γεγονός ότι σας παρακολουθούσαν και
για το γεγονός ότι λέει η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου ότι
καλώς σας παρακολουθούσαν. Σας το λέει, δηλαδή, δηµόσια.

Και ήρθε ένας άλλος παρακολουθούµενος, ο κ. Άδωνις Γεωρ-
γιάδης και είπε «η δικαιοσύνη µίλησε». Εκείνος είναι παρακολου-
θούµενος µόνο από το «Predator», δεν είναι από την ΕΥΠ και λέει
δηµόσια «δεν µε πειράζει εµένα να µε παρακολουθούν». Σαν να
λέει «τι µε πειράζει να είµαι µαριονέτα, εκβιαζόµενος;».

Η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, κύριε Χατζηδάκη, λέει για
εσάς σήµερα ότι αποτελέσατε, και προφανώς εξακολουθείτε να
αποτελείτε, αφού έχετε δηµόσιο χαρτοφυλάκιο και µάλιστα τόσο
υψηλό και τόσο σοβαρό και υπογράφετε συµβάσεις σαν αυτή
που φέρνετε σήµερα, κίνδυνο για την εθνική ασφάλεια και για το
δηµόσιο συµφέρον. Και έρχεστε εδώ και είστε σε δύσκολη θέση.
Το καταλαβαίνω, γιατί υπολογίσατε ότι άµα πείτε «είµαι αναρµό-
διος να απαντήσω στην κ. Κωνσταντοπούλου» και ερχόσασταν
σήµερα που ξέρατε ότι εγώ θα πάω στην Αλεξανδρούπολη και
στον Έβρο, πείτε το στον κ. Μητσοτάκη βέβαια -γιατί θα είναι και
αυτός εκεί- να κανονίσει την πορεία του και το πού θα βρίσκεται,
γιατί ξέρω ότι µε αποφεύγει όπως ο διάολος το λιβάνι…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Καληµέρα σας!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Καληµέρα σας! Περάστε! Κοπιάστε!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ήρθα για εσάς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεχίστε, κυρία

Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι δύο µόνο οι Βουλευτές σας, οπότε ελάτε να συµ-
πληρωθεί ο ελάχιστος αριθµός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ, να απευθύνεστε στο Σώµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Είµαι fan σας!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είστε fan µου. Πολύ ωραία. Να πείτε στον κ. Χατζηδάκη,
µε αυτή σας την ιδιότητα, ότι πρέπει και να µου απαντήσει, διότι
τον έχω ρωτήσει.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Αυτό πήγε να του πει, αλλά δεν τον
αφήσατε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν πήγε. Μιλούσε µε τον κ. Ταχιάο. Αποφεύγει να πλη-
σιάσει τον κ. Χατζηδάκη ίσως διότι υπάρχει αυτό το πόρισµα της
εισαγγελέως του Αρείου Πάγου και ίσως διότι παραµένει σκο-
τεινό τελικά γιατί ο κ. Χατζηδάκης «ποιεί την νήσσαν» και γιατί ο
κ. Χατζηδάκης δήλωσε αναρµόδιος για τον εαυτό του. 

Εγώ θέλω να σας το ξεκαθαρίσω, και να το ξεκαθαρίσω και
στον κ. Μητσοτάκη και να τον πάρετε και ένα τηλέφωνο του το
πείτε. Προχθές ήρθε και έφυγε για να µη χρειαστεί να αντιπαρα-
τεθεί, ούτε και για να απαντήσει, γιατί τον ρώτησα για τις υπο-
κλοπές και τα Τέµπη. Και έφυγε. Έγινε λαγός. Ελπίζω να µη
φύγετε και εσείς. Το σκέφτεστε;

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
Θα δούµε. Πρέπει, λοιπόν, κύριε Χατζηδάκη, να απαντήσετε

γιατί, πέραν της θυµηδίας και πέραν της δικής σας αµηχανίας,
το να παρακολουθείται εν ενεργεία Υπουργός και να παραµένει
εν ενεργεία Υπουργός είναι η µεγαλύτερη παραβίαση των όρων
της δηµοκρατίας και των κανόνων της δηµοκρατικής λειτουρ-
γίας. Μιλάµε για το ελληνικό «Watergate», το οποίο ό,τι και να
κάνετε, αποκλείεται εµείς να το αφήσουµε αδιερεύνητο. Ό,τι και
να κάνετε αποκλείεται να σας αφήσουµε να εµφανίζεστε εδώ και
να παριστάνετε ότι δεν τρέχει τίποτα. 

Έκανα παρέµβαση και σας έδωσα άλλη µία ευκαιρία να τοπο-
θετηθείτε και να απαντήσετε και να απολογηθείτε και να λογο-
δοτήσετε στον ελληνικό λαό, στην ελληνική κοινωνία, τι έχετε
κάνει για την παρακολούθησή σας και για την συγκάλυψη του
σκανδάλου των παρακολουθήσεων. Και ήρθατε. Και σας επεσή-
µανα ότι έχετε να φανείτε στη Βουλή από τις 31 Ιουλίου, κύριε
Χατζηδάκη, -από τις 31 Ιουλίου, κύριε Χατζηδάκη!- δηλαδή
εξήντα τέσσερις ηµέρες. Είναι η εξηκοστή τέταρτη ηµέρα σή-
µερα που εµφανιστήκατε. 

Θεωρείτε ότι µπορεί στα σοβαρά αυτά που είπατε -ό,τι δηλαδή
νοµίζατε ότι η Βουλή είναι κλειστή τον Αύγουστο- να αποτελούν
απάντηση στο γεγονός ότι προφανώς κάτι φοβάστε, ότι προφα-
νώς δεν είστε ελεύθερος στην άσκηση των καθηκόντων σας και
ότι προφανώς έρχεστε µόνον εκεί όπου πάνε τα πράγµατα στο
«µη παρέκει» και σας ζητάνε να έρθετε για να νοµιµοποιήσετε
κάποια πράξη, όπως αυτή που συζητάµε σήµερα για την παρα-
χώρηση της Αττικής Οδού;

Καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά, κύριε Χατζηδάκη, ότι δεν
είναι ιδιωτική σας υπόθεση η παρακολούθηση του τηλεφώνου
σας ως ενεργεία Υπουργού. Καταλαβαίνετε πολύ καλά ότι δεν
είναι η προσωπική σας ζωή, πέραν του ότι προφανώς παρακο-
λουθείτο και η προσωπική σας ζωή. Και το να λέτε «όποιος εν-
διαφέρεται τόσο πολύ για εµένα, τον ευχαριστώ», είναι µεγίστη
προσβολή γιατί εσείς που παριστάνετε τους φιλελεύθερους, και
εσείς προσωπικά που κάνατε µαθήµατα πριν από λίγο φιλελευ-
θερισµού, θα έπρεπε να γνωρίζετε ότι και το δικαίωµα στην ιδιω-
τική ζωή, αλλά και το δικαίωµα στο απόρρητο των επικοινωνιών,
είναι θεµελιώδη δικαιώµατα, σε µια πραγµατική δηµοκρατία, µε
ουσιαστικές ατοµικές ελευθερίες. Εσείς το περιφρονείτε; Και
µας κάνετε τους φιλελεύθερους; 

Αλλά πολύ περισσότερο, η ανεξαρτησία και το ανεπηρέαστο
των κυβερνητικών προσώπων όταν ασκούν τα καθήκοντά τους,
είναι όρος της δηµοκρατίας, κύριε Χατζηδάκη, και εσείς προδή-
λως δεν είστε ανεξάρτητος. Δεν είστε ανεξάρτητος. Ή πρέπει να
παραιτηθείτε ή πρέπει να κάνετε ενέργειες λογοδοσίας και δη-
µοσιοποίησης του τι ακριβώς έχει συµβεί. 

Απορώ πραγµατικά µε ποιο θράσος έρχεστε να πείτε ότι έχετε
ξεπουλήσει έντεκα στοιχεία του ενεργητικού του ελληνικού δη-
µοσίου από τον Μάιο του 2023, από τον Ιούνιο του 2023, δηλαδή
σε λιγότερο από ενάµιση χρόνο. Απορώ πώς έρχεστε να µας
πείτε ότι αυτό είναι επιτυχία και την ίδια ώρα επικαλείστε τα πε-
πραγµένα σας στην Ολυµπιακή; Μα! Αλήθεια; Νοµίζετε ότι έχετε
ξεχάσει ο κόσµος τι έγινε µε την Ολυµπιακή ή ότι δεν καταλά-
βαµε πώς καταφέρατε να µην υπάρχει δηµόσιος αεροµεταφο-
ρέας, ενώ αυτή τη στιγµή το µονοπώλιο που υπάρχει από την
«AEGEAN» κάνει χρήση και εκτελεί τις πτήσεις της Ολυµπιακής
ακόµα και σήµερα;

Να θυµίσω πολύ γρήγορα -εγώ τότε ήµουν εν ενεργεία δικη-
γόρος και υπερασπίστηκα κάποιον που είπε «δεν θα περάσει
αυτή η απάτη», άλλο που δεν το εννοούσε- τι κάνατε, κύριε Χα-
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τζηδάκη, ως Υπουργός επί κυβέρνησης Κώστα Καραµανλή, όχι
των Τεµπών, του άλλου. Πουλήσατε τις µετοχές του ΟΤΕ, κάνο-
ντας δηµόσιες δηλώσεις ότι αυτές δεν θα µεταβιβαστούν περαι-
τέρω. Τις πουλήσατε στον µακαρίτη Βγενόπουλο. Και ξανα-
πουλήσατε. Και ξαναπουλήσατε. Και ξαναπουλήσατε, διαβεβαι-
ώνοντας ότι δεν θα επιτρέψετε περαιτέρω µεταβίβαση. Και µετά
επιτρέψατε περαιτέρω µεταβίβαση. Τα θυµάστε; Τα ανακαλείτε;

Και ο Βγενόπουλος πούλησε πού; Στην «DEUTSCHE
TELEKOM». Αποκρατικοποίηση είναι αυτό; Είναι ιδιωτική η «DE-
UTSCHE TELEKOM»; Όχι βέβαια. Είναι κρατική επιχείρηση ενός
άλλου κράτους, της Γερµανίας. Επιτρέψατε να δοθούν οι τηλε-
πικοινωνίες, λοιπόν, της χώρας σε ένα άλλο κράτος, το γερµα-
νικό, και ο Βγενόπουλος έβγαλε, αν θυµάµαι καλά, -µπορούµε να
ανατρέξουµε, το κάνω έτσι λίγο και για να ερευνήσουν οι πολί-
τες- από αυτή τη µεταβίβαση περίπου 200 εκατοµµύρια ευρώ
κέρδος. Τα θυµάστε; Και µετά του πουλήσατε την Ολυµπιακή, αν
θυµάµαι καλά, 195 εκατοµµύρια ευρώ. Αν θυµάµαι καλά. Μπορεί
να είναι συν, πλην.

Δηλαδή, κύριε Χατζηδάκη, χαρίσετε την Ολυµπιακή στον Βγε-
νόπουλο, αφού εκείνος µπόρεσε, αγοράζοντας και πουλώντας
τις µετοχές του ΟΤΕ, να πάρει την Ολυµπιακή χωρίς να βάλει το
χέρι στην τσέπη. 

Αυτά είναι υγιής οικονοµική πολιτική; Θα µας προκαλέσετε κι
άλλο; Έρχεστε σήµερα, το 2024, που έχει κλείσει η Ολυµπιακή,
να µας πείτε ότι δεν εκτιµάµε τις καλές αποκρατικοποιήσεις που
κάνατε; Τη ΔΕΗ; Τη ΔΕΗ, κύριε Χατζηδάκη; 2,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ πουλήσατε το µετοχικό πακέτο το οποίο διαθέσατε. 2,1 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ σε χρόνο κατά τον οποίο οι τόκοι που πλη-
ρώνει η χώρα ετησίως για το χρέος, που εσείς τη φορτώσατε,
ήταν 6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πουλήσατε δηλαδή την εθνική επι-
χείρηση, τη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού, την παραδώσατε
για 2,1 δισεκατοµµύρια και αποστερήσατε από τον ελληνικό λαό
αυτό το εργαλείο στρατηγικής σηµασίας, όπως έχετε αποστερή-
σει και όλα τα εργαλεία στρατηγικής σηµασίας και εσείς και οι
προηγούµενοι και οι παραπροηγούµενοι και όλοι µαζί. Και αυτό
το ποσό, εκείνη την περίοδο, τώρα είναι ακόµα πιο πολλά, δεν
εξαρκούσε παρά µόνο για το 1/3 των ετήσιων τόκων του χρέους
που εσείς φορτώσατε τον κόσµο, που µπορούσατε και µπορείτε
να το αποκηρύξετε και δεν το κάνετε, ακριβώς γιατί είστε οι ίδιοι
εκτεθειµένοι. Αυτά, λοιπόν, δεν είναι καθόλου τα δείγµατα µιας
υγιούς οικονοµικής πολιτικής, όπως δεν είναι το ξεπούληµα των
αεροδροµίων, των σιδηροδρόµων, των λιµανιών, των οδών, όλων
εκείνων που είναι στρατηγικά εργαλεία της χώρας και τα οποία
τα παραδίδετε.

Και, εν αντιθέσει µε άλλους, εγώ µπορώ να σας τα λέω αυτά
κατά πρόσωπο και να σας ζητάω λογοδοσία γιατί εγώ αντιτάχθηκα
σε όλες αυτές τις πολιτικές, όπου και αν βρισκόµουν, και από
αυτήν εδώ επάνω τη θέση, και κατέβηκα από αυτή τη θέση, ενώ
εσείς φαίνεται ότι ακόµη και από τη θέση του παρακολουθούµε-
νου και στοχοποιούµενου προσώπου, που παραβιάζονται τα βα-
σικά στοιχεία του πυρήνα της δραστηριότητάς του είστε ταγµένος
να υπηρετείτε συµφέροντα ξένα προς το δηµόσιο συµφέρον,
πράγµατι, ξένα προς το κοινωνικό συµφέρον, πράγµατι, ξένα και
αντίθετα προς το οικονοµικό συµφέρον της ελληνικής κοινωνίας.

Και επειδή είπατε µήπως νοµίζουµε ότι υπάρχουν πολλοί ανόη-
τοι που θα υπέγραφαν µια σύµβαση συµφέρουσα για τον ελλη-
νικό λαό, θα ήθελα να σας απαντήσω ότι µάλλον εσείς νοµίζετε
ότι υπάρχουν πολλοί ανόητοι που δεν καταλαβαίνουν τι συµβαί-
νει αυτή τη στιγµή, ότι είστε ένας Υπουργός έντροµος, υποχεί-
ριος, παρακολουθούµενος, που υπογράφετε συµβάσεις µε
ιδιωτικές εταιρείες. Αυτή τη σύµβαση, παρεµπιπτόντως, είδα ότι
σας τη δακτυλογράφησαν, γιατί µας είχατε συνηθίσει σε συµβά-
σεις στο γόνατο γραµµένες, µε χειρόγραφο και το όνοµά σας και
τον τίτλο σας, όπως αυτή που υπογράψατε µε την «AEGEAN»
στις αρχές του χρόνου, στις 4 Γενάρη, και εµφανίσατε ότι είναι
προς το συµφέρον κι αυτό της Ελλάδας και των πολιτών να χα-
ρίσετε κάποιες δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ στην «AEGEAN».
Όλα αυτά είναι προς το συµφέρον µας.

Όπως λέει κι ένα τραγούδι, Τζώρτζια, είναι για το καλό µας.
Κύριε Χατζηδάκη, κυρώνεται -λέτε- η σύµβαση µε την εξαί-

ρεση των παραρτηµάτων της. Πώς κυρώνεται ακριβώς µια σύµ-

βαση µε την εξαίρεση των παραρτηµάτων; Θα µας το εξηγήσει
µάλλον ο κ. Δηµητριάδης και ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Κοντο-
λέων. Κυρώνεται µια σύµβαση, µε την οποία για άλλη µια φορά
εσείς κάνετε µπίζνες για λογαριασµό ιδιωτικών συµφερόντων.
Δεν έχετε λογοδοτήσει. Ξέρετε, µια από τις βασικές παραµέ-
τρους που ορίζουν το δηµόσιο χρέος και το υγιές δηµόσιο
χρέος, αλλά και ορίζουν το απεχθές δηµόσιο χρέος, έχει να κάνει
µε το αν εφαρµόζονται οι κανόνες της ακεραιότητας και της δια-
φάνειας της κυβερνητικής δράσης. Όταν το χρέος παράγεται και
η πράξη παράγεται από ενέργειες διαφθοράς, τότε πρόκειται για
χρέος το οποίο δεν νοµιµοποιήστε να φορτώνετε στη χώρα και
στους πολίτες. 

Θα κλείσω µε µια ερώτηση και παρότρυνση, γιατί µας είπατε
ότι είναι και υγιές το τραπεζικό σύστηµα, αυτό στο οποίο διορί-
ζετε πρώην στελέχη, πρώην Βουλευτές σας και από το οποίο
αντλείτε κυβερνητικά και πολιτικά στελέχη και επιχαίρετε που τα
έχετε όλα τόσο καλά καµωµένα. Έχετε µισό δισεκατοµµύριο
ευρώ χρέη. Θα τα πληρώσετε; Είναι κοµµάτι της στρατηγικής
της εξυγίανσής σας;

Βλέπω ότι τώρα κατσουφιάσατε. Ήσασταν πιο χαµογελαστός
προηγουµένως.

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι εδώ για να ξέρουν οι πάντες, και
εσείς, ότι δεν µπορείτε να κάνετε πλάκα σε βάρος του ελληνικού
λαού και του δηµοσίου συµφέροντος, για να ξέρουν οι πάντες,
και εσείς, κύριε Χατζηδάκη, ότι υπάρχει Αντιπολίτευση που υπε-
ρασπίζεται και θα υπερασπίζεται τους πολίτες, το δηµόσιο συµ-
φέρον, την κοινωνία, τη νέα γενιά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Πρόεδρο.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Καραθανασόπουλος για µια παρέµ-

βαση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θέλω να θίξω τρία-τέσσερα θέµατα σε σχέση µε την τοποθέ-

τηση την οποία έκανε ο κύριος Υπουργός.
Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι το αντίτιµο το οποίο θα καταβάλει

ο παραχωρησιούχος, τα 3,3 δισεκατοµµύρια, θα πάνε για την
εξυπηρέτηση του κρατικού χρέους και ενδεχόµενα να πάει και
το υπόλοιπο, το 7,2, που θα έχει ως έσοδα κάθε χρόνο. Όµως,
την ίδια στιγµή έρχεστε και λέτε στο δηµοσιονοµικό µεσοπρόθε-
σµο πρόγραµµα ότι το υπερπλεόνασµα για την επόµενη πενταε-
τία, από το 2024 έως το 2028, θα ανέλθει περίπου στα 30
δισεκατοµµύρια. Θα ανέλθει στο 2,4% µεσοσταθµικά -το ΑΕΠ
είναι 30 δισεκατοµµύρια- αυτό το υπερπλεόνασµα για την πεν-
ταετία, που θα πάει κι αυτό να αποπληρώσει το κρατικό χρέος.

Ποιοι πληρώνουν αλήθεια αυτά τα λεφτά, τα 30 δισεκατοµµύ-
ρια του υπερπλεονάσµατος, τα 3,3 δισεκατοµµύρια, ενδεχόµενα
7 δισεκατοµµύρια, όπως µας είπε ο κ. Σταϊκούρας, για την υπό-
λοιπη εικοσιπενταετία, άρα, 3,7; Τα πληρώνουν τα λαϊκά στρώ-
µατα για να εξυπηρετηθεί ένα χρέος για το οποίο δεν
ευθύνονται. Δηλαδή έχετε βάλει µια µόνιµη θηλιά στον λαό.

Και, αλήθεια, πανηγυρίζετε για την επιτυχία ότι θα παίρνετε το
7,5% των ακαθάριστων εσόδων; Δηλαδή, θα έχετε περίπου 50
δισεκατοµµύρια την εικοσιπενταετία, έτσι όπως τα υπολόγισε ο
κ. Σταϊκούρας; Γιατί είπε ότι θα είναι συνολικά 3,7 δισεκατοµµύ-
ρια αυτό το νέο ποσό. Δηλαδή 50 δισεκατοµµύρια µόνο και µόνο
για λειτουργικά έξοδα και έξοδα συντήρησης; Αυτό είναι τερά-
στιο νούµερο. Ποιος θα κερδίσει από αυτά; Μήπως η σύµβαση
αυτή είναι µια χρυσοφόρος κότα και µια λεόντειος σύµβαση
προς όφελος του παραχωρησιούχου σε βάρος των λαϊκών συµ-
φερόντων και αναγκών;

Γιατί έρχεστε και βάζετε ένα δίληµµα: Τι θέλετε, διόδια 2,5 ή
2,8; Ωραίο δίληµµα! Εµείς λέµε καθόλου διόδια. Γιατί; Δεν έχει
αποσβεστεί, έστω ακόµη και µε τη δική σας λογική, η κατασκευή
της σύµβασης; Πόσα πληρώνει κάθε χρόνο ο λαός για φορολο-
γία; Γιατί την πληρώνει τη φορολογία; Για υποδοµές -οι αυτοκι-
νητόδροµοι υποδοµές είναι-, για νοσοκοµεία, για υγεία, για
παιδεία, για τις βασικές του ανάγκες. Και τον βάζετε ως χρήστη
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να πληρώνει και από πάνω; Διπλό καπέλο, διπλή ταρίφα; Και
αυτοί που κερδίζουν είναι βεβαίως οι παραχωρησιούχοι αυτών
των συµβάσεων. 

Δύο ακόµη θέµατα. Δεν υπάρχει καµµία απολύτως αναφορά,
δέσµευση στη σύµβαση για το µέλλον των εργαζοµένων. Αυτό
που υπονόησε ο παραχωρησιούχος ήταν ότι θα τους αξιοποιήσει
ενδεχόµενα για ένα διάστηµα δύο τριών µηνών, δηλαδή για να
εκπαιδεύσουν τους καινούργιους, τους εργολαβικούς χωρίς δι-
καιώµατα, χωρίς αντίστοιχη µισθοδοσία. Άρα είναι και σε βάρος
των εργαζοµένων συνολικά αυτή η σύµβαση. Γιατί δεν βάζετε µια
δέσµευση οι οκτακόσιοι εργαζόµενοι -πόσοι ήταν- στην προηγού-
µενη εταιρεία να συνεχίσουν να δουλεύουν και στη νέα εταιρεία
µε τον νέο παραχωρησιούχο, µε βάση τα ίδια δικαιώµατα µισθο-
λογικά και εργασιακά. 

Και τέλος, είπατε: «Τι θέλετε; Να είµαστε κρατιστές; Μα, το
κράτος απέτυχε.». Απέτυχε πού; Μήπως θέλετε να πείτε ότι είναι
επιλεκτικά ανίκανο το αστικό κράτος; Είναι δηλαδή πάρα πολύ
ικανό ως µηχανισµός καταστολής και αµφισβήτησης συλλογικών
και ατοµικών δικαιωµάτων για τη θωράκιση της εξουσίας της άρ-
χουσας τάξης; Είναι ένας πολύ ικανός µηχανισµός για τη στήριξη
των συµφερόντων επιχειρηµατικών οµίλων µε τις διάφορες πα-
ρεµβάσεις από τις αποκρατικοποιήσεις, την απελευθέρωση των
αγορών, τις ενισχύσεις, τις επιδοτήσεις, τη φοροασυλία που
τους παρέχει και ταυτόχρονα µια πολύ ικανή πολεµική µηχανή; 

Αλήθεια, µπορείτε να κάνετε άσκηση νατοϊκή µε δεκατέσσερις
χώρες στην Ανδραβίδα και δεν µπορείτε να λειτουργήσετε έναν
αυτοκινητόδροµο; Σοβαρά µιλάτε τώρα; Μας κοροϊδεύετε; Μπο-
ρείτε να κάνετε υπερσύγχρονα συστήµατα που εξυπηρετούν
τους επιχειρηµατικούς οµίλους και δεν µπορείτε να κάνετε αντι-
πληµµυρικά έργα; Όµως, όλο αυτό είναι η στρατηγική επιλογή
την οποία κάνετε και την οποία στηρίζετε µε κάθε τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχουν, επίσης, ζη-
τήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο κ. Κόκκαλης, και ο κ. Κουκουλόπουλος από το ΠΑΣΟΚ.

Παρακαλώ, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ είπατε επί λέξει «έχουµε υγιές τραπεζικό σύ-

στηµα και θέλουµε εντονότερο ανταγωνισµό προς όφελος των
πολιτών-δανειοληπτών». Επαναλαµβάνω, «εντονότερο ανταγωνι-
σµό προς όφελος». 

Τέλη του ’23 εξεδόθη η απόφαση της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού, σύµφωνα µε την οποία για έξι χρόνια τουλάχιστον –τόσο
διήρκησε η έρευνα- όλες οι τράπεζες, όλες, µηδεµιάς εξαιρου-
µένης, είχαν, εφήρµοζαν εναρµονισµένες πρακτικές, δηλαδή
καρτέλ σε συγκεκριµένες τραπεζικές εργασίες. 

Η ερώτηση είναι: Πού τον είδατε τον ανταγωνισµό προς όφε-
λος των πολιτών δανειοληπτών; Πρώτον, συµµορφώθηκαν οι
τράπεζες;. Δεύτερον, εάν δεν συµµορφώθηκαν, έχετε λάβει κά-
ποια συγκεκριµένη πρωτοβουλία για συµµόρφωση των τραπεζών
προς όφελος των πολιτών δανειοληπτών. Και τρίτον, σας έχουµε
υποβάλει και αίτηµα ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ –
Προοδευτική Συµµαχία να γίνει συζήτηση διεξοδική, συγκεκρι-
µένη µε την υποχρέωσή σας ως Υπουργείο…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Τι να πούµε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά πρέπει να
πείτε γιατί είπατε πριν από το Βήµα ότι θέλουµε καλύτερο αντα-
γωνισµό προς όφελος των πολιτών. Κι εγώ σας ρωτώ: Το καρτέλ
στις τραπεζικές χρεώσεις, στις εργασίες έχει εξαφανιστεί; Εάν
δεν υπάρχει και έχουν συµµορφωθεί πλήρως οι τράπεζες, τότε
κάνουµε εµείς λάθος. Εσείς ως πολιτεία έχετε λάβει συγκεκρι-
µένες πρωτοβουλίες για να υποχρεωθούν οι τράπεζες –όχι στα
νόµιµα- στα αυτονόητα;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κόκκαλη. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Κουκουλόπουλο. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια σύντοµη πα-

ρέµβαση και από την πλευρά µου προς τον Υπουργό Οικονοµίας
και Οικονοµικών. 

Το συγκεκριµένο έργο, κύριε Υπουργέ –και για τις αποκρατι-
κοποιήσεις γενικότερα έχουµε µιλήσει πολλές φορές- είναι ένα
έργο στο οποίο το ΠΑΣΟΚ έβαλε τη σφραγίδα του –µιλάω για
την Αττική Οδό τώρα- και στον τρόπο κατασκευής. Κατά συνέ-
πεια, είναι δεδοµένη η οπτική µας, δεν χρειάζεται να την επανα-
λάβω νοµίζω. 

Όµως, σήµερα έχουµε µια συγκεκριµένη σύµβαση. Ολοκλη-
ρώθηκε η σύµβαση κατασκευής, αποπληρώθηκε πλήρως, έχει
περιέλθει πλήρως στην κυριότητα του δηµοσίου ο δρόµος.
Καλώς –θα πούµε- ακολουθούµε την οδό που ακολουθούµε.
Αυτή είναι η δική µας οπτική για τη συντήρηση και λειτουργία
του αυτοκινητόδροµου, πλην όµως, υπάρχει ένα ζήτηµα: η
Βουλή ουσιαστικά παρακάµπτεται. 

Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε, ένα γενικότερο ζήτηµα. Ο Απόστολος
Κακλαµάνης, ιστορικός Πρόεδρος της Βουλής, είχε πει κάποτε
–επειδή οι συµβάσεις ακριβώς περνάνε στο σύνολό τους χωρίς
δυνατότητα αλλαγής ούτε ενός άρθρου από τη Βουλή- ότι άθελά
της πολλές φορές γίνεται «πλυντήριο». Τι ακριβώς συζητάµε; Ξα-
ναλέω, κύριε Υπουργέ. Δεν αφορά εσάς προσωπικά ή την τωρινή
σύµβαση. Είναι ένα ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, που πρέπει να το
δούµε συνολικά. Προσέξτε, τα παραρτήµατα για τον τάδε λόγο
δεν συµπεριλαµβάνονται στην ψήφο µας. Μάλιστα. 

Έχω εδώ το άρθρο 15.2 «Χρηµατοδότηση µέσω δανείων»
όπου εισάγει τον όρο «καθορισµένες δανειακές συµβάσεις».
Έχω µία που δηµοσιεύθηκε 2 Οκτώβρη µε όλες τις τράπεζες και
αφορά τον ανάδοχο. Ουδέποτε πέρασε από τη Βουλή. Δεν λέω
κατ’ ανάγκη ότι έχει κάτι ύποπτο αυτή η σύµβαση, κύριε
Υπουργέ. Θέλω να πω ότι η Βουλή καλείται να ψηφίσει κάτι,
χωρίς να ξέρει τα πραγµατικά δεδοµένα. 

Ζητήθηκαν από εµάς και από άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης να έρθουν –πρέπει να πω ότι ο κ. Σταϊκούρας υπήρξε ενηµε-
ρωτικός σε πάρα πολλά σηµεία- σηµεία, παραρτήµατα και
εκείνος, επικαλούµενος απόρρητο, δεν έχει ενηµερώσει. Δηλαδή
ποια είναι τα ακριβή τεχνικο-οικονοµικά δεδοµένα που οδηγούν
στο τάδε ή στο δείνα τίµηµα; Καµµία αντίρρηση. Μπορεί το τί-
µηµα να είναι µεγάλο, να είναι µικρό, µπορεί να έχει πετύχει
πραγµατικά κάτι πολύ σοβαρό η Κυβέρνηση. 

Όµως, εµείς µε ποια δεδοµένα το κρίνουµε αυτό, όταν δεν
έχουµε όλα τα διαθέσιµα στοιχεία; Και κυρίως ποια είναι τα κρι-
τήρια µε τα οποία η σύµβαση αλλάζει όταν αλλάζουν πραγµατικά
δεδοµένα κίνησης ή µια σειρά άλλα δεδοµένα; Είναι βασικά στοι-
χεία αυτά τα οποία στερείται η Βουλή και είναι θεµελιώδες, θε-
σµικό ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, όπως αντιλαµβάνεστε, και από
εκεί υπάρχει µια σειρά επιφυλάξεις. 

Μία κουβέντα µόνο γενικότερα –γιατί ζήτησα για σύντοµη πα-
ρέµβαση και δεν θα µακρηγορήσω- για άλλες αποκρατικοποι-
ήσεις. 

Κύριε Υπουργέ, είπα το παράδειγµα των αεροδροµίων. Στο
Περιφερειακό Συµβούλιο Δυτικής Μακεδονίας όταν πανηγύριζαν
γιατί εξαιρέθηκαν τα δύο αεροδρόµια της δυτικής Μακεδονίας,
τους είχα πει ότι κάνουν λάθος εκείνη την περίοδο γιατί το κρά-
τος δεν µπορεί να διαχειρίζεται αεροδρόµια. Ήταν βέβαια εποχή
που δεν ακούγονταν αυτές οι φωνές, θυµάστε. 

Το ζήτηµα όµως είναι ότι, πρώτον, όλες οι αποκρατικοποιήσεις
δεν είναι ίδιες και, δεύτερον, υπάρχει κάτι πολύ βασικό στην Ελ-
λάδα. Έχει περάσει όλη η δηµόσια περιουσία στο Υπερταµείο.
Είναι άστοχο να προσπαθούµε να βαφτίσουµε σωστές, ορθές και
αναπτυξιακές όλες τις αποκρατικοποιήσεις, όταν υπάρχει ένα
είδος καταναγκασµού, µιας και στο σύνολο της η δηµόσια περι-
ουσία πήγε στο Υπερταµείο και όλα τα έσοδα στο σύνολό τους
πρέπει να πάνε υποχρεωτικά στο χρέος γιατί δεν είναι όλα ίδια. 

Σπεύδω να πω ότι δεν υπάρχει η ίδια αποτίµηση από την απο-
κρατικοποίηση ΑΔΜΗΕ-ΔΕΔΔΗΕ –δεν προαναγγέλλω την κρατι-
κοποίησή τους, κύριε Πρόεδρε, και ολοκληρώνω- αλλά δεν
έχουµε δει µέχρι τώρα, παρ’ ότι πέρασαν χρόνια, η χώρα να πολ-
λαπλασιάζει τη διασυνδεσιµότητά της –ΑΔΜΗΕ- ούτε έχουµε δει
να αναβαθµίζει τα δίκτυα µέσης και χαµηλής τάσης καθυστερών-
τας πάρα πολύ την είσοδο ΑΠΕ στον ΔΕΔΔΗΕ. Δεν λέω τίποτα
άλλο. 

Δεν φαίνεται να δικαιώνονται αυτές οι επιλογές, πέραν ενός
ζητήµατος αρχής που βλέπουµε στην Αγγλία να ξανακινείται ότι
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τα δίκτυα µάλλον το κράτος δεν πρέπει να τα παραχωρεί σε ιδιώ-
τες και να παραχωρεί άλλα αντικείµενα. Δηλαδή, η αποκρατικο-
ποίηση, κύριε Πρόεδρε -και ολοκληρώνω- πιστεύω ότι χρειάζεται
µια ήρεµη, σοβαρή και εφ’ όλης της ύλης συζήτηση, µην ξεχνών-
τας κανένας µας και πρώτα η Κυβέρνηση ότι υπάρχει ένας κα-
ταναγκασµός από το Υπερταµείο τον οποίο εµείς δεν αποδε-
χόµαστε. 

Πιστεύουµε ότι είναι η ώρα να βάλουµε κάτω τα πράγµατα και
όλοι µαζί να ζητήσουµε αυτό το καθεστώς να αλλάξει γιατί είναι
περιορισµός της εθνικής µας κυριαρχίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουκουλόπουλο. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υφυπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών στον κ. Ταχιάο και στη συνέχεια θα µπούµε στον κατά-
λογο των οµιλητών. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν και δεν
έχω κοινοβουλευτική εµπειρία σε νοµοθετικό έργο, καθώς είναι
η πρώτη φορά που ανεβαίνω σε αυτό εδώ το Βήµα, θα µου επι-
τρέψετε να οµολογήσω ότι το πρωί καθώς ερχόµουν στη Βουλή
ήµουν σίγουρος ότι αυτή η συζήτηση θα έχει σίγουρα ιδεολογική
χροιά. Νοµίζω ότι το ίδιο είπε σαφέστατα και η αγορήτρια της
Νέας Δηµοκρατίας η κ. Σούκουλη, αλλά νοµίζω ότι πολύ πιο ξε-
κάθαρος ήταν ο Υπουργός Οικονοµικών ο κ. Χατζηδάκης, ο
οποίος έθεσε και παραµέτρους τουλάχιστον σε ό,τι αφορά τη
δική µας πολιτική παράταξη τη Νέα Δηµοκρατία, τον φιλελεύ-
θερο χώρο τον οποίο εκπροσωπούµε. 

Η λέξη, όµως, κλειδί την οποία άκουσα εδώ ήταν η λέξη «ιδε-
οληψία», για την οποία κατηγορηθήκαµε εµείς από την κ. Πέρκα
της Νέας Αριστεράς η οποία αυτή τη στιγµή δεν είναι εδώ. Θα
µου επιτρέψετε να πω ότι ο όρος «ιδεοληψία» κάποια στιγµή πρέ-
πει να οριοθετηθεί σε τι αφορά ιδεοληψία. Η ιδεοληψία αφορά
στην προσέγγιση θεµάτων, αρχών επί τη βάσει µιας ηθικής διά-
στασης, όπου ο απέναντι είναι ένοχος για οτιδήποτε. Αυτό δεν
έχει ακουστεί από τη δική µας παράταξη. Δεν ακούστηκε από
εµάς. Αντίθετα, ακούστηκε σχεδόν από το σύνολο των αγορητών
όλων των κοµµάτων, τα οποία δήλωσαν τη διαφορά τους µε τη
σύµβαση η οποία έρχεται σήµερα για να κυρωθεί. 

Έφτασε σε ακραία σηµεία. Άκουσα για παράδειγµα την εκπρό-
σωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας την κ. Μανωλάκου
να λέει ότι «δεν φηµίζεται η Αττική Οδός για την ασφάλειά της».
Θα σας πρότεινα, κυρία Μανωλάκου, να ξαναδιαβάσετε την
πρώτη πρόταση µε την οποία ξεκινήσατε την αγόρευσή σας,
όπου δεν λέγατε αυτό. Λέγατε το ακριβώς αντίθετο. Νοµίζω ότι
η υπερβολή είναι λάθος. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Για την αρχική κατασκευή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Η Αττική Οδός ήταν, είναι και θα είναι µία ασφαλέστατη
οδός και νοµίζω ότι αυτό πιστώνεται στο σύνολο της ελληνικής
πολιτείας. 

Δεν είναι το µόνο ακραίο που ακούστηκε. Ακούστηκε ότι πρό-
κειται για µία αποικιοκρατική σύµβαση. Το είπε και ο κ. Μαµου-
λάκης. Θα πρότεινα στο κόµµα εκείνο το οποίο το 2015
ενεχυρίασε µε το σύνολο της ακίνητης περιουσίας του ελληνικού
δηµοσίου στο Υπερταµείο, δηλαδή στους δανειστές, επειδή δεν
ήθελε να αναλάβει την κυριότητα ενός προγράµµατος, αλλά
προτίµησε να δώσει την κυριότητα αυτού που το ίδιο αποκα-
λούσε «χρυσαφικά» του ελληνικού κράτους, να µην προχωράει
σε τέτοιους χαρακτηρισµούς, να τους αποφεύγει. Είναι λάθος.
Έχει σηµασία ποιος τα λέει. Έχει σηµασία πολλώ δε µάλλον όταν
υπάρχει ένα τέτοιο σπιράλ, µια τέτοια περιδίνηση σε αυτόν τον
χώρο η οποία δεν είµαστε σίγουροι πού θα οδηγήσει την επό-
µενη µέρα. Όχι, η σύµβαση αυτή δεν έχει καθόλου τέτοια χαρα-
κτηριστικά και θα σας πω στην πορεία. 

Σε ό,τι δε αφορά το ΠΑΣΟΚ, νοµίζω ότι εκεί υπήρξε µια σαφέ-
στατη προσπάθεια να υπάρξει µια ισορροπία. Μας είπε ο κ.
Πάνας -και έχει δίκιο- ότι πρόκειται για µια σύµβαση ΠΑΣΟΚ. Η
σύµβαση της Αττικής Οδού ήταν µια σύµβαση ΠΑΣΟΚ, αν και η
σύλληψη ανατρέχει σε προηγούµενες κυβερνήσεις, σε προηγού-
µενες περιόδους οι οποίες ετοίµασαν αυτή την οδό. Πλην, όµως,
εάν το όριο είναι, όπως το σηµείωσα, ο διαρκής κρατικός έλεγ-

χος στον οποίο αναφέρθηκε –προφανώς, αυτό είναι µια προσπά-
θεια να δώσουµε µια σοσιαλδηµοκρατική διάσταση σε µία τέτοια
ενέργεια όπως είναι η απόδοση της Αττικής Οδού στον ιδιωτικό
τοµέα- ποιος είναι ο ορισµός αυτού του πράγµατος; Θα έχει αξία
να το ακούσουµε αυτό. Θα ευχόµουν ότι θα ήταν πολύ χρήσιµο
να το ακούσουµε αυτό µετά τις 13 Οκτωβρίου. Μέχρι τότε, όµως,
θα παραµένει ερωτηµατικό και θα πρέπει το ΠΑΣΟΚ να µας εξη-
γήσει γιατί µία σύµβαση η οποία κρίνεται µε τον τρόπο µε τον
οποίο κρίνεται εδώ πέρα και στην οποία ο κρατικός έλεγχος ήταν
απλώς η εποπτεία, η παρακολούθηση,  το monitoring της σύµ-
βασης από τη Δ17 του Υπουργείου Υποδοµών, πληρούσε αυτές
τις προϋποθέσεις και γιατί σήµερα αυτό το οποίο εµείς προτεί-
νουµε δεν τις πληροί.

Νοµίζω ότι, επειδή κατηγορηθήκαµε για ιδεοληψία και θέλω
να απαντήσω σε αυτό, το δηµόσιο από τη φύση του δεν είναι
καλό ή κακό, ούτε ο ιδιώτης είναι καλός ή κακός. Το καλός η
κακός είναι οι προσεγγίσεις της ιδεοληψίας. Η ουσία είναι αλλού.
Η κ. Πέρκα προηγουµένως, µε την οποία θα µπορούσα ατελεί-
ωτες ώρες να κάθοµαι να συζητάω τα θέµατα τα οποία έθεσε,
αναφέρθηκε στο ζήτηµα των παραχωρήσεων, αναφερόµενη κυ-
ρίως «reset» των παραχωρήσεων, αλλά αναφέρθηκε και στο κό-
στος το οποίο πολλές φορές η απροετοίµαστη έναρξη των
παραχωρήσεων προσθέτει στο δηµόσιο. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να σας πω, κυρία Πέρκα, ότι δεν είναι
κακό το δηµόσιο επειδή δεν τελειώνει τις απαλλοτριώσεις όπως
λέει ο ν.4413, που επιβάλλει να έχει ολοκληρωθεί το 50% των
απαλλοτριώσεων µιας παραχώρησης για να ξεκινήσει η σύµ-
βαση. Είναι απλώς αναποτελεσµατικό. Είναι πάρα πολύ δύσκολο
ένα τόσο σύνθετο έργο, ακόµα και ένα σύνθετο έργο όπως η λει-
τουργία της Αττικής Οδού των εβδοµήντα χιλιοµέτρων, να τη δια-
χειριστεί µε αποτελεσµατικότητα το δηµόσιο. Νοµίζω ότι αυτό το
ξέρουµε όλοι. 

Εκεί το ζήτηµα, λοιπόν, -και αυτό πάλι αποκτάει ιδεοληπτικά
χαρακτηριστικά- δεν είναι ότι είναι κακός ο ιδιώτης επειδή θέλει
να κερδίσει. Το ζήτηµα είναι ότι ο ιδιώτης µπορεί να λύσει προ-
βλήµατα που δύσκολα µπορεί να προσεγγίσει το δηµόσιο και σε
αυτό ποντάρει η σχέση η οποία αναπτύσσεται, µια σχέση που
προφανώς πρέπει να έχει τα χαρακτηριστικά της διαφάνειας.
Αυτό είναι το βασικότερο και αυτή η λέξη πολύ σωστά ακούγεται
στη Βουλή. 

Ένα δηµόσιο έργο, ας το σκεφτούµε αυτό, δεν διατρέχει τους
ίδιους κινδύνους; Τους διατρέχει. Ένα δηµόσιο έργο δεν έχει θε-
τικές ζηµίες; Οι θετικές ζηµίες που υπολογίζονται από τις παρα-
χωρήσεις υπολογίζονται κατά τον ίδιο τρόπο που υπολογίζονται
σε ένα κλασικό δηµόσιο έργο που έχει καθυστερήσει για τους
ίδιους λόγους. Τι προσπαθούµε, όµως, να κάνουµε; Προσπα-
θούµε να ακροβατήσουµε ανάµεσα στη διαφάνεια και την απο-
τελεσµατικότητα. Το βασικό είναι η διαφάνεια. Αυτό είναι η λέξη
κλειδί.

Να πάω, όµως, και στο σχέδιο νόµου. Το σχέδιο νόµου ρυθµί-
ζει δύο πράγµατα. Το πρώτο το οποίο ρυθµίζει -µάλλον το δεύ-
τερο, αλλά αυτό θα προτάξω- είναι η µετάβαση. Ξέρετε, η
µετάβαση από την Αττική Οδό στην Νέα Αττική Οδό δεν είναι κα-
θόλου εύκολη υπόθεση. Ο κ. Χατζηδάκης σας είπε ότι τον Αύ-
γουστο τον πέρασε απέναντι στο κτήριο και περάσαµε και πολλά
βράδια µαζί για να συζητάµε το θέµα της µετάβασης. Σας πλη-
ροφορώ, λοιπόν, ότι αυτή η µετάβαση ήταν µια πάρα πολύ δύ-
σκολη υπόθεση και ο κ. Χατζηδάκης είχε στην εξίσωση αυτή να
βάλει την παράµετρο ότι έπρεπε το τίµηµα να εισπραχθεί φέτος,
µέχρι το τέλος του Δεκεµβρίου. 

Εξετάσαµε πολλά ενδεχόµενα. Οφείλω, λοιπόν, να πιστώσω
στον κ. Χατζηδάκη την πίεση όπως την περιέγραψε και στον κ.
Σταϊκούρα, τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, το γεγονός
ότι µε τις διατάξεις του νόµου οι οποίες εισάγονται σήµερα στη
Βουλή αυτή η µετάβαση γίνεται πραγµατικότητα. Είναι µια πάρα
πολύ δύσκολη µετάβαση. Το βράδυ της 5ης προς την 6η Οκτω-
βρίου η Αττική Οδός θα περάσει σε νέα χέρια. 

Όσο για την παλαιά Αττική Οδό πρέπει να ξέρετε ότι η παρά-
δοσή της ως ένα κλασικό δηµόσιο έργο όπως είχε σχεδιαστεί,
είναι µία υπόθεση η οποία δεν τελειώνει σήµερα. Θα αργήσει να
τελειώσει. Και φυσικά πάντα το δηµόσιο έχει όλα τα δικαιώµατα
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τα οποία προβλέπονταν από τη σύµβαση µε την οποία αυτό είχε
περιέλθει στον υπό αποχώρηση παραχωρησιούχο. 

Το δεύτερο, όµως, είναι ότι κυρώνουµε µια σύµβαση παραχώ-
ρησης. Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι γιατί παραχώρηση και πριν από
το γιατί παραχώρηση, γιατί ιδιώτη. Ξέρετε, άκουσα πάρα πολλές
απόψεις. Εκείνο που είναι προφανές είναι ότι σε αυτή την Αί-
θουσα πολλοί δεν καταλαβαίνουν ότι εδώ µιλάµε για ένα κλειστό
σύστηµα. Δεν µιλάµε για µία επιχείρηση η οποία µπορεί να ανα-
πτύσσεται µε ένα business plan και να υπάρχει η επόµενη µέρα
και η µεθεπόµενη µέρα και ανοίγει τις αγορές. Μιλάµε για ένα
εντελώς κλειστό σύστηµα. Ένας δρόµος όπως η Αττική Οδός
είναι ένα κλειστό σύστηµα, µε πολύ συγκεκριµένη χωρητικότητα,
µε πολύ συγκεκριµένη εξυπηρέτηση. Είναι αυτό το οποίο βλέ-
πουµε.

Κατά συνέπεια -τη λέξη κλειδί που ήθελα να χρησιµοποιήσω
την εισήγαγε πρώτα στην συζήτηση η κ. Πέρκα- αυτό το οποίο
πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας είναι το «induced traffic». Εάν
δεν βάλουµε διόδια ή αν µειώσουµε δραµατικά τα διόδια, το
µόνο σίγουρο είναι ότι θα έχουµε µια προκαλούµενη κυκλοφορία
η οποία θα φτάσει την οδό στα όρια της. 

Αυτό το οποίο πρέπει να δούµε είναι ότι στην πενταετία –γιατί
πενταετία; Γιατί πενταετία είναι η περίοδος που πρέπει να δούµε
δοκιµαστικά- αυτό το οποίο επιτυγχάνει αυτή η σύµβαση είναι
ότι ερχόµαστε και αναθεωρούµε ακριβώς µε βάση τους φόρτους
το πώς θα κατανείµουµε αυτούς τους φόρτους µέσα στην κυ-
κλοφορία. 

Όσον αφορά τα διόδια, τα οποία τα σχολιάσατε, αν προσέξετε
µέσα, έχουν περιβαλλοντικά χαρακτηριστικά. Δηλαδή, επιβάλ-
λονται άλλα διόδια στα φορτηγά euro 5, άλλα στα φορτηγά euro
4, άλλα διόδια ανάλογα µε την παραγωγή ρύπων των αυτοκινή-
των. Γιατί; Γιατί έτσι πρέπει να είναι µια σύγχρονη σύµβαση και
γιατί ο δρόµος εκ των πραγµάτων, θέλοντας και µη, πρέπει να
είναι ρυθµιζόµενος. Δεν θα µπορούσαµε ποτέ να καταργήσουµε
τα διόδια. 

Αν την Κυριακή το πρωί είχαµε ανοιχτές τις µπάρες της Αττι-
κής Οδού, το Λεκανοπέδιο θα ασφυκτιούσε, θα είχε παραλύσει.
Να είστε σίγουροι ότι αυτή θα είναι η πορεία των πραγµάτων,
εάν δεν διατηρήσουµε τη ρύθµιση η οποία έχει σκοπό να επιτευχ-
θεί µε την τιµή διοδίων των 2,5 ευρώ στα οποία αποµειώνεται η
σηµερινή αξία διέλευσης. Αυτό είναι που πρέπει να διατηρή-
σουµε. 

Τι είπατε; Προηγουµένως µιλήσατε, κυρία Πέρκα -πάλι επα-
νέρχοµαι σε εσάς, σας είπα ότι πολλές ώρες θα µπορούσα να
αναλώσω µαζί σας-, για τα ΣΔΙΤ και τις παραχωρήσεις. 

Κάνετε ένα συστηµικό λάθος. Οι παραχωρήσεις δεν εξισώνον-
ται µε τα ΣΔΙΤ και ειδικά µε τα ΣΔΙΤ που έχετε στο µυαλό σας και
είναι οι πληρωµές διαθεσιµότητας. Δεν µπορούµε να τα ισοπε-
δώνουµε όλα. 

Σας έχω πει –το έχω πει στην επιτροπή της Βουλής-, επειδή
υπάρχει το «gap» του επιτοκίου του δηµοσίου και του ιδιωτικού
τοµέα και οι πληρωµές διαθεσιµότητας έχουν ένα όριο, που αυτό
το επιβάλλει άλλωστε η Ευρωπαϊκή Ένωση, ένα ποσοστό του
ΑΕΠ το οποίο δεν µπορούµε να ξεπεράσουµε, ότι οι παραχωρή-
σεις έχουν ένα χαρακτηριστικό. Σου εξασφαλίζουν την ποιότητα.
Και είναι εντελώς σίγουρο ότι δεν θα υπάρξει πρόβληµα στην Ατ-
τική Οδό, όπως είναι εντελώς σίγουρο ότι όλα αυτά τα χρόνια,
µε την εξαίρεση του ατυχέστατου γεγονότος της διαχείρισης της
χιονόπτωσης του 2022, η Αττική Οδός ήταν ένας δρόµος υπό-
δειγµα. 

Θα µου πείτε βεβαίως ότι οι παραχωρήσεις -αναφερθήκατε
στις γενιές των παραχωρήσεων- εγκρίθηκαν και από το Ευρω-
παϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο. Θα σας πω ότι βεβαίως. Διότι ότι αυτό
ήταν µια ιστορία -για να το πω έτσι λαϊκά- που µάθαµε στου «Κα-
σίδη το κεφάλι». Δεν υπήρχε εµπειρία στις παραχωρήσεις. Το ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι αυτό συνέβη, γι’ αυτό υπήρξε και το «Reset»
του 2013, το οποίο ειρήσθω εν παρόδω υπήρξε γιατί η οικονο-
µική κρίση χτύπησε το σύνολο της ελληνικής επιχειρηµατικότη-
τας. Δεν θα υπήρχαν σήµερα ελληνικές κατασκευαστικές, δεν θα
υπήρχαν σήµερα επιχειρήσεις παραχωρήσεων, εάν δεν διασω-
ζόταν εκείνη την περίοδο αυτή η αγορά. 

Η σύµβαση που έχουµε µπροστά µας πέρασε από το Ελεγ-

κτικό Συνέδριο. Το Ελεγκτικό Συνέδριο εκ των πραγµάτων έλαβε
υπ’ όψιν του τη νοµολογία του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνε-
δρίου. Κατά συνέπεια, είναι ξεκάθαρο ότι µιλάµε για µία σύµβαση
η οποία θεραπεύει ελαττώµατα που προηγουµένως στο παρελ-
θόν µπορεί να έχουν αντιµετωπιστεί. 

Κοιτάξτε. Εχθρός του καλού είναι το καλύτερο. Πάντα υπάρχει
το καλύτερο. Και είναι σίγουρο ότι σε κάθε σύµβαση µπορούµε
να κάνουµε µια βελτίωση της προηγούµενης. Και τουλάχιστον,
αυτή η Κυβέρνηση µε τη σύµβαση αυτή την οποία φέρνει δια του
ΤΑΙΠΕΔ και η ίδια αυτό επιτυγχάνει. 

Θέλω να ζητήσω από τη Βουλή να κυρώσει τη σύµβαση. Κα-
ταλαβαίνω βεβαίως ότι οι ιδεολογικοί λόγοι τους οποίους ανέ-
φερα προηγουµένως δεν επιτρέπουν να υπάρξει οµοφωνία σε
αυτό το πεδίο. Και είναι σαφές αυτό. Είµαι, όµως, σίγουρος ότι
στην πορεία του χρόνου η Κυβέρνηση για την επιλογή της να
προχωρήσει στη συγκεκριµένη σύµβαση θα κριθεί θετικά. 

Είναι µία από τις µεταρρυθµίσεις οι οποίες πρέπει να πιστώ-
νονται στις κυβερνήσεις του Κυριάκου Μητσοτάκη. Είναι µία από
τις πολύ γενναίες µεταρρυθµίσεις για τις οποίες ερχόµαστε ενώ-
πιος ενωπίω και µε τη Βουλή και µε τον ελληνικό λαό για να µπο-
ρέσουµε να υποστηρίξουµε µία πολιτική η οποία και το δηµόσιο
συµφέρον προστατεύει, αλλά και βεβαίως αποβλέπει στην εξυ-
πηρέτηση του λαού. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Επειδή έχουµε κά-
ποιες ανακοινώσεις και πρέπει να ξεκινήσουµε σιγά-σιγά τον κα-
τάλογο…

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Για πολύ λίγο, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία

Πέρκα. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, πολύ σύντοµα, το πρώτο που θέλω να σηµει-

ώσω σε ό,τι αφορά την ιδεοληψία, είναι ότι όλες οι αποκρατικο-
ποιήσεις που κάνατε, οι έντεκα, που καµάρωσε ο κ. Χατζηδάκης,
οδηγούν σε συγκεντροποίηση. Είναι ελάχιστοι αυτοί που παρεµ-
βαίνουν. Μας αναφέρει την αφελή ανάλυση ότι σε έναν δηµόσιο
διαγωνισµό τόσα δώσανε, λες και δεν υπάρχουν συνεννοήσεις
και δεν υπάρχουν καρτέλ. Το έχω ζήσει στα δηµόσια έργα. Αυτό
είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, για να µην λέµε ότι µε αυτές τις αποκρατικοποιήσεις
έγιναν επιτέλους σοβαρά έργα, θα αναφέρω τον ΠΑΘΕ, δηµόσιο
έργο. Θα αναφέρω το αεροδρόµιο Θεσσαλονίκης, που, κύριοι
Υπουργοί, έχει ξεκινήσει από την ΕΥΔΕ αεροδροµίου. Θα ανα-
φέρω την Εγνατία. Και, όµως, το ελληνικό δηµόσιο, µε εκείνες
τις δυσκολίες, µε τον νόµο περί δηµοσίων έργων, που κάθε φορά
άλλαζε το σύστηµα, οργανώνονταν οι εργολάβοι κ.λπ., έχει πα-
ράξει έργο. Δεν χρειαζόταν µόνο µία, δυο, τρεις εταιρείες να µοι-
ράζονται το δηµόσιο χρήµα και να κάνουν παραχωρήσεις. 

Πάµε τώρα σε αυτή την παραχώρηση. Γιατί έχει όφελος το δη-
µόσιο; Γιατί τη λέτε «επένδυση»; Την είπε «επένδυση» ο κ. Χα-
τζηδάκης. Ούτε φτυαριά! Είναι παραγωγική διαδικασία να πάρεις
έναν έτοιµο δρόµο και να τον λειτουργείς; Αλλά, οι επενδύσεις
όλες που έχουν έρθει και καµαρώνει η Κυβέρνηση είναι επενδύ-
σεις χαρτοφυλακίου. Είναι τα funds και τα κόκκινα δάνεια, είναι
κάτι µεγάλες εταιρείες στον τοµέα του τουρισµού ή αυτές. Αυτές
οδηγούν τη χώρα, µε µαθηµατική ακρίβεια, όπως αποδεικνύεται
από τις προηγούµενες συµβάσεις παραχώρησης, στην πτώ-
χευση. 

Ακούστε λίγο. Όταν πουλήσω εγώ ένα ασηµικό, ένα κειµήλιο,
βραχυπρόθεσµα έχω όφελος, αυξάνω τα έσοδά µου, αλλά µα-
κροπρόθεσµα έχω χάσει. Περί αυτού πρόκειται. 

Θα µειώσουµε –λέει- το χρέος κατά 1,5 µονάδα. Ναι! Αν τα
πουλήσουµε όλα, µπορεί να το µειώσουµε και παραπάνω. Με
ορίζοντα δεκαετίας, εικοσαετίας πρέπει µια κυβέρνηση να κυ-
βερνά, όχι µε ορίζοντα τριετίας. Τώρα –λέει- το µειώσαµε. Και τα
διόδια τώρα –λέει- είναι δυόµισι. Το τι θα γίνει σε πέντε χρόνια,
αν θα πάει στα τρεισήµισι και είναι ένα µεγάλο ποσοστό του µι-
σθού του εργαζοµένου το να διέρχεται κάθε µέρα, δεν µας πει-
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ράζει. Εµείς έχουµε υποχρέωση όλα αυτά να τα λέµε. 
Σε ό,τι αφορά το «restart», εκεί είχε γίνει σκάνδαλο, κύριε

Υπουργέ. Δεν µπορείτε να λέτε ότι τα µάθαµε στου «Κασίδη το
κεφάλι». Διότι δεν έγινε µια αποτίµηση σε αυτή τη φάση. 

Αν πηγαίνατε, όπως βγήκε το ΠΑΣΟΚ σωστά -γιατί τη σύµβαση
της Αττικής Οδού την υπέγραψε ο Λαλιώτης στην κυβέρνηση Ση-
µίτη-, και λέγατε ότι κάναµε λάθος και πληρώσαµε παραπάνω
από όσα έπρεπε και µας έκλεψαν, εγώ θα έλεγα «µπράβο, πάµε
τώρα να την καταργήσουµε». Εσείς συνεχίζετε ακριβώς στο ίδιο
µοτίβο. 

Τότε η σύµβαση έλεγε ότι την ευθύνη για τη χρηµατοδότηση
των έργων την έχει ο παραχωρησιούχος. Ήταν µέσα στο ρίσκο
που αναλάµβανε. Και όταν οι τράπεζες σταµάτησαν να τον χρη-
µατοδοτούν, άρχισε να βάζει το χέρι στην τσέπη το ελληνικό δη-
µόσιο. Ποιο είναι το κέρδος από όλα αυτά; Και συνέχισε να
παίρνει τα διόδια. Σε όσα έργα είχαν γίνει µέχρι τότε -στο 60%
περίπου είχαν φτάσει τα έργα- 4,5 δισεκατοµµύρια είχε εισπράξει
από διόδια. 

Αυτά λοιπόν ούτε επενδύσεις είναι, ούτε προβλέπουν αναπτυ-
ξιακό µέλλον για τη χώρα και προφανώς δεν ευνοείται κανένας
πολίτης και καµµία οικονοµία της χώρας. 

Τελειώνω µε το εξής. 
Κυρίως, µπορεί σήµερα να λέει ότι δεν έχουµε λεφτά –το ξα-

ναείπα, αλλά θα επιµείνω σε αυτό-, και για τις πληρωµές -πράγ-
µατι, υπάρχει διαφορά µεταξύ των ΣΔΙΤ και των συµβάσεων
παραχώρησης.-, όµως σε κάθε περίπτωση υποθηκεύουν τους
µελλοντικούς προϋπολογισµούς. Κάποτε θα τα πληρώσουµε και
εν τω µεταξύ θα τους διασώζουµε κιόλας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Πέρκα. 
Θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ. Καππάτο και στη συνέχεια

στον Πρόεδρο των Σπαρτιατών, τον κ. Στίγκα. 
Κύριε Καππάτο, παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

σήµερα να εξετάσουµε ένα από τα πιο σηµαντικά ζητήµατα που
αφορούν τις υποδοµές της χώρας µας, την κύρωση της νέας
σύµβασης παραχώρησης για την Αττική Οδό. Η συζήτηση αυτή
αφορά την κατεύθυνση που θα ακολουθήσει ένα ζωτικής σηµα-
σίας έργο για την Αττική και ευρύτερα για τη χώρα µας.

Η Αττική Οδός που κατασκευάστηκε τη δεκαετία του 1990
αποτελεί ένα σηµαντικό κοµµάτι του οδικού δικτύου της Αττικής
και συνδέει βασικούς κόµβους µεταφορών, εξυπηρετώντας εκα-
τοµµύρια πολίτες κάθε χρόνο. Ωστόσο, η αρχική σύµβαση πα-
ραχώρησης που ίσχυε έως τώρα, φθάνει στο τέλος της και γι’
αυτό κατέστη αναγκαία η διενέργεια νέου διαγωνισµού από το
ΤΑΙΠΕΔ, ο οποίος οδήγησε στη σύναψη της νέας σύµβασης. 

Η νέα σύµβαση παραχώρησης αποσκοπεί στη χρηµατοδό-
τηση, τη λειτουργία, τη συντήρηση και την εκµετάλλευση της Ατ-
τικής Οδού για τα επόµενα είκοσι πέντε χρόνια. Μέσα απ’ αυτήν
επιδιώκουµε τη διασφάλιση της ποιότητας των υπηρεσιών του
δρόµου, αλλά και την αναβάθµιση των υποδοµών του, προκειµέ-
νου να παραµείνει ένας σύγχρονος, ασφαλής και αποτελεσµατι-
κός αυτοκινητόδροµος. 

Οι ρυθµίσεις που εισάγονται στο παρόν νοµοσχέδιο επικεν-
τρώνονται στη διευκόλυνση της µετάβασης από το υφιστάµενο
καθεστώς, στο νέο. Η οµαλή αλλαγή διαχείρισης του έργου είναι
υψίστης σηµασίας ώστε να µην υπάρξουν διακοπές στις υπηρε-
σίες που παρέχονται στους πολίτες. Από την πρώτη µέρα της
νέας παραχώρησης, στόχος µας είναι να εξασφαλίσουµε ότι ο
νέος παραχωρησιούχος θα µπορεί να λειτουργεί αποτελεσµα-
τικά ώστε οι πολίτες να απολαµβάνουν απρόσκοπτα τις παρεχό-
µενες υπηρεσίες. 

Παράλληλα δίνεται ιδιαίτερη έµφαση στις περιβαλλοντικές δε-
σµεύσεις για την προστασία του φυσικού και πολιτιστικού περι-
βάλλοντος. Ο νέος παραχωρησιούχος έχει την υποχρέωση να
τηρεί τους περιβαλλοντικούς όρους του έργου, καθώς και να
φροντίζει για την εναρµόνιση των δραστηριοτήτων µε τις σχετι-
κές νοµοθεσίες. Αυτό είναι ζωτικής σηµασίας για την προώθηση
µίας βιώσιµης ανάπτυξης που θα σέβεται το περιβάλλον, ενι-

σχύοντας έτσι την αρµονική συνύπαρξη του έργου µε την πε-
ριοχή.

Η νέα σύµβαση δεν περιορίζεται στη λειτουργία και τη συντή-
ρηση του δρόµου, αλλά περιλαµβάνει σαφείς προβλέψεις για την
ευθύνη του παραχωρησιούχου ως προς τη διαφάνεια και την
εταιρική διακυβέρνηση. Το δηµόσιο θα έχει διαρκή πρόσβαση σε
πληροφορίες σχετικά µε τη µετοχική σύνθεση και τη χρηµατοοι-
κονοµική κατάσταση της εταιρείας, γεγονός που εξασφαλίζει τον
έλεγχο και την εποπτεία του έργου, διατηρώντας το δηµόσιο
συµφέρον στο επίκεντρο. 

Επιπλέον, σηµαντικές είναι και οι διατάξεις που αφορούν τα
διόδια. Η σύµβαση περιλαµβάνει συγκεκριµένες ρυθµίσεις για
την επιβολή διοδίων, αλλά και για την αναπροσαρµογή αυτών,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν κοινωνικές ανάγκες και ειδικές κατηγορίες
χρηστών που χρήζουν µειώσεων ή απαλλαγών. Με αυτόν τον
τρόπο διασφαλίζουµε ότι το κόστος χρήσης της Αττικής Οδού
θα παραµένει δίκαιο και προσιτό για όλους, συµβάλλοντας στην
ισότιµη πρόσβαση των πολιτών.

Ένας άλλος σηµαντικός παράγοντας είναι η ανάγκη για τη
διαρκή αναβάθµιση των υποδοµών και των υπηρεσιών του δρό-
µου. Η νέα σύµβαση παραχώρησης επιβάλλει στον παραχωρη-
σιούχο την υποχρέωση να διασφαλίζει τη διαρκή διαθεσιµότητα
και ασφάλεια του δρόµου µέσω τακτικής συντήρησης και βελ-
τιώσεων. Αυτό σηµαίνει ότι δεν στοχεύουµε µόνο στη διατήρηση
της υφιστάµενης κατάστασης, αλλά και στη διαρκή βελτίωση του
έργου, ώστε να ανταποκρίνεται στις ανάγκες του αυξανόµενου
κυκλοφοριακού φόρτου στις απαιτήσεις της σύγχρονης εποχής.

Η οµαλή µετάβαση στη νέα φάση της διαχείρισης είναι επίσης
εξαιρετικά σηµαντική για την ελαχιστοποίηση των διαταραχών
στην κυκλοφορία και στην καθηµερινότητα των πολιτών. Γι’
αυτόν τον λόγο θεσπίζονται σαφείς κανόνες και διαδικασίες που
διευκολύνουν την εγκατάσταση του νέου παραχωρησιούχου,
διασφαλίζοντας ότι η αλλαγή αυτή θα γίνει χωρίς προβλήµατα. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι η νέα σύµβαση πα-
ραχώρησης για την Αττική Οδό αποτελεί µία δέσµευση απέναντι
στους πολίτες, µια υπόσχεση ότι η Αττική Οδός θα συνεχίσει να
εξυπηρετεί τις ανάγκες της καθηµερινής µετακίνησης µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο, ενώ ταυτόχρονα θα συµβάλει στην οικο-
νοµική ανάπτυξη και στην ποιότητα ζωής όλων µας. 

Καλώ, λοιπόν, όλους τους συναδέλφους να στηρίξουν το
παρόν νοµοσχέδιο. Μέσα από την κύρωση της νέας σύµβασης
παραχώρησης δίνουµε συνέχεια σε ένα από τα µεγαλύτερα έργα
υποδοµής της χώρας και διασφαλίζουµε ότι η Αττική Οδός θα
παραµένει σύγχρονη, ασφαλής και αποτελεσµατική για τις επό-
µενες δεκαετίες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καππάτο.

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών κ. Βασίλειος
Στίγκας.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προς επίρρωση όλων όσων είπε

λίγο νωρίτερα ο Βουλευτής µας κ. Κόντης ότι πραγµατικά αυτή
η σύµβαση δεν είναι καλή και είναι µια σύµβαση η οποία δεν προ-
στατεύει τα συµφέροντα του δηµοσίου, θα ήθελα να ρωτήσω
κάτι, κύριε Υπουργέ. Εκείνα τα χρόνια όταν ξεκίνησε να λειτουρ-
γεί η Αττική Οδός, νοµίζω ότι υπήρχε και µία παράγραφος στη
σύµβαση που έλεγε ότι όταν περάσουν κάποια χρόνια και γίνει
απόσβεση, η Αττική Οδός θα ξαναγυρίσει στο ελληνικό δηµόσιο.
Κάτι τέτοιο δεν συµβαίνει αυτή τη στιγµή. 

Από την άλλη δεν µπορείτε να λέτε ότι είναι µια καλή σύµβαση,
διότι τα πεπραγµένα όλων των κυβερνήσεων των τελευταίων πε-
νήντα ετών ή των τελευταίων δεκαπέντε ετών που έχουµε µπει
και στα µνηµόνια, µας δείχνουν ότι καµµία κυβέρνηση δεν έχει
προστατεύσει τα συµφέροντα του ελληνικού λαού. Άρα, θεω-
ρούµε –εσείς, βέβαια, έχετε δώσει αυτό το δικαίωµα- ότι αυτή η
σύµβαση δεν είναι καλή. Να θυµίσω λιγάκι πως όταν ήµασταν
ακόµα στις δραχµές, η «COSMOTE» ήταν µία αναπτυσσόµενη
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εταιρεία και είχε κάνει πάρα πολλά καταστήµατα, αλλά στη συ-
νέχεια πήγε και εξαγόρασε µε ενάµισι δισεκατοµµύριο δραχµές
τον «ΓΕΡΜΑΝΟ». Από τότε, αυτή η σύµβαση, αυτή η αγορά που
έγινε µε χρήµατα του ελληνικού λαού ήταν ύποπτη. Βέβαια, κα-
νένας εισαγγελέας δεν ερεύνησε γιατί µία αναπτυσσόµενη εται-
ρεία έχει αγοράσει κι άλλα καταστήµατα που τότε ο
«ΓΕΡΜΑΝΟΣ» δεν πήγαινε καλά.

Εποµένως, εσείς έχετε δείξει τον δρόµο να αµφισβητούµε όλα
αυτά, διότι υπάρχει και µία άλλη παράµετρος. Πώς γίνεται η δη-
µόσια διοίκηση και ειδικά άνθρωποι οι οποίοι δεν έχουν δουλέψει
στον ιδιωτικό τοµέα –και αυτό δεν είναι προς εσάς, κύριε Ταχιάο,
αλλά προς τον Υπουργό, τον κ. Χατζηδάκη που απ’ όσο γνωρίζω
δεν έχει δουλέψει ποτέ στη ζωή του, δεν έχει δουλέψει ποτέ στον
ιδιωτικό τοµέα- να κάνουν συµβάσεις µε σκληρούς επιχειρηµα-
τίες; Πώς γίνεται αυτό το πράγµα; Βεβαίως, όπως είπα και πριν,
πάντοτε υπάρχουν κάποιες σκιές για δοσοληψίες κάτω από το
τραπέζι. Εσείς τα έχετε δηµιουργήσει όλα αυτά. 

Επίσης δεν µπορώ να δεχθώ αυτό που λέτε ότι αν ήταν λιγό-
τερο το κόµιστρο, θα γινόταν µεγάλο µποτιλιάρισµα. Αν έχετε δει
στην Αθήνα –διότι νοµίζω ότι εσείς ζείτε στη Θεσσαλονίκη κάποιο
χρονικό διάστηµα- είτε πληρώνεις, είτε δεν πληρώνεις, η κατά-
σταση είναι τραγική σε όλα τα επίπεδα. Δηλαδή, µπουκώνουν και
δρόµοι που δεν έχουν κόµιστρο. Όµως και στην Αττική Οδό που
χρυσοπληρώνουµε τα 2,80 ευρώ για την όποια διαδροµή, και εκεί
γίνεται µποτιλιάρισµα και τις πρωινές ώρες και τις µεσηµεριανές
και τις απογευµατινές. Εποµένως, αυτό που λέτε δεν µπορεί να
ισχύει.

Να περάσουµε λίγο σε εθνικά θέµατα που είναι πολύ σοβαρά
και µας απασχολούν βεβαίως και θα έχουµε, φαντάζοµαι, συγ-
κλονιστικές εξελίξεις. Ο σύγχρονος κόσµος διέπεται από κανό-
νες, όπως συνθήκες ή συµφωνίες, τα µνηµόνια συνεργασίας ή
εµπορικές συµφωνίες. Ας µην τα απαριθµήσουµε όλα αυτά. Η
ίδια η Ελλάδα είναι µέλος –µε ό,τι αυτό συνεπάγεται- δεκάδων
και, µάλλον εκατοντάδων, συµφωνιών κρατών και συµµετέχει δε-
κάδες οργανισµούς, µε προεξάρχουσα την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Τι µήνυµα περνάµε διεθνώς ως χώρα; Πως είµαστε µία χώρα που
σέβεται τη διεθνή νοµιµότητα, πως τηρεί ή έστω προσπαθεί
σκληρά µε κάθε τρόπο να τηρήσει τη διεθνή νοµιµότητα και πως
δεν είµαστε µία χώρα παρίας της διεθνούς πολιτικής σκηνής,
όπως θεωρείται η Τουρκία. Οι αρµόδιοι του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών το γνωρίζουν πολύ καλά αυτό από τις διεθνείς τους επα-
φές. Και πολύ καλά κάνει η Ελλάδα. Είµαστε µια χώρα µε
πλούσια ιστορία κι έχουµε δώσει παράδειγµα στον κόσµο πολλές
φορές. Έχουµε αλλάξει ακόµα και τη ροή της ιστορίας από την
αρχαιότητα ως σήµερα και οφείλουµε στην ιστορία µας να τη-
ρούµε και τους κανόνες της δηµοκρατίας που οι ίδιοι οι πρόγονοί
µας δίδαξαν και εφάρµοσαν.

Διαβάσαµε πρόσφατα στην εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ» πως η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση έλαβε απόφαση να µη διεκδικήσει για τη χώρα
όσα δικαιούµαστε βάσει του Διεθνούς Νοµικού Δικαίου και η Ελ-
λάδα να υποχωρήσει µπροστά σε έναν αντίπαλο όπως είναι η
Τουρκία που βρυχάται ξανά µε αφορµή τα θαλάσσια πάρκα που
σχεδιάζει να αποκτήσει η Ελλάδα. Διαβάζουµε, λοιπόν, για τις
αντιδράσεις που σηµειώθηκαν από την τουρκική πλευρά, η οποία
κάνει λόγο για «γκρίζες ζώνες» στο Αιγαίο, στα νησιά, σε νησίδες,
σε βράχους, των οποίων η κυριαρχία δεν έχει εκχωρηθεί, λένε,
στην Ελλάδα από τις διεθνείς συνθήκες.

Το ελληνικό Υπουργείο Εξωτερικών απαντά ότι πολιτικοποιεί-
ται ένα αµιγώς περιβαλλοντολογικό ζήτηµα. Μα, πάµε καλά;
Είστε καλά εκεί, στο Υπουργείο Εξωτερικών; Λέτε πως πολιτικο-
ποιείται ένα αµιγώς περιβαλλοντολογικό ζήτηµα; Η Τουρκία είπε
ευθέως για νησιά, νησίδες, βράχους, των οποίων η κυριαρχία -
λέει- δεν έχει εκχωρηθεί στην Ελλάδα από τις διεθνείς συνθήκες
και η απάντηση του Υπουργείου Εξωτερικών ήταν µόνο για την
πολιτικοποίηση ενός αµιγώς περιβαλλοντολογικού ζητήµατος.

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι του Υπουργείου Εξωτερικών, περι-
βαλλοντολογικό ζήτηµα είναι η ευθεία αµφισβήτηση της διεθνώς
κατοχυρωµένης κυριαρχίας της Ελλάδας στα νησιά, στις νησίδες
και στους βράχους; Είναι ζήτηµα το δικαίωµα της επέκτασης των
χωρικών µας υδάτων στα δώδεκα µίλια; Είναι ζήτηµα οι ΑΟΖ και
οι συνθήκες και οι συµφωνίες που έχουµε υπογράψει µε την ίδια

την Τουρκία και που ορίζουν και διέπουν τα σύνορα µε τη γεί-
τονα; Είναι ζητήµατα απλά όλα αυτά; 

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι του Υπουργείου Εξωτερικών, τα πι-
στεύετε όλα αυτά; Αφήστε που µε αυτόν τον τρόπο, η ίδια η
Τουρκία αµφισβητεί ουσιαστικά τις ίδιες συµφωνίες που έχει
υπογράψει. Κάτι λέγαµε πιο πριν για κράτος παρίας, να το θυµό-
µαστε αυτό! Τη Διακήρυξη των Ηνωµένων Εθνών, φυσικά, την
έχουν πετάξει στον κάλαθο των αχρήστων προ πολλού. 

Η Τουρκία, κατά πάγια τακτική, διεκδικεί τα πάντα. Αµφισβητεί
ακόµα και τη Συνθήκη της Λωζάνης και το δικαίωµα άµυνας των
νησιών µας, διότι ξέρει ότι στην απέναντι πλευρά υπάρχει µία Κυ-
βέρνηση µε φοβικό σύνδροµο και ότι, µε τις συνεχείς πιέσεις, θα
καταφέρει αυτό που ονειρεύεται εδώ και πάρα πολλά χρόνια:
Την πλήρη αποστρατικοποίηση των νησιών του Αιγαίου, για να
τα καταλάβει αναίµακτα. Άλλωστε, το παράδειγµα µε την εγκλη-
µατική απόσυρση της µεραρχίας µας από την Κύπρο, τους
έδωσε την ευκαιρία που περίµεναν και κατέλαβαν το 37% του νη-
σιού σχεδόν διά περιπάτου. 

Ακούσαµε µε ενδιαφέρον τον Πρωθυπουργό να λέει στα Ηνω-
µένα Έθνη, ότι υπάρχει αυτή τη στιγµή ένα παράθυρο ευκαιρίας
για συνεννόηση µε την Τουρκία και να δίνει αισιόδοξα µηνύµατα
για τη λεγόµενη θετική ατζέντα. Δεν νοµίζω να υπάρχει άνθρω-
πος στον κόσµο που να µην θέλει τη γαλήνη και την ηρεµία στη
χώρα του και στην περιοχή του. Όµως, η θετική ατζέντα οικοδο-
µείται µε κινήσεις όλων των ενδιαφεροµένων πλευρών. Θα περι-
µέναµε, λοιπόν, ιδιαιτέρως µετά την περίφηµη Διακήρυξη των
Εθνών να δούµε, έστω, κάποια κίνηση καλής θέλησης από την
πλευρά της Τουρκίας. Το ελάχιστο θα ήταν η ακύρωση του τουρ-
κολιβυκού µνηµονίου, κάτι που θα άνοιγε ουσιαστικά τον δρόµο
για συνοµιλίες οριοθέτησης θαλασσίων ζωνών. Γιατί το τουρκο-
λιβυκό µνηµόνιο περιορίζει ακόµα και την Κρήτη. Της αναγνωρί-
ζει µόνο τα χωρικά ύδατα των έξι µιλίων και, πέρα απ’ αυτό,
θεωρεί η Τουρκία ότι ασκεί κυριαρχικά δικαιώµατα. Παράνοµο
και ανυπόστατο το τουρκολιβυκό µνηµόνιο, αλλά η Τουρκία το
θεωρεί έγκυρο και το εφαρµόζει. 

Είχα ρωτήσει σε κατ’ ιδίαν συνάντηση τον Υπουργό των Εξω-
τερικών, τον κ. Γεραπετρίτη, αφού επεκτείναµε τα χωρικά µας
ύδατα στο Ιόνιο στα δώδεκα µίλια, γιατί δεν κάνουµε την κλασική
κυκλοτική κίνηση να το κάνουµε στα νότια της Κρήτης και µετά
να το κάνουµε και στο Αιγαίο, όπως έχουµε κάθε δικαίωµα; Δεν
θέλω να σας πω την απάντηση που µου έδωσε, αλλά δεν ήταν
ό,τι καλύτερο. Εποµένως, το κρατάω. Θα έπρεπε, όµως, η Ελ-
λάδα να ξεκινήσει άµεσα, νότια της Κρήτης, να επεκτείνουµε εκεί
τα χωρικά µας ύδατα και να χαράξουµε την ΑΟΖ. 

Και τολµάνε οι Τούρκοι -µε την ανοχή, βεβαίως, των Αθηνών-
να µας απειλούν να µην επεκτείνουµε από τα έξι στα δώδεκα
ναυτικά µίλια, όπως είπαµε, νότια της Κρήτης, γιατί ξέρουν πολύ
καλά ότι αυτή η κίνηση θα εξαφάνιζε το τουρκολιβυκό µνηµόνιο.
Και βεβαίως, έχουµε και τις απειλές από πάνω της Τουρκίας και
το περίφηµο τουρκικό ναυτικό ότι αν το κάνουµε, θα έχουµε συ-
νέπειες. Με φοβικό σύνδροµο δεν µπορεί να προχωρήσει η
χώρα. Με φοβικό σύνδροµο δεν µπορεί να πάει µπροστά η Ελ-
λάδα.

Όλοι γνωρίζουµε παγκοσµίως, ότι η Κρήτη είναι το µεγαλύ-
τερο αεροπλανοφόρο της Μεσογείου. Εποµένως, τι έχουµε να
φοβηθούµε; Ας ξεκινήσουµε εκεί, να κάνουµε το δεύτερο βήµα
και µετά θα έρθει και το τρίτο βήµα. Ο κ. Μητσοτάκης και η Κυ-
βέρνησή του, όµως, όχι µόνο δεν θέλουν να κάνουν το δεύτερο
ή το τρίτο βήµα, αλλά θέλουν να λένε συνεχώς «ναι» στην Τουρ-
κία και να ξεπουλήσουν τα πάντα. Βέβαια, µε το δεύτερο τελεσί-
γραφο του κ. Φιντάν η Ελλάδα υποχώρησε στο ζήτηµα των
θαλασσίων πάρκων.

Τι θα πρέπει να κάνουµε, κυρίες και κύριοι του Υπουργείου
Εξωτερικών και κύριε Πρωθυπουργέ, όταν θα έρθει και τρίτο τε-
λεσίγραφο; Να παραδώσουµε και την Ακρόπολη στους τούρκους
µε το τρίτο; Λαϊκίζω θα πει κανείς, αλλά πως λαϊκίζω; Λαϊκίζουν
«ΤΑ ΝΕΑ» που τα γράφουν; Λαϊκίζει η «ΕΣΤΙΑ»; Αν λαϊκίζουν
αυτοί, τότε λαϊκίζουµε και εµείς. Λαϊκίζει και η Τουρκία; Λαϊκίζει
και το Υπουργείο Εξωτερικών; Κι αυτό. Λαϊκίζει, όµως, και η «γα-
λάζια πατρίδα» των τούρκων, όπου από φέτος διδάσκεται στα
σχολεία; Μήπως λαΐκισε κι ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Καραµαν-
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λής ως Πρόεδρος της Ελληνικής Δηµοκρατίας που είχε πει -και
το παραθέτω αυτολεξεί- ότι αν οι Τούρκοι πάρουν υφαλοκρηπίδα
µεγαλύτερης έκτασης από αυτή που δικαιούνται, τότε τα ελλη-
νικά νησιά θα ενταχθούν στον χώρο της Τουρκίας και έτσι δια-
σπάται η εθνική ενότητα της Ελλάδος. Το Αιγαίο είναι 50%
ελληνικός χώρος 42% διεθνής και 8% τουρκικός και παρά ταύτα,
οι Τούρκοι θέλουν να το µοιράσουν στην Κύπρο. 

Βεβαίως, να θυµηθούµε και όσα γίνονται τα τελευταία χρόνια
στην Κύπρο, όπου η µειοψηφία θέλει να είναι ισοδύναµος συνο-
µιλητής µε την πλειοψηφία. Αν γίνει αυτό, κυρίες και κύριοι, δι-
χοτοµείται η ελληνική επικράτεια. 

Λαΐκισε, άραγε, ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Καραµανλής, όταν
στον τότε Πρόεδρο της Αµερικής Τζορτζ Μπους ότι το Αιγαίο
είναι καταχωρηµένο µε τη Συνθήκη της Λωζάνης. Είναι ντροπή
για την παράταξη που ίδρυσε ο Κωνσταντίνος Καραµανλής και
την ίδρυσε πάνω στις αρχές της µη υποχώρησης στην Τουρκία -
είναι πολύ σηµαντικό αυτό- να υποχωρεί και µάλιστα, υπό την
απειλή των όπλων, αλλά και των τελεσιγράφων. Και αυτό είναι
κάτι που όχι µόνο δεν αρµόζει σε εµάς τους Έλληνες, αλλά δεν
µας αξίζει κιόλας. Όπως δεν µας αξίζει κάθε χρόνο να καιγόµα-
στε σαν τα ποντίκια, να χάνονται χιλιάδες στρέµµατα πολύτιµου
δάσους και να ακούµε αστείες δικαιολογίες για την κλιµατική
κρίση, ότι του χρόνου θα αντιµετωπίσουµε καλύτερα τις φωτιές.
Και δεν µας έφταναν οι φωτιές το καλοκαίρι, είχαµε και την πρό-
σφατη µεγάλη πυρκαγιά στον Νοµό Κορινθίας που έκαψε πάνω
από εξήντα πέντε χιλιάδες στρέµµατα. Το πιο τραγικό, βεβαίως,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν ότι χάθηκαν στις φλόγες δύο
άνθρωποι που άφησαν πίσω τους γυναίκες και ορφανά. Και αυτή
η µεγάλη πυρκαγιά έγινε στο τέλος Σεπτεµβρίου -τώρα πριν από
λίγες ηµέρες- αιφνιδιάζοντας, βεβαίως, την Κυβέρνηση από το
λήθαργό της, που νόµιζε ότι τελειώσαµε µε τις φωτιές, γιατί πέ-
ρασε το καλοκαίρι. Στην Κόρινθο, λοιπόν, οι στάχτες κάλυψαν το
επιτελικό κράτος της Νέας Δηµοκρατίας και του κ. Μητσοτάκη
και χαρακτηριστικό είναι το σύννεφο καπνού που απλώθηκε στον
ουρανό της βορειοανατολικής Πελοποννήσου µέχρι το Σαρω-
νικό, δηµιουργώντας ένα απόκοσµο θέαµα. Και πως αντιµετωπί-
ζει αυτή την κατάσταση η Κυβέρνηση των αρίστων; Μα, µε το
«112», που το χρησιµοποιεί συνεχώς, λες και από µόνο του αυτό
λύνει όλα τα προβλήµατα. Και τώρα που δεν υπάρχει καύσωνας,
ακραίες καιρικές συνθήκες και άλλα πύρινα µέτωπα σε εξέλιξη,
υπάρχει µόνο η ανικανότητα των γαλάζιων κυβερνώντων. Την
τρίτη 1η  Οκτωβρίου ο Βασίλης Κικίλιας, χωρίς νάρθηκα αυτή τη
φορά και ξυρισµένος προσπάθησε να δικαιολογήσει τα αδικαιο-
λόγητα για το πώς ξέφυγε η πυρκαγιά στο Ξυλόκαστρο. Αρχικά
µίλησε για πολύ µεγάλες δυσκολίες λόγω του ανάγλυφου, ενώ
ανέφερε πως δεν την περιµέναµε τέτοια περίοδο. Είναι δυνατόν
αυτό το πράγµα; Ξέρετε τι γράφει στον επίσηµο ιστότοπό της η
Πυροσβεστική Υπηρεσία; «Στο πλαίσιο της διαρκούς ενηµέρω-
σης και της ευαισθητοποίησης των πολιτών, το Πυροσβεστικό
Σώµα υπενθυµίζει ότι η αντιπυρική περίοδος στη χώρα µας ξεκί-
νησε επίσηµα σήµερα 1η Μαΐου και θα διαρκέσει µέχρι την 31η

Οκτωβρίου». Δηλαδή, µέχρι τις 31 Οκτωβρίου έχουµε αντιπυρική
περίοδο κι ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας λέει ότι δεν περίµενε τις φωτιές. Από αυτή και µόνο τη δή-
λωση µπορείτε να καταλάβετε για το πώς διοικείται το
Υπουργείο. 

Περνάω σε ένα άλλο θέµα πολύ σοβαρό που έχει να κάνει κυ-
ρίως µε το ήθος. Εµείς ως πολιτικοί που είµαστε εδώ µέσα στο
ελληνικό Κοινοβούλιο θεωρώ ότι πρέπει να δίνουµε το καλό πα-
ράδειγµα προς τους πολίτες. Όµως, αυτό δεν γίνεται. Πριν από
λίγες ηµέρες από γνωστό δηµοσιογράφο και πρώην συνεργάτη
του Βελόπουλου, έγιναν σοβαρές καταγγελίες για τον τρόπο που
λειτουργούσε ο συγκεκριµένος Αρχηγός και πώς έστηνε συκο-
φαντίες και δολοφονίες χαρακτήρων µέσα από το κανάλι του.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Είπε ο δηµοσιογράφος πως στήθηκαν συκοφαντίες για Βου-
λευτές του κόµµατος, που ήθελε είτε να ελέγξει είτε να εξαφα-
νίσει από το πολιτικό σκηνικό.

Ακούσαµε επίσης πως µέσω µηνυµάτων καθοδηγούσε από το
πάνελ της εκποµπής και τους έλεγε τι θα πουν και πότε θα το

πουν. Πολιτικός Αρχηγός να παρεµβαίνει σε ένα δελτίο ειδή-
σεων! 

Από αυτό εδώ το Βήµα είχα καταγγείλει πρώτος εγώ αυτές τις
µεθοδεύσεις, διότι εµένα µε έβριζαν χυδαία από αυτό το κανάλι
και τον ραδιοφωνικό σταθµό που έχει ο Βελόπουλος, από τις συ-
χνότητες που του έχει παραχωρήσει το κράτος. Το κράτος του
έχει παραχωρήσει αυτές τις συχνότητες για ενηµέρωση των πο-
λιτών και όχι για βρώµικες ενέργειες κατά πολιτικών αντιπάλων
και για χτυπήµατα κάτω από τη ζώνη. 

Μας κατηγορούσαν ότι είµαστε, λέει, δεκανίκια της Νέας Δη-
µοκρατίας. Αν είµαστε δεκανίκια της Νέας Δηµοκρατίας, δεν θα
µας είχαν αποκλείσει µε παράνοµο τρόπο από τις ευρωεκλογές. 

Ακούστηκε από τον εν λόγω δηµοσιογράφο ότι πριν τις προ-
ηγούµενες εκλογές είχε κανονίσει ο κ. Βελόπουλος να πάρει
πέντε Υπουργεία. Παρών ήταν ο κ. Γεραπετρίτης και ο κ. Βορί-
δης. Αληθεύουν όλα αυτά; Αληθεύουν αυτές οι καταγγελίες; Βέ-
βαια κανένας δεν περίµενε ότι θα πάρει 41% η Νέα Δηµοκρατία
και θα µπουν στη Βουλή και οι Σπαρτιάτες.

Υπάρχουν σοβαρές καταγγελίες, αλλά εδώ όλοι κάνουν ότι δεν
ακούν, ακόµα και η δικαιοσύνη. Τα αντανακλαστικά της δικαιο-
σύνης δεν είναι αυτά που ξέρουµε και σε άλλες περιπτώσεις είναι
έγκαιρα. Υπήρχε µεγάλη απάτη µε το κόλπο του ΦΠΑ. Εισέ-
πραττε 24% και 6%. Αυτό ήταν µια µεγάλη παρανοµία. Οι διαφο-
ρές στον ΦΠΑ µόνο για το 2017 είχαν φτάσει το ποσό των 150
χιλιάδων ευρώ. Δεν συζητάµε για τα επόµενα χρόνια.

Ποιος ήταν δεκανίκι και ψήφισε το µπόνους των πενήντα
εδρών την προηγούµενη τετραετία; 

Το κόλπο µε την ΑΔΑΕ είναι γνωστό. Όλοι το ξέρουµε, όλοι ξέ-
ρουµε τι έγινε εδώ µέσα.

Υπήρχαν πολλά πρόστιµα για την εξαπάτηση των καταναλω-
τών. Πληρώθηκαν αυτά τα πρόστιµα; Να µας πείτε, κύριε
Υπουργέ.

Όλα αυτά και άλλα ωραία µέσα από το ελληνικό Κοινοβούλιο.
Όποια πέτρα και αν σηκώσεις, θα βρεις Βελόπουλο, Μητσοτάκη,
µε την ανάλογη δυσοσµία βεβαίως. 

Και εγώ ερωτώ: Θα ενεργοποιηθούν ποτέ οι δικαστικές και οι
φορολογικές αρχές γιατί κάποιοι θησαυρίζουν αυταρχικά και δι-
κτατορικά εις υγείαν των κορόιδων;

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κατάλογο των οµιλητών.

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Γεώργιο Καραµέρο από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ακολουθεί ο κ. Χαλκιάς από τους Σπαρτιάτες και ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Κόκκαλης.

Κύριε Καραµέρο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν έχω µπροστά µου γραπτή

οµιλία, έχω µόνο τον κατάλογο των οµιλητών. Είναι εγγεγραµµέ-
νοι µόνο έντεκα οµιλητές. Το θλιβερό είναι ότι από τους Βουλευ-
τές της Συµπολίτευσης, τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
που στην Αττική εκλέγει τουλάχιστον σαράντα, αν δεν κάνω
λάθος, Βουλευτές, ένας έχει εγγραφεί στον κατάλογο για να µι-
λήσει για ένα κρίσιµο ζήτηµα που αφορά την καθηµερινότητα
των πολιτών της Αττικής. 

Η Αττική Οδός είναι ένα εργαλείο για τέσσερα εκατοµµύρια
ανθρώπους και οι εκπρόσωποί τους σε ένα ποσοστό που πέρυσι
κρίθηκε στο 41% δεν έρχονται εδώ να τοποθετηθούν για µία σύµ-
βαση η οποία, όπως εξήγησε ο εισηγητής µας, ο κ. Μαµουλάκης,
αναλύοντας επτά συγκεκριµένα σηµεία, είναι ζηµιογόνος για το
δηµόσιο. 

Εγώ θέλω να σας πω πως ως Βουλευτής Ανατολικής Αττικής
έχω µια οφειλόµενη οµιλία να κάνω απέναντι στον εικοσάχρονο
εαυτό µου και στους εικοσάχρονους σήµερα από τις Αχαρνές,
από τα Άνω Λιόσια, από την Παλλήνη, από τα Σπάτα, από το Λαύ-
ριο, οι οποίοι προσπαθούν να φτιάξουν τη ζωή τους, την καριέρα
τους, χρησιµοποιώντας την Αττική Οδό και πληρώνουν 2,80 ευρώ
αν έχουν ΙΧ. Ξέρετε γιατί; Διότι δεν υπάρχει καµµία εναλλακτική
διαδροµή. Ξεχνάµε κάτι πάρα πολύ βασικό. Ποιες είναι οι εναλ-
λακτικές διαδροµές που έχουν δηµιουργηθεί τα τελευταία είκοσι
χρόνια στην Αττική για να µην υποχρεώνονται οι πολίτες να πλη-
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ρώνουν 2,80 ευρώ για κάθε διέλευση; Σκεφτείτε ποια έργα έχουν
γίνει είτε από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων είτε έργα
τα οποία να µπορούν να ανακουφίσουν τους πολίτες ή να δώ-
σουν εναλλακτική διαδροµή από αυτή της Αττικής Οδού.

Και ξέρετε, όλοι εµείς που την χρυσοπληρώσαµε µεγαλώνον-
τας την Αττική Οδό µε 2,80, ανάλογα µε το όχηµά µας, είχαµε τη
λογική: Αποπληρώνουµε το έργο. Κάνουµε υποµονή δεκαοκτώ
χρόνια -φτάσαµε στα είκοσι τώρα- προκειµένου ο δρόµος να µεί-
νει δηµόσιος και στη συνέχεια ή να µειωθούν ουσιαστικά τα διό-
δια ή να επεκταθεί ο δρόµος ή να υπάρχει µια σύµβαση
επωφελής για το δηµόσιο και τους πολίτες. 

Εσείς τι κάνετε; Δίνετε την Αττική Οδό στην «ΤΕΡΝΑ» για εί-
κοσι πέντε χρόνια µε αντίτιµο 3,27 δισεκατοµµύρια. Η «ΤΕΡΝΑ»
καθ’ υπολογισµόν θα βγάλει γύρω στα 11 µε 12 δισεκατοµµύρια
στην καλύτερη περίπτωση και άλλοι τα εκτιµούν στα 25. Και τι
κάνετε; Σε όλους αυτούς που έκαναν υποµονή -έχουν αλλάξει
δύο, τρεις γενιές- και πλήρωναν 2,80 ευρώ διόδια, τους λέτε ότι
για πέντε χρόνια στον δηµόσιο δρόµο, που θέλει πια µόνο δια-
χείριση και συντήρηση, θα πληρώνουµε 2,50 ευρώ και µετά από
πέντε χρόνια αναλόγως µε τις ώρες αιχµής και µε αύξηση των
διοδίων έως 30%. Δηλαδή µπορεί να πληρώνεις 1 ευρώ στις
τρεις τα ξηµερώµατα -όσοι ζούµε κοντά στην Αττική Οδό ακούµε
τις κόντρες που κάνουν διάφοροι µε τις µοτοσικλέτες, δεν κινεί-
ται κανείς δηλαδή- και τις ώρες αιχµής έως 3,30 ευρώ. 

Αυτή είναι η σύµβαση που φέρνετε και δεν έχετε την τόλµη την
πολιτική οι εκπρόσωποι της Νέας Δηµοκρατίας να έρθετε να εξη-
γήσετε από το Κοινοβούλιο στους πολίτες που εκπροσωπείτε,
ότι για άλλα είκοσι πέντε χρόνια -το ανώτατο όριο για µια τέτοιου
είδους παραχώρηση- δεσµεύετε έναν δηµόσιο πλέον δρόµο που
τον έχει εξοφλήσει, τον έχει χρυσοπληρώσει ο ελληνικός λαός
από όλες τις περιοχές της Αττικής και θα τον ξαναπληρώσει για
τα επόµενα είκοσι πέντε χρόνια -380 εκατοµµύρια ευρώ για τα
είκοσι πέντε χρόνια, περίπου 15 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο-
και ότι στη σύµβαση δεν υπάρχει ούτε µία τεχνική περιγραφή για
µία έστω υποχρέωση του αναδόχου, παρά µόνο γενικόλογη ανα-
φορά για συντήρηση!

Όταν ήµουν αντιπεριφερειάρχης Βόρειου Τοµέα την περίοδο
2015-2019 η πρώτη επίσκεψη που έκανα ήταν στον διευθύνοντα
σύµβουλο της Αττικής Διόδου -ήταν η εταιρεία που είχε φτιάξει
το προηγούµενο σχήµα- για να κάνει τη συντήρηση του δρόµου.
Το τροµερό που συνέβαινε ήταν ότι τα έξοδα συντήρησης της
Αττικής Οδού ήταν τόσο µεγάλα που αντί να αποπληρωθεί γρή-
γορα και να περάσει το δηµόσιο εντός της σύµβασης φαινόταν
και ζηµιωµένος ο προηγούµενος ανάδοχος. Για να µιλήσω µε
όρους οικονοµικού ρεπορτάζ, µιλάµε για το µεγαλύτερο cash out
της Ευρώπης. Έτσι την αντιµετωπίζετε. Δεν σκέφτεστε καθόλου
τους πολίτες. Το βλέπετε σαν µία δουλειά. Όπως διάβασα σή-
µερα το πρωί από τους δηµοσιογράφους τους διαπιστευµένους
στο ρεπορτάζ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, το ίδιο κάνατε
και µε τους εξοπλισµούς. Αυτές είναι οι δύο µεγάλες δουλειές
σας: οι εξοπλισµοί και Αττική Οδός. 

Τι κάνατε µε τους εξοπλισµούς; Πήγαν και πήραν Μπελαρά και

οι Ολλανδοί και εξασφάλισαν 1 δισεκατοµµύριο ευρώ αντισταθ-
µιστικά, ολλανδικό υποέργο. Εσείς τι εξασφαλίσατε για το ελλη-
νικό δηµόσιο; Μηδέν! «Dear clients», σας αποκαλούσε ο πρέσβης
της χώρας που επωφελείται από αυτή τη σύµβαση. Αυτό κάνετε
και µε την Αττική Οδό και δεν έχετε δικαίωµα ούτε απέναντι
στους πολίτες που σας ψήφισαν να πάτε τα διόδια στα 3,30 και
να πλουτίζουν οι λίγοι σε βάρος των πολλών. Κουβέντα δε για
τους οκτακόσιους εργαζόµενους, που αυτή τη στιγµή εργάζονται
στην Αττική Οδό. Κουβέντα πουθενά. 

Αν είχατε χιούµορ ως κυβέρνηση θα ήταν ο κ. Γεραπετρίτης
στη θέση σας, κύριε Ταχιάο, εφόσον πάλι µε έναν τρόπο κατα-
λήγει µια πολύ µεγάλη επένδυση επ’ ωφελεία της «ΤΕΡΝΑ» στη
συγκεκριµένη εταιρεία. Εµείς δεν έχουµε πρόβληµα µε τις εται-
ρείες, οι εταιρείες κάνουν τη δουλειά τους. Το θέµα είναι η Κυ-
βέρνηση τι κάνει. Θα µείνει και θα επενδύσει στη «ΛΑΡΚΟ» η
«ΤΕΡΝΑ» ή θα το κάνει όπως έκανε µε το µεγάλο ultra fast broad-
band έργο για τις οπτικές ίνες στην ελληνική περιφέρεια ύψους
880 εκατοµµυρίων ευρώ και δύο χρόνια µετά ούτε έχει υπογρά-
ψει και µάλλον αποχωρεί;

Δηλαδή τι κάνετε; Σε µία από τις εταιρείες δίνετε τεράστιο ανε-
κτέλεστο, όλα τα δηµόσια έργα, και εκείνη αποφασίζει κατά πόσο
τη συµφέρει χρηµατιστηριακά αν θα το εκτελέσει ή όχι. Αυτό βέ-
βαια θα το εκτελέσει, γιατί δεν έχει να κάνει τίποτα παρά µόνο
να εισπράττει. Να ακούσουν, λοιπόν, οι πολίτες: Η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη δίνει σε µία ιδιωτική εταιρεία για είκοσι πέντε χρόνια
την Αττική Οδό µε διόδια σε πέντε χρόνια υψηλότερα απ’ ό,τι
πληρώνουν σήµερα -µόνο για λίγο θα µειωθούν, για 30 λεπτά-,
έναν δρόµο δηµόσιο όπου η µόνη υποχρέωση όποιου τον ανα-
λάµβανε θα ήταν η διαχείριση και η συντήρηση. 

Εµείς, λοιπόν, θα καταψηφίσουµε τη σύµβαση. Πιστεύουµε σε
µια δηµόσια πολιτική υποδοµών και µεταφορών και όχι σε µία εκ-
χώρηση του δηµόσιου πλούτου και όποιων εργαλείων έχουν οι
πολίτες στην καθηµερινότητά τους για µια καλύτερη ζωή. Διαβά-
στε όλες τις µελέτες. Αβίωτο έχει γίνει το Λεκανοπέδιο. Και τι κά-
νετε εσείς; Με απάθεια, µε άδεια έδρανα εκχωρείτε ένα κρίσιµο
εργαλείο, δηµόσιο πια, που το έχουν πληρώσει οι Έλληνες εδώ
και είκοσι χρόνια, σε έναν ιδιώτη για να πλουτίσει και πάλι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον
λόγο στον επόµενο οµιλητή ζήτησε να κάνει µια παρέµβαση στα
πλαίσια κατάθεσης νοµοτεχνικών βελτιώσεων ο Υφυπουργός κ.
Ταχιάος.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Καταθέτω τέσσερις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Παρακαλώ
να µοιραστούν στο Σώµα, να ληφθούν υπ’ όψιν και να συµπερι-
ληφθούν στην ψήφιση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Νικόλαος Ταχιάος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, σας ευχαρι-
στούµε. Παρακαλώ να διανεµηθούν στις Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες. 

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Αθανάσιο Χαλκιά από τους Σπαρτιά-
τες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς δεν

µας εκπλήσσει ότι η Κυβέρνηση για ακόµα µία φορά ξεπουλάει
όσο όσο ό,τι βρει. Δεν µας εκπλήσσει ότι δεν δίνονται απαντήσεις
σε καίρια ζητήµατα και στο αν αυτή η πράξη που διενεργείται
σήµερα είναι προς όφελος του ελληνικού λαού. 

Έθεσε κάποια καίρια ζητήµατα ο εισηγητής µας, ο κ. Κόντης,
τα οποία δεν έχουν απαντηθεί και πραγµατικά ο κ. Χατζηδάκης
που ήταν εδώ νωρίτερα και που τον άκουσα µε πάρα πολύ µε-
γάλη προσοχή, περίµενα ότι θα δώσει απαντήσεις. Δυστυχώς
ήταν µια απογοήτευση. Τι µας είπε; Στο ερώτηµα που έχουµε
θέσει –και δεν το λέµε µόνο εµείς, το λέει κι ο κόσµος- για ποιον
λόγο, γιατί δεν κρατάµε δηµόσια αυτή την επιχείρηση που είναι
κερδοφόρα, µας λέει λοιπόν ο κ. Χατζηδάκης ότι η Ελλάδα αλ-
λάζει. Είδατε, λέει, όποτε είχαµε δηµόσιες επιχειρήσεις τι κακό
κάναµε στη χώρα. Δηλαδή επί της ουσίας τι µας είπε ο κ. Χατζη-
δάκης; Ότι δεν µπορείτε να διοικήσετε, γιατί αν µπορούσατε να
διοικήσετε θα είχαµε αυτή την εταιρεία υπό δηµόσιο έλεγχο, δη-
µόσια εταιρεία και όλα αυτά τα έσοδα που είναι άνω των 10 δι-
σεκατοµµυρίων θα πήγαιναν στον εθνικό κορβανά. 

Ως πότε θα περιµένετε, κύριοι της Κυβερνήσεως, να έχετε
µόνο τον φόρο εισοδήµατος από τους Έλληνες πολίτες σαν
πηγή πλούτου, σαν πηγή για να πληρώνονται για το ελληνικό
κράτος όλα αυτά που πρέπει να πληρωθούν; Δεν θα πρέπει να
έχουµε δηµόσιες επιχειρήσεις που να βγάζουν έξτρα χρήµατα,
να µειώσουµε τους φορολογικούς συντελεστές; Όµως δεν σας
ενδιαφέρει. Και λέει ο κ. Χατζηδάκης «Η Ελλάδα αλλάζει». Δυ-
στυχώς ναι, αλλάζει, λέµε εµείς. Από ένα κυρίαρχο κράτος γίνε-
ται ένα προτεκτοράτο. Γιατί αν ήταν κυρίαρχο κράτος δεν θα
έπραττε αυτά. 

Αλήθεια, σε αυτή τη σύµβαση δεν µπορούσατε να προβλέψετε
κάτι για τους πολύτεκνους; Είναι τόσα πολλά τα οχήµατα των πο-
λυτέκνων, είναι τόσες πολλές οι οικογένειες των πολυτέκνων που
θα έπεφτε έξω η «ΤΕΡΝΑ»; 

Σας έχω καταθέσει µία ερώτηση από τις 8-9-2023, µετά από
αιτήµατα πολύτεκνων οικογενειών, η οποία τι λέει; Έχει ως θέµα:
«Υπαγωγή των ΙΧ λεωφορείων πολυτέκνων στην κατηγορία των
επιβατικών ΙΧ όσον αφορά τα κόµιστρα των διοδίων». Και τι µου
απάντησε ο κ. Σταϊκούρας, το οποίο θα καταθέσω και στα Πρα-
κτικά; Μου απάντησε ότι κάθε τροποποίηση δεν εναπόκειται στη
µονοµερή βούληση ενός εκ των συµβαλλοµένων µερών, αλλά
απαιτεί τη συµφωνία αυτών, επί της ουσίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Χαλκιάς καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κι εδώ τι κάνετε που έχουµε καινούργια συµφωνία; Τι κάνετε;
Είναι τόσο δύσκολο να σκεφτούµε αυτές τις πολύτεκνες οικογέ-
νειες, ότι έχουν µεγαλύτερα αυτοκίνητα λόγω του ότι είναι πο-
λυπληθείς και ότι θα πρέπει να πληρώνουν σαν ένα κανονικό ΙΧ
το κόµιστρο, τα αυτονόητα δηλαδή; Αυτή είναι η έγνοια σας για
το δηµογραφικό; Ειλικρινά είµαι πάρα πολύ απογοητευµένος.
Γιατί δεν θέλουµε να αποτύχετε. Γιατί αν αποτύχετε εσείς και η
οποιαδήποτε κυβέρνηση, αποτυγχάνει και την πληρώνει ο ελλη-
νικός λαός. Θέλουµε να πετύχετε, όποιος και να είναι κυβέρνηση.
Θέλουµε να γίνεται εποικοδοµητική αντιπολίτευση εδώ πέρα. Θέ-
λουµε να βελτιώνουµε την ποιότητα της ζωής των Ελλήνων πο-
λιτών. 

Επίσης για τους αναπήρους αναφέρατε ότι θα ισχύει για
όσους έχουν ποσοστό αναπηρίας πάνω από 67%. Αυτό θέλετε
λίγο να µας πείτε και να διευκρινίσετε πώς θα γίνεται; Υπάρχει η
περίπτωση κάποιος τυφλός να συνοδεύεται, προφανώς, -γιατί
έχουµε δει και τις περιπτώσεις κάποιοι τυφλοί να οδηγούν, αλλά
τέλος πάντων!-, να οδηγεί κάποιος άλλος το όχηµα και να µετα-
φέρει αυτόν τον τυφλό. Τι θα γίνεται µε αυτό το όχηµα, θα πλη-
ρώνει διόδια ή όχι; 

Σας είπε νωρίτερα ο κ. Κόντης ότι υπάρχουν άνθρωποι νεφρο-
παθείς, άνθρωποι που έχουν καρκίνο και ενδεχοµένως χρησιµο-
ποιούν όχι µόνο την Αττική Οδό αλλά όλους τους
αυτοκινητόδροµους. Δεν πάνε για διασκέδαση. Πηγαίνουν για να
λάβουν ιατροφαρµακευτική κάλυψη. Τι θα γίνει µε αυτόν τον
κόσµο; Δεν θα µπορούσαµε να έχουµε συµπεριλάβει µέσα το να
µην πληρώνουν αυτοί οι άνθρωποι;

Επίσης κάτι άλλο για το Υπουργείο σας. Στους σταθµούς του
προαστιακού πέραν τού ότι υπάρχει µεγάλη αναµονή, τα καθί-
σµατα είναι ελάχιστα και ο κόσµος είναι εκτεθειµένος -γιατί και
αυτό µου το µεταφέρει πάρα πολύς κόσµος- στις καιρικές συν-
θήκες. Τι θα κάνετε εσείς για αυτό; Έχετε σκεφτεί, έχετε δροµο-
λογήσει κάτι, ότι θα φέρετε να γίνουν κάποιες αλλαγές και στον
προαστιακό, σε αυτούς τους σταθµούς που είναι ανοικτοί και
όλος αυτός κόσµος περιµένει είτε µέσα στο λιοπύρι είτε µέσα
στο χιόνι και στο κρύο να πάει στη δουλειά του, είναι εκτεθειµέ-
νος και θα πρέπει να τον προστατεύσουµε; Θα γίνει κάτι ως προς
αυτό;

Κλείνοντας να πω και για τους Έλληνες εργαζόµενους της Ατ-
τικής Οδού. Σας µεταφέρω το εξής. Με έχει πιάσει πάρα πολύς
κόσµος, στην γειτονιά που µένω µένουν πάρα πολλές οικογέ-
νειες που δουλεύουν στην Αττική Οδό, είτε ένας είτε ακόµα και
δύο µέλη της οικογένειας. Έχουν τεράστια αγωνία, κύριε
Υπουργέ, για το τι τους επιφυλάσσει το αύριο και, δυστυχώς,
πέρα από ένα τρίµηνο δεν έχουµε ακούσει κάτι άλλο. Εξασφαλί-
ζονται αυτές οι θέσεις εργασίας, εξασφαλίζεται ότι αυτοί οι άν-
θρωποι θα έχουν και την επόµενη µέρα από την καινούργια
εταιρεία τη δουλειά τους; Διασφαλίζεται ότι όσοι έχουν προ-
σόντα θα µπορέσουν στην καινούργια εταιρεία να αξιοποιηθούν
καταλλήλως; Αυτά, κύριε Υπουργέ, θα έπρεπε να υπάρχουν µέσα
σε αυτή τη σύµβαση. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ,
τον κ. Βασίλειο Κόκκαλη και θα ακολουθήσουν ο κ. Δηµητροκάλ-
λης, ο κ. Πολάκης και η κ. Αλεξοπούλου, αυτή είναι η επόµενη
τριάδα Βουλευτών. 

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε

προσοχή, όπως ακούσαµε και τον κ. Χατζηδάκη, και µου έκανε
εντύπωση ειδικά αυτό που είπατε ότι αυτό το νοµοσχέδιο έχει
ιδεολογική χροιά. 

Μάλλον σας συµφέρει όπως συµφέρει βασικά και από την
άλλη πλευρά να το λένε αυτό. Εγώ θέλω να διατυπώσω µια ερώ-
τηση κοινής λογικής. Είτε είναι Δεξιός αυτός που περνάει από
τον δρόµο είτε Αριστερός τα ίδια δεν θα πληρώνει; Υπάρχει καµ-
µιά διαφορά;

Επίσης, δεύτερη ερώτηση κοινής λογικής και αν θέλετε, απαν-
τήστε. Από τη στιγµή που έχει κατασκευαστεί το έργο, γιατί να
µειωθεί µόνο 30 λεπτά και αυτό για πέντε χρόνια και µετά θα πάει
πάνω από 3 ευρώ; Μόνο θα συντηρείται, έχει ήδη κατασκευαστεί
το έργο. Για ποιον λόγο η µείωση µόνο αυτών των 30 λεπτών; 

Είναι θέµατα κοινής λογικής, κύριε Υπουργέ, και δεν είναι ιδε-
ολογικής χροιάς. Ναι στη σύµπραξη µε τον ιδιώτη, όχι όµως αυτή
η σύµπραξη να αποβαίνει εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος.
Επαναλαµβάνω, ναι σε τέτοιου είδους συµπράξεις, όχι όµως
αυτή η σύµπραξη να αποβαίνει σε βάρος του δηµοσίου συµφέ-
ροντος. 

Ο εισηγητής µας, ο κ. Μαµουλάκης, ανέφερε επακριβώς τα
επτά σηµεία εξαιτίας των οποίων, κατά την άποψή µας, αυτή η
σύµβαση δεν είναι επωφελής για τους πολίτες, δεν είναι επωφε-
λής για το δηµόσιο. Ενδεικτικά αναφέρω: ελάχιστο τίµηµα σε
σχέση µε την πολύ µεγάλη διάρκεια της σύµβασης, δεύτερον,
έγινε συνολική εκχώρηση ενώ θα µπορούσε να υπάρξουν στρα-
τηγικές επιλογές, το τίµηµα σχετικά πάρα πολύ µικρό, ο ανεξάρ-
τητος µηχανικός θα είναι ένας µηχανικός ο οποίος θα
προσλαµβάνεται από την ίδια την εταιρεία και θα πιστοποιεί την
ίδια την εταιρεία και η δηµιουργική ασάφεια, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση µε την υποχρέωση της
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εταιρείας -κι αυτό µας θυµίζει την υποχρέωση της «HELLENIC
TRAIN» µε τα 680 εκατοµµύρια τα οποία ουδέποτε επένδυσε, η
ίδια η υποχρέωση, η ίδια δηµιουργική ασάφεια υπάρχει και σε
αυτήν την κύρωση- για 380 εκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο και να προσπαθείτε να κρύ-
ψετε την πραγµατικότητα, όσο και να προσπαθείτε, εξαιτίας και
εξ αφορµής εσωκοµµατικών αναταράξεων στα υπόλοιπα κόµ-
µατα, η πραγµατικότητα θα σας διαψεύδει. Ήρθαν οι ερωτήσεις
των εννέα και των οκτώ Βουλευτών, ήρθαν οι ερωτήσεις οι
οποίες, βέβαια, αφορούν θέµατα τα οποία εµείς ως Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, και για τη φαρµακευτική δαπάνη αλλά και για τα
«κόκκινα» δάνεια, έχουµε επισταµένως και επανειληµµένως πολ-
λές φορές αναδείξει. 

Αλλά ακόµα και έτσι βλέπουµε να φιγουράρει η είδηση όχι η
απαλλαγή των χαµηλοσυνταξιούχων από τη φαρµακευτική δα-
πάνη, γιατί αυτό έπρεπε να είναι η είδηση, όχι η προστασία των
δανειοληπτών για την πρώτη κατοικία, αλλά φιγουράρει η είδηση
της εσωκοµµατικής κόντρας στο κυβερνητικό στρατόπεδο, της
ενδεχόµενης, της πιθανής φαγωµάρας, αµφισβήτησης του Πρω-
θυπουργού. 

Ακόµα και έτσι προσπαθείτε να περάσετε το µήνυµα ότι ίσως
είναι µια εσωκοµµατική κόντρα, ενώ η ουσία είναι τα φλέγοντα
προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας και γι’ αυτό η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ πήρε συγκεκριµένες πρωτοβουλίες
που αφορούν πρώτον όχι την ακρίβεια αλλά την αισχροκέρδεια
µε σχετική επίκαιρη επερώτηση στον Πρωθυπουργό, µια αισχρο-
κέρδεια που πλέον έχει συγκεκριµένη υπογραφή, µια αισχροκέρ-
δεια την οποία ουδέποτε θέλατε να αγγίξετε, µια αισχροκέρδεια
η οποία έχει συγκεκριµένους γενεσιουργούς λόγους. 

Διότι καµµία παρέµβαση δεν κάνετε από το χωράφι στο ράφι,
καµµία παρέµβαση δεν κάνετε στην Επιτροπή Ανταγωνισµού η
οποία έχει προσωπικό ενενήντα δύο άτοµα, ενώ οι οργανικές θέ-
σεις είναι διακόσιες ογδόντα, καµµία παρέµβαση στις ποινικές
κυρώσεις και όχι µόνο στα πρόστιµα γι’ αυτόν ο οποίος συµφωνεί
εναρµονισµένες πρακτικές και χειραγωγεί και συµφωνεί την τιµή. 

Ενδεικτικό ότι στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες, όπως και
στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, αυτοί οι οποίοι στήνουν
καρτέλ τιµωρούνται σε βαθµό κακουργήµατος. Στη χώρα µας
αυτό το αδίκηµα τιµωρείται από 15.000 έως 100.000 ευρώ. Είναι
αδιανόητο. Καµµία τέτοια παρέµβαση και, συνεπώς, υπάρχει εξή-
γηση.

Και εξαιτίας -κανείς δεν το επιθυµεί και το απευχόµαστε- της
ανάφλεξης στη Μέση Ανατολή πρέπει -και αυτό να το κάνετε
χτες, όχι µετά από µήνες, εάν το κάνετε- να καταργήσετε τους
έµµεσους φόρους στα καύσιµα, διότι η πρώτη άµεση και αλυσι-
δωτή συνέπεια από τον πόλεµο θα είναι η αύξηση στις τιµές των
καυσίµων. Οφείλετε αυτό να το κάνετε άµεσα µε συγκεκριµένο
σχέδιο.

Έχουµε λάβει πρωτοβουλία γι’ αυτό το οποίο απασχολεί τον
Έλληνα αγρότη και τον κτηνοτρόφο και τον αλιέα για τις επιδο-
τήσεις τους τις οποίες δεν βλέπουν να πληρώνονται, για τις απο-
ζηµιώσεις τους. Οι αποζηµιώσεις δεν είναι δίκαιες, δεν είναι
έγκαιρες. Έχουµε λάβει πρωτοβουλία τρίτη φορά για τη Θεσσα-
λία. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, έχω πει από αυτό εδώ το Βήµα να µας
υποδείξει η Κυβέρνηση ένα έργο αντιπληµµυρικό το οποίο έχει ξε-
κινήσει έστω στα χαρτιά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα έργο
αντιπληµµυρικής θωράκισης. Ούτε ένα στη Θεσσαλία. Επισκέ-
πτονται Υπουργοί µε φιέστες και εξαγγέλλουν «θα γίνουν», η
πραγµατικότητα όµως είναι πολύ διαφορετική και σας διαψεύδει. 

Ακούσαµε και τον κ. Χατζηδάκη πριν να λέει ότι θέλουµε υγιή
ανταγωνισµό και θέλουµε να είναι πιο έντονος ο ανταγωνισµός.
Προφανώς θέλει να είναι πιο έντονος ο ανταγωνισµός στο πώς
θα συµφωνούν τις χρεώσεις στις τραπεζικές εργασίες. Δεν εξη-
γείται διαφορετικά, όταν η Επιτροπή Ανταγωνισµού µετά από
έρευνα επτά ετών κατέληξε σε ένα πόρισµα το οποίο –προσέξτε-
µόλις κατατέθηκε -και εδώ θέλει οπωσδήποτε νοµοθετική παρέµ-
βαση- η εισήγηση στην Επιτροπή Ανταγωνισµού τότε η Ένωση
Ελληνικών Τραπεζών και οι τράπεζες είπαν ότι θέλουν συµβιβα-
σµό και συµβιβάστηκαν στα 40 περίπου εκατοµµύρια όλες οι
τράπεζες. 

Δεν µας έχουν πει όµως πόσα ήταν τα κέρδη από αυτές τις πα-
ράνοµες ενέργειες, διότι οι ενέργειες αυτές, σύµφωνα µε την
Επιτροπή Ανταγωνισµού, ήταν ξεκάθαρα παράνοµες και αν αυτά
τα κέρδη θα διοχετευτούν σε κοινωνικά ευάλωτους. Ποιον θέλετε
να πείσετε ότι ασκείτε µια κοινωνική πολιτική; Ποιον θέλετε να
πείσετε; Στα ίσια λέτε ψέµατα.

Θέλω να έρθω στην τροπολογία την οποία καταθέσαµε και
αφορά τα µεγάλα κενά τα οποία υπάρχουν από την ψήφιση του
νόµου για την ψυχιατρική µεταρρύθµιση. Τότε όλοι σχεδόν οι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία που µίλησαν και
εγγράφως αλλά και από αυτό εδώ το Βήµα της Βουλής, σας εί-
χαµε πει ότι υπάρχουν µεγάλα κενά όσον αφορά το εργασιακό
µέλλον συγκεκριµένων εργαζοµένων. Δεν µας ακούσατε.

Σήµερα ερχόµαστε µε αυτήν την τροπολογία την οποία πρέπει
να κάνετε δεκτή και αφορά το εργασιακό µέλλον των εργαζοµέ-
νων στις δοµές του Εθνικού Οργανισµού Πρόληψης Αντιµετώπι-
σης Εξαρτήσεων και αφορά, επαναλαµβάνω, εργαζοµένους
ιδιωτικού δικαίου αορίστου και ορισµένου χρόνου.

Συγκεκριµένα τι προτείνουµε; Προτείνουµε το µόνιµο προσω-
πικό που υπηρετεί κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος στη
Μονάδα Απεξάρτησης από τα Ναρκωτικά «18 Άνω», στη Μονάδα
Απεξάρτησης από το Αλκοόλ και στη Μονάδα Σωµατικής Αποτο-
ξίνωσης, στο Πρόγραµµα Εναλλακτικής Θεραπείας, στο πρό-
γραµµα «ΙΑΝΟΣ», στη Μονάδα Απεξάρτησης από Αλκοόλ,
Φάρµακα και Τυχερά Παίγνια, στο πολυδύναµο κέντρο αντιµετώ-
πισης της κρίσης των χρηστών ναρκωτικών, µεταφέρεται αυτο-
δικαίως µε την ίδια σχέση εργασίας, ίδια κατηγορία και
καθίσταται αυτοδικαίως προσωπικό αυτών, µεταφέρεται στις οι-
κείες ΔΥΠΕ. Νοµίζω είναι κάτι το οποίο οφείλετε να κάνετε εάν
θέλετε να θεραπεύσετε τα ουσιαστικά και πραγµατικά κενά
αυτής της υποτιθέµενης ψυχιατρικής µεταρρύθµισης. 

Και κλείνω, κύριε Υπουργέ, πάλι µε αυτό το οποίο ξεκίνησα.
Δεν είναι θέµα ιδεοληψίας είναι θέµα κοινής λογικής. Την Αττική
Οδό όπως και τους δρόµου τους χρησιµοποιούν όλοι οι κάτοικοι,
ανεξαρτήτως του τι ψηφίζουν. Εφόσον έχει κατασκευαστεί το
έργο και έχει πληρωθεί το κόστος κατασκευής και συντηρείται,
γιατί να µη µειωθεί έτι περαιτέρω το αντίτιµο και µειώνεται για
πέντε χρόνια, µόνο 30 λεπτά και µετά από πέντε χρόνια θα ξεπε-
ράσει τα 3 ευρώ; 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, συνεχί-

ζουµε και καλούµε στο Βήµα τον κ. Ιωάννη Δηµητροκάλλη, Ανε-
ξάρτητο Βουλευτή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου, να αναφερθώ σε ένα µε-

γάλο ζήτηµα που απασχολεί όλη την ελληνική κοινωνία και δεν
είναι άλλο από τη βία µεταξύ ανηλίκων. Για το ζήτηµα αυτό έχω
τοποθετηθεί δηµόσια µε την καθηµερινή µου αρθρογραφία,
όµως επειδή επικρατεί η συνωµοσία της σιωπής στα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης, θα ήθελα να δηλώσω µέσα από αυτό εδώ το
Βήµα τα εξής: Η βία µεταξύ ανηλίκων στα σχολεία είναι φυσική
συνέπεια της εθνοµηδενιστικής πολιτικής που ακολουθεί η Νέα
Δηµοκρατία και σύσσωµη η Αριστερά ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και τα
λοιπά κόµµατα. 

Έχετε αποµακρύνει τα παιδιά µας από τις βασικές αξίες του
Ελληνισµού, τον σεβασµό, τη θρησκεία, την αλληλεγγύη και την
πίστη στην πατρίδα. Οι πολιτικές που εφαρµόζετε αντί να προ-
άγουν την ελληνική παιδεία προωθούν ένα άκριτο διεθνισµό που
διαλύει την εθνική µας συνοχή. Είναι πλέον επιτακτική ανάγκη να
επαναφέρουµε την εθνική παιδεία, να διδάξουµε στα παιδιά µας
την υπερηφάνεια για την ιστορία µας, και έτσι µόνο θα σταµατή-
σουν αυτά τα θλιβερά φαινόµενα στα σχολεία. 

Κλείνοντας αυτή τη µικρή παρένθεση και παρατηρώντας τις
πολεµικές συγκρούσεις που εκτυλίσσονται στην ευρύτερη πε-
ριοχή της Μέσης Ανατολής, γίνεται σαφές πως σύντοµα θα βρε-
θούµε αντιµέτωποι µε µια νέα κρίση. Ήδη η πρόσφατη έκθεση
της FRONTEX καταγράφει αύξηση κατά 39% στις λαθροµετανα-
στευτικές ροές προς την Ελλάδα για το 2024, κυρίως από την
Τουρκία και η αποτυχία της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
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να διαχειριστεί αποτελεσµατικά την κατάσταση είναι εµφανής.
Αντί να λάβει αποτρεπτικά µέτρα για την προστασία της χώρας
µας ο Πρωθυπουργός, Κυριάκος Μητσοτάκης, προσπαθεί να πεί-
σει τη Γερµανία να ανακαλέσει το κλείσιµο των συνόρων της.
Αυτή η πολιτική εκθέτει την Ελλάδα και αγνοεί τις ουσιαστικές
προτεραιότητες ασφαλείας που έχει ανάγκη η χώρα µας.

Και έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Σήµερα έχουµε την επιση-
µοποίηση της παραχώρησης της Αττικής Οδού στην εταιρεία
«ΤΕΡΝΑ» του κ. Περιστέρη για είκοσι πέντε έτη. Είναι ένα σκάν-
δαλο που αποδεικνύει για ακόµη µία φορά πόσο σάπιο είναι το
πολιτικό σύστηµα και οι κυβερνήσεις που µας διοικούν. Μιλάµε
για έναν αυτοκινητόδροµο που χτίστηκε µε τα χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού, αλλά καταλήγει να γίνει όργανο εκµετάλλευσης
των µεγαλοεργολάβων και τον πολιτικών τους φίλων. 

Στο διά ταύτα, λοιπόν, η νέα σύµβαση που έρχεται για την Ατ-
τική Οδό κρύβει πολλά, και σίγουρα δεν είναι προς όφελος του
ελληνικού λαού. Η Κυβέρνηση θέλει να µας πείσει ότι θα µειώσει
τα διόδια από 2,80 ευρώ στα 2,50 ευρώ. Και εδώ κάνω µία πα-
ρένθεση. Πρέπει να πούµε ότι τα διόδια δεν µειώνονται προσω-
ρινά µε απόφαση του Μητσοτάκη -όπως ακούγεται δεξιά και
αριστερά και όπως θέλετε να περάσετε- αλλά είναι απόφαση της
ίδιας της εταιρείας. Αυτή η µείωση δεν είναι τίποτα άλλο παρά
ένα κόλπο για να κερδίσουν τις εντυπώσεις. Διότι ξέρετε τι προ-
βλέπεται στη συνέχεια; Τα είπαν και οι προηγούµενοι συνάδελ-
φοι. Μια αύξηση που µπορεί να φτάσει το 30%. Αυτό σηµαίνει
ότι µέσα σε λίγα χρόνια το αντίτιµο θα εκτοξευθεί σε 3,45 ευρώ
για κάθε διέλευση. 

Ποιος θα το πληρώσει όλο αυτό; Μα φυσικά ο απλός πολίτης
που καθηµερινά χρησιµοποιεί την Αττική Οδό για να πάει στη
δουλειά του και να βγάλει το ψωµί της οικογένειάς του. Το συ-
νολικό αντίτιµο αυτής της ιδιωτικοποίησης για την οποία πανη-
γυρίζει η Κυβέρνηση, ανέρχεται περίπου στα 3,27 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Ο κ. Χατζηδάκης -που ήταν προηγουµένως εδώ, αλλά έχει
φύγει- δήλωσε πως µε το ποσό αυτό µπορούµε να µειώσουµε
ισόποσα το δηµόσιο χρέος σχεδόν κατά µιάµιση µονάδα του
ΑΕΠ. Μόνο µε αυτή τη συναλλαγή. 

Στα αλήθεια τώρα, πιστεύει κανείς εδώ µέσα στην Αίθουσα ή
από αυτούς που µας παρακολουθούν από το κανάλι της Βουλής,
πως δίνοντας τη δηµόσια περιουσία σε ιδιώτες θα µειωθεί το δη-
µόσιο χρέος έστω και 1 ευρώ σαν σύνολο; 

Στα χρόνια των µνηµονίων έγιναν αµέτρητες παραχωρήσεις
δηµόσιας περιουσίας. Πείτε µου µια φορά που µειώθηκε το
χρέος από έτος σε έτος; Έστω και µία φορά. Πείτε µου! 

Και να µην πάµε µακριά κιόλας. Θα χρησιµοποιήσω τα στοιχεία
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. Το ύψος του ακαθάρι-
στου δηµόσιου χρέους στο τέλος του περασµένου Δεκεµβρίου,
κύριε Υπουργέ, σκαρφάλωσε στα 406,52 δισεκατοµµύρια ευρώ
από 400,28 δισεκατοµµύρια ευρώ που ήταν στο τέλος του Δε-
κεµβρίου του 2022. Και από 388,34 δισεκατοµµύρια ευρώ που
ήταν στο τέλος του 2021. 

Και προχωρά παρακάτω. «Είναι προφανώς µια άκρως κερδο-
φόρα επένδυση της εταιρείας αυτής». Στην πλάτη όµως ποιου;
Του ελληνικού λαού. Η οποία ξεκίνησε µε το µετοχικό κεφάλαιο
µόλις 3 εκατοµµύρια ευρώ κατά την υπογραφή της σύµβασης
παραχώρησης και ύστερα θα προσθέσει µισό δισεκατοµµύριο
ακόµα κατά την έναρξη παραχώρησης όπως διαβάζω στη σύµ-
βαση. Όλο το υπόλοιπο ποσό µέχρι τα 3,3 δισεκατοµµύρια, θα
προέλθει από οµολογιακό δανεισµό από τις συστηµικές ελληνι-
κές τράπεζες οι οποίες έχουν στήσει το δικό τους καρτέλ όπως
οµολογεί και ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Ξεκίνησα την οµιλία µου αναφερόµενος σε σκάνδαλο. Έχει ση-
µασία να δούµε ποια είναι η εταιρεία που της παραχωρείται η Ατ-
τική Οδός και πως διαπλέκεται µε τη σηµερινή Κυβέρνηση. Επί
διακυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας πρωταγωνιστεί στην πλειοψη-
φία των έργων υποδοµής που έχει εξασφαλίσει τα µεγαλύτερα
ποσά από το Ταµείο Ανάκαµψης από οποιαδήποτε άλλη εταιρεία.
Δεν είναι τυχαία όλα αυτά φυσικά αφού είναι γνωστή η σχέση
του Υπουργού Εξωτερικών µε τη διοίκηση της εταιρείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Ούτως ή άλλως δεν
είµαστε και πολλοί οι οµιλητές. Δεν είναι, λοιπόν, τυχαία όλα
αυτά φυσικά, αφού είναι γνωστή η σχέση του Υπουργού Εξωτε-
ρικών µε τη διοίκηση της εταιρείας. Αυτή είναι η απόλυτη δια-
πλοκή. Ήδη έχει κλείσει µεγάλα έργα ενέργειας και υποδοµών,
όπως το καζίνο στο Ελληνικό, την Αττική Οδό και αναµένεται ο
ΒΟΑΚ στην Κρήτη, κ.λπ.. 

Μάλιστα για το καζίνο στο Ελληνικό ο προϋπολογισµός του
έργου αυξήθηκε από ένα δισεκατοµµύριο ευρώ σε ενάµιση δι-
σεκατοµµύριο ευρώ. Και υπάρχει η υπόνοια εδώ, µήπως αυτό
έγινε σκόπιµα για να φουσκωθεί το κόστος µε την «ΤΕΡΝΑ» να
εκµεταλλεύεται τη θέση της ως µέτοχος κατά 51% στο καζίνο,
αποµυζώντας οφέλη από την κατασκευαστική διαδικασία.

Παράλληλα, πώς γίνεται οι ελληνικές τράπεζες να χρηµατοδο-
τούν ένα έργο που µπορεί να µην έχουν επαρκή ενηµέρωση για
το αν ανακτήσουν τα δάνεια που παρέχουν, δεδοµένου ότι αυτά
προέρχονται από κρατικά κεφάλαια; Μήπως το Μέγαρο Μαξίµου
έχει κάποια εµπλοκή στη διαδικασία επιτρέποντας τη χρηµατο-
δότηση από τις συστηµικές τράπεζες; Είναι γεγονός που προκα-
λεί ερώτηµα για την πολιτική επιρροή στην κατανοµή δηµοσίων
πόρων για την ανάληψη µεγάλων έργων.

Αφήνω για την ώρα αυτή τη συζήτηση περί υπόγειων διαδρο-
µών Κυβέρνησης - εταιρειών και επιστρέφω στη σύµβαση, γιατί
θέλω να εκφράσω τον προβληµατισµό µου συγκεκριµένα για το
γεγονός πως δεν προβλέπεται χιλιοµετρική τιµολόγηση των διο-
δίων.

Είµαι Βουλευτής της ανατολικής Αττικής και είναι ένα πάγιο
αίτηµα των κατοίκων εκεί, της ανατολικής Αττικής, αυτό το θέµα.
Περίµενα πως η νέα σύµβαση αυτή την αδικία τόσων ετών θα την
είχε διορθώσει. Σας φαίνεται λογική η ιδέα ότι οι οδηγοί πληρώ-
νουν το ίδιο ποσό ανεξάρτητα από την απόσταση που διανύουν
στην Αττική Οδό;

Σκεφτείτε το εξής: Κάποιος να βγαίνει στην πρώτη ή τη δεύ-
τερη έξοδο και να πληρώνει το ίδιο ακριβώς αντίτιµο µε κάποιον
που διανύει όλη την απόσταση από τη µία άκρη της Αττικής Οδού
ως την άλλη. Πρόκειται για ένα σταθερό αντίτιµο που δεν λαµ-
βάνει υπ’ όψιν την απόσταση που έχει διανυθεί. Αυτή η πρακτική
είναι καταφανώς άδικη καθώς φορτώνει ένα υπέρµετρο κόστος
στους οδηγούς που χρησιµοποιούν τον δρόµο µόνο για µικρές
διαδροµές.

Κλείνοντας, θέλω να αντιπαραβάλλω το πως δύο διαφορετικές
χώρες αντιλαµβάνονται την έννοια των ιδιωτικοποιήσεων. Πρό-
σφατα, είδαµε τον ντόρο που προκάλεσε η είδηση ότι µια ιταλική
τράπεζα απέκτησε περίπου το 20% των µετοχών της δεύτερης
µεγαλύτερης γερµανικής εµπορικής τράπεζας. Η γερµανική κυ-
βέρνηση δηλώνει πως δεν θα περάσει αυτή η συµφωνία. Προφα-
νώς και θεωρούν ότι το να έχουν τον έλεγχο των τραπεζών τους
αποτελεί τον βασικό πυλώνα της εθνικής τους κυριαρχίας.

Και ερχόµαστε εδώ στην Ελλάδα και τι βλέπουµε; Την Κυβέρ-
νηση να πανηγυρίζει πριν λίγο καιρό για την αποεπένδυση, όπως
λέει, του δηµοσίου από τις συστηµικές τράπεζες, µε αντίτιµο
ούτε του 1/10 των χρηµάτων που δανείστηκε ο ελληνικός λαός
µε τα µνηµόνια για να τις διασώσει µε τις ανακεφαλαιοποιήσεις.

Δυστυχώς -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ
για την ανοχή σας- οι ελληνικές κυβερνήσεις της Μεταπολίτευ-
σης απλώς έχουν παραδώσει όλα τα κυριαρχικά δικαιώµατα της
χώρας σε διεθνείς οργανισµούς, σε funds, σε ολιγάρχες, µετα-
τρέποντας τη χώρα σε ένα προτεκτοράτο άνευ προηγουµένου.
Και αυτό κάνετε και σήµερα µε την παρούσα παραχώρηση που
µας φέρνετε προς ψήφιση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον

λόγο στον επόµενο οµιλητή, να εγκρίνουµε δύο αιτήσεις άδειες
απουσίας στο εξωτερικό.

Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευάγγελος Συρίγος
και κ. Μαρία  - Ελένη (Μαριλένα) Σούκουλη - Βιλιάλη ζητούν
άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κ. Παύλος Πολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
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ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ειλικρινά, ήθελα να είναι εδώ ο κ. Χατζηδάκης, κύριε Υπουργέ,

κύριε Ταχιάο, γιατί ήρθε προηγουµένως µε αυτό το ταπεινό χα-
µηλοβλεπούσικο έως πολύ κακοµοίρικο ύφος να µας πει και να
µας µαλώσει, ότι µετά από τόσα χρόνια εφαρµογής του νεοφι-
λελεύθερου προγράµµατος, πρέπει να βγάλουµε συµπεράσµατα
για το πόσο πετυχηµένα ήταν τα νεοφιλελεύθερα προτάγµατα
και τα αποτελέσµατά τους.

Πάµε, λοιπόν, να τα δούµε ένα-ένα. Αισθάνεται ευτυχής ο κ.
Χατζηδάκης- ο οποίος από αυτό εδώ το Βήµα όταν πρωτοανέ-
λαβε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το 2019 και έπαιρνε
τα πρώτα µέτρα για τη ΔΕΗ- µας έλεγε ότι η απελευθέρωση της
αγοράς ενέργειας και το χάσιµο του πλειοψηφικού πακέτου από
τη ΔΕΗ θα οδηγήσει στη µείωση του ρεύµατος και ότι θα σπάσει
αυγά; Το θυµάστε; Αυτό δεν έλεγε από αυτό το Βήµα;

Αισθάνεται, λοιπόν, ευτυχής αυτός ο ακραιφνής νεοφιλελεύ-
θερος που σήµερα η µεγαβατώρα στην Ελλάδα έχει 140 ευρώ,
στην Ισπανία 20 ευρώ και στη Γαλλία ακόµα πιο κάτω; Αυτό είναι
το αποτέλεσµα της πολιτικής του. Το αποτέλεσµα του ελεύθερου
ανταγωνισµού, που µας έταζε ότι θα οδηγήσει σε µείωση στο
ρεύµα, είναι αυτό που σας περιγράφω τώρα. Αυτή είναι η περη-
φάνια που τον διακατέχει;

Δεύτερον, αισθάνεται ευτυχής που ξεπούλησε αντί πινακίου
φακής ο ίδιος αυτός, ο «Ταλιµπάν του νεοφιλελευθερισµού», την
Ολυµπιακή στον Βγενόπουλο και στην «AEGEAN» και αυτή τη
στιγµή για να κατέβεις στα Χανιά και να γυρίσεις πρέπει να πλη-
ρώσεις εισιτήριο µπορεί και 300 ευρώ αν το κλείσεις µία ή δυο
µέρες πριν γιατί σου έτυχε κάτι επείγον, που είναι πολύ µεγαλύ-
τερο από ότι να πας στη Σουηδία και να έρθεις; Αισθάνεται πε-
ρήφανος για αυτό το επίτευγµα του νεοφιλελεύθερου
ανταγωνισµού;

Αισθάνεται περήφανος που δώσαµε τόσα εκατοµµύρια ευρώ
αποζηµίωση στην «AEGEAN» του κ. Βασιλάκη την περίοδο της
πανδηµίας; Γιατί δεν πήρε κάποιος µετοχές πίσω τότε να τις κρα-
τήσει το ελληνικό δηµόσιο για να έχει λόγο στην τιµολογιακή πο-
λιτική; Αισθάνεται περήφανος για αυτά τα αποτελέσµατα των
ιδιωτικοποιήσεων;

Και πάµε στο πιο χοντρό, µε τις τράπεζες. Τις τράπεζες τις
έσωσε ο ελληνικός λαός µε τον πόνο, τον ιδρώτα και το αίµα του
και τα 50 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου που κόστισαν οι ανακε-
φαλαιοποιήσεις. Τις σώσαµε, εξυγιάνθηκαν σε έναν πολύ µεγάλο
βαθµό και τις ξαναγυρίζει χάρισµα ο κ. Χατζηδάκης και η Κυβέρ-
νηση του κ. Μητσοτάκη, χάνοντας το δηµόσιο 40 δισεκατοµµύρια
ευρώ από τις τέσσερις συστηµικές και άλλα 900 εκατοµµύρια
ευρώ από τον τρόπο µε τον οποίο έγινε της Attica Bank. Δηλαδή,
41 δισεκατοµµύρια ευρώ χάνει το ελληνικό δηµόσιο και τις επι-
στρέφουµε ξανά σε αυτούς που τις χρεοκόπησαν. Και αυτό το
λέµε το άκρον άωτον και το απόγειο της επιτυχίας του νεοφιλε-
λευθερισµού!

Όχι! Αυτό το πράγµα λέγεται «βαλκανική Κολοµβία»! Έτσι λέ-
γεται αυτό το πράγµα! Η παράδοση του δηµόσιου πλούτου µε
αυτούς τους όρους σε ογδόντα-εκατό οικογένειες σε αυτή τη
χώρα, µε τα καρτέλ που έχουν συγκροτήσει, λέγεται «βαλκανική
Κολοµβία του επιτελικού µητσοτακικού κράτους και παρακρά-
τους». Αυτό το πράγµα είναι αυτό που βιώνουµε.

Δηλαδή, αυτή τη στιγµή εδώ και δυόµισι-τρία χρόνια, 15 µε 17
δισεκατοµµύρια ευρώ φεύγουν από τις τσέπες της πλειοψηφίας
του ελληνικού λαού και καταλήγουν ως εξής: Στις τέσσερις συ-
στηµικές τράπεζες 4 δισεκατοµµύρια ως υπερκέρδη, υπερκέρδη
που προέρχονται από τις τεράστιες χρεώσεις που κάνουν σε ό,τι
κάνεις και ηλεκτρονικά, συν την τεράστια, τη µεγαλύτερη στην
Ευρωπαϊκή Ένωση διαφορά ανάµεσα στα επιτόκια καταθέσεων
και χορηγήσεων. Είναι 4 δισεκατοµµύρια ευρώ, λοιπόν, τα κέρδη
αυτά, 3 δισεκατοµµύρια ευρώ υπερκέρδη στη ΔΕΗ και στις εται-
ρείες ενέργειας όπου η ΔΕΗ σέρνει τον χορό της κερδοσκοπίας.

Επαναλαµβάνω: Η ΔΕΗ του Στάσση, µε τις 360.000 ευρώ αµοι-
βές τον χρόνο, σέρνει τον χορό της τεράστιας κερδοσκοπίας και
της κλοπής των Ελλήνων καταναλωτών µαζί µε τις άλλες έξι εται-
ρείες, εµπορίας, κυρίως, και µια-δυο και παραγωγής. Αυτή το
κάνει.

Διότι, όταν είχαµε εµείς τον Παναγιωτάκη µε τις 60.000 ευρώ

τον χρόνο αµοιβή, δεν αυξήσαµε ούτε 1 λεπτό του ευρώ το
ρεύµα και αν µας κόστιζε 50 ευρώ η µεγαβατώρα, την πουλού-
σαµε µέχρι 55. Τώρα στη ΔΕΗ του Στάσση, των 360.000 ευρώ
και των 15 εκατοµµυρίων µπόνους µετοχών σε αυτόν και στα
άλλα στελέχη -ο νεοφιλελευθερισµός αυτός να στηρίξουµε τα
στελέχη που µας φέρνουν κέρδη, στην τσέπη τους βέβαια!- αν
της κοστίζει 100 ευρώ -σου λέω εγώ- η µεγαβατώρα, την πουλάει
300 ευρώ και σέρνει τον χορό της κερδοσκοπίας γιατί οι άλλοι,
παίζοντάς το πιο φιλεύσπλαχνοι, πουλούν στα 2,90 και στα 2,80
και όλοι µαζί ληστεύουν.

Είναι, λοιπόν, 4 δισεκατοµµύρια στις τράπεζες. Είναι 3 δισεκα-
τοµµύρια στη ΔΕΗ και στις εταιρείες. Είναι άλλα 3 δισεκατοµµύ-
ρια στα δύο διυλιστήρια. Είναι υπερήφανος ο κ. Χατζηδάκης που
έδωσε τα ΕΛΠΕ και το µάνατζµεντ στον Λάτση; Και αυτή τη
στιγµή οι Έλληνες καταναλωτές πληρώνουν κατά 0,5 ευρώ, του-
λάχιστον, ακριβότερα τη βενζίνη από ό,τι οι Κύπριοι που παίρ-
νουν καύσιµα από τα δικά µας διυλιστήρια; Αυτό είναι η
λειτουργία του ελεύθερου ανταγωνισµού; Αυτή είναι η ιδεολο-
γική υπεροχή που πήγε να µας πει ο κ. Χατζηδάκης; Έτσι λει-
τουργεί η αγορά στο παρακολουθούµενο µυαλό του; Πώς τον
έλεγαν τότε; Είχε κωδικό όνοµα παρακολούθησης «5046c».
Αυτός δεν ήταν ο κωδικός του; Έτσι λειτουργεί η αγορά; Ό,τι
φεύγει από το διυλιστήριο στον Ασπρόπυργο εδώ φτάνει στο
1,80 και στην Κύπρο, όπου περνάει και µία θάλασσα, είναι στο
1,35. Αυτό είναι ελεύθερος ανταγωνισµός;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ζητήσω από τον κύριο Πρόεδρο µια µικρή ανοχή και τον
ευχαριστώ.

Πάµε, λοιπόν, να πω και δυο κουβέντες για τη συγκεκριµένη
σύµβαση. Να µιλήσουµε και εδώ ιδεολογικά. Αυτό που κάνετε µε
τη συγκεκριµένη σύµβαση είναι ληστεία δηµοσίου χρήµατος.
Είναι ληστεία. Και θα το πούµε µε νούµερα. Μας είπε ο κ. Σταϊ-
κούρας προχθές «είµαστε ευτυχείς που παίρνουµε 3.270.000.000
ευρώ ως αντίτιµο που παραχωρούµε στην «ΤΕΡΝΑ» την Αττική
Οδό, και µας λέει θα πάρουµε και 7,5% από τα κάθε είδους
έσοδα για τα επόµενα εικοσιπέντε χρόνια. Το 7,5% είπε –δικά του
νούµερα χρησιµοποιώ- ότι είναι περίπου 3,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Δηλαδή αν το 7,5% σε βάθος εικοσιπενταετίας των εσό-
δων είναι 3,5 δισεκατοµµύρια, το 100% πόσο είναι, κύριε Ταχιάο;
Είναι γύρω στα 46 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή ένα πράγµα που θα
σου βγάλει σαράντα έξι δισεκατοµµύρια, παίρνεις τρία και άλλα
τρία και είσαι ευτυχής. Και αυτό το λες νεοφιλελεύθερο αφήγηµα
και λειτουργία της αγοράς και ξεπούληµα. Και είναι και προς
όφελος του δηµοσίου! Αυτό το πράγµα είναι; Όχι, κύριε Ταχιάο.

Είναι ληστεία αυτό που κάνετε, είναι εξυπηρέτηση µιας συγ-
κεκριµένης οικογένειας η οποία έχει την «ΤΕΡΝΑ» και στην οποία
τη χαρίζετε. Και συνεχίζετε αυτό που κάνατε µε την προηγού-
µενη οικογένεια -αυτή είναι του Περιστέρι, η τωρινή- την «ΕΛΛΑ-
ΚΤΩΡ» του Καλλιτσάντση. Συνεχίζετε αυτό που γινόταν τα
προηγούµενα χρόνια όπου για ένα κόστος έργου 3 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ ακούστε τώρα αυτά που θα πω γιατί δεν έχουν
ακουστεί. Να πω ότι 3 δισεκατοµµύρια ευρώ έφτασε. Το ξεκίνησε
το ΠΑΣΟΚ. Και µου έκανε εντύπωση που δεν θα καταψηφίσετε
από το ΠΑΣΟΚ. Έπρεπε να καταψηφίσετε, συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ, αυτό το πράγµα. Διότι 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ ήταν
το έργο όταν ξεκίνησε µε τον Λαλιώτη και τον Σηµίτη -και υπέ-
γραφε τότε µε τον Μπόµπολα και τον «ΑΚΤΩΡ» και τα λοιπά και
τα λοιπά- και κατέληξε στο σηµερινό σχήµα. Έφτασε στα 3 δισε-
κατοµµύρια ευρώ το κόστος. Μιλάµε για 3 δισεκατοµµύρια ευρώ
χωρίς να υπολογίζεται το 1 δισεκατοµµύριο των απαλλοτριώ-
σεων και τα 600 εκατοµµύρια του προαστιακού. Στα 3 δισεκα-
τοµµύρια το 11%, το IR, η απόδοση του κεφαλαίου που έβαλαν
ας πούµε ότι έφτασε και το 13% αυτό. Το 13% στα 3 δισεκατοµ-
µύρια σηµαίνει ότι έπρεπε να βγάλει κέρδος η εταιρεία στα κε-
φάλαια που επένδυσε γύρω στα 400 εκατοµµύρια ευρώ. Και όταν
θα έφτανε τα 400 εκατοµµύρια ευρώ θα έπρεπε να γυρίσουν στο
δηµόσιο. Σωστά; Σωστά.

Μέχρι το 2006 είχε κάνει κάτι τζίρους 1,8 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Παρουσίαζε κάτι κέρδη οκτακόσια σαράντα και δεν το
έπιανε αυτό το ποσοστό το 13%. Γιατί; Διότι έκρυβε έσοδα η «ΑΤ-
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ΤΙΚΗ ΟΔΟΣ» σε δύο άλλες θυγατρικές, οι οποίες -και καλά!- συν-
τηρούσαν το έργο. Και φτάναµε να συντηρείται το έργο και να
θέλει, λέει, 1.000.000 ευρώ το ένα χιλιόµετρο. Μας δούλευαν
ψιλό γαζί! Τα έπαιρναν από τον µεγάλο κουµπαρά που εισέπρατ-
ταν τα διόδια. Τα βάζανε στις άλλες δύο τσέπες των δύο θυγα-
τρικών τους εταιρειών. Από εκεί τα τρώγανε οι µέτοχοι του
«ΕΛΛΑΚΤΩΡ» και της «J&P ΑΒΑΞ» και µια γαλλικής που είχε το
µηδέν τέσσερα και παρουσίαζε «µα δεν πιάσαµε ακόµα τον
στόχο του 13%». Και έτσι φτάσαµε µέχρι το 2024.

Όταν πήγε ο Σπίρτζης να το κάνει αυτό το πράγµα το 2019 και
το έστειλε στη δικαιοσύνη, πέσανε όλοι να τον φάνε εκείνη την
περίοδο. Εσείς οι ίδιοι το 2020 δώσατε σε µία εταιρεία να βγάλει
πόρισµα για το τι έχει γίνει µε το συγκεκριµένο, την «HELIOS»,
όπως νοµίζω ότι την λέγανε -πρόκειται για ένα ακόµη εξαφανι-
σµένο πόρισµα- στην «C INTERNATIONAL», το οποίο δεν το δη-
µοσιοποιήσατε. Γιατί; Γιατί δεν το δηµοσιοποιήσατε αυτό το
πόρισµα από 2020; Δεν το δηµοσιοποιήσατε για να δούµε. Και
τώρα το ίδιο πράγµα κάνετε. Ένα πράγµα που µε τους δικούς
µας υπολογισµούς θα αποφέρει στα επόµενα εικοσιπέντε χρόνια,
22 δισεκατοµµύρια ευρώ µε 25 δισεκατοµµύρια ευρώ σε αυτόν
που θα το διαχειρίζεται, το ξεπουλάτε 3,2 -και άλλο 1,5 που θα
βγάλουµε από αυτό το 7,8%- και µας λέτε να είµαστε και ευτυ-
χείς. Όχι, δεν είµαστε ευτυχείς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Και σας λέµε ότι σε µια κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ αύριο µεθαύ-
ριο, µια δηµοκρατική κυβέρνηση, αυτή η σύµβαση θα ακυρωθεί.
Και το λέω µε όλη την ευθύνη που παίρνω αυτό το πράγµα. Θα
ακυρωθεί γιατί είναι ξεπούληµα, είναι σπατάλη, είναι ληστεία δη-
µόσιας περιουσίας. Και το λέω επίσης πολύ καθαρά. 

Τα ετήσια έσοδα, µε ένα κυκλοφοριακό φόρτο της τάξεως των
τριακοσίων χιλιάδων αυτοκινήτων -και βάλε- και όλα τα άλλα
έσοδα, που µε βάση αυτούς τους υπολογισµούς θα είναι από 700
µέχρι 1 δισεκατοµµύριο ευρώ περίπου τον χρόνο ή κάπου λιγό-
τερα, εγώ λέω ότι αυτά τα έσοδα θα πρέπει πρώτον, µε το 1/3
να χρηµατοδοτηθούν έργα δηµόσιων υποδοµών και µε τα άλλα
2/3 -και το λέω πάλι µετά λόγου γνώσεως- να είναι ο τρόπος µε
τον οποίον θα αυξήσουµε σοβαρά τους µισθούς των δασκάλων
και των καθηγητών της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης. Γιατί το να αυξηθούν οι µισθοί τους κατά 500 ευρώ
τον µήνα καθαρά, είναι 600 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο, δη-
λαδή 0,3% του ΑΕΠ. Είναι 0,3% του ΑΕΠ το ποσοστό που θα µπο-
ρούσαµε να έχουµε δώσει. Και εσείς ξεπουλάτε για να
εισπράξετε 3 δισεκατοµµύρια και να πέσει στη µαύρη τρύπα
αυτού του χρέους. Και το ίδιο πράγµα βέβαια πρέπει να ξαναγί-
νει. Εσείς οι νεοφιλελεύθεροι!

Θα αρχίσω µε αυτό. Πόσο ευτυχισµένος είναι ο κ. Χατζηδάκης
όταν ξεπουλάει το υπόλοιπο του «Ελευθέριος Βενιζέλος», το
οποίο το 2023 είχε 603 εκατοµµύρια ευρώ κέρδη; Και αυτά τα
γεύεται τώρα το ασφαλιστικό ταµείο των Καναδών συνταξιού-
χων. Γιατί να µην τα γεύονται ο ΕΦΚΑ και οι Έλληνες συνταξιού-
χοι ,για να αρχίσει σιγά σιγά να επανέρχεται και το ΕΚΑΣ και η
δέκατη τρίτη σύνταξη και όλα τα υπόλοιπα. 

Για αυτό σας λέω πολύ καθαρά το εξής. Μη µας κάνει µάθηµα
ο κ. Χατζηδάκης. Μαζί υπήρξαµε και στην ΕΦΕΕ. Και από το 1987
-1988 που έφυγε δεν δούλεψε µία µέρα. Μόνο πήγε και έγινε Ευ-
ρωβουλευτής και Βουλευτής. Και δεν θα µας κάνει µάθηµα ιδε-
ολογικό. Διότι αυτό που έχει µάθει να κάνει τόσα χρόνια είναι να
ξεπουλάει δηµόσια περιουσία. Καλός µαθητής σε αυτό αλλά
µόνο σε αυτό. Αλλά εµείς στη ζωή µας δουλέψαµε.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο θα πάρει

τώρα η κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα
ακολουθήσει ο κ. Δηµητριάδης Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
των Σπαρτιατών, ο κ. Ανδριανός, ο κ. Δελβερούδης Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης και ο κ. Λοβέρδος. Πάµε ένας
Βουλευτής, ένας οµιλητής, ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

Κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα ένα νοµοσχέδιο ιδιαίτερης σηµασίας που αντανακλά τη
στρατηγική κατεύθυνση της Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη για την ανάπτυξη των υποδοµών της χώρας. Αυτόν ακριβώς
τον σχεδιασµό υλοποιήσαµε από την πρώτη στιγµή στο Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών σε εξαιρετική συνεργασία µε την
πολιτική ηγεσία, τον Υπουργό κ. Χρήστο Σταϊκούρα και τον Υφυ-
πουργό τον κ. Νίκο Ταχιάο, κατά τη διάρκεια και της δικής µου
θητείας στον τοµέα των µεταφορών. 

Η Αττική Οδός, η νέα Πατρών - Πύργου που υλοποιείται τάχι-
στα και οι υπόλοιποι σύγχρονοι οδικοί άξονες δεν είναι απλώς
δρόµοι αλλά συνδέονται µε την οικονοµία, την κοινωνία, το ίδιο
το µέλλον της χώρας µας. Σήµερα η Αττική Οδός καλείται να
προσαρµοστεί στις ανάγκες του µέλλοντος µε µία νέα σύµβαση
που θα διασφαλίζει τη λειτουργικότητα, τη συντήρηση και την
αναβάθµιση αυτού του σηµαντικού αυτοκινητοδρόµου. Η συγκε-
κριµένη προσπάθεια δεν είναι αποσπασµατική αλλά αποτελεί
µέρος µιας συνεκτικής και στοχευµένης πολιτικής για την ανά-
ταξη της χώρας. 

Ας δούµε, λοιπόν, το ευρύτερο πλαίσιο. Η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας έχει αναλάβει το δύσκολο αλλά αναγκαίο
έργο της υλοποίησης µεγάλων και απαιτητικών έργων, από τον
Βόρειο Οδικό Άξονα της Κρήτης µέχρι τον Ε65, και από την Ιόνια
Οδό µέχρι τον οδικό άξονα της Πατρών - Πύργου. Τα έργα αυτά
δεν είναι µόνο τεχνικά εγχειρήµατα. Είναι το σύµβολο µιας Ελ-
λάδας που προχωρά µπροστά, που επενδύει στις µεταφορές και
στην ποιότητα ζωής των πολιτών. 

Επιπρόσθετα, ο σχεδιασµός για τις υποδοµές δεν είναι απλώς
ένας στόχος για τη βελτίωση των µετακινήσεων, είναι συνυφα-
σµένος µε τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας και την κοινω-
νική συνοχή. Η κατασκευή νέων οδικών δικτύων δηµιουργεί
άµεσα νέες θέσεις εργασίας στον κατασκευαστικό τοµέα, στις
τεχνικές εταιρείες, δηλαδή, που ανταποκρίνονται στις ανάγκες
της κοινωνίας -και αυτό ως µηχανικός ιδιαίτερα το αναγνωρίζω
πάρα πολύ καλά-, ενώ ταυτόχρονα διευκολύνει τη µετακίνηση
αγαθών και υπηρεσιών ενισχύοντας την ανταγωνιστικότητα της
ελληνικής οικονοµίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε πολύ καλά ότι τα
έργα υποδοµής, όπως οι σύγχρονοι αυτοκινητόδροµοι, είναι ένα
από τα θεµέλια πάνω στα οποία στηρίζεται και η κοινωνική ανά-
πτυξη. Και σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα να τονίσω τη σηµασία της
οδικής ασφάλειας που προσφέρουν. Με κάθε νέο χιλιόµετρο οδι-
κού δικτύου που παραδίδεται, ενισχύεται η οδική ασφάλεια των
πολιτών ενώ είναι αδιαµφισβήτητο ότι οι σύγχρονοι αυτοκινητό-
δροµοι έχουν µειώσει σηµαντικά τα τροχαία ατυχήµατα και δυ-
στυχήµατα.

Σκεφτείτε, λοιπόν, κάθε οικογένεια που έχει χάσει αγαπηµένο
της πρόσωπο σε ένα επικίνδυνο τµήµα του δρόµου, κάθε νέο άν-
θρωπο που θέλει να φτάσει στο σπίτι του να δει τους δικούς του,
κάθε επαγγελµατία οδηγό που περνά ώρες στους ελληνικούς
δρόµους. Γι’ αυτούς τους ανθρώπους η οδική ασφάλεια είναι το
µεγαλύτερο αγαθό.

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα αυτής της προσέγγισης είναι
η Πατρών - Πύργου που οι πολίτες της δυτικής Ελλάδας περίµε-
ναν για χρόνια. Είµαι πολύ περήφανη που σήµερα µπορούµε να
πούµε ότι οι εργασίες προχωρούν µε ταχύτατους ρυθµούς, µε
το έργο να φτάνει περίπου στο 60% της υλοποίησης. Βλέπουµε
την υλοποίηση µιας υπόσχεσης ουσιαστικά, γιατί αυτό δεν είναι
µόνο ένα έργο, είναι µια υπόσχεση που δόθηκε στους πολίτες
της Αχαΐας, της δυτικής Ελλάδας. Ήταν µια δέσµευση να έχουν
την υποδοµή που τους αξίζει, να έχουµε ό,τι µας αξίζει, ότι θα
ζουν σε µια περιοχή που δεν υπολείπεται αλλά πρωταγωνιστεί.
Κι αυτό επί των ηµερών µας γίνεται πράξη. Δηµιουργείται µια
πύλη για την ανάπτυξη και δίνεται νέα πνοή και στον δικό µας
τόπο.

Φτάνω τώρα στο ζήτηµα των παραχωρήσεων. Η απάντηση στο
γιατί, είναι απλή. Γίνεται πολλές φορές για να διασφαλίζεται η
συντήρηση και η σωστή λειτουργία αυτών των υποδοµών για να
υπάρχουν δρόµοι που είναι προσβάσιµοι σε όλους.

Η νέα σύµβαση, λοιπόν, παραχώρησης της Αττικής Οδού δεν
είναι µια διοικητική πράξη. Είναι µια ανανέωση της δέσµευσης

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 3 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 21523



ότι θα παραµείνει ένας σύγχρονος δρόµος που θα εξυπηρετεί
τις συνολικές ανάγκες. Άλλωστε µε τη συνεργασία του δηµοσίου
και του ιδιωτικού τοµέα δηµιουργήθηκαν αυτοκινητόδροµοι που
προσφέρουν ποιοτικές υπηρεσίες και που επιτρέπουν στην οικο-
νοµία να κινηθεί µε ταχύτητα και ασφάλεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τις υποδοµές
είναι µια συζήτηση για το ίδιο το αύριο. Είναι µια συζήτηση για
το πώς θέλουµε να είναι η Ελλάδα τις επόµενες δεκαετίες. Και η
απάντηση είναι ξεκάθαρη, θέλουµε µια Ελλάδα σύγχρονη,
ασφαλή, µε υποδοµές που ανταποκρίνονται στις ανάγκες των πο-
λιτών και στηρίζουν την οικονοµική της ανάπτυξη. Συνεχίζουµε,
λοιπόν, µε αποφασιστικότητα το έργο µας µε στόχο να προχω-
ρήσουµε σε µια νέα γενιά µεγάλων έργων υποδοµής µε προτε-
ραιοποίηση και εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση.

Άλλωστε, η οικονοµία µας ανακάµπτει δυναµικά και αυτό το
βλέπουµε σε όλους τους βασικούς δείκτες. Στην αύξηση των
επενδύσεων, στη µείωση της ανεργίας, στη συνεχή βελτίωση της
ανταγωνιστικότητας. Η Ελλάδα δεν είναι πλέον µια χώρα που
αναζητεί λύσεις κρίσης αλλά µια χώρα που οδηγεί τον δρόµο της
ανάπτυξης. Αυτή η προοπτική δεν είναι τυχαία, είναι αποτέλεσµα
µιας συγκροτηµένης πολιτικής που θέτει τον πολίτη στο κέντρο
και επιδιώκει την οικονοµική ευηµερία µε σταθερά βήµατα και
που επίκεντρο έχει και τις υποδοµές. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω λίγα λόγια µε
αφορµή την αυριανή µέρα, την 4η Οκτωβρίου. Πρόκειται για µια
µέρα ορόσηµο για τη χώρα µε περηφάνια και σεβασµό στο πα-
ρελθόν µας που είναι ο οδηγός του µέλλοντος. Γιορτάζουµε
φέτος τη συµπλήρωση πενήντα ετών από την ίδρυση της Νέας
Δηµοκρατίας, του κόµµατος που σφράγισε την πορεία της σύγ-
χρονης Ελλάδας υπό την καθοδήγηση του ιδρυτή της και
εθνάρχη Κωνσταντίνου Καραµανλή, της παράταξης που σήκωσε
στους ώµους της την ανασυγκρότηση της Ελλάδας. 

Φτάνοντας στο σήµερα η Νέα Δηµοκρατία, µε τον Πρόεδρό
µας και Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, συνεχίζει να οδηγεί
τη χώρα µπροστά µε συνέπεια, σταθερότητα και όραµα. Αντιµε-
τωπίζοντας επιτυχώς προκλήσεις κατευθύνεται στην αναπτυ-
ξιακή πορεία που θα ωφελήσει τις επόµενες γενιές. Πολύ µακριά
από τον λαϊκισµό που ευδοκιµεί στα άκρα, παραµένει πιστή στις
αξίες της, µε σεβασµό στον κοινοβουλευτισµό και στους θε-
σµούς. Η πορεία της εγγυάται ότι η Ελλάδα θα συνεχίσει να είναι
ένας αξιόπιστος εταίρος στην Ευρώπη και στον κόσµο και ταυ-
τόχρονα ένας δυνατός υποστηρικτής των δικαιωµάτων όλων των
πολιτών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την

Κοινοβουλευτική Οµάδα Σπαρτιάτες κ. Δηµητριάδης.
Στη συνέχεια είναι ο κ. Ανδριανός, ο κ. Δελβερούδης Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος, ο κ. Λοβέρδος και µετά ο κ. Κουκου-
λόπουλος.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συ-

ζήτηση διεξάγεται στη σκιά της κλιµάκωσης του πολέµου στη
Μέση Ανατολή. Πρόκειται για ένα πολύ σοβαρό γεγονός και θα
θέλαµε να πρυτανεύσει η λογική έστω στο και πέντε γιατί στο
παραπέντε έχουµε φύγει, γιατί διαφορετικά τα πράγµατα θα
είναι πάρα πολύ δύσκολα. Μάλιστα, ελπίζουµε και ευχόµαστε να
υπάρξουν υπεύθυνοι και σοβαροί χειρισµοί διότι διαφορετικά θα
έχουµε πρόβληµα. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Είναι κάτι το
οποίο γίνεται στη γειτονιά µας. Το επισηµαίνω για τα Πρακτικά. 

Πριν αναφερθώ στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θέλω να κάνω
µια αναφορά στην οµιλία του Πρωθυπουργού. Πριν από δύο
µέρες ο κ. Μητσοτάκης εµφανίστηκε στην Ολοµέλεια µετά από
περίπου τρεις µήνες. Στο µεσοδιάστηµα συνέβησαν κάποια γε-
γονότα. Πρώτα από όλα υπήρξε µια καταστροφική πυρκαγιά τον
Αύγουστο στην Αττική. Μάλιστα, το πύρινο µέτωπο έφτασε έν-
τεκα χιλιόµετρα από το κέντρο. 

Επίσης, την περασµένη εβδοµάδα στην Γενική Συνέλευση του
ΟΗΕ ο κ. Ταγίπ Ερντογάν εξαπέλυσε δριµεία επίθεση κατά της

Ελλάδας και της Κύπρου. Μάλιστα, ζήτησε προκλητικότατα ανα-
γνώριση του ψευδοκράτους. Ο κ. Μητσοτάκης µετά από λίγη
ώρα συναντήθηκε µαζί του και µας είπε, το πρωθυπουργικό πε-
ριβάλλον, ότι η συνάντηση έγινε σε καλό κλίµα. Δεν µπορώ να
καταλάβω τι είδους καλό κλίµα ήταν αυτό.

Επίσης, το «REUTERS» και όχι κάποιο αντιπολιτευόµενο µέσο,
δηµοσίευσε πως υπάρχει µια µυστική διπλωµατική ατζέντα και
πως, µάλιστα, οι δύο πλευρές, Ελλάδα και Τουρκία, θέλουν κά-
ποια στιγµή να καταλήξουν σε µια συµφωνία για το Αιγαίο, για
να µοιράσουν το Αιγαίο. Δεν ξέρω. Το είπε το «REUTERS». Δεν
το είπε κάποιος αντιπολιτευόµενος.

Θα περίµενα, λοιπόν, από τον κ. Μητσοτάκη να κάνει έστω µια
στοιχειώδη αναφορά σε αυτά τα πάρα πολύ σηµαντικά ζητήµατα.
Θα περίµενα, επίσης, να µας εξηγήσει τι εννοούσε όταν είπε στην
ολοµέλεια του ΟΗΕ ότι το παγκόσµιο συµφέρον είναι παιδί του
εθνικού. Ποιο είναι αυτό το παγκόσµιο συµφέρον; Έτσι γενικά
και αόριστα; Τι εννοούσε όταν έλεγε ότι εµείς θέλουµε να ενι-
σχύσουµε την πίστη στην παγκόσµια διακυβέρνηση; Ποια παγ-
κόσµια διακυβέρνηση;

Να ενηµερώσω εδώ όσους µιλάνε για παγκόσµια διακυβέρ-
νηση -ότι αν υπάρξει ποτέ, που δεν πρόκειται να υπάρξει ποτέ
διότι είναι µια ουτοπία, διότι αυτός ο πλανήτης έχει αντικρουό-
µενα συµφέροντα, έχει διάφορους πόλους εξουσίας και δεν πρό-
κειται ποτέ να υπάρξει παγκόσµια κυβέρνηση αλλά ακόµα κι αν
κάποτε κάποιοι την κάνουν- να ξέρουν ότι θα εξυπηρετήσει τα
συµφέροντα των παγκόσµιων ελίτ, των δισεκατοµµυριούχων, των
ολιγαρχών, αυτών που πηγαίνουν κάθε χρόνο στο Νταβός, στο
Παγκόσµιο Οικονοµικό Φόρουµ και µας βγάζουν ντιρεκτίβες για
το περιβάλλον και για την οικολογία, ενώ οι ίδιοι, βέβαια, είναι
τόσο µεγάλοι οικολόγοι που πάνε µε λίαρ τζετ, είναι τόσο οικο-
λόγοι, είναι προφανώς οικολογικά τα λίαρ τζετ, που έχουν θαλα-
µηγούς, έχουν σπορ αµάξια, αλλά κατά τα άλλα είναι οικολόγοι.
Αυτοί οι άνθρωποι είναι που µας µιλάνε για παγκόσµιες διακυ-
βερνήσεις, για παγκόσµιες ατζέντες και διάφορα άλλα τα οποία,
κατά την άποψή µας, είναι ανεδαφικά, ουτοπικά και φυσικά είναι
εις βάρος τόσο των Ελλήνων και των Ελληνίδων όσο και του
µέσου πολίτη αυτού του πλανήτη. 

Εµείς είµαστε εναντίον των παγκοσµίων διακυβερνήσεων. Εί-
µαστε υπέρ των εθνικών κυβερνήσεων για να τα ξεκαθαρίσουµε
αυτά τα πράγµατα.

Επίσης, δεν άκουσα τίποτα από τον κ. Μητσοτάκη, και θα
ήθελα κάποια στιγµή να γίνει αναφορά, για το δηµογραφικό. Υφι-
στάµεθα ως έθνος δηµογραφική κατάρρευση. Πλέον, σύµφωνα
µε τα επίσηµα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, οι θάνατοι είναι διπλάσιοι
από τις γεννήσεις. Θέλω να ρωτήσω τι πρόκειται να κάνει η Κυ-
βέρνηση και ο κ. Μητσοτάκης για αυτό το θέµα. Έχει συσταθεί
από πέρυσι το Υπουργείο Οικογένειας. Έχουν περάσει δεκα-
πέντε µήνες και έως και σήµερα έχει φέρει µόνο ένα νοµοσχέ-
διο.

Θα περίµενα πολύ περισσότερο νοµοπαρασκευαστικό έργο σε
µια περίοδο όπου οι Έλληνες κινδυνεύουµε µε δηµογραφική κα-
τάρρευση. Δεν βλέπω έργο από το Υπουργείο Οικογένειας και
θέλω να ρωτήσω για ποιον λόγο γίνεται αυτό εδώ.

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι την επόµενη εβδοµάδα –για όσους
δεν το ξέρουν- θα έρθουν στην Ελλάδα κάποιοι παλιοί µας γνώ-
ριµοι, θα έρθουν στην Ελλάδα οι εκπρόσωποι των θεσµών. Δεν
ξέρω αν τους θυµάστε. Ήταν εκείνοι που µας πίεζαν να υπογρά-
ψουµε µνηµόνια, να υπογράψουµε δυσµενείς συµβάσεις. Αυτοί
που στράγγισαν την Ελλάδα έρχονται, λοιπόν, ξανά για µία
ακόµα φορά στην Ελλάδα, και απ’ ό,τι πληροφορούµαι από τα
δηµοσιεύµατα θα ζητήσουν µια επιτάχυνση της ικανοποίησης
των «κόκκινων» δανείων, γιατί δεν είναι –λέει- ικανοποιηµένοι, µει-
ώθηκαν µόνο κατά 277 εκατοµµύρια και θέλουν παραπάνω. Και
όλα αυτά την ώρα που εκκρεµούν, έχουν αναρτηθεί δεκατέσσε-
ρις χιλιάδες ενενήντα δύο πλειστηριασµοί στο «e-Auction.gr» και
τα funds και οι servicers έχουν στήσει µια θηλιά γύρω από τον
Έλληνα δανειολήπτη, κάνουν ό,τι µπορούν για να υπάρξει συµ-
φωνία και προσπαθούν ουσιαστικά να υφαρπάξουν την περιου-
σία του. 

Δεν σας κρύβω πως ο συνδυασµός όλων αυτών των ειδήσεων
µου δηµιουργεί έντονο προβληµατισµό και θα περίµενα από τον
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Πρωθυπουργό κάποια στιγµή να µας δώσει µια απάντηση τι προ-
τίθεται να κάνει για όλα αυτά εδώ. 

Τελειώνοντας –γιατί περνάει κι ο χρόνος- θέλω να πω µερικά
πράγµατα για το σχέδιο νόµου. Ως νέος Βουλευτής εδώ και δε-
καπέντε µήνες έχω κουραστεί να βλέπω να παραχωρούνται κοµ-
µάτια, τµήµατα του εθνικού µας πλούτου και της εθνικής,
δηµόσιας περιουσίας σε ιδιώτες, κοµµάτια της δηµόσιας περι-
ουσίας που είναι κερδοφόρα και µάλιστα σε ιδιώτες που δεν µας
έχουν ξεκαθαρίσει καλά καλά τι θα κάνουν. 

Εδώ µάλιστα µε πληροφόρησε ο κ. Κόντης ότι οι επενδυτές
που είναι κάτι Καναδοί συνταξιούχοι –δεν ξέρω τι είδαν οι Κανα-
δοί συνταξιούχοι στην Αττική Οδό- δεν εµφάνισαν ούτε καν επι-
χειρηµατικό σχέδιο. Δηλαδή θα δώσουµε σε κάποιους ιδιώτες
ένα κερδοφόρο τµήµα της δηµόσιας περιουσίας, την Αττική Οδό,
χωρίς καν να ξέρουµε τι θα κάνουν! Εάν αυτή εδώ η σύµβαση
δεν είναι επιζήµια, τότε τι είναι; 

Εµείς, λοιπόν, καταψηφίσαµε αυτή τη σύµβαση. Καταψηφί-
ζουµε οποιαδήποτε σύµβαση είναι εις βάρος των συµφερόντων
του ελληνικού λαού, όποια σύµβαση ξεπουλάει τη δηµόσια πε-
ριουσία. Γιατί εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να υπάρχει η δηµόσια
περιουσία και τα κέρδη να µοιράζονται στους Έλληνες και όχι
σε κάτι περίεργους επενδυτές από το εξωτερικό. 

Επίσης, θα ήθελα να δηλώσω πως εµείς προτάσσουµε το
εθνικό συµφέρον όχι το παγκόσµιο, και θέλουµε η Ελλάδα και οι
Έλληνες να ευηµερούν. 

Και τέλος να πω πως όποιοι ή όποιες –δεν ξέρω- απεργάζονται
σχέδια µοιρασιάς του Αιγαίου να ξέρουν ότι δεν θα τους περά-
σει. Αυτό να το γνωρίζουν. Εµείς θα αντισταθούµε σε αυτά τα
σχέδια. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Ανδριανός από τη Νέα Δηµοκρατία

και ακολουθεί ο κ. Δελβερούδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος από τη Νίκη. 

Ορίστε, κύριε Ανδριανέ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα την κύρωση

της νέας σύµβασης παραχώρησης για την Αττική Οδό ενός
έργου ζωτικής σηµασίας για την κυκλοφορία στην Αττική και την
ευρύτερη περιοχή και ταυτόχρονα ένα από τα εµβληµατικά οδικά
έργα της χώρας. Η σηµασία της Αττικής Οδού δεν αφορά µόνο
την εξυπηρέτηση των κατοίκων και επισκεπτών της Πρωτεύου-
σας αλλά και στην ευρύτερη εθνική οικονοµία και τις υποδοµές
της. 

Η νέα σύµβαση παραχώρησης που κυρώνεται µε το παρόν νο-
µοσχέδιο επιφέρει πολλαπλά οφέλη τόσο για το κράτος όσο και
για τους πολίτες. Διασφαλίζει αποτελεσµατικά τη συνέχιση της
οµαλής λειτουργίας της Αττικής Οδού, την αξία του έργου για
τα επόµενα είκοσι πέντε χρόνια, την αποτελεσµατική εξυπηρέ-
τηση των αναγκών των διερχοµένων πολιτών µε επενδύσεις σε
αναβάθµιση και συντήρηση. 

Ιδιαίτερη σηµασία έχει το γεγονός ότι συνοδεύεται από ένα
σηµαντικό οικονοµικό αντάλλαγµα, καθώς το ύψος του ανταλ-
λάγµατος της παραχώρησης 3,27 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι το
µεγαλύτερο που έχει δοθεί στο ΤΑΙΠΕΔ. Το γεγονός αυτό κατα-
δεικνύει τη στρατηγική σηµασία της συµφωνίας, καθώς επιτυγ-
χάνει άµεσα δηµοσιονοµικά οφέλη που θα ενισχύσουν τη
σταθερότητα της οικονοµίας µας. Το ποσό αυτό θα συµβάλει ου-
σιαστικά στην περαιτέρω µείωση του δηµόσιου χρέους µε απο-
τέλεσµα να µειωθεί κατά περίπου µιάµιση ποσοστιαία µονάδα
του ΑΕΠ. Κι εδώ πρέπει να τονιστεί η σηµασία της σοβαρής δια-
χείρισης του δηµόσιου χρέους που έχει ήδη µειωθεί κατά 40%,
ενώ αναµένεται ότι το 2028 θα φτάσει το 135% του ΑΕΠ. 

Είναι αυτή η σοβαρή διαχείριση που θωρακίζει τη χώρα έναντι
µιας νέας κρίσης χρέους αλλά και καθιστά τα ελληνικά πενταετή
οµόλογα ελκυστικότερα από αυτά µεγάλων ευρωπαϊκών οικονο-
µιών. Ταυτόχρονα, η σύµβαση της παραχώρησης προβλέπει
επενδύσεις ύψους 480 εκατοµµυρίων ευρώ από τον παραχωρη-
σιούχο για την αναβάθµιση και τη συντήρηση της Αττικής Οδού,
καθώς και την ενίσχυση της ασφάλειάς της. 

Και, βέβαια, µια από τις προβλέψεις µε ιδιαίτερη σηµασία για

τους πολίτες αφορά το κόστος των διοδίων όπως είχε ανακοινώ-
σει πρόσφατα και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης. Η
σύµβαση προβλέπει µείωση του τέλους διέλευσης από τα διόδια
από τις 6 Οκτωβρίου 2024 από τα 2,8 ευρώ στα 2,5 ευρώ για τα
επιβατικά, τα ελαφρά εµπορικά οχήµατα και τα αυτοκίνητα µε
τροχόσπιτα. Αυτή η µείωση ελαφρύνει την οικονοµική επιβά-
ρυνση ιδίως για τους τακτικούς χρήστες της Αττικής Οδού, ενώ
παράλληλα διασφαλίζει ότι οι υπηρεσίες της θα παραµείνουν σε
υψηλό επίπεδο. 

Σηµαντική είναι εξάλλου και η πρόβλεψη για την προστασία
των δικαιωµάτων των εργαζοµένων στην Αττική Οδό γιατί στο
πλαίσιο της νέας σύµβασης οι εργασιακές σχέσεις που έχουν
ήδη αναπτυχθεί διατηρούνται, καθώς ο νέος παραχωρησιούχος
δεσµεύεται ότι όσοι εργαζόµενοι επιθυµούν να συνεχίσουν θα
έχουν αυτή τη δυνατότητα, ενώ όλοι οι εργαζόµενοι συνεχίζουν
να δικαιούνται τις νόµιµες αποζηµιώσεις για τη λύση της εργα-
σιακής σχέσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη νέα σύµβαση παραχώρη-
σης της Αττικής Οδού διατηρείται η αξία του αυτοκινητοδρόµου
για τα επόµενα είκοσι πέντε χρόνια και διασφαλίζεται η ποιότητα
των παρεχόµενων υπηρεσιών στους χρήστες της. Ταυτόχρονα
δίνεται η δυνατότητα µιας σηµαντικής περαιτέρω ελάφρυνσης
του δηµοσίου χρέους της χώρας και ενίσχυσης της δηµοσιονο-
µικής σταθερότητας, ενώ µειώνεται ουσιαστικά η επιβάρυνση
του τέλους των διοδίων. 

Σταθερός στόχος της Κυβέρνησης είναι η διαρκής ενίσχυση
του δικτύου µεταφορών και συγκοινωνιών της πατρίδας µας µε
µεγάλα έργα πνοής και ουσιαστικές παρεµβάσεις, όπως είναι για
παράδειγµα η σύνδεση της Αργολίδας µε τον αυτοκινητόδροµο
στα Δερβενάκια, όπου µετά από συνάντηση που είχα και ενηµέ-
ρωσα σχετικά τον Πρωθυπουργό και συναντήσεις που είχα κι
εγώ και ο Περιφερειάρχης Πελοποννήσου µε τον αρµόδιο
Υπουργό, τον κ. Παπαθανάση, βρέθηκε λύση στην εµπλοκή χρη-
µατοδότησης που είχε προκύψει. 

Πραγµατικά θέλω να ευχαριστήσω και από το Βήµα της Βου-
λής τον κ. Παπαθανάση για τη λύση που έδωσε ώστε να συνεχι-
στεί αυτό το έργο, και βέβαια δεσµεύοµαι ότι θα συνεχίσω να
παρακολουθώ κάθε βήµα ώστε να υλοποιηθεί όπως προβλέπεται
από τις σχετικές µελέτες αυτό το έργο γιατί είναι έργο πνοής για
την Αργολίδα. Διότι έτσι δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για πε-
ραιτέρω ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας, για τη µείωση του
ακόµα υψηλού κόστους µεταφοράς των προϊόντων, καθώς και
για την ενίσχυση της ασφάλειας των οδικών συγκοινωνιών.

Η Αττική Οδός και οι άλλοι µεγάλοι αυτοκινητόδροµοι της
χώρας έχουν ήδη καταδείξει την τεράστια σηµασία αυτών των
σύγχρονων και ασφαλών έργων. Αξίζει να σηµειωθεί ότι η Αττική
Οδός συνέβαλε και συµβάλλει στην αποσυµφόρηση όχι µόνο του
κυκλοφοριακού στο Λεκανοπέδιο αλλά και στη δυνατότητα σύν-
δεσης πολλών νέων περιοχών µε το κέντρο, ελαφρύνοντας έτσι
την οικιστική πίεση και δίνοντας περισσότερες δυνατότητες σε
χιλιάδες οικογένειες που ζουν στις περιοχές που εξυπηρετεί ο
αυτοκινητόδροµος αλλά και ο προαστιακός σιδηρόδροµος. 

Η διαρκής ανάπτυξη των οδικών και ευρύτερα συγκοινωνιακών
δικτύων, η έµφαση στην ποιότητα των υπηρεσιών που προσφέ-
ρουν σήµερα οι δηµόσιες συγκοινωνίες, η εξασφάλιση όλων των
αναγκαίων υποδοµών για την αποσυµφόρηση της µητροπολιτι-
κής περιοχής των Αθηνών αλλά και της αντιµετώπισης του µεγά-
λου κυκλοφοριακού προβλήµατος της Θεσσαλονίκης µε έργα
όπως το µετρό, που το Νοέµβριο θα τεθεί επιτέλους σε λειτουρ-
γία, είναι αναγκαία τόσο για την ποιότητα ζωής των πολιτών όσο
και για την εθνική οικονοµία. 

Αναγκαία, επίσης, είναι και η συνέχιση και η επέκταση του µε-
γάλου έργου της αναβάθµισης µε στόχο την ασφάλεια των οδη-
γών και των επιβατών ολόκληρου του εθνικού και περιφερειακού
οδικού και συγκοινωνιακού δικτύου, αν θέλουµε, πραγµατικά, να
δώσουµε σε ολόκληρη τη χώρα τις προϋποθέσεις της βιώσιµης
ανάπτυξης µε ουσιαστικές προοπτικές δηµιουργίας και προκο-
πής για τους κατοίκους της περιφέρειας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
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Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τη
Νίκη κ. Κοµνηνός Δελβερούδης και θα ακολουθήσει ο κ. Λοβέρ-
δος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Κουκουλόπουλος, η κ.
Τζάκρη και ο κ. Χήτας.

Ορίστε, κύριε Δελβερούδη.  
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αρχικά θα ήθελα να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια

τόσο για τον Έλληνα Ιωνά Καρούση που έχασε τη ζωή του στο
Τελ Αβίβ όσο και για τα υπόλοιπα θύµατα του απειλητικού πολέ-
µου που µαίνεται στη Μέση Ανατολή, είτε αυτά βρίσκονται στο
Ισραήλ είτε βρίσκονται στον Λίβανο είτε βρίσκονται στην Παλαι-
στίνη ή οπουδήποτε αλλού υπάρχει πόλεµος. 

Οι ώρες και οι ηµέρες που περνούµε είναι ιδιαζόντως κρίσιµες
καθώς φαίνεται και οι µεγάλες διακηρύξεις και τα ευχολόγια για
την παγκόσµια ειρήνη δεν είχαν στηριχθεί σε γερά θεµέλια.
Όπου υπάρχουν συµφέροντα και ανθρώπινα πάθη δεν µπορεί να
ευδοκιµήσει η ειρήνη. Κι όταν η ανθρωπότητα ξεφεύγει ηθικά,
ακολουθεί ως πνευµατικός νόµος ο πόλεµος και η δυστυχία. 

Είναι πολύ υποκριτικό και ταυτόχρονα λυπηρό ότι όλοι δήθεν
κόπτονται για την ειρήνη, τροφοδοτώντας συγχρόνως, όµως, µε
όπλα τους µεγάλους πολέµους στη γειτονιά µας. Πρώτη και κα-
λύτερη η σηµερινή Κυβέρνηση του «µυρµηγκολέοντος» κυρίου
Πρωθυπουργού, ο οποίος είναι λέων απέναντι στη Ρωσία µε τις
πλάτες των Αµερικανών και µέρµηγκας απέναντι στην Τουρκία
χωρίς πλάτες. Ας ευχηθούµε οι απερίσκεπτες ενέργειες του
Πρωθυπουργού στην εξωτερική πολιτική να µη βάλουν την πα-
τρίδα µας σε περιπέτειες, διότι όπως διαπιστώνουµε καθηµερινά
ο πόλεµος δεν γίνεται στα παραµύθια ή στα ιστορικά βιβλία. 

Έχει σχέδιο η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει την πιθανότητα εκ-
δήλωσης µιας τέτοιας κρίσης; Ο πόλεµος συµβαίνει δίπλα µας
αυτή τη στιγµή που εµείς µιλάµε ήσυχοι και ανυποψίαστοι για τις
εθνικές οδούς, για την οικονοµία µας και για άλλα πολλά, και έχει
θύµατα ανθρώπους σαν κι εµάς και µάλιστα συµπατριώτες µας
όπως ο αείµνηστος Ιωνάς. 

Θα αναφερθώ εν τάχει και στη σύµβαση που φέρνετε προς κύ-
ρωση σήµερα. Η Αττική Οδός είναι ένα έργο που εξυπηρέτησε µε-
γάλο µέρος των πολιτών του Λεκανοπεδίου τις δύο τελευταίες
δεκαετίες. Αυτό το έργο ο ελληνικός λαός το χρυσοπλήρωσε και
θα εξακολουθήσει να το χρυσοπληρώνει. Τα δηµόσια έργα, όµως,
γίνονται πρωτίστως για το συµφέρον του λαού και όχι για τα συµ-
φέροντα των εργολάβων. Είναι γεγονός ότι πολλοί συµπολίτες
µας δεν διανοούνται καν να εισέλθουν στην Αττική Οδό διότι δεν
έχουν την πολυτέλεια να δαπανούν 5,60 ευρώ σε καθηµερινή βάση
για να κατευθυνθούν στον προορισµό τους και να επιστρέψουν. 

Με αφορµή την κύρωση της σύµβασης παραχώρησης της Ατ-
τικής Οδού, η Κυβέρνηση παρουσιάζει τη µείωση του αντιτίµου
για τη διέλευση των διοδίων από την Αττική Οδό από 2,80 ευρώ
σε 2,50 ευρώ σαν µια µεγάλη επιτυχία. Με τις µεγαλύτερες τιµές
στα καύσιµα από όλες τις ευρωπαϊκές χώρες, µε συνεχείς αυξή-
σεις στα προϊόντα πρώτης ανάγκης, µε ένα επικίνδυνο εθνικό δί-
κτυο και εθνικές οδούς γεµάτες διόδια µε υψηλά αντίτιµα, µόνο
ως ειρωνεία µπορούµε να εκλάβουµε τη µικρή αυτή µείωση, η
οποία άλλωστε θα ισχύει µόλις για πέντε έτη, µε απρόβλεπτες
αυξήσεις µετά την παρέλευση των πέντε ετών. Μάλιστα, αυτή η
διόλου ευκαταφρόνητη τιµή των 2,5 ευρώ ανά διέλευση έρχεται
παρ’ ότι έχει ολοκληρωθεί η κατασκευή της Αττικής Οδού και
έχει αποσβεστεί πλήρως το κόστος κατασκευής και τα µόνα
κόστη για τον παραχωρησιούχο είναι η συντήρηση του δικτύου
και οι µισθοί των εργαζοµένων. 

Η παρουσίαση της προς κύρωση σύµβασης ως κυβερνητική
επιτυχία δεν διαφέρει σε τίποτα από άλλες κυβερνητικές «επιτυ-
χίες» όπως το Κτηµατολόγιο το οποίο µας παρουσιάσατε µε υπε-
ρηφάνεια αυτές τις ηµέρες, αλλά αποκρύψατε ότι λειτουργεί µε
τριτοκοσµικές αποδόσεις, καθώς τα συµβόλαια των πολιτών ανα-
µένουν από πολλούς µήνες έως και έτη για να καταχωρηθούν.
Όπως οι επικίνδυνες για τις ελευθερίες των πολιτών νέες ψηφια-
κές ταυτότητες για τις οποίες επιβλήθηκε πρόστιµο από την
Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα στο
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Όπως η αλλαγή του δικαστι-
κού χάρτη -άλλη επιτυχία- που έφερε ένα µπάχαλο στον θεσµό
της δικαιοσύνης. Όπως η ενίσχυση των µέσων πυρόσβεσης µε

τα οποία δεν καταφέρατε και φέτος να αποτρέψετε τις τεράστιες
καταστροφές.

Σε όλους τους τοµείς η χώρα προοδεύει στα λόγια αλλά στην
πραγµατικότητα υποβαθµίζεται µέρα µε τη µέρα. Κι αυτό το ζουν
έντονα και καθηµερινά οι πολίτες οι οποίοι δεν καρπώνονται τί-
ποτα από τη δήθεν πρόοδο που ευαγγελίζεστε. 

Παρουσιάζεστε ως η κυβέρνηση της καινοτοµίας αλλά στην
πραγµατικότητα παραµένετε ίδιοι κι απαράλλαχτοι, µε το µαύρο
παρελθόν τόσο το δικό σας όσο και των άλλων κοµµάτων που
κυβέρνησαν τον τόπο, δέσµιοι στην εξυπηρέτηση επιχειρηµατι-
κών συµφερόντων και στην απαξίωση του δηµόσιου τοµέα. 

Παρουσιάζετε σαν επιτυχία τη µικρή µείωση των διοδίων, διότι
είστε αποµακρυσµένοι από τον απλό λαό ο οποίος έχει απαξιώ-
σει όλο το πολιτικό σύστηµα και του γυρνά την πλάτη απέχοντας
από τις εκλογές γιατί πείστηκαν ότι όλοι ίδιοι είναι, επειδή ακρι-
βώς όλοι ίδιοι είστε εσείς που κυβερνήσετε, είτε είναι η Νέα Δη-
µοκρατία είτε είναι το ΠΑΣΟΚ είτε ο ΣΥΡΙΖΑ, πρωταγωνιστές και
συνεργάτες σε ανύπαρκτα αντιπληµµυρικά, αντιπυρικά έργα,
στην έλλειψη ασφάλειας στο εθνικό οδικό και σιδηροδροµικό δί-
κτυο, στην εγκατάλειψη των πολυδάπανο ολυµπιακών εγκατα-
στάσεων, στην εγκατάλειψη σχολικών κτηρίων, στη διάλυση των
δηµόσιων νοσοκοµείων και γενικότερα του δηµόσιου τοµέα. 

Είναι χρυσοπληρωµένα έργα που τα πληρώνουν επανειληµ-
µένα οι Έλληνες φορολογούµενοι. Καµµία µέριµνα για την ασφά-
λεια, πλήρης εγκατάλειψη των αστικών οδικών δικτύων,
ανύπαρκτα έργα υποδοµής µε αποτέλεσµα να ζούµε τραγωδίες
όπως της Μάνδρας, των Τεµπών, των πληµµυρών της Θεσσα-
λίας. Διασφαλίζετε την ασφάλεια, κατά τα λεγόµενα του τότε
Υπουργού και νυν Βουλευτού σας κ. Καραµανλή, αλλά στην
πραγµατικότητα δεν κάνατε τίποτα για τους πολίτες µε τα γνω-
στά τραγικά αποτελέσµατα. 

Όλα αυτά δεν αλλάζουν µε την προσωρινή µείωση των διοδίων
της Αττικής Οδού. Αυτά θα αλλάξουν µε αλλαγή νοοτροπίας.
Πρέπει επιτέλους να ενδιαφερθούν οι κυβερνήσεις για το εθνικό
και λαϊκό συµφέρον και το λαϊκό συµφέρον επιτάσσει σηµαντική
µείωση όλων των διοδίων και της φορολογίας των καυσίµων, µέ-
ριµνα για τους ανθρώπους που δεν έχουν την πολυτέλεια να πλη-
ρώνουν καθηµερινά 5 ευρώ για να πηγαινοέρχονται µέσα από
την Αττική Οδό αλλά και σηµαντική ενίσχυση των αστικών και
υπεραστικών µέσων µεταφοράς τα οποία εξυπηρετούν τους πο-
λίτες, ανεξαρτήτως οικονοµικών δυνατοτήτων και µειώνουν την
κυκλοφοριακή συµφόρηση. 

Η Νίκη θέτει ως προτεραιότητα για τα δηµόσια έργα την εξυ-
πηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος και γι’ αυτό θα καταψη-
φίσει τη συγκεκριµένη σύµβαση θεωρώντας το κέρδος του
παραχωρησιούχου δυσανάλογο µε όσα προσφέρει στους πολί-
τες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Συνεχίζουµε µε τον κατάλογο οµιλητών. Τον λόγο έχει ο κ. Λο-

βέρδος Ιωάννης από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ακολουθεί ο
κ. Κουκουλόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προτού ξεκινήσω επί του νοµο-
σχεδίου θα µου επιτρέψετε µια µικρή παρατήρηση σε αυτά που
µόλις άκουσα από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νίκης.
Δεν θέλω να µπω στα όσα είπε. Δικαίωµά του είναι να λέει αυτά
που πιστεύει. Ήθελα µόνο να επισηµάνω, επειδή αναφέρθηκε
στο πρόσωπο του Πρωθυπουργού, ότι ο κ. Μητσοτάκης δεν είναι
ούτε λέων ούτε µέρµηγκας. Είναι άνθρωπος. Και είναι ένας άν-
θρωπος ο οποίος αυτή τη στιγµή είναι ο υπεύθυνος πολιτικός
ηγέτης αυτής της χώρας και ο οποίος ασκεί την εξωτερική πολι-
τική µε σύνεση και διπλωµατία, όπως πρέπει να ασκείται υπεύ-
θυνα από τον ηγέτη της χώρας µας.

Σε θέµατα εξωτερικής πολιτικής παρακαλώ να είµαστε πολύ
πιο προσεκτικοί, όταν µιλάµε. Για όλα τα άλλα θέµατα είναι εύ-
κολο να λέµε ό,τι θέλουµε. Σε θέµατα εξωτερικής πολιτικής,
όµως, που αφορούν τα εθνικά συµφέροντα της χώρας, πρέπει
να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί.
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Έλεγα προχθές, µιλώντας επί του νοµοσχεδίου για το Κτηµα-
τολόγιο, ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν προσφερόταν για ιδεολογι-
κές και πολιτικές συζητήσεις. Ήταν ένα τεχνικό νοµοσχέδιο που
ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση που όλοι θέλουµε να επιτευχθεί
η ολοκλήρωση του Εθνικού Κτηµατολογίου µέχρι το 2025. Και
έλεγα αντιθέτως ότι το νοµοσχέδιο που θα συζητηθεί την Πέµ-
πτη, δηλαδή σήµερα, για την παραχώρηση της Αττικής Οδού
είναι ένα νοµοσχέδιο που κατ’ εξοχήν έχει πολιτικά, ιδεολογικά
και οικονοµικά χαρακτηριστικά. 

Το τι περιέχει αυτό το νοµοσχέδιο το παρουσίασε πάρα πολύ
καλά η εξαιρετική εισηγήτρια µας κ. Σούκουλη και ο αρµόδιος
Υφυπουργός κ. Ταχιάος και πολλοί από τους οµιλητές, όπως ο
προλαλήσας κ. Ανδριανός. 

Εγώ θέλω µόνο να επισηµάνω ότι το θέµα αυτού του νοµοσχε-
δίου είναι τέτοιο που καταλαβαίνω ότι προκαλεί αντιπαραθέσεις.
Θεµιτό! Θα περίµενα να µιλήσουν περισσότεροι Βουλευτές απ’ ότι
µιλούν, έντεκα τον αριθµό. Είναι λίγοι. Μολονότι είναι προτιµό-
τερο, φαντάζοµαι, να είστε στις περιφέρειές σας και ξέρω ότι δεν
θα το εκτιµήσει κανείς ότι µιλάτε από Βήµατος της Βουλής,
έχουµε χρέος να προστατεύσουµε τις κοινοβουλευτικές διαδικα-
σίες, γιατί γι’ αυτό έχουµε εκλεγεί και έχουµε και ορκιστεί πίστη
και αφοσίωση στο Σύνταγµα της Ελλάδος. Και εγώ αυτό, επειδή
µιλάω σε όλα τα νοµοσχέδια, το τιµώ και θα το τιµώ πάντα. 

Άκουσα από το πρωί τους εισηγητές όλων των κοµµάτων. Μου
έκανε ένα πράγµα εντύπωση. Και οι εισηγητές των κοµµάτων που
πρόσκεινται σε αυτό που λέµε «δεξιό εθνικό πατριωτικό χώρο» -
πατριώτες είµαστε όλοι, αλλά αυτοί που αυτοαποκαλούνται «πα-
τριώτες»- και οι εισηγητές των κοµµάτων της Αριστεράς
συµφώνησαν σε ένα πράγµα, ότι όλα πρέπει να γίνονται από το
κράτος. Αυτή είναι η βασική µας ιδεολογική διαφορά πράγµατι. 

Δεν θεωρούµε ότι όλα πρέπει να γίνονται από το κράτος. Χρει-
αζόµαστε πράγµατι ένα κράτος λειτουργικό και αποτελεσµατικό,
αλλά που δεν θα ασκεί επιχειρηµατικές δραστηριότητες, όπως
στο µυαλό ορισµένων συνεχίζει να υφίσταται µετά από δύο αι-
ώνες που έχουµε πληρώσει ακριβά τον κρατισµό στην Ελλάδα.
Αυτή είναι η βασική ιδεολογική διαφορά. Το δέχοµαι. 

Με αιφνιδίασε -µάλλον, δεν µε αιφνιδίασε, γιατί το ήξερα- η
ιδεολογική ταύτιση των κοµµάτων της λεγόµενης «πέραν της
Νέας Δηµοκρατίας Δεξιάς» µε τα αριστερά κόµµατα. Θα το
πούµε αυτό πιο έντονα, νοµίζω, στην πορεία. 

Το δεύτερο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να µείνω είναι το θέµα
το οικονοµικό. Το τι περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο, όπως σας είπα,
το ανέλυσαν η κ. Σούκουλη, ο κ. Ταχιάος και οι υπόλοιποι οµιλη-
τές. Δεν θα µπω σε αυτό. Θέλω να µιλήσω καθαρά οικονοµικά,
γιατί νοµίζω ότι στην Ελλάδα, στην οποία δυστυχώς δεν έχουµε
και µεγάλη οικονοµική παιδεία -κάποιοι έχουν πει ότι είµαστε οι-
κονοµικά αναλφάβητοι εµείς οι Έλληνες- πρέπει να σκεπτόµαστε
λίγο παραπάνω. 

Η Αττική Οδός ανήκει στο ΤΑΙΠΕΔ. Το ΤΑΙΠΕΔ υπάρχει για να
βοηθήσει τη χώρα να ξεφορτωθεί το µεγάλο βάρος του δηµο-
σίου χρέους, που είναι το µεγάλο του εµπόδιο για να αναπτυχθεί
η Ελλάδα ξανά, µετά από την εφιαλτική δεκαετία του 2010 - 2019. 

Ο παραχωρησιούχος δίνει 3 δισεκατοµµύρια 275 εκατοµµύρια
ευρώ. Σωστά τα λέω; Το ποσό αυτό δεν πηγαίνει για κάτι άλλο,
αλλά για τη µείωση του δηµοσίου χρέους. Αυτό αντιστοιχεί στο
1,5% του δηµοσίου χρέους. Είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό βήµα
για τη µείωση του δηµοσίου χρέους, που είναι και πρέπει να είναι,
όχι µόνο για την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά για κάθε υπεύθυνη κυβέρνηση αυτού
του τόπου, ο αντικειµενικός, ο υποχρεωτικός στόχος. 

Αυτό, διότι σε µια εποχή δύσκολη παγκοσµίως, µε τα «σύν-
νεφα» να συσσωρεύονται παντού, µε τα προβλήµατα που αντι-
µετωπίζει αναµφίβολα η Ευρωπαϊκή Ένωση -το κατέδειξε και η
έκθεση Ντράγκι-, µε την προειδοποίηση της Κριστίν Λαγκάρντ,
της Διοικήτριας της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας ότι ζούµε
στο 1924 και όχι στο 2024, εννοώντας ότι το 1924 απέχει από το
1929, από τη µεγάλη ύφεση, πέντε χρόνια, πρέπει όλοι να είµα-
στε προετοιµασµένοι να αντιµετωπίσουµε υπεύθυνα και σοβαρά
µια µεγάλη διεθνή «θύελλα», η οποία µοιραία θα διαδοθεί σε ολό-
κληρο τον κόσµο και θα επηρεάσει τις χώρες που έχουν µεγάλο
δηµόσιο χρέος. 

Αυτή είναι η αγωνία µας. Προς αυτή την κατεύθυνση η Κυβέρ-
νηση αυτή, µε υπευθυνότητα και σύνεση, προσπαθεί να διατη-
ρήσει ένα δηµοσιονοµικό µπαλάντσο. Και είναι η απάντηση σε
αυτούς που λένε ότι «αφού, όπως λέτε, έχετε τόσα πρωτογενή
πλεονάσµατα, γιατί δεν τα µοιράζετε στον κόσµο;». «Δώσε και
σε µένα, µπάρµπα»! «Τσοβόλα δώσε τα όλα»! 

Μα, ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο. Γιατί εµείς δεν µπορούµε να
υπονοµεύσουµε το µέλλον της πατρίδας µας και το µέλλον της
οικονοµίας µας µέσα σε ένα ιδιαίτερα αβέβαιο και ρευστό περι-
βάλλον για κοντόφθαλµους εκλογικούς στόχους. Αυτό σηµαίνει
«υπεύθυνη διακυβέρνηση» και αυτή υπηρετεί η Νέα Δηµοκρατία. 

Η µείωση του δηµοσίου χρέους παραµένει ο πρώτος στόχος
της Κυβέρνησης και είµαστε βέβαιοι ότι µέχρι το 2027, καλώς
εχόντων των πραγµάτων, αν δεν συµβεί κάτι παγκοσµίως, θα
µπορέσουµε να έχουµε επιτύχει σηµαντικούς στόχους και η Ελ-
λάδα να µην είναι πια η χώρα µε το µεγαλύτερο δηµόσιο χρέος
στην Ευρώπη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Κουκουλόπουλος. 

Μετά τον κ. Κουκουλόπουλο θα λάβει τον λόγο η κ. Τζάκρη και
ακολουθούν δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ο κ. Χήτας και
ο κ. Κατσαφάδος. Μετά είναι ο κ. Γαβρήλος και στη συνέχεια ο
κ. Καραθανασόπουλος. 

Κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω από το µείζον γε-

γονός των ηµερών, που δεν είναι άλλο από την επικίνδυνη κλιµά-
κωση στη Μέση Ανατολή, µια κλιµάκωση που σπέρνει ανησυχία
σε όλο τον κόσµο. Η Ελλάδα προφανώς δεν αποτελεί εξαίρεση.
Εξάλλου, είναι πολύ πιο κοντά απ’ ό,τι ο υπόλοιπος κόσµος από
τον τόπο της σύγκρουσης. Και η Ευρώπη ολόκληρη βέβαια ανη-
συχεί και όλη η ανθρωπότητα. 

Ετούτες τις ώρες βέβαια, µε βάση τις σταθερές και διαχρονι-
κές αξίες του ελληνισµού αλλά και της εξωτερικής µας πολιτικής,
θα πρέπει να πούµε για µια ακόµη φορά ότι καταδικάζουµε από-
λυτα κάθε µορφή βίας από όπου κι αν προέρχεται, κάθε τροµο-
κρατία οργάνωσης ή και κράτους. 

Και βέβαια, θα πρέπει να πούµε ότι η ίδρυση ανεξάρτητου πα-
λαιστινιακού κράτους πρέπει να λάβει σάρκα και οστά κάποια
στιγµή, µήπως και αποτελέσει αφετηρία αυτή η εξέλιξη για να
υπάρξει σιγά – σιγά, σταδιακά έστω, µία καταλλαγή και εκτόνωση
σε βάθος χρόνου µε µια τέτοια ενέργεια. Δεν µιλάω άµεσα. Γιατί
δεν θα γίνει άµεσα, αλλά σε βάθος χρόνου, σιγά - σιγά να εκτο-
νωθεί αυτή η κρίση, µια και αυτή είναι η αφετηρία τουλάχιστον. 

Βέβαια, κοιτώντας γεωπολιτικά και φεύγοντας από το αξιακό
και το ανθρώπινο, που προηγείται ασυζητητί -δεν θα αναιρέσω
τίποτα µε αυτά που θα πω-, εδώ τα πράγµατα είναι πολύ πιο
σκληρά και ρεαλιστικά. Γιατί είναι προφανές ότι το Ισραήλ από
τη µεριά του αξιοποιεί στο έπακρο το αντικειµενικό κενό που
υπάρχει στις Ηνωµένες Πολιτείες λόγω εκλογών -είναι καθαρό
αυτό-, προκειµένου να κερδίσει θέση σε αυτή τη διαµάχη που
κρατάει πάνω από ογδόντα χρόνια. 

Αν υπάρχει ένα στοιχείο που ενδιαφέρει τη χώρα µας, είναι ότι
η διαφαινόµενη σύγκρουση Τουρκίας - Ισραήλ -δεν ξέρουµε αν
θα µείνει στη ρητορική ή θα επεκταθεί- είναι ένα πολύ ενδιαφέ-
ρον στοιχείο, γι’ αυτό και δεν χρειάζονται επιπολαιότητες και βια-
σύνες από κανέναν µας στο να λέµε ποια είναι η σωστή πλευρά
και ποια δεν είναι. Πρέπει να είµαστε ήρεµοι, σταθεροί και να
αξιολογούµε. Μιλάω για το γεωπολιτικό και το γεωστρατηγικό.
Δεν υπάρχουν αυτονόητες τοποθετήσεις σε αυτή την υπόθεση,
γιατί, όπως είπα, εάν αυτή η σύγκρουση εξελιχθεί, σηµαίνει αρ-
κετά έως πολλά πράγµατα και για τη χώρα µας. 

Το δεύτερο που θέλω να επισηµάνω είναι ότι µας προβληµα-
τίζει τουλάχιστον και µας στενοχωρεί η διαχρονική αδυναµία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης να παρέµβει σε αυτή την υπόθεση και να
επιβάλει µε τον τρόπο της την ειρήνη, να σπρώξει τα πράγµατα
στην κατεύθυνση που είπα στην αρχή και που είναι επιθυµητή
από κάθε λογικό άνθρωπο. Σκοτώνονται παιδιά, σκοτώνονται
άµαχοι, ξοδεύονται δισεκατοµµύρια επί δισεκατοµµυρίων, χρε-
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ώνονται χώρες. Ειλικρινά, αναρωτιέται κανείς γιατί. Διότι υπάρ-
χουν τα σκληρά γεωπολιτικά που είπα νωρίτερα. 

Όµως, η αδυναµία της Ευρώπης που είναι διαχρονική, µας
προβληµατίζει όλους. Κι αν έχουµε να πούµε κάτι σήµερα στη
Βουλή των Ελλήνων από τη δική µας πλευρά είναι κάτι για το
οποίο δουλεύουµε συστηµατικά και έχουµε µιλήσει γι’ αυτό επα-
νειληµµένως αυτή την κοινοβουλευτική περίοδο. Αυτό δεν είναι
άλλο από την ευρωπαϊκή άµυνα. Η κοινή ευρωπαϊκή άµυνα πρέ-
πει να πάρει σάρκα και οστά και σε συνδυασµό µε την παρέµ-
βαση Ντράγκι που µιλά για επενδύσεις και στην αµυντική
βιοµηχανία µεταξύ των άλλων, να µας οδηγήσει σε λίγα χρόνια
σε µια άλλη πραγµατικότητα. Δεν µπορεί η Ευρώπη να είναι πα-
ρατηρητής και να υψώνει τείχη σαν να µη συµβαίνει τίποτα, προ-
σπαθώντας να διατηρήσει µία ευηµερία στο εσωτερικό της. Δεν
λέω ότι είναι κακό να αγωνιζόµαστε για την ευηµερία, µην παρε-
ξηγηθώ. Όµως, στο τέλος θα τη δούµε να διακυβεύεται από µια
σειρά γεγονότα, αν δεν δηλώσουµε «παρόντες» στην υπόθεση
της άµυνας. Σ’ αυτή την υπόθεση η χώρα µας έχει κάνει κάποια
πράγµατα και η παρούσα Κυβέρνηση, όχι όµως αυτά που θα θέ-
λαµε εµείς. Πρέπει να κάνει περισσότερα.

Κι έρχοµαι σε ένα σηµείο ζωτικού ενδιαφέροντος για τη χώρα,
γιατί «κοινή ευρωπαϊκή άµυνα» σηµαίνει ότι είµαστε πολλά βή-
µατα πιο κοντά στην υπόθεση αναγνώρισης µέρους των αµυντι-
κών µας δαπανών ως δαπανών της Ευρώπης, γιατί η Ελλάδα
φυλάσσει ανατολικά σύνορα της Ευρώπης. Είναι µία υπόθεση
στην οποία βάζουµε σταθερά πλάτη. Τον Δεκέµβριο στον προ-
ϋπολογισµό ακούσαµε από τον Πρωθυπουργό διαβεβαιώσεις ότι
πιστεύει ότι δίνουµε µία µάχη αυτή των αµυντικών δαπανών να
εξαιρεθούν από το υπερβολικό έλλειµµα, που τελικά θα µπορέ-
σουµε να κερδίσουµε και θα είναι ωφέλιµο συνολικά προφανώς
για τη χώρα να εξαιρούνται οι αµυντικές δαπάνες υπό συγκεκρι-
µένες προϋποθέσεις από τους υπολογισµούς του ευρωπαϊκού
ελλείµατος προϋπολογισµού. Δώσαµε µεγάλη µάχη, λέει, σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο, για να µπορέσουµε να πετύχουµε αυτή την
εξαίρεση και πιστεύει ότι είµαστε κοντά στο να τα καταφέρουµε.

Καταθέτω στα Πρακτικά σχετικό απόσπασµα από την οµιλία
του Πρωθυπουργού.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Πάρις Κουκουλόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από την έκθεση ακόµα µε τις εξαγγελίες του Πρωθυπουργού,
αλλά και από το µεσοπρόθεσµο που έχουµε στη διάθεσή µας,
ξέρουµε καλά ότι γύρω στο 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ δαπανών
για τις φρεγάτες και τα αεροπλάνα είναι στις δαπάνες του 2025,
δηλαδή της επόµενης χρονιάς. Δεν είµαστε, λοιπόν, τόσο κοντά
στον στόχο, όσο είχε υπαινιχθεί καταχειροκροτούµενος από τους
Βουλευτές της Συµπολίτευσης κλείνοντας τη συζήτηση για τον
προϋπολογισµό ο Πρωθυπουργός. Είναι µία υπόθεση που πρέπει
να τη συνεχίσουµε. Πρέπει να γίνει εθνικό µέτωπο σ’ αυτό. Βέ-
βαια, η κύρια ευθύνη ανήκει στην Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλώντας γι’ αυτή την υπόθεση
ερχόµαστε στην οικονοµική διάσταση που είναι και µια βασική
πηγή ανησυχίας για όσα συµβαίνουν στη Μέση Ανατολή, όχι για
µας, αλλά για όλη την Ευρώπη και νοµίζω ότι αυτή τη στιγµή είναι
ώρα ταµείου του τι έχουµε πει και τι έχουµε πράξει τον τελευταίο
χρόνο όλες οι πολιτικές δυνάµεις και η Κυβέρνηση φυσικά, η κυ-
βερνητική πλειοψηφία. 

Για το ζήτηµα των αµυντικών δαπανών µίλησα ήδη. Πρέπει
πάση θυσία να βρεθεί τρόπος ένα µέρος σταδιακά να εξαιρείται.
Είναι κοινός στόχος να κάνουµε εθνικό σχέδιο. 

Δεύτερον, στον προϋπολογισµό πέρυσι, στην εισήγησή µου
καθώς είχα την τιµή να είµαι εισηγητής από την πλευρά του
ΠΑΣΟΚ, είχαµε µιλήσει για άγνοια κινδύνου. 

Είχαµε καταλογίσει άγνοια κινδύνου στο οικονοµικό σας επι-
τελείο, κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι υποτιµά τους χαµηλούς
ρυθµούς ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση λόγω της έντονης
συσχέτισης που υπάρχει στην ελληνική οικονοµία µε την Ευ-
ρώπη, την κρίση στη Μέση Ανατολή και την Ουκρανία.

Επίσης, είχαµε βάλει ζητήµατα χρέους και αµυντικών δαπανών
σε συνάρτηση µε την εξυπηρέτηση του χρέους που θα εκτιναχθεί

από το 2032 και µετά. Είχαµε ακούσει διάφορα από τον κύριο
Υπουργό γιατί έχουµε ακούσει µια εντελώς άλλη οπτική. Άλλη
έπρεπε να είναι η πορεία της χώρας. Έχουµε µιλήσει πολλές
φορές γι’ αυτό. Αλλά δυστυχώς οι εξελίξεις µάς δικαιώνουν. Η
κρίση στη Μέση Ανατολή είναι παρούσα. Ο τουρισµός στον
οποίο µονοσήµαντα έχει επενδύσει η Ελλάδα δεν είναι η θερα-
πεία όλων. Δεν µπορεί να σώζει διαρκώς τον προϋπολογισµό.
Είναι καθαρό αυτό. Άσε που έχουµε µια σειρά άλλα προβλήµατα
πια σε σειρά τοπικών κοινωνιών να αντιµετωπίσουµε και να επι-
λύσουµε από αυτό που ονοµάζεται υπερτουρισµός. Είναι πάρα
πολλά τα ζητήµατα. Και βέβαια η κουβέντα για το µοντέλο ανά-
πτυξης το οποίο θα εγγυηθεί ανάπτυξη και ευηµερία σε πιο στέ-
ρεα θεµέλια είναι παρούσα, είναι εδώ και µας καλεί όλους να
πάρουµε υπεύθυνες θέσεις. 

Σε κάθε περίπτωση από την πλευρά µας αισθανόµαστε δικαιω-
µένοι για αυτά που είχαµε πει. Όπως δικαιωµένοι αισθανόµαστε
και σε άλλα επίπεδα για τα οποία προσφάτως οµάδες Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας φροντίζουν να προσθέσουν καµπανάκια
στις δικές µας µεγάλες καµπάνιες. Μιλήσαµε πρώτοι και ολοκλη-
ρωµένα για το ιδιωτικό χρέος και τα κόκκινα δάνεια και έγινε ολό-
κληρο πολιτικό σκηνικό µε την κατάθεση µιας ερώτησης έντεκα
Βουλευτών που επιχειρούσαν να ρυθµίσουν µέρος µόνο αυτού
που εµείς θέτουµε µε τη συνολική µας πρόταση. Χθες οκτώ Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας θέτουν γύρω-γύρω το ζήτηµα των
χαµηλοσυνταξιούχων. Είναι καιρός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της πλειοψηφίας, κύριε Υπουργέ, να δείτε σοβαρά την πρόταση
που έχουµε στο ΠΑΣΟΚ εδώ και τρία χρόνια. Είναι ανάγκη να θε-
σπιστεί νέο ΕΚΑΣ για τους χαµηλοσυνταξιούχους. Έχει κόστος
620 εκατοµµύρια ευρώ για τρακόσιους ογδόντα πέντε χιλιάδες
χαµηλοσυνταξιούχους. Είναι στοχευµένο µέτρο. Και είχαµε πει
ευθαρσώς µε παρρησία και τόλµη πέρσι στο δεύτερο νοµοσχέ-
διο µετά την ψήφο των αποδήµων, πρώτο του Υπουργείο Οικο-
νοµικών, µε τα οικονοµικά µέτρα των 4 δισεκατοµµυρίων, ότι θα
προτιµούσαµε µια τέτοια προσέγγιση αυξήσεων, κύριε Υπουργέ,
ως µια προσέγγιση σοβαρής ενίσχυσης σε λειτουργούς υγείας,
παιδείας, άµυνας και ασφάλειας, αντί να δίνουµε δεκάευρα και
εννιάευρα δεξιά κι αριστερά και να µοιράζουµε pass απαντούν,
διάφορα πάσα. Μια τελείως άλλη λογική και αντίληψη η οποία
οδηγεί σε αποτελέσµατα. Αυτό θέτουν ουσιαστικά εν µέρει µε
την ερώτησή τους οι οκτώ Βουλευτές σας. 

Είναι καιρός να αλλάξετε ρότα γιατί µε τα δικά µας κριτήρια
και µε την ολοκληρωµένη µατιά που έχουµε για την Ελλάδα και
τις προτάσεις που ολοκληρωµένα καταθέτουµε εδώ για όλα τα
ζητήµατα είστε µια Κυβέρνηση χωρίς σχέδιο, χωρίς όραµα, µια
Κυβέρνηση χαµηλών προσδοκιών στην καλύτερη περίοδο από
χρηµατοδοτικής πλευράς µε το Ταµείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ. 

Η χώρα βρίσκεται σε ακατάλληλα χέρια. Το έχω πει πολλές
φορές. Δεν είναι µόνο στα µεγάλα αυτή η αβελτηρία. Είναι και
στα µικρά. Για παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, ένα ερώτηµα για
σας. Πότε θα ισχύσει το αναλογικό διόδιο στην Ελλάδα; Ωραία
για όσους έχουµε τις συσκευές για να περνάµε από όλα τα διό-
δια. Ήταν ένα βήµα. Να µην χρειάζεται να έχει κανείς δυο ή τρεις
συσκευές στο αυτοκίνητό του. Αλλά αναλογικό διόδιο ακόµα να
θεσπίσουµε στην εποχή της ψηφιακής τεχνολογίας;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ) 

Υπάρχουν ζητήµατα στο νοµοσχέδιο για τα οποία θέλω να µι-
λήσω. Έχει µιλήσει επί της αρχής και στο περιεχόµενο, εξαιρε-
τικά τεκµηριωµένα, ο Απόστολος Πάνας, ο εισηγητής µας. Δεν
έχω να προσθέσω κάτι. Απλά θέλω να υπογραµµίσω δύο θέµατα.
Το ένα είναι το θέµα των εργασιακών δικαιωµάτων που µε έµ-
φαση βάζει το Επιστηµονικό Συµβούλιο. Βάζει ζήτηµα Ενωσιακού
Δικαίου. Πρέπει να το προσέξετε αυτό, κύριε Υπουργέ, πάρα
πολύ µιας και όπως είπα στην παρέµβασή µου νωρίτερα δεν
έχουµε δυστυχώς δυνατότητα να αλλάξουµε άρθρα. Πρέπει να
δείτε τι προσθήκη µπορεί να γίνει για να εναρµονιστεί η σύµβαση
µε την παρατήρηση του Επιστηµονικού Συµβουλίου, ακόµα και
σήµερα µε µια νοµοτεχνική βελτίωση. Έχετε τη δυνατότητα εσείς
να την κάνετε. 

Το δεύτερο ζήτηµα που θέλω µε έµφαση να θέσω -το είπε ως
τίτλο και ο εισηγητής µας- είναι ένα άρθρο πραγµατικά ακατα-
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νόητο. Είναι αυτή η πρόβλεψη που επαναλαµβάνεται διαχρονικά,
Υπουργέ µου, σε όλες τις συµβάσεις του δηµοσίου τα τελευταία
χρόνια. Η πλήρης απαλλαγή από όλα τα τέλη που έχουν σχέση
µε την αυτοδιοίκηση. Γιατί συµπεριφερόµαστε έτσι ως πολιτικό
σύστηµα στην αυτοδιοίκηση. Εγώ δεν λέω «συµπεριφέρεστε».
Ένας δήµος από τον οποίο διέρχεται µια τέτοια υποδοµή δεν επι-
βαρύνεται µε έξοδα από επιπλέον φωτισµούς σε εισόδους-εξό-
δους για λόγους ασφαλείας ενός τέτοιου δρόµου; Η
αυτοδιοίκηση γενικότερα, της Αττικής εν προκειµένω, για τη δια-
χείριση απορριµµάτων τι θα κάνει; Θα τα στέλνει στο διάστηµα
τα απορρίµµατα ο παραχωρησιούχος; Δεν τυγχάνουν επεξεργα-
σίας τα απορρίµµατα; Γιατί απαλλάσσεται από κάθε µορφής
τέλος; Τι λογική είναι αυτή; 

Μιλήσατε, Υπουργέ, νωρίτερα στην παρέµβασή σας για το τι
θα γίνει αν δεν έχουµε διόδια. Δηλαδή, να το πάρω ανάποδα. Οι
παράλληλοι δρόµοι δέχονται ένα ορισµένο φόρτο. Σωστά; Και
δεν θα ήταν σωστό, λέτε, να πάει όλο στην Αττική Οδό. Αυτό δεν
είπατε; Δεν σας παραφράζω νοµίζω. Δεν θα ήταν καλό να δεχθεί
όλη την κίνηση της Αττικής η Αττική Οδός. Αυτό δεν είπατε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): … (Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν
κάνουµε διάλογο. Το γνωρίζετε. Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, αν
θέλετε απαντάτε µετά. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ, λοιπόν, σας θέτω ένα απλό
ζήτηµα. Επιβαρύνονται, λοιπόν, και µε κίνηση στους παράλλη-
λους δρόµους που έχουν στην αρµοδιότητά τους να καθαρίζουν,
να φροντίζουν, να συντηρούν οι δήµοι. Για ποιο λόγο απαλλάσ-
σονται συνολικά οι παραχωρησιούχοι; Όχι µόνο ο συγκεκριµέ-
νος. Εγώ δεν µιλάω για φωτογραφική διάταξη. Είναι µια
επαναλαµβανόµενη διάταξη σε συµβάσεις τα τελευταία χρόνια.
Γιατί πλήρης απαλλαγή από όλα; Πραγµατικά µας είναι ακατα-
νόητη. 

Κατά τα άλλα είναι δεδοµένη η στάση µας για την οποία µί-
λησε, όπως είπα, τεκµηριωµένα ο εισηγητής µας, αλλά είχα την
ευκαιρία και εγώ στην παρέµβασή µου να πω ότι µία σύµβαση
της οποίας δεν έχουµε όλα τα διαθέσιµα στοιχεία δεν µπορεί να
έχει την συναίνεσή µας. Ενώ συµφωνούµε επί της αρχής. Δεν
έχουµε πρόβληµα που γίνεται σύµβαση παραχώρησης. Δεν
έχουµε πρόβληµα ούτε µε τη µέθοδο. Ούτε υποτιµούµε το τί-
µηµα το οποίο εισπράττει το κράτος αλλά θα θέλαµε να ξέρουµε
από πού προκύπτει ότι είναι εύλογο ότι είναι υψηλό ή χαµηλό.
Αντί να σκιαµαχούµε στη Βουλή θα έπρεπε να κάνουµε ένα σο-
βαρό διάλογο για να βελτιώσουµε αυτές τις διατάξεις. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, ένα θέµα για το οποίο µιλήσαµε
κι άλλη φορά µαζί και µε επίκαιρη ερώτησή µου, νοµίζω ότι από
τους αυτοκινητόδροµους ήταν µια χρυσή ευκαιρία για το Ταµείο
Ανάκαµψης να περάσουµε σε ένα άλλο µεγάλο κεφάλαιο στις
µεταφορές αυτών των σιδηροδρόµων. Δυστυχώς, χάσατε αυτή
την ιστορική ευκαιρία. Όλη η Ευρώπη κινείται µε τρένο και εσείς
έχοντας το µεγαλύτερο χρηµατοδοτικό πακέτο µεταπολεµικά
αφήσατε αυτή την τεράστια ευκαιρία για τη χώρα να πάει χα-
µένη. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κουκουλόπουλο.
Καλείται στο Βήµα η κ. Θεοδώρα Τζάκρη, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σάβ-

βατο 5 Οκτωβρίου στις 23.59’ λήγει η σύµβαση του ΤΑΙΠΕΔ µε
τον νυν παραχωρησιούχο της Αττικής Οδού και στις 0.01’ της Κυ-
ριακής, η χρηµατοδότηση, η λειτουργία και η εκµετάλλευση της
Αττικής Οδού θα αλλάξει χέρια και θα περάσει στον νέο παρα-
χωρησιούχο µε µια πρωτόγνωρη διαδικασία. Δεν έχει συµβεί κάτι
τέτοιο, κύριε Υπουργέ, από τη µια στιγµή στην άλλη ν’ αλλάζει η
διαχείριση ενός εµβληµατικού έργου, όπως είναι αυτό της Αττι-
κής Οδού.

Το είπε και ο κ. Μουστάκας, ο πρόεδρος του διοικητικού συµ-
βουλίου της «Νέας Αττικής Οδού Παραχωρήσεις Α.Ε.» και εκτε-

λεστικό µέρος του διοικητικού συµβουλίου της «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ», ότι
είναι ιδιαίτερα αγχωµένοι µε αυτή την πρωτόγνωρη διαδικασία
και ότι καταβάλλεται πολύ µεγάλη προσπάθεια προκειµένου να
ανταποκριθούν πλήρως στις διαδικασίες που προβλέπονται για
την παράδοση του έργου στο νέο παραχωρησιούχο µέχρι το
βράδυ του Σαββάτου 5 Οκτωβρίου. 

Για µια ακόµη φορά, λοιπόν, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη ευτελί-
ζει, όχι µόνο την κοινή λογική, αλλά και το ίδιο το κύρος του Κοι-
νοβουλίου, καλώντας µας να τοποθετηθούµε όχι κατά τρόπο που
να υπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον, αλλά υπό το βάρος τελεσι-
γράφου ύψους 3,27 δισεκατοµµυρίων ευρώ, προκειµένου να πιά-
σει το στόχο της πράξης από το ΤΑΙΠΕΔ. Και το ευτελίζει όταν
το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών ζήτησε από το νοµικό
συµβούλιο του κράτους γνωµοδότηση για τη σύναψη συµπλη-
ρωµατικής σύµβασης µε τη σηµερινή παραχωρησιούχο εταιρεία
ώστε η διαδικασία παράδοσης - παραλαβής να γίνει µε πιο οµαλό
τρόπο. Και ενώ εξετάζονταν µια µεταβατική περίοδος πέντε, έξι
µηνών από τις 6 Οκτωβρίου και µετά, προκειµένου η υφιστάµενη
σύµβαση παραχώρησης να παραδοθεί στον νέο παραχωρησι-
ούχο στις 12 Φεβρουαρίου του ’25 -δηλαδή πέντε µήνες µετά την
υπογραφή της νέας σύµβασης, που έγινε 12-9-24- ώστε να εξα-
κολουθήσει χωρίς προβλήµατα η αδιατάρακτη εξακολούθηση
παροχής των υπηρεσιών λειτουργίας του αυτοκινητοδρόµου και
µε το περιεχόµενο της σχετικής γνωµοδότησης να µην έχει γνω-
στοποιηθεί και ενώ φαινόταν να ανοίγει ο δρόµος για την επέ-
κταση υφιστάµενης σύµβασης µε τον νυν παραχωρησιούχο, όλα
άλλαξαν και αποφασίστηκε, έτσι ξαφνικά, να γίνει η µεταβίβαση
αυτού του εµβληµατικού έργου από τη µια στιγµή στην άλλη. 

Έχει, όµως, µια σηµασία να πούµε γιατί έγινε αυτή η γρήγορη
αλλαγή. Έγινε γιατί χρειαζόταν να εισρεύσουν στα ταµεία του
κράτους έσοδα ύψους 3,27 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που πρέπει
να εισέλθουν όπως αντιλαµβάνεστε µε την ολοκλήρωση των εκ-
κρεµών παραχωρήσεων και συναλλαγών του ελληνικού δηµο-
σίου µέχρι το τέλος του 2024. 

Ουσιαστικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για µια
επίσπευση επίτευξης του συµπεφωνηµένου στόχου ανάπτυξης
στον προϋπολογισµό ύψους 2,5%, ενός στόχου που ακόµη και
µε την προσπάθεια επίσπευσης και την προείσπραξη των εσόδων
από την Αττική Οδό υπονοµεύεται από την είσπραξη των εσόδων
από τον τουρισµό, που ήταν πολύ χαµηλότερα των προσδοκού-
µενων και βεβαίως και από τη διεύρυνση του ελλείµµατος του
ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών, το οποίο βαίνει επιδεινού-
µενο κατά το τέταρτο τρίµηνο του 2024. 

Και κάπως έτσι, πιέστηκε αφόρητα η µεταβίβαση της Αττικής
Οδού να γίνει άµεσα και µάλιστα εντός του 2024, µε το Υπουρ-
γείο να φέρνει προς ψήφιση την κύρωση σύµβασης, σήµερα,
Πέµπτη 3 Οκτωβρίου, µόλις δύο µέρες πριν την εκπνοή της υφι-
στάµενης, µε ελλείψεις εγγράφων που αφορούν σε τεχνικές και
οικονοµικές λεπτοµέρειες και µε πληθώρα διαδικαστικών θεµά-
των να µην έχουν λυθεί ή να µην προβλέπονται πουθενά. 

Πέρα, λοιπόν, από τα 3,27 δισεκατοµµύρια ευρώ και το 7,5%
επί των εσόδων κάθε χρόνο που θα αποδίδει ο νέος παραχωρη-
σιούχος στο ελληνικό δηµόσιο, η Κυβέρνηση δεν µας λέει την
αλήθεια περί του πραγµατικού ύψους των εσόδων όπως αυτά θα
διαµορφωθούν κατόπιν και των τριών επεκτάσεων προς Αργυ-
ρούπολη, προς Ραφήνα και προς Λαύριο. 

Πουθενά δεν είδαµε, κύριε Υπουργέ, τον απολογισµό από την
υφιστάµενη κοινοπραξία εκµετάλλευσης της Αττικής Οδού, προ-
κειµένου να βγάλουµε αν θέλετε ασφαλή συµπεράσµατα για την
προτέρα διαχείριση και τα υπερκέρδη που αποκόµισε ο προ-
ηγούµενος παραχωρησιούχος. 

Αντ’ αυτών βλέπουµε να διατυπώνεται µια εκτιµώµενη πρό-
βλεψη επένδυσης ύψους 380 εκατοµµυρίων ευρώ, που πρόκειται
να επενδυθούν τα επόµενα είκοσι πέντε χρόνια, χωρίς να προκύ-
πτει ούτε από ποια έργα πρόκειται, ούτε για ποια συχνότητα συν-
τήρησης µιλάµε και γενικά ποια έργα θα γίνουν και µε ποιες
τεχνικές προδιαγραφές. 

Χωρίς κανένα επενδυτικό ρίσκο, η νέα εταιρεία ανακοινώθηκε
ότι θα µειώσει τα διόδια στα 2,50 ευρώ από 2,80 που είναι σή-
µερα, αρχής γενοµένης από την Κυριακή 6 Οκτωβρίου. Από το
πέµπτο έτος, όµως, θα µπορεί να επιβάλλει έως και 30% αύξηση
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των διοδίων τελών, να το διαµορφώσει δηλαδή το διόδιο στο 3,25
ευρώ σε χρονικές περιόδους και σε ώρες που αυτός θα κρίνει,
επιλέγοντας δηλαδή µετά την παρέλευση της πενταετίας το δυ-
ναµικό διόδιο. Προφανώς αυτό συνδέεται µε το κόστος χρήσης
των µελλοντικών επεκτάσεων προς Αργυρούπολη, Ραφήνα και
Λαύριο, όπως ήδη είπα και, προσέξτε, έρχεται προς κύρωση µια
Σύµβαση η οποία προβλέπει το προοπτικό κόστος διοδίων ως κε-
φαλικό φόρο και όχι ως χιλιοµετρική χρήση. Δηλαδή, για να το
πω απλά, όποιος χρησιµοποιεί τρία χιλιόµετρα ή εξήντα χιλιόµε-
τρα της Αττικής Οδού θα πληρώνει το ίδιο διόδιο. Αυτό δεν κα-
ταστρατηγεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την αρχή της
αναλογικότητας; Δεν παραβιάζει το Σύνταγµα; 

Καµµία πρόβλεψη, επίσης, δεν υπάρχει για τους κατόχους e-
Pass, των καρτών διέλευσης, που σήµερα η τιµή διέλευσης είναι
2,55 ευρώ. Ακόµη σήµερα δεν έχει διαµορφωθεί η νέα τιµή, που
θα πρέπει να καθοριστεί κάτω από δυόµισι ευρώ, για όσους περ-
νούν από τους σταθµούς διοδίων µε ποµποδέκτη. 

Υπάρχει όµως κι ένα πολύ σοβαρό θέµα, που είναι το ζήτηµα
του µέλλοντος των εργαζοµένων υπό το καθεστώς της νέας Σύµ-
βασης. Ανεξάρτητα από τις αποζηµιώσεις που θα δοθούν λόγω
απόλυσης και την τρίµηνη νέα σύµβαση, δεν προβλέπεται τίποτα
άλλο. Θα συνεχίσουν µε τον ίδιο µισθό και µε την ίδια σχέση ερ-
γασίας; Κανείς δεν γνωρίζει.

Επί της ουσίας, θέλω να βάλω ένα ρητορικό ερώτηµα: Είναι
συµφέρουσα τελικά η νέα Σύµβαση παραχώρησης της Αττικής
Οδού µε τα 3,27 δισεκατοµµύρια κατ’ έτος και το 7,5% επί των
εσόδων, όταν τα έσοδα της Αττικής Οδού σε βάθος είκοσι πέντε
ετών, συνυπολογισµένων των αυξηµένων διοδίων µετά την ολο-
κλήρωση των επεκτάσεων αλλά και των αυξηµένων διελεύσεων,
υπολογίζεται να φτάσει στα 25 µε 27 δισεκατοµµύρια ευρώ µε
σηµερινές τιµές. Όταν µάλιστα δεν υπάρχει κατασκευαστικό αν-
τικείµενο, αφού σας είπα ότι ήδη το ΤΑΙΠΕΔ έθεσε εκτός του
συγκεκριµένου διαγωνισµού τις επεκτάσεις προς Ραφήνα, Λαύ-
ριο και Αργυρούπολη, που σηµαίνει ότι οι επεκτάσεις θα χρηµα-
τοδοτηθούν από ένα έωλο χρηµατοδοτικό σχήµα, το οποίο µε
βάση τα µέχρι σήµερα ισχύοντα θα καταλήξει σε επιβάρυνση του
προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων, καθώς είναι σαφές ότι
ένα τόσο µεγάλο έργο θα καταλήξει δια του Ταµείου Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας να αντλήσει πόρους από το ΠΔΕ, το οποίο
στρέφοντας αυτούς τους φόρους στην κατασκευή των επεκτά-
σεων, απαλλάσσει από το κατασκευαστικό κόστος το νέο παρα-
χωρησιούχο, σε βάρος άλλων έργων που προτεραιοποιούνται
στην ελληνική κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι εµείς δεν µπο-
ρούµε να υπερψηφίσουµε την κύρωση αυτής της σύµβασης, την
οποία θεωρούµε ακραία βλαπτική για το δηµόσιο συµφέρον και
αφήνουµε την κυβερνητική πλειοψηφία και όσους συστρατευ-
τούν µαζί της να αναλάβουν και την ευθύνη των πράξεών τους.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Τζάκρη.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Γαβρήλος, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ήρθε εδώ ο κ.

Χατζηδάκης µετά από δύο µήνες απουσίας του από την Ολοµέ-
λεια της Βουλής και ασφαλώς, αντί να απαντήσει στα µεγάλα
ερωτήµατα που τέθηκαν τις τελευταίες µέρες από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για τα κόκ-
κινα δάνεια, για την προστασία της πρώτης κατοικίας, για την
τροπολογία που καταθέσαµε προκειµένου να ανακουφιστούν οι
δανειολήπτες, το µόνο που είχε να πει είναι ότι µειώθηκαν τα δά-
νεια από τις ελληνικές τράπεζες, περνώντας όµως σε funds. 

Αυτή είναι και η απάντηση που έδωσε στους «έντεκα» Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας, χωρίς όµως να µας λέει τι θα γίνει
µε τα διακόσια πενήντα χιλιάδες σπίτια Ελλήνων πολιτών. Ήδη
έχουν πλειστηριαστεί δεκαπέντε χιλιάδες µε είκοσι χιλιάδες σπί-
τια το 2024 και θα βγουν σε πλειστηριασµό συνολικά, περίπου,
διακόσιες εξήντα χιλιάδες σπίτια έως τις αρχές του 2027.

Καµµία απάντηση από τον κ. Χατζηδάκη, σε σχέση µε αυτά τα
ερωτήµατα που του θέσαµε και ασφαλώς, του τα έθεσαν και οι
«έντεκα» Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Μάλιστα, ένας εξ
αυτών ήρθε εδώ και επανέλαβε και προφορικά το ερώτηµα που
τέθηκε στον κ. Χατζηδάκη, τον Υπουργό Οικονοµικών. 

Δεν µας είπε ο κ. Χατζηδάκης, τελικά, αν θα υιοθετήσει την
πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για να έρθει προς
συζήτηση στην Επιτροπή Οικονοµικών η υπόθεση των κακών
πρακτικών των τραπεζών µε τις υπερχρεώσεις στις συναλλαγές
των Ελλήνων φορολογουµένων. Καµµία απάντηση επ’ αυτού. Δεν
µας είπε αν θα συζητήσουµε τις διαφορές επιτοκίων που παρα-
τηρούνται τα τελευταία χρόνια εις βάρος των Ελλήνων φορολο-
γουµένων. Ένα επιτόκιο δανεισµού στα ύψη και ένα επιτόκιο
καταθέσεων στα τάρταρα, µε µεγάλη απόκλιση σε σχέση µε τους
δείκτες που υπάρχουν στην υπόλοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αυτά ήταν τα ερωτήµατα που είχαµε θέσει και δεν υπήρξε
καµία κουβέντα από τον κ. Χατζηδάκη. Αντίθετα, ήρθε εδώ για
µία ακόµη φορά να δοξαστεί, µην του πάρει άλλος τη δόξα των
ιδιωτικοποιήσεων, αυτό που έχει οδηγήσει πλέον το ελληνικό
κράτος να είναι χωρίς έσοδα, αλλά να αποµυζά µόνο -από τον
φόρο εισοδήµατος, από τους έµµεσους φόρους, που φθάνουν
γύρω στο 60%, σε σχέση µε τους συνολικούς φόρους- τον Έλ-
ληνα φορολογούµενο. 

Ήδη για το 2024, για το πρώτο επτάµηνο, οκτάµηνο, έχουµε
ένα υπερπλεόνασµα 8 δισεκατοµµυρίων αυτούς τους τελευταί-
ους µήνες πέρα από αυτά που είχαν υπολογιστεί ως πλεονά-
σµατα και ήµασταν υποχρεωµένοι απέναντι στους Θεσµούς.

Ωστόσο, συνεχίζει εκεί να µιλά, γιατί είναι η νεοφιλελεύθερη
αντίληψή του, η ιδεοληψία του αυτή που τον οδηγεί. Εγώ δεν
θέλω να πω ότι πάνω σε αυτή την ιδεοληψία γίνονται δουλειές
και επωφελούνται λίγοι και ισχυροί άνθρωποι της χώρας, αλλά
ιδεοληπτικά επιµένει στις ιδιωτικοποιήσεις, ιδιωτικοποίηση των
αεροδροµίων, ιδιωτικοποίηση των µεγάλων οδών, των λιµανιών,
των τρένων που οδήγησαν σε αυτό το µεγάλο έγκληµα των Τεµ-
πών. Παρατηµένα τα τρένα και από τη «HELLENIC TRAIN».

Όµως, ασφαλώς τις τελευταίες µέρες βλέπουµε να γίνεται
πάλι λόγος, αφού είχαµε τα τελευταία χρόνια τις αποφάσεις του
Συµβουλίου της Επικρατείας και να προσπαθεί η ελληνική Κυ-
βέρνηση µε έµµεσο τρόπο, µέσω ΣΔΙΤ, µε οργανισµούς, όπως
θέσπισε για τη Θεσσαλία, να ιδιωτικοποιήσει ακόµη και το ση-
µαντικότερο δηµόσιο αγαθό της χώρας που δεν είναι άλλο από
το νερό.

Και ασφαλώς γεννάται το ερώτηµα γιατί ο δηµόσιος τοµέας
δεν θα µπορούσε να κάνει καλύτερα τη δουλειά αυτή που καλεί-
ται να την κάνει µία ιδιωτική εταιρεία και προς όφελος και εξυ-
πηρέτηση του δηµόσιου συµφέροντος και των Ελλήνων
φορολογουµένων. Δεν δόθηκε µια πειστική απάντηση, γιατί µετά
από τόσα χρόνια που παραλάβαµε πλέον το έργο, το έργο έχει
ολοκληρωθεί κατασκευαστικά, έρχεται ένας ιδιώτης να επωφε-
ληθεί αυτού του έργου και µας λέει η Κυβέρνηση ότι δίνει ο ιδιώ-
της 3 δισεκατοµµύρια ευρώ να καλύψουµε -τάχα- το δηµόσιο
χρέος και ασφαλώς 7,5% περίπου τον χρόνο από τα δηµόσια
έσοδα σε µια περίοδο εικοσιπενταετίας, που αν καθίσουµε και
µε κοµπιουτεράκι θα αποδείξουµε ότι πάλι δεν είναι προς όφελος
του δηµόσιου συµφέροντος και του Έλληνα φορολογουµένου
αυτή η σύµβαση. Μικρό, συνεπώς, το όφελος για το ελληνικό δη-
µόσιο.

Τίµηµα για τη σύµβαση παραχώρησης: Μας λέει η Κυβέρνηση
«ικανοποιητικό». Μας έφερε κάποιον εκτιµητή, για να δούµε τι
έγινε τα προηγούµενα χρόνια και σε βάθος µιας εικοσιπενταετίας
µία µελέτη, να δούµε τελικά αν ανταποκρίνεται πραγµατικά στο
δηµόσιο συµφέρον αυτή η σύµβαση; Αποκρύπτονται ή δεν υπάρ-
χουν τα προσαρτήµατα στην εν λόγω σύµβαση. Έρχεται η Βουλή
να νοµοθετήσει στα τυφλά, χωρίς να υπάρχουν πουθενά τα προ-
σαρτήµατα που έπρεπε να συνοδεύουν τη σύµβαση αυτή. Ποιες
είναι οι υποχρεώσεις -τάχα- του ιδιώτη των 380 εκατοµµυρίων
ευρώ; Σε τι συνίστανται; Θα είναι ένας νέος τάπητας; Θα είναι
κάτι άλλο αυτά τα 380 εκατοµµύρια ευρώ και πότε θα πρέπει να
τα επενδύσει εκεί ο ιδιώτης ο οποίος θα κάνει χρήση αυτού του
αυτοκινητόδροµου; Πουθενά δεν φαίνονται και δεν ορίζονται οι
υποχρεώσεις συντήρησης, οι υποχρεώσεις του ιδιώτη και έχουµε
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δει και από άλλες συµβάσεις ιδιωτικοποίησης -γιατί περί ιδιωτι-
κοποίησης µιλάµε, ας είναι παραχώρηση για είκοσι πέντε χρό-
νια- ότι ό,τι συνέφερε τον ιδιώτη σε σχέση µε τη σύµβαση το
επένδυε, ό,τι δεν τον συνέφερε το άφηνε να πηγαίνει πίσω. Το
έχουµε δει αυτό και στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης που συζητού-
σαµε την προηγούµενη βδοµάδα και σε άλλες –τάχα- επενδύσεις
και συµβάσεις που υπογράψατε.

Μας λέτε ότι θα πέσει το κόµιστρο στα 2,50 ευρώ από 2,80.
Αλήθεια; Μετά από πέντε χρόνια αυτό είναι στην κρίση του ιδιώτη
να ανέβει και πάνω από 3 ευρώ σε ώρες αιχµής. Ποιος θα πλη-
ρώσει το µάρµαρο; Ασφαλώς ο Έλληνας φορολογούµενος και
αυτός που κάνει χρήση της Αττικής Οδού προς όφελος αυτού
του ιδιώτη.

Τέλος, µιλήσατε για τον ανεξάρτητο µηχανικό που -τάχα- θα
διορίσει το δηµόσιο και θα πληρώνεται, όµως, από την ιδιωτική
εταιρεία. Πόσο ανεξάρτητος είναι αυτός ο ανεξάρτητος µηχανι-
κός, όταν θα πληρώνεται, θα συµβάλλεται µε τον ιδιώτη, να πα-
ρουσιάζει την πραγµατική εικόνα της κατάστασης προς όφελος
του ελληνικού δηµοσίου;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µία ακόµη φορά φέρνετε
µία ουσιαστικά ιδιωτικοποίηση, όχι παραχώρηση, ανάλογη µε
αυτή της ΔΕΗ που έχει εκτοξεύσει την τιµή της ενέργειας στα
ύψη, έχει αφήσει το δίκτυο της ΔΕΗ, του ΑΔΜΗΕ χωρίς επέ-
κταση, χωρίς τις απαραίτητες εργασίες συντήρησης που απαι-
τούνται για να λειτουργεί το σύστηµα στη χώρα και
περηφανεύεστε για αυτό. Είστε η Κυβέρνηση της ιδιωτικοποί-
ησης, είστε η Κυβέρνηση του ξεπουλήµατος!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γαβρήλο.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας, Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, θα ακολουθήσει ο κ. Κα-
τσαφάδος, ο κ. Καραθανασόπουλος, ο κ. Παναγιωτόπουλος, ο
κ. Ηλιόπουλος και η κ. Καραγεωργοπούλου.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τι κάνουµε σήµερα; Σήµερα παραχωρούµε την Αττική Οδό για

είκοσι πέντε χρόνια στη συγκεκριµένη εταιρεία, στην «ΤΕΡΝΑ».
Τα έσοδα για την Αττική Οδό υπολογίζονται πάνω από 28 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Και εµείς παραχωρούµε την Αττική Οδό, λοι-
πόν, αντί να πάρουµε εµείς, το κράτος δηλαδή, τα χρήµατα αυτά
για είκοσι πέντε χρόνια. Και τι θα πάρουµε εµείς, τι θα πάρει το
κράτος δηλαδή, όταν λέµε «εµείς»; Θα πάρει 3,27 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ συν ένα ποσοστό 7,5% επί του τζίρου, δηλαδή περίπου
άλλα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή θα εισπράξει το κράτος 4
δισεκατοµµύρια και 3,27 δισεκατοµµύρια, 7,27 δισεκατοµµύρια
ευρώ µε βάση τους υπολογισµούς, ενώ µε την παραχώρηση ο
επενδυτής θα εισπράξει 28 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή πε-
τάµε 28 δισεκατοµµύρια ευρώ, δεν τα εισπράττουµε εµείς. Θα
µπορούσαµε εµείς να τα εισπράξουµε. Για ποιον λόγο δεν κρα-
τάει το κράτος την Αττική Οδό; Θα εισπράξουµε 7,26 δισεκατοµ-
µύρια έναντι 28 δισεκατοµµυρίων που υπολογίζονται τα έσοδα
για τα επόµενα είκοσι πέντε χρόνια. Αυτό είναι όλο το ρεζουµέ.
Αυτή είναι όλη η ουσία της σηµερινής συζήτησης. Αυτά είναι τα
νούµερα. Αντί να τα εισπράξει το κράτος τα χρήµατα αυτά, θα
τα εισπράξει ένας ιδιώτης. Αντί να εισπράξει το κράτος 28 δισε-
κατοµµύρια, θα εισπράξει 7 δισεκατοµµύρια, απλά πράγµατα,
όµορφα, παστρικά.

Θέλω µια ερώτηση ακόµη να κάνω για όταν θα µιλήσει ο κύ-
ριος Υφυπουργός ή αν ξανάρθει ο κ. Χατζηδάκης, δεν ξέρω.
Θέλω να µας πείτε, η ΤΕΡΝΑ που είναι η ίδια εταιρεία που έχει
πάρει και την Εγνατία Οδό -είναι ερώτηµα, πραγµατικά δεν γνω-
ρίζουµε, για αυτό και το ρωτάµε- έχει πληρώσει τα χρήµατα για
την παραχώρηση της Εγνατίας Οδού; Είναι περίπου 1,5 δισεκα-
τοµµύριο, είναι 1,49 δισεκατοµµύριο ακριβώς. Εάν γνωρίζετε, να
µας διαφωτίσετε εάν έχει πληρώσει τα χρήµατα αυτά στο κράτος
η συγκεκριµένη εταιρεία. Αυτά θέλουµε να µάθουµε εµείς. Είναι
ένα ερώτηµα, στο οποίο πρέπει να απαντήσετε.

Με όλο τον κακό χαµό που γίνεται στη Μέση Ανατολή, διαβά-

σαµε πριν από λίγο τις δηλώσεις του κ. Δένδια για την αποµά-
κρυνση είκοσι δύο Ελλήνων και τριάντα οκτώ Κυπρίων από τη
Βηρυτό µε το C-13. Θέλω να θυµίσουµε στην Κυβέρνηση ότι στον
Λίβανο οι Ελληνορθόδοξοι -οι Ρωµιοί, όπως τους αποκαλούν-
είναι το 8% του πληθυσµού της χώρας. Είναι µια από τις εθνοτι-
κές συνιστώσες του πολυεθνικού λιβανέζικου κράτους. Είναι οι
απόγονοι των Ελλήνων. Αυτοί οι άνθρωποι, οι οποίοι είναι πάρα
πολλοί -δεν είναι µόνο οι είκοσι δύο Έλληνες που αποµακρύνθη-
καν σήµερα και οι τριάντα οκτώ Κύπριοι- είναι εκείνοι για τους
οποίους ο κ. Δένδιας, ο οποίος κάνει τις δηλώσεις σήµερα, θυ-
µίζω ότι το 2021 είχε συναντηθεί µε την τότε αντιπρόεδρο της λι-
βανέζικης κυβέρνησης και Υπουργό Εξωτερικών και Άµυνας του
Λιβάνου, την ελληνορθόδοξη επίσης Ζέινα Ακάρ, στο Υπουργείο
Εξωτερικών.

Τότε ο κ. Δένδιας -το 2021, πριν από τρία χρόνια- είχε δεσµευτεί
για απόλυτη υποστήριξη της Ελλάδος στον Λίβανο, για βοήθεια
στην ανοικοδόµηση, για στήριξη στην πολιτική στα- θερότητα,
όπως και ότι η χώρα µας η Ελλάδα θα βρίσκεται στο πλευρό συ-
νεχώς των Ελλήνων του Λιβάνου. Φυσικά δεν έγινε. Εµείς ρωτάµε:
Τι θα γίνουν όλοι αυτοί οι άνθρωποι; Έχετε εγκαταλείψει το 8%,
όπως σας είπα και πριν, του πληθυσµού της χώρας που είναι οι
ελληνορθόδοξοι, οι Ρωµιοί του Λιβάνου στο έλεος εκεί της κατά-
στασης. Καµία κίνηση, κανένα ενδιαφέρον. Για άλλη µια φορά, λοι-
πόν, ο κ. Δένδιας και η ελληνική Κυβέρνηση είπαν ψέµατα το 2021.
Αυτοί οι άνθρωποι είναι εκεί και τους έχετε εγκαταλείψει, βασικά
όπως έχετε εγκαταλείψει όλη την Ελλάδα.

Είναι µια -αποδεδειγµένα πλέον, καθηµερινά το βλέπουµε- Κυ-
βέρνηση σε αποδροµή. Έχετε εγκαταλείψει τα πάντα. Θαρρεί
κανείς ότι η χώρα είναι στον αυτόµατο. Τι µπορεί να πει διαφο-
ρετικό ένας άνθρωπος όταν βλέπει αρχές Οκτωβρίου µε δεκαο-
κτώ, δεκαεννιά -στα βουνά και λιγότερο ίσως- βαθµούς κελσίου
να έχουν καεί πενήντα χιλιάδες στρέµµατα και η φωτιά να καίει
µέχρι και πριν από λίγες ώρες µέσα στον Οκτώβριο; Αναρωτιέσαι
πόσο ανίκανο πρέπει να είναι ένα κυβερνητικό σχήµα που τέλος
Σεπτεµβρίου, αρχές Οκτωβρίου, µε περίπου είκοσι βαθµούς κελ-
σίου, χωρίς κανένα άλλο µέτωπο ενεργό -ευτυχώς- και δέκα
λεπτά από τη βάση των Καναντέρ -εκεί είναι η απόσταση- να µην
µπορεί να σβήσει αυτήν την πυρκαγιά. Είναι πραγµατικά λυπηρό.
Τουλάχιστον πρέπει να δεσµευτεί -το έχουµε πει, έχουµε κατα-
θέσει και πρόταση νόµου- η Κυβέρνηση µε τον πλέον επίσηµο
τρόπο ότι δεν θα µπει καµία ανεµογεννήτρια και δεν θα χτιστεί
τίποτε στην καµένη αυτή έκταση. Γιατί µετά θα λένε ότι καίγονται
τα δάση για να µπαίνουν ανεµογεννήτριες. Για να µην λέµε, λοι-
πόν, αυτό και αφού δεν θέλετε να περάσει η πρόταση νόµου που
έχουµε κατεβάσει και έχουµε καταθέσει, να µην χτίζεται για να
µην φυτρώνει καµµία ανεµογεννήτρια στα καµένα. Τουλάχιστον
να δεσµευτείτε µε τον πλέον επίσηµο τρόπο, γιατί το κακό έχει
παραγίνει. Τα τελευταία δυο, τρία χρόνια έχει καεί η µισή Αττική,
έχει γίνει στάχτη ο Έβρος, έχει καεί η Εύβοια, έχει καεί η Ρόδος
και η Κυβέρνηση µας λέει ότι τα πράγµατα πάνε πάρα πολύ καλά.

Θέλω να σας θυµίσουµε το εξής: Η Κυβέρνηση µπήκε στον
έκτο σχεδόν χρόνο διακυβέρνησης. Είστε η ίδια Κυβέρνηση και
ακόµη βρίσκεστε στο στάδιο των διαπιστώσεων. Διαπιστώνετε
ότι πρέπει, για παράδειγµα, να αναθεωρήσουµε τις απόψεις µας
για την αντιπυρική προστασία. Κάνετε ακόµη διαπιστώσεις. Πόσα
χρόνια πραγµατικά θέλετε για να περάσετε στο στάδιο της πραγ-
µατικής δράσης και να δίνετε λύσεις; Πόσα χρόνια πρέπει να κυ-
βερνήσετε τη χώρα αυτή για να µπορέσετε επιτέλους να την
κυβερνάτε σωστά; Ακόµα κάνετε διαπιστώσεις.

Όπως διαπιστώσεις κάνετε και γι’ αυτό το φαινόµενο της επο-
χής το οποίο είναι σε έξαρση και είναι πολύ λυπηρό, γιατί εδώ
µιλάµε για τα παιδιά µας, για την παραβατικότητα των ανηλίκων.
Εννοείται ότι είναι ένα πολύ σύνθετο θέµα και πολύ σοβαρό και
θα πρέπει εδώ το Κοινοβούλιο και όλους µας να µας απασχολή-
σει πάρα πολύ και να δούµε τι κάναµε λάθος όλα αυτά τα χρόνια.
Αυτό είναι πολύ σηµαντικό θέµα, από το να ακούγονται µόνο
κραυγές ή οτιδήποτε άλλο και ούτε λύνεται µε έναν νόµο ή µε
µια σκέψη ή µε µια διάταξη. Τα κρούσµατα είναι καθηµερινά και
πραγµατικά µας σοκάρουν όλους. Το να βλέπεις τα παιδιά δώ-
δεκα ή δεκατεσσάρων ετών να συµπεριφέρονται µε τέτοια σκλη-
ρότητα είναι πραγµατικά ανατριχιαστικό. Αλλά και πάλι βλέπετε
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πόσο επιπόλαια λειτουργείτε, γιατί πάτε να τιµωρήσουµε τους
γονείς. Είµαστε οι πρώτοι που θέλουµε πραγµατικά να εφαρµό-
ζεται ο νόµος και η τάξη. Αλλά εδώ έχουµε να κάνουµε -κι εµείς
αυτό θεωρούµε και τη δική σας τακτική- µε τις γνωστές κινήσεις
εντυπωσιασµού, τα γνωστά πυροτεχνήµατα. «Α, θα πω κάτι, ένα
τσιτάτο, θα πάρω αυτό, θα µπαίνουν οι γονείς φυλακή», µια
χαρά, τελείωσε το έργο. Έχουµε να κάνουµε µε µια πολύ δύ-
σκολη ασθένεια και πάλι προσπαθείτε µε ένα απλό παυσίπονο να
αντιµετωπίσετε αυτή την πολύ δύσκολη ασθένεια.

Ξέρετε, εδώ δεν έχουµε να κάνουµε µε παιδιά που γεννιούνται
παραβάτες. Όχι, µια χαρά γεννιούνται τα παιδιά. Πρέπει να καθί-
σουµε να ψάξουµε γιατί τα παιδιά αυτά -τα οποία δεν γεννιούνται
παραβάτες- εκδηλώνουν τέτοιες συµπεριφορές στην πορεία -δυ-
στυχώς- και αυτό είναι πολύ µεγάλο θέµα. Όλες οι κυβερνήσεις
τα τελευταία πενήντα χρόνια -θα πω εγώ- έχουν ουσιαστικά δια-
λύσει την οικογένεια. Ο πατέρας, η µητέρα αναγκάζονται και δου-
λεύουν και απουσιάζουν από το σπίτι δέκα, δώδεκα και
δεκατέσσερις ώρες την ηµέρα -το ξέρουµε όλοι αυτό- για να µπο-
ρέσουν να βγάλουν το «ζην» όχι το «ευ ζην», να συντηρήσουν την
οικογένεια τους. Εσχάτως η Κυβέρνηση τους έβαλε, για παρά-
δειγµα, να δουλεύει και έξι µέρες την εβδοµάδα από πέντε. Αυτοί
οι γονείς πώς αναθρέψουν τα παιδιά τους; Πώς θα µπορέσουν οι
γονείς αυτοί να αναθρέψουν τα παιδιά τους; Με αυτόµατο πιλότο
παιδιά δεν µπορούν να ανατραφούν ή να µεγαλώσουν σωστά. Η
Κυβέρνηση δεν έχει κάνει τίποτα και µετά λύπης το λέµε αυτό, να
υποστηρίξει πραγµατικά την οικογένεια, να υποστηρίξει πραγµα-
τικά την Ελληνίδα µάνα. Για να µην µιλήσουµε για την παιδεία που
απαξιώνεται όλο και περισσότερο. Χωρίς οικογένεια, χωρίς παι-
δεία τι παιδιά περιµένουµε, λοιπόν, να µεγαλώσουµε; Τόσα χρόνια
σπέρνουµε ανέµους. Δυστυχώς αρχίζουµε να θερίζουµε θύελλες.

Ξέρετε, δεν νοιάζεστε ούτε για την οικογένεια, για την οποία
φωνάζουµε πάρα πολλά χρόνια και µας λέτε συντηρητικούς, δεν
νοιάζεστε ούτε για το δηµογραφικό, για τα αµείλικτα στατιστικά
στοιχεία τα οποία είναι µια βαθιά µαχαιριά στην καρδιά της Ελ-
λάδος. Είχαµε πέντε λιγότερες γεννήσεις το 2023 από το 2022,
δηλαδή είχαµε µια µείωση σε σχέση µε το 2022 της τάξης του
6,1%. Μειώθηκαν ακόµη και οι γάµοι κατά 6,9%. Είχαµε µόνο σα-
ράντα χιλιάδες τριακόσιους πενήντα έναν γάµους για το 2023.
Τα µόνα που αυξήθηκαν είναι τα σύµφωνα συµβίωσης µεταξύ
οµόφυλων ζευγαριών και τα διαζύγια. Αυτά αυξήθηκαν και αυτά
είναι δικά σας έργα. Είναι κάτι το οποίο θα σας ακολουθεί για µια
ζωή. Αυτό που κάνατε µε τον γάµο των οµόφυλων ζευγαριών
ήταν µια πολύ µεγάλη πληγή, µια γροθιά, µια βόµβα στα θεµέλια
της ελληνικής κοινωνίας και θα σας βαραίνει για µια ζωή. Δεν
πρόκειται ποτέ να ξεπλυθείτε από αυτό, ποτέ. Είχαµε λοιπόν και
αύξηση διαζυγίων. Είχαµε πάνω από δεκαπέντε χιλιάδες διαζύγια
αυξηµένα κατά 4,4% σε σχέση µε το 2022. Αναρωτιέται κανείς,
πώς να κάνει οικογένεια ρε παιδιά ο νέος; Πώς να κάνουν οικο-
γένειες οι νέοι, όταν το κόστος ζωής τούς αναγκάζει -και αυτό
είναι ντροπιαστικό πραγµατικά- να φεύγουν από το πατρικό τους
ή να ζουν στο πατρικό τους τα παιδιά µας µέχρι τα τριάντα ένα
τους χρόνια; Εγώ το βλέπω και από τη δική µου κόρη. Πώς να
φύγει από το σπίτι το κορίτσι, να πάει πού; Δουλεύει, εννοείται
δουλεύει, αλλά µε τα χρήµατα που παίρνει πού να πάει; Τι να
πληρώσει, δηλαδή, ενοίκιο και ρεύµα και το κινητό της και τη βεν-
ζίνη της ή οτιδήποτε άλλο; Δεν µπορεί να ζήσει.

Μέχρι τα τριάντα ένα τους, λοιπόν, τα ελληνόπουλα µένουν
στο σπίτι µας. Είµαστε στην τρίτη χειρότερη θέση της Ευρώπης
σε αυτόν τον τοµέα. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση κατά µέσο όρο οι
νέοι φεύγουν από τα πατρικά τους στα είκοσι έξι χρόνια -EURO-
STAT όλα αυτά-, στη Σκανδιναβία φεύγουν στα είκοσι ένα, είκοσι
δύο χρόνια, στην Ελλάδα στα τριάντα ένα. Πρώτη είναι η Κροα-
τία, η Σλοβακία και τρίτη είναι η Ελλάδα. Πού να πάµε µπροστά
έτσι;

Αυτά είναι σηµαντικά θέµατα που πρέπει να µας απασχολή-
σουν όλους εδώ µέσα. Δεν πάµε καλά, δεν πάµε καλά σαν χώρα
και αν δεν δούµε τα προβλήµατα κατάµατα, δεν θα τα λύσουµε
ποτέ και έχουµε χρέος απέναντι στα παιδιά µας, ως πολιτικό σύ-
στηµα όλοι, να λύσουµε τα θέµατα αυτά και να τους προσφέ-
ρουµε ένα καλύτερο αύριο.

Και ένα τελευταίο σχόλιο και τελειώνω αµέσως, κύριε Πρό-

εδρε, ένα πιο πολιτικό σχόλιο και όχι κοινωνικό. Δεν ξέρω αν πρέ-
πει να γελάει κανείς µε τα όσα βλέπουµε τον τελευταίο καιρό. Εί-
χαµε τους έντεκα που έγιναν δέκα -ο ένας Βουλευτής έφυγε, τον
διαγράψατε- ανησυχούντες για τα προβλήµατα της ελληνικής
κοινωνίας µε την ερώτηση στον κ. Χατζηδάκη για τα κόκκινα δά-
νεια, τα funds. Είχα πει και µια άλλη φορά ότι αυτό λέγεται
τζάµπα µάγκας. Δεν µπορεί να στηρίζεις µια κυβέρνηση, να έχεις
ψηφίσει ό,τι έχει φέρει αυτή η Κυβέρνηση, γιατί ξέρετε όλα αυτά
funds, οι services, οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί, όλα αυτά τα
νοµοθετήµατα ψηφίστηκαν εδώ µέσα. Δεν µπορείς, λοιπόν, να
στηρίζεις τα πάντα και ξαφνικά να εµφανίζεσαι ως ανησυχούν-
τας. Τώρα έχουµε άλλους οκτώ. Εµφανίστηκαν άλλοι οκτώ. Εάν
πραγµατικά διαφωνούν αυτοί οι οκτώ -που κατέθεσαν ένα ερώ-
τηµα πάλι, νοµίζω στον κ. Γεωργιάδη- µε την κυβερνητική πολι-
τική, υπάρχει µια λύση. «Εµείς διαφωνούµε». Ρίξτε την
Κυβέρνηση. Τόσο απλά. Και απευθύνοµαι και στους έντεκα και
στους οκτώ.

Το γεγονός όµως ότι έχουν ψηφίσει οι ίδιοι και έχουν νοµιµο-
ποιήσει αυτά που σήµερα αυτοί καταγγέλλουν, αυτά τα οποία
καταγγέλλουν ή υπογραµµίζουν στην Κυβέρνηση µε την ερώ-
τησή τους είναι αυτά τα οποία οι ίδιοι, σε προγενέστερο χρόνο
είχαν υπερψηφίσει και στήριξη στη Βουλή των Ελλήνων. Αυτό και
µόνο δείχνει την υποκρισία του πολιτικού συστήµατος, τα παιχνί-
δια εξουσίας που παίζονται εντός της Νέας Δηµοκρατίας, τα
οποία δεν µας αφορούν καθόλου, δεν αφορούν τον ελληνικό
λαό. Τα παιχνίδια εξουσίας που παίζονται αυτή τη στιγµή στο
εσωτερικό της Νέας Δηµοκρατίας δεν αφορούν τον ελληνικό
λαό. Προκαλεί µάλιστα, και πολλά ερωτηµατικά ότι αυτή η αντί-
σταση, η τελευταία γίνεται όταν έχει ανοίξει κουβέντα για τον νέο
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Έχουν ένα πολύ µεγάλο πολιτικό εν-
διαφέρον αυτά τα θέµατα, αλλά θα πρέπει και οι έντεκα και οι
οκτώ και όσοι ακολουθήσουν να ξέρουν ότι δεν γίνεται να κοροϊ-
δεύουν τον ελληνικό λαό. Δεν γίνεται. Δεν γίνεται να αναρωτιέστε
και να κάνετε ερωτήµατα στην Κυβέρνηση για θέµατα, τα οποία
εσείς τα έχετε στηρίξει και τα έχετε ψηφίσει στο παρελθόν. Εµείς
και τους έντεκα και τους οκτώ και όσοι ακόµη είναι τους παραδί-
δουµε στην κρίση του ελληνικού λαού, τους παραδίδουµε στην
κρίση των Ελλήνων πολιτών. Και οι εκατόν πενήντα επτά είναι
υπεύθυνοι γι’ αυτά που σήµερα επιλεκτικά καταγγέλλουν.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χήτα.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Κατσαφάδος, Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου
να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου από µία αναφορά την οποία
έκανε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ. Κουκου-
λόπουλος σχετικά µε τις αµυντικές δαπάνες. Νοµίζω ότι αυτή η
συζήτηση είναι πιο επίκαιρη από ποτέ, λόγω της αστάθειας η
οποία επικρατεί στη Μέση Ανατολή και τις σειρήνες πολέµου, οι
οποίες έχουν ηχήσει εκεί, αλλά και λόγω της συνέχισης του πο-
λέµου µεταξύ της Ρωσίας και της Ουκρανίας. Είναι επίκαιρη αν
θέλετε ακόµα και γι’ αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο είναι ένα οικο-
νοµικό νοµοσχέδιο επί της ουσίας. Και γιατί είναι επίκαιρη; Γιατί
ένα κράτος για να ευηµερήσει και να έχει ισχυρή οικονοµία, πρέ-
πει να είναι ασφαλές. Και για να είναι ασφαλές πρέπει να έχει
ισχυρές ένοπλες δυνάµεις. 

Ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης όχι σήµερα όχι
χθες όχι όταν ξέσπασε ο πόλεµος µεταξύ της Ρωσίας και της Ου-
κρανίας, αλλά πιο πριν έχει θέσει το ζήτηµα γύρω από την ενιαία
αµυντική ευρωπαϊκή πολιτική, η οποία πρέπει να υπάρξει, γύρω
από την ανάγκη να στηρίξουµε τις αµυντικές βιοµηχανίες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και γύρω από την υποχρέωση, την οποία
έχουν τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης να µπορέσουν να
δηµιουργήσουν ένα σχέδιο άµυνας της Ευρώπης, το οποίο θα
βοηθήσει τις χώρες, οι οποίες βρίσκονται στα σύνορα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης να µπορέσουν να ανταπεξέλθουν αυτού του βά-
ρους. Ήλθε ο κ. Κουκουλόπουλος και µας είπε ότι είναι
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επιτακτική η ανάγκη. Αυτή την ανάγκη δεν την περιµέναµε, δεν
την αναγνώσαµε όταν ξέσπασαν οι πόλεµοι στη γειτονιά µας.
Αυτή την ανάγκη την έχουµε προβάλει και την έχουµε συζητήσει
πολύ καιρό πριν και ναι, όπως καταλαβαίνετε η χώρα µας είναι
καταδικασµένη να στηρίζει τις Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας και
είναι καταδικασµένη να δαπανά ένα µεγάλο ποσό του προϋπο-
λογισµού της, προκειµένου να στρέφονται αυτές στις αµυντικές
δαπάνες. Ευχής έργον βέβαια είναι και γι’ αυτό συνεχίζουµε και
γι’ αυτό οφείλει και πρέπει η Ευρώπη και η Ευρωπαϊκή Ένωση
να αντιληφθεί την κρισιµότητα των στιγµών και να ενισχύσει και
να βοηθήσει τις χώρες, οι οποίες θωρακίζονται αµυντικά όχι από
επιλογή, αλλά από υποχρέωση και από ανάγκη. 

Επιτρέψτε µου λοιπόν, κλείνοντας αυτή την παρένθεση, πα-
ράλληλα να εκφράσω και τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στην
οικογένεια του άτυχου Έλληνα ο οποίος έπεσε θύµα της τροµο-
κρατικής ενέργειας, των τροµοκρατών της Χαµάς και ένας νέος
Έλληνας, ένα νέο ελληνόπουλο είκοσι έξι χρόνων εντελώς άδικα
σε µία στάση έχασε τη ζωή του. Φυσικά και έχουν δικαίωµα οι
λαοί και διεκδικήσεις, αλλά όχι µε τη δύναµη των όπλων. Και
οφείλουµε και πρέπει να αναγνωρίσουµε και να καταλάβουµε ότι
το δίκαιο σου οφείλεις και πρέπει να το διεκδικείς και να το κερ-
δίσεις µέσα από το διάλογο, µέσα από τα αρµόδια όργανα τα
οποία υπάρχουν τα διεθνή και κάτω από τις διεθνείς συνθήκες
και τους διεθνείς κανόνες, οι οποίοι επικρατούν. Δεν το κερδίζεις
µε τη δύναµη των όπλων και δεν το κερδίζεις στρέφονται σε αυτά
τα όπλα σε αθώους ανθρώπους και σκοτώνοντας αθώους αν-
θρώπους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 1974 ο Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής µαζί µε την αποκατάσταση της δηµοκρατίας και την
εδραίωση της δηµοκρατίας και µετά από τις εργώδεις προσπά-
θειες τις οποίες έκανε για να εντάξει τη χώρα και να τη βάλει στη
µεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια, προσπαθώντας να της δώσει πο-
λιτική, κοινωνική και οικονοµική σταθερότητα και ασφάλεια, από
τότε -οι παλιότεροι θα το θυµάστε- πίστευε σε τρία εµβληµατικά
έργα τα οποία έπρεπε να γίνουν στην πατρίδα µας. Να σας θυ-
µίσω: το ένα ήταν η ανάγκη του να φτιαχτεί ένα µεγάλο και σύγ-
χρονο αεροδρόµιο, το οποίο το είχε οριοθετήσει στα Σπάτα, το
δεύτερο ήταν να έχει η Ελλάδα επιτέλους µετρό και τρίτο να γίνει
ένας περιφερειακός οδικός άξονας ο οποίος να καλύπτει τις κυ-
κλοφοριακής ανάγκες της Αττικής. Δυστυχώς όµως και πάλι µε
αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο είµαστε στο ίδιο έργο θεατές. Από
1975 - 1976 που είχε ξεκινήσει αυτή την προσπάθεια η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Κωνσταντίνος Καραµανλής,
φτάσαµε στο 2000 για να αρχίσουν να υλοποιούνται και να ολο-
κληρώνονται αυτά τα έργα. Γιατί και τότε υπήρχαν φωνές, πάλι
µέσα σε αυτή την Αίθουσα, στο Κοινοβούλιο και προσπαθούσαν
να εκµεταλλευτούν ανθρώπους έξω από αυτήν την Αίθουσα, οι
οποίοι µίλαγαν για ξεπουλήµατα, µίλαγαν για καταστροφή της
περιουσίας των πολιτών, µίλαγαν για περιβαλλοντική κατα-
στροφή. Και τι έγινε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Χάσαµε χρό-
νια πολλά, θέσεις εργασίας πολλές, ρυθµούς ανάπτυξης
πολλούς και χρήµατα. Αυτή ήταν η πραγµατικότητα. Και πραγ-
µατικά, µε θλίψη ακούω πάλι να µιλάµε ξανά για τα χρυσά και τα
ασηµικά, για την περιουσία τη δηµόσια. Είχαµε, κύριε Υπουργέ,
να το ακούσουµε από την περίοδο 2012 - 2015. Το 2012 - 2015
στην Κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου. µας κατηγορούσαν ότι ξε-
πουλάµε τα χρυσά και τα ασηµικά. Ποιοι; Αυτοί οι οποίοι ήλθαν
τέσσερα χρόνια µετά και δέσµευσαν όλη την περιουσία του κρά-
τους σε ένα Υπερταµείο για εκατό χρόνια.

Θα περίµενα όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα να
µην ακούσω ξανά τέτοιες κουβέντες. Ειλικρινά θα περίµενα να
υπάρχει λίγη σοβαρότητα και να µην θεωρούµε ότι ο Έλληνας
πολίτης και η ελληνική κοινωνία έχει µνήµη χρυσόψαρου. Και αν
θέλετε να καθίσουµε να συζητήσουµε ποιος µπορεί να κάνει κα-
λύτερες, προς το συµφέρον της πατρίδας, αποκρατικοποιήσεις
και να δούµε πώς έγινε η αποκρατικοποίηση του ΟΣΕ επί κυβερ-
νήσεως ΣΥΡΙΖΑ, να δούµε ποιος έδωσε τα λιµάνια γιατί άκουσα
έναν προηγούµενο οµιλητή να λέει «ξεπουλήσατε τα λιµάνια», να
δούµε ποιος ήταν αυτός ο οποίος έδωσε το λιµάνι του Πειραιά,
επί ποιας Κυβερνήσεως ολοκληρώθηκε η ιδιωτικοποίηση του λι-
µένα του Πειραιά και να δούµε και πάρα πολλά άλλα. Αλλά δεν

πρέπει να έχουµε τόσο κοντή µνήµη, γιατί όταν συγκρούεσαι µε
την πραγµατικότητα στο τέλος θα χάσεις, θα σε ξεπεράσει η
πραγµατικότητα και θα βγεις ψεύτης. Και εµείς σήµερα, όπου
περνάει µια κρίση το πολιτικό σύστηµα, οφείλουµε και πρέπει να
αυξήσουµε την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος και όχι να
κοιτάζουµε ευκαιριακά να χαϊδεύουµε αυτιά και να χτυπάµε πλά-
τες και φυσικά να µας διαψεύδει η πραγµατικότητα λίγο καιρό
µετά.

Τι συζητάµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι σήµερα;
Μία σύµβαση παραχώρησης. Θα περίµενα να γίνει ενός άλλου
τύπου συζήτηση, για το αν καλύπτει η Αττική Οδός τις ανάγκες
σήµερα. Αυτή, ναι, είναι µια σοβαρή συζήτηση.

Όµως, µας κατηγορείτε ότι παίζουµε παιχνίδια µε τον παρα-
χωρησιούχο, µε αυτόν στον οποίο παραχωρείται η Αττική Οδός.
Διεθνής διαγωνισµός δεν έγινε; Ήρθε κάποιος άλλος να προσφέ-
ρει κάτι περισσότερο από τα 3.270.000.000 τα οποία παίρνει από
το ελληνικό κράτος; Αποκλείσαµε κάποιον και δεν το ξέρω; 

Ποια είναι αυτά τα συµφέροντα και αυτά τα παιχνίδια τα οποία
παίζονται, λοιπόν; Έρχεστε και µας κατηγορείτε και µας λέτε
καρτέλ. Έγινε κάτι; Έρχεστε και µας κατηγορείτε και µας λέτε
ότι µειώνουµε τόσο λίγο τα διόδια. Να µην τα µειώσουµε; Και για
τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες δεν θα πει κανένας τίποτα, κάτι το
οποίο ήταν δίκαιο, σωστό και δείχνει την κοινωνική µέριµνα;
Μήπως ήρθε κάποιος άλλος να προσφέρει περισσότερα και δεν
το γνωρίζουµε; Ή έχετε να µας προτείνετε εσείς κάτι; Είναι  ιδε-
ολογικό το πρόβληµα; 

Δεν είναι ιδεολογικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι ιδε-
οληπτικό γιατί η µια ιδεολογία έχει καταρρεύσει. Όπου εφαρµό-
στηκε απέτυχε. Άρα δεν είναι ιδεολογικό το πρόβληµα. 

Εµείς ερχόµαστε σήµερα, παραχωρούµε την Αττική Οδό για
τα επόµενα είκοσι πέντε χρόνια, καταφέρνουµε και παίρνουµε
ένα υψηλότατο τίµηµα της τάξης των 3.270.000.000, δεσµεύεται
η εταιρεία που της παραχωρείται ότι θα κάνει επενδύσεις
380.000.000 ευρώ, µειώνουµε κατά 1,5% το δηµόσιο έλλειµµα,
εισπράττουµε κάθε χρόνο 7,5% από τα έσοδα -όχι από τα κέρδη,
τα έσοδα επαναλαµβάνω- τα οποία θα έχει η λειτουργία της Ατ-
τικής Οδού και εσείς έρχεστε και µας λέτε ότι πρέπει να το κάνει
το κράτος. Διαφωνούµε. 

Πέσατε από τα σύννεφα, λέτε, όταν ακούσατε - δεν θυµάµαι
αν το είπε ο κ. Σταϊκούρας ή ο κ. Χατζηδάκης- ότι το κράτος ως
επιχειρηµατίας έχει αποτύχει στη χώρα. Μα, δεν έχει αποτύχει;
Δηλαδή, να κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας; Αυτή δεν
είναι η πραγµατικότητα; Θυµίστε µου πού και πότε πέτυχε. 

Εκτός εάν πιστεύουµε, κυρίες και κύριοι  συνάδελφοι, ότι εµείς
πρέπει να είµαστε έξω από τους κανόνες και το πλαίσιο το οποίο
βάζει η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο χρόνο ακόµη θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν έχουµε το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα; Καταφέραµε στο

µεσοπρόθεσµο Πρόγραµµα να έχουµε τη δυνατότητα για 4 δι-
σεκατοµµύρια επιπλέον δαπάνες; Είπαµε ότι αυτές τις δαπάνες
θα τις χρησιµοποιήσουµε για τους συνταξιούχους µας και για τις
Ένοπλες Δυνάµεις; Από πού αλλού να βγάλουµε και άλλα χρή-
µατα, δηλαδή, για να συντηρούµε την Αττική Οδό;

Κάνουµε τις επιλογές µας. Ναι, θέλουµε να στηρίξουµε αυτούς
που είναι πιο αδύναµοι στην κοινωνία, θέλουµε να στηρίξουµε
τους συνταξιούχους και θέλουµε να στηρίξουµε τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις της χώρας µας, γιατί βρισκόµαστε  σε αυτή την κρίσιµη
περίοδο. Θέλουµε να συνεχίσουµε να είµαστε στον δρόµο της
ανάπτυξης. Θέλουµε να συνεχίσουµε να δηµιουργούµε θέσεις
εργασίας, εφόσον η εταιρεία η οποία παίρνει την Αττική Οδό δε-
σµεύεται ότι δεν θίγονται τα συµφέροντα των εργαζοµένων και
παραµένουν οι ίδιες θέσεις εργασίας. Δεσµεύεται και για πολλά
άλλα, όπως για τους περιβαλλοντικούς όρους και την περιβαλ-
λοντική λειτουργία την οποία πρέπει να έχει, γιατί οφείλουµε να
τα βλέπουµε και αυτά. 

Θέλουµε να συνεχίσουµε, λοιπόν, να είµαστε στον δρόµο της
ανάπτυξης, θέλουµε να δηµιουργούµε νέες θέσεις εργασίας,
γιατί αυτό πιστεύουµε ότι είναι το σωστό και γιατί δεν πρέπει να
συνεχίσουµε µε αυθαίρετες πολιτικές να δηµιουργούµε προβλή-
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µατα, όχι µόνο για το σήµερα, αλλά και για το µέλλον αυτού του
τόπου και αυτό είµαστε υποχρεωµένοι να κάνουµε και όποιος
θέλει ας ακολουθήσει. Εµείς εδώ είµαστε και ανοιχτοί σε προτά-
σεις. Όποιος δεν θέλει ας παραµείνει µε τις ιδεοληψίες του και
ας αποµονώνεται, γιατί η πραγµατικότητα είναι αυτή η οποία
αποµονώνει τα κόµµατα, τους πολιτικούς και τις πολιτικές. 

Κλείνοντας, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, αυτό το οποίο θα πρέπει
κάποια στιγµή κύριε Υπουργέ, να συζητήσουµε είναι να δούµε
πώς θα µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε τον υπερκορεσµό, τον
οποίο πλέον έχει αποκτήσει και η Αττική Οδός. Το κυκλοφοριακό
είναι τεράστιο πρόβληµα για την Αττική και περιβαλλοντικά και
οικονοµικά και κοινωνικά και ψυχικά. Δεν µπορεί ένας πολίτης να
φεύγει από τον Πειραιά και για να πάει στη δουλειά του να κάνει
µιάµιση ώρα να πάει και µιάµιση ώρα να έρθει. Είναι σαν να πη-
γαίνει ένα ταξίδι. 

Οφείλουµε και πρέπει, λοιπόν, και -σας το λέω, κύριε Υπουργέ,
γιατί η πραγµατικότητα έχει δείξει ότι µόνο εµείς µπορούµε να
το κάνουµε και για αυτό πρέπει να το κάνουµε- να δούµε κυκλο-
φοριακά και συγκοινωνιακά πώς θα µπορέσουµε να αποφορτί-
σουµε όλο αυτό το βάρος το οποίο έχει η Αττική Οδός, κυρίως
τις πρωινές ώρες, να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα του Κηφι-
σού, το οποίο είναι ένα τεράστιο πρόβληµα.

Και για να µιλήσω και για τα όρια της εκλογικής µου περιφέ-
ρειας να δούµε τι θα κάνουµε επιτέλους µε την υπογειοποίηση
των γραµµών του ΗΣΑΠ, η οποία δηµιουργεί τεράστιο κυκλοφο-
ριακό πρόβληµα στο µεγαλύτερο λιµάνι της χώρας και για ανα-
πτυξιακούς λόγους οφείλουµε και πρέπει να δώσουµε ένα τέλος,
κύριε Υπουργέ, στην κατάσταση η οποία υπάρχει στον Σκαρα-
µαγκά µε τη γέφυρα που έχει µόνο µια γραµµή.

Νοµίζω ότι αυτά είναι πάρα πολύ σηµαντικά θέµατα. Είµαι σί-
γουρος γιατί τα έχουµε επικοινωνήσει κατά το παρελθόν και τα
γνωρίζει και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, είναι ενήµερος και τα έχει
σχεδιάσει και τα έχει προγραµµατίσει. Είναι έργα τα οποία πρέ-
πει να τα χαράξουµε εµείς, να τα βάλουµε σε µια γραµµή εµείς,
γιατί, όπως καταλαβαίνετε, αν δεν τα βάλουµε εµείς, πολύ δύ-
σκολα να σχεδιαστούν και να υλοποιηθούν από κάποιον άλλον. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κατσαφάδο. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος,
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω από µια αναφορά του κ. Χατζη-
δάκη, την οποία την επανέλαβε και ο κ. Κατσαφάδος. Τι είπε, δη-
λαδή, ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Κατσαφάδος; Ότι το κράτος είναι
ανίκανο και έχει αποτύχει ως επιχειρηµατίας. 

Αλήθεια; Αυτό ιστορικά από πού επιβεβαιώνεται; Δηλαδή, τις
δεκαετίες του 1950, του 1960, του 1970, του 1980 το κράτος
αυτό το αστικό δεν ήταν που κατασκεύαζε µια σειρά υποδοµές;
Γιατί το έκανε τότε το κράτος -γιατί ακριβώς;- και δεν το έκαναν
οι ιδιωτικοί όµιλοι εφόσον ήταν ανίκανο και κακός επιχειρηµα-
τίας; Γιατί τότε οι επιχειρηµατικοί όµιλοι στη χώρα µας και όχι
µόνο δεν είχαν την απαραίτητη κεφαλαιοποίηση, χρειάζονταν τε-
ράστια κεφάλαια αυτές οι υποδοµές και µε πολύ αργή από-
σβεση. Και το κράτος τι έκανε; Μάζευε τα χρήµατα του λαού,
των φορολογουµένων, έκανε και δάνεια για να κατασκευάζει
υποδοµές και όχι µόνο, αλλά και επιχειρήσεις, όπως για τον εξη-
λεκτρισµό της χώρας, οι οποίες κατά προτεραιότητα εξυπηρε-
τούσαν τις τότε ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων. Αυτή ήταν
η εικόνα των προηγούµενων δεκαετιών. 

Τι άλλαξε τώρα και το κράτος έγινε ανίκανο και είναι κακός επι-
χειρηµατίας; Τι φταίει; Φταίει η διαχειριστική ικανότητα των εκά-
στοτε κυβερνήσεων; Μα, πέρασαν από τη δεκαετία του 1990
µέχρι και σήµερα δεκάδες κυβερνήσεις διαφορετικής απόχρω-
σης και σύνθεσης. Καµµία δεν κατάφερε να αντιµετωπίσει αυτό
το πρόβληµα που το καταφέρναν οι προηγούµενες; 

Όχι, δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Αυτό είναι µια εικόνα διαστρε-
βλωµένη την οποία θέλετε να παρουσιάσετε. Γιατί; Γιατί θέλετε

να συγκαλύψετε τον ελέφαντα στο δωµάτιο. Και ποιος είναι
αυτός ο ελέφαντας; Η τεράστια υπερσυσσώρευση κεφαλαίων
που υπάρχει από τα µέσα της δεκαετίας του 1990. Και πώς τότε
αποφάσισε η Ευρωπαϊκή Ένωση να αντιµετωπίσει αυτόν τον ελέ-
φαντα; Με την απελευθέρωση των αγορών και ιδιαίτερα των αγο-
ρών για να βρουν κερδοφόρα διέξοδο τα υπερσυσσωρευµένα
κεφάλαια χωρίς επιχειρηµατικό ρίσκο και µε τη στήριξη του αστι-
κού κράτους. Κάτι τέτοιοι τοµείς ήταν οι µεταφορές, όλων των
µορφών οι µεταφορές, η ενέργεια, οι τηλεπικοινωνίες, η περαι-
τέρω εµπορευµατοποίηση της υγείας, της παιδείας, η ιδιωτική
διαχείριση των υδάτινων πόρων, των απορριµµάτων και µια σειρά
άλλοι τέτοιοι τοµείς, γιατί ακριβώς της διασφάλιζαν πολύ µεγα-
λύτερη κερδοφορία στα υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια. 

Άρα, λοιπόν, έχουµε απελευθέρωση αγορών, ιδιωτικοποιήσεις,
κατάργηση κρατικού µονοπωλίου. Ακόµη, όµως και δηµόσιες επι-
χειρήσεις έπρεπε να δουλεύουν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια,
παράδειγµα η ΔΕΗ που και τώρα υπό δηµόσιο έλεγχο είναι.

Τι είπε ο κ. Πολάκης, πριν από λίγες ώρες; Είπε ότι όταν το κό-
στος της ΔΕΗ ήταν 50 ευρώ -έβαλε έναν τέτοιον αριθµό, τους
αριθµούς του χρησιµοποιώ- το πούλαγε 55 στη λαϊκή κατανά-
λωση. Όµως, τι  ξέχασε να πει ο κ. Πολάκης; Ξέχασε να πει ότι
το πούλαγε 45 και 40, µέσω των ΝΟΜΕ στις εταιρείες εµπορίας
ηλεκτρικής ενέργειας, για να βγάλουν κέρδη. 

Ποιος έχανε από αυτή τη διαδικασία; Βεβαίως η ΔΕΗ. Άρα, λοι-
πόν, αποτελεί ψευτοδίληµµα το αν η ΔΕΗ θα είναι κερδοφόρα ή
ζηµιογόνα. Διότι, ως κερδοφόρα, τα κέρδη της προέρχονται από
την ένταση του βαθµού εκµετάλλευσης των εργαζοµένων, αλλά
και από τα υψηλά τιµολόγια, τα οποία πληρώνουν οι λαϊκοί χρή-
στες. Ταυτόχρονα, αν είναι ζηµιογόνα, πάλι τα βάρη των ζηµιών
θα πέσουν στις πλάτες του λαού ως φορολογούµενοι. Άρα, είναι
σαν να ζητάµε στον κόσµο να διαλέξει µε ποιον τρόπο θέλει να
θυσιάσει τις ανάγκες του, ως καταναλωτής, ως χρήστης ή ως
φορολογούµενος. Αλήθεια; Δηλαδή, µονά χάνουµε, ζυγά κερδί-
ζετε. Με κάθε τρόπο είστε κερδισµένοι.

Και βέβαια ιδιωτικοποιήσεις τόσο κερδοφόρων όσο και ζηµιο-
γόνων εταιρειών. Είπε ο κ. Χατζηδάκης ότι είναι περήφανος για
την «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ», µία ζηµιογόνα εταιρεία που µας απελευθέ-
ρωσε. Τι απελευθέρωσε; Δηµιούργησε ένα ιδιωτικό µονοπώλιο.
Στήριξε, επί της ουσίας, τη ραγδαία ανάπτυξη της «AEGEAN».
Αυτό το µονοπώλιο το ιδιωτικό πλέον, ελέγχει σχεδόν το σύνολο
του αεροπορικού µεταφορικού έργου στη χώρα µας µε πανά-
κριβα εισιτήρια. Άρα, λοιπόν, ποιος πληρώνει και πάλι τα σπα-
σµένα αυτής της διαδικασίας; Οι ιδιωτικοποιήσεις γίνονταν εκεί
που εξυπηρετούσαν τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων και
τις προτεραιότητές τους. Για παράδειγµα, µιλήσατε και για πε-
ριφερειακά αεροδρόµια. Τα βασικά ιδιωτικοποιήθηκαν. Γιατί;
Διότι, εξυπηρετούσαν τις πτήσεις charter του µεγάλου τουριστι-
κού ρεύµατος από το εξωτερικό. 

Για τα περιφερειακά λιµάνια στα νησιά, εκεί δεν υπάρχει
µέτρο. Εκεί τα λιµάνια είναι έτοιµα να καταρρεύσουν. Δεν µπο-
ρούν να ανταποκριθούν στις ανάγκες και δηµιουργούν τεράστια
προβλήµατα στη σύνδεση των νησιών. Γιατί; Διότι, είναι πολύ
µικρό το µεταφορικό τους έργο. Δεν χρειάζεται, ας δουλεύουν
και σε τέτοια λιµάνια, κάτω από τέτοιες συνθήκες. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, τι επιβεβαιώνεται µε όλη αυτή τη
διαδικασία; Επιβεβαιώνεται ότι από τα µέσα της δεκαετίας του
‘90, ξεκίνησαν όλες αυτές οι προσπάθειες. Επί της ουσίας, τι
αποτελέσµατα είχαµε; Πρώτον, µε τις ιδιωτικοποιήσεις όχι µόνο
δεν αντιµετωπίστηκε το κρατικό χρέος, αλλά αυξήθηκε, όπως και
το ιδιωτικό χρέος. Τώρα λέτε ότι µέσω των ιδιωτικοποιήσεων θα
απαντήσετε στο κρατικό χρέος. Δεύτερον, όχι µόνο δεν βελτιώ-
θηκε η θέση των εργαζοµένων, αλλά επιδεινώθηκε µέσω των
ιδιωτικοποιήσεων και της απελευθέρωσης των αγορών. Τρίτον,
όχι µόνο δεν βελτιώθηκε, αλλά επιδεινώθηκε το επίπεδο ικανο-
ποίησης των λαϊκών αναγκών µε πανάκριβα εµπορεύµατα,
ακριβό ρεύµα, ακριβές τηλεπικοινωνίες, ακριβά ακτοπλοϊκά και
αεροπορικά εισιτήρια. Μάλιστα, το αστικό κράτος χρηµατοδοτεί
και τις επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στην ακτοπλοΐα,
στον σιδηρόδροµο και στις αεροµεταφορές, στο όνοµα των άγο-
νων γραµµών και της εξυπηρέτησής τους. 

Για αυτόν ακριβώς τον λόγο δεν πρόκειται για νεοφιλελεύθερο
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ιδεολόγηµα, αλλά πρόκειται για επιλογές, οι οποίες προκύπτουν
κάθε φορά από τις εκάστοτε ανάγκες αναπαραγωγής της καπι-
ταλιστικής οικονοµίας. Έτσι ακριβώς εξηγείται το γεγονός ότι
τόσο οι φιλελεύθερες κυβερνήσεις όσο και οι σοσιαλδηµοκρατι-
κές, κεντρώες, κεντροαριστερές και οτιδήποτε άλλο προσδιορι-
σµό βάλετε, έκαναν τόσο ιδιωτικοποιήσεις, πουλώντας φτηνά. Ο
ΣΥΡΙΖΑ δεν πούλησε πάµφθηνα την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και µάλιστα µε
λιγότερο κόστος από την ετήσια επιδότηση, που της διασφάλιζε;

Έτσι, λοιπόν, πουλώντας φθηνά για να µπορέσει να έχει όφε-
λος ο επιχειρηµατικός όµιλος, που θα τοποθετηθεί σε αυτές τις
ιδιωτικοποιήσεις όσο και κάνοντας επανακρατικοποιήσεις. Και
έκαναν επανακρατικοποιήσεις των ζηµιογόνων ιδιωτικών µονο-
πωλίων, κοινωνικοποιώντας µε άλλον τρόπο τις ζηµιές και µετα-
φέροντας τες στο κρατικό χρέος. Αυτό δεν κάνατε µε τις
τράπεζες ως κυβέρνηση - συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και
ΠΑΣΟΚ; Πρώτη ανακεφαλαιοποίηση, δεύτερη ανακεφαλαιοποί-
ηση, ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ µετά µε τους Ανεξάρτητους Έλληνες έκανε
τρίτη ανακεφαλαιοποίηση. Τα σπασµένα αυτών των ανακεφαλαι-
οποιήσεων ποιος τα πλήρωσε;  Τα πληρώνει ο λαός µε την αύ-
ξηση του κρατικού χρέους. 

Ας έρθουµε τώρα στην Αττική Οδό και στη σύµβαση την και-
νούργια, την οποία φέρνετε. Τι λέτε; Ότι παραχωρείται η Αττική
Οδός για είκοσι πέντε χρόνια στον νέο παραχωρησιούχο, τη
«ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» κατά κύριο λόγο για είκοσι πέντε χρόνια και µε
εφάπαξ τίµηµα 3,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, το οποίο θα καταβλη-
θεί άµεσα και το οποίο θα πάει να καλύψει το κρατικό χρέος. Στο
ίδιο όνοµα του κρατικού χρέους βάζετε και στο µεσοπρόθεσµο
πρόγραµµα για την ερχόµενη πενταετία από το ‘24 µέχρι το ‘28
πάνω από 30 δισεκατοµµύρια µατωµένα υπερπλεονάσµατα, που
τα πληρώνει ο λαός µε τη φορολογία του. Αλλά και αυτά τα 3,5
δισεκατοµµύρια από πού θα βγουν; Από τον λαό που είναι χρή-
στης της Αττικής Οδού. 

Άρα, λοιπόν, έχουµε αυτό το ποσό που θα εξυπηρετεί ανάγκες
των δανειστών και του αστικού κράτους και όχι λαϊκές ανάγκες.
Και δεύτερον, θα παίρνετε, λέει, κάθε χρόνο 7,5% των ακαθάρι-
στων εσόδων. Και όπως είπε και ο κ. Σταϊκούρας υπολογίζουµε
ότι στο διάστηµα της επταετίας θα πάρουµε συνολικά και από
τα 3,3 και από τα ετήσια έσοδα, περίπου, 7 δισεκατοµµύρια. Αν
κάνουµε τον υπολογισµό τα 3,7 τα υπόλοιπα, τα οποία προκύ-
πτουν από την ετήσια µίσθωση, σηµαίνει δηλαδή ότι σε είκοσι
πέντε  χρόνια τα ακαθάριστα έσοδα της «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» από την
εκµετάλλευση της Αττικής Οδού θα είναι περίπου 50 δισεκατοµ-
µύρια, 50 δισεκατοµµύρια επί 7,5% µας δίνει 3,7. Τερατώδες µέ-
γεθος, 50 δισεκατοµµύρια και από αυτό πόσο θα είναι το κόστος
της λειτουργίας και της συντήρησης; Θα είναι το µισό; Δεν είναι
το µισό. Άρα, λοιπόν, τι θα µένει καθαρά στο σύνολο των είκοσι
πέντε χρόνων; Πάνω από 25 δισεκατοµµύρια κέρδη καθαρά στη
«ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» χαρισµένα από το αστικό κράτος σε βάρος των
χρηστών της Αττικής Οδού. 

Με αυτόν τον τρόπο και εγώ γίνοµαι επιχειρηµατίας, ρε παιδιά,
αν µου διασφαλίσετε ότι µετά από είκοσι πέντε χρόνια ότι θα έχω
µαζέψει 25 δισεκατοµµύρια, µε συγχωρείτε πάρα πολύ. Γι’ αυτό
λέµε, λοιπόν, ότι πρόκειται για µία λεόντειο σύµβαση που εξυπη-
ρετεί απλά και µόνο τις ανάγκες της «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ», µία χρυσο-
φόρο κότα για τη «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» και βεβαίως παραµένουν τα
πανάκριβα διόδια. 

Είναι πρόσχηµα να λέτε ότι για τα επόµενα πέντε χρόνια θα
πληρώνουµε µόλις δυόµισι ευρώ. Αλήθεια; Πληρώναµε µέχρι
τώρα 2,8 στο όνοµα υποτίθεται να γίνει η απόσβεση των χρηµά-
των που δαπανήθηκαν και του δανείου για την κατασκευή της Ατ-
τικής Οδού. Πλήρωνε, δηλαδή, ο κόσµος δίπλα και ως φορο-
λογούµενος την κρατική συµµετοχή και ο χρήστης για να δηµι-
ουργηθεί η Αττική Οδός και κονόµαγε ο προηγούµενος παραχω-
ρησιούχος. Και τώρα λέτε χωρίς το κόστος αυτών των
αποσβέσεων µόνο µε το λειτουργικό και το συντήρησης θα πλη-
ρώνει 2,5 ευρώ; Αλήθεια; Και πρέπει να είναι και ευχαριστηµένος; 

Τι βγήκε και είπε προκλητικά ο κύριος Υπουργός, ο κ. Χατζη-
δάκης; Είπε: Τι θέλετε να πληρώνετε 2,8; Όχι, να µην πληρώνει
τίποτα λέµε εµείς, κανένα διόδιο λέµε εµείς να µην πληρώνει
στην Αττική Οδό, γιατί αποτελεί πρόκληση το ποσό αυτό. Και µά-
λιστα υπάρχει διάταξη ότι µετά τα πέντε χρόνια η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ»

είναι απελευθερωµένη να καθορίσει τα διόδια ανάλογα και µε τον
ετήσιο τιµάριθµο και βεβαίως και έχει και µια µεγαλύτερη ευελι-
ξία να τα διαφοροποιεί, σε ώρες αιχµής να τα αυξάνει, σε ώρες
µη αιχµής να τα κρατάει στα 3 ευρώ, στα 3,5 ευρώ πόσο θα πάνε.
Άρα, λοιπόν, µε κάθε τρόπο διασφαλίζει τα συµφέροντα της
«ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ». Και αυτό το λέµε καθαρά. 

Και το τρίτο σηµείο, το οποίο εµείς διαφωνούµε είναι για τους
εργαζόµενους.

Όλα αυτά τα οποία είπατε, ότι είναι διασφαλισµένοι οι εργα-
ζόµενοι, σας διαψεύδουν τα κείµενά σας. Και στο άρθρο 6 του
σχεδίου νόµου, που περιλαµβάνει την παραχώρηση, λέτε πολύ
καθαρά στην παράγραφο 2, ότι: «Ο παραχωρησιούχος δεν καθί-
σταται διάδοχος της εταιρείας «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ» και των υπεργο-
λάβων αυτής και δεν µεταβιβάζονται σε αυτόν δικαιώµατα και
υποχρεώσεις της προηγούµενης εταιρείας και των εργολάβων
της και δεν ευθύνεται για απαιτήσεις και αξιώσεις που απορρέ-
ουν από οποιαδήποτε εργασιακή σύµβαση ή σχέση που συνδέε-
ται µε την υλοποίηση της συγκεκριµένης σύµβασης». Τους
πετάτε στον δρόµο!

Και είπε ο διευθύνων σύµβουλος της νέας εταιρείας ότι «µπο-
ρεί να αξιοποιήσουµε κάποιους από αυτούς, για δυο-τρεις
µήνες». Δηλαδή, να δώσουν την τεχνογνωσία, να εκπαιδεύσουν
τους νέους εργολαβικούς κατά κύριο λόγο εργαζόµενους που
θα προσλάβει η νέα εταιρεία. Άρα, θα είναι σε βάρος των εργα-
ζοµένων. 

Έτσι, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, η κριτική των άλλων κοµµάτων
είναι «άσφαιρη», δηλαδή το πόσο θα πληρώνουν. Γιατί να πλη-
ρώνουν; Γιατί θα πρέπει να πληρώνουν; Γιατί πρέπει να πληρώ-
νουν για να κατασκευαστούν -λέει- οι οδικοί άξονες. Αλήθεια; Ως
φορολογούµενοι γιατί πληρώνουν; Για υποδοµές δεν πληρώ-
νουν; Για παιδεία και υγεία δεν πληρώνουν;  Πρέπει να πληρώ-
νουν και ως χρήστες; Πού το βρήκατε αυτό; Δύο και τρεις φορές
πληρώνουν. Πληρώνουν και δηµοτικά τέλη, πληρώνουν και ΦΠΑ
-κατανάλωση- και τα πληρώνουν όλα στο τέλος!

Και πραγµατικά, όπως είπε η κ. Τζάκρη, είτε κάνεις τρία χιλιό-
µετρα, είτε κάνεις εβδοµήντα χιλιόµετρα, θα πληρώσεις το ίδιο
αντίτιµο. Όταν ήταν Κυβέρνηση γιατί δεν κάνανε τη χιλιοµετρική
χρέωση;  Όχι, ότι συµφωνούµε µε τη χιλιοµετρική χρέωση. Γιατί
δεν την έκαναν και τώρα κάνουν κριτική; 

Το λέµε αυτό, όµως, γιατί πραγµατικά πρέπει να καταγγελθεί
η σύµβαση, να περάσει η διαχείριση της Αττικής Οδού στην ευ-
θύνη του κράτους και χωρίς διόδια. 

Στο πώς θα ικανοποιηθούν οι λαϊκές ανάγκες, εµείς είµαστε
καθαροί. Πρέπει να γίνουν υποδοµές και ανάπτυξη των µέσων
µαζικής µεταφοράς σταθερής τροχιάς: µετρό, τραµ, προαστια-
κός σιδηρόδροµος. Έτσι τα µέσα µαζικής µεταφοράς θα είναι
αξιόπιστα, σύγχρονα και φθηνά για τα λαϊκά στρώµατα και τη
νέα γενιά. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε µε το εξής, αφού αναφέρθηκα σε
αυτό και πριν. Επί της ουσίας, τι είχαµε τις προηγούµενες δεκαε-
τίες; Είχαµε ένα διάλειµµα στην πορεία βαρβαρότητας του αστι-
κού κράτους. Και αυτό το διάλειµµα -το λεγόµενο «κοινωνικό
κράτος», «κράτος δικαίου» και όλα αυτά- πού οφείλεται; Αυτό το
διάλειµµα οφείλεται στο ότι αυτό το διάστηµα υπήρχε το αντίπα-
λον δέος, στο σοσιαλιστικό σύστηµα, µε τις τεράστιες παναν-
θρώπινες παραχωρήσεις, που είχε για τον λαό και τους εργα-
ζόµενους του, µε αποτέλεσµα και το αστικό κράτος να αναγκά-
ζεται να δίνει κάτι στους εργαζόµενους και στον λαό. Όταν ανα-
τράπηκε ο σοσιαλισµός, αποκαλύφθηκε η βαρβαρότητα, όχι
µόνο του συστήµατος, αλλά και του αστικού κράτους. Η τερά-
στια βαρβαρότητα! 

Έχουµε, λοιπόν, ένα επιλεκτικά ανίκανο κράτος να προστατεύ-
σει τις ζωές των ανθρώπων από τα διάφορα φυσικά φαινόµενα
µε τις αναγκαίες υποδοµές: Πληµµύρες, σεισµούς, φωτιές.
Έχουµε ένα επιλεκτικά ανίκανο κράτος να ικανοποιήσει λαϊκές
ανάγκες και δικαιώµατα των εργαζοµένων. Έχουµε, όµως, ένα
επιλεκτικά πολύ ισχυρό κράτος στη στήριξη των επιχειρηµατικών
οµίλων και στις ανάγκες τους, ένα πολύ ισχυρό κράτος, ως κα-
τασταλτικός µηχανισµός και µηχανισµός θωράκισης της αστικής
εξουσίας και ένα πολύ ισχυρό κράτος ως πολεµική µηχανή µε
την οποία συµµετέχει στους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς. 
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Η εποχή έχει τεράστιες προκλήσεις. Ο κίνδυνος γενίκευσης
των πολεµικών συγκρούσεων και στην Ουκρανία, αλλά και στη
Μέση Ανατολή είναι υπαρκτός. Το λέµε αυτό µετά τις τελευταίες
εξελίξεις, ιδιαίτερα στη Μέση Ανατολή. 

Επ’ ευκαιρίας θα θέλαµε ως ΚΚΕ να εκφράσουµε τα θερµά
µας συλλυπητήρια στην οικογένεια, στους συγγενείς, αλλά και
στους φίλους του Έλληνα φοιτητή, ο οποίος σκοτώθηκε στο Τελ
Αβίβ. Γιατί, για εµάς, τα θύµατα των ιµπεριαλιστικών συγκρού-
σεων είναι οι λαοί. Αυτοί πληρώνουν βαρύτατο φόρο αίµατος! Ο
παλαιστινιακός λαός -πρώτα και κύρια-, οι υπόλοιποι αραβικοί
λαοί, αλλά και ο ισραηλινός λαός και µε τα θύµατα και µε τους
οµήρους που έχει.

Και αυτή η κατάσταση του κράτους - τροµοκράτη του Ισραήλ
στηρίζεται µε κάθε τρόπο από την Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ
και τους Αµερικανούς σε αυτή την τροµοκρατική επίθεση την
οποία έχει εξαπολύσει σε όλα τα σηµεία του ορίζοντα στη Μέση
Ανατολή. 

Και αλήθεια είπε ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας, µα, δεν αντιµετωπίζονται τα προβλήµατα µε τη βία,
αλλά µε το Διεθνές Δίκαιο. Ποιο Διεθνές Δίκαιο; Αυτό που καθο-
ρίζουν οι Αµερικάνοι και το ΝΑΤΟ γιατί έχουν τον συσχετισµό δύ-
ναµης; Και στο κάτω-κάτω της γραφής, δεν είναι τροµοκρατία
και χρήση βίας το Ισραήλ να κάνει εποικισµούς στα εδάφη της
Παλαιστίνης; Δεν είναι τροµοκρατία και χρήση βίας να κάνει δο-
λοφονίες Παλαιστινίων, φυλακίσεις Παλαιστινίων; Δεν είναι τρο-
µοκρατία και χρήση βίας να οδηγεί στον αποκλεισµό της Λωρίδα
της Γάζας από νερό και ενέργεια; 

Τα λέµε αυτά γιατί ακριβώς όλα αυτά προσπαθούν να αθωώ-
σουν τόσο το κράτος - τροµοκράτη όσο και την εµπλοκή της
χώρας µας σε αυτές τις συγκρούσεις µε στρατιωτικό υλικό, µε
στρατιωτικές αποστολές, αλλά και µε υποδοµές και την πρόβα
πολέµου η οποία γίνεται µε τη νατοϊκή άσκηση στην Ανδραβίδα.
Ταυτόχρονα υλοποιείται ο οδικός άξονας στην Ανατολική Ευ-
ρώπη, δηλαδή η ισχυροποίηση του νοτιοανατολικού σκέλους του
ΝΑΤΟ µε τα νέα προκλητικά εξοπλιστικά προγράµµατα, αλλά και
η συνδιαχείριση του Αιγαίου και της ανατολικής Μεσογείου σε
βάρος των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας και των
λαών. 

Έτσι, λοιπόν, ο ιµπεριαλιστικός πόλεµος δεν αποτελεί τίποτε
άλλο παρά τη συνέχιση της πολιτικής της ιµπεριαλιστικής ειρή-
νης µε το πιστόλι στον κρόταφο σε βάρος των λαών και επί της
ουσίας αποτελεί σήµερα την απάντηση στα αδιέξοδα του συστή-
µατος, στον ελέφαντα, όπως λέγαµε πριν, που βρίσκεται στο δω-
µάτιο γιατί αποδείχθηκε ανίκανη τόσο η απελευθέρωση της
αγοράς όσο και η πράσινη µετάβαση να εκτονώσει αυτήν την
υπερσυσσώρευση κεφαλαίου, γι’ αυτό και υπάρχουν τεράστια
ποσά που δίνονται τώρα σε εξοπλιστικά προγράµµατα, αµύθητα
ποσά, αλλά και ταυτόχρονα να προχωρήσουν µετά στην ανοικο-
δόµηση οι καπιταλιστικές επιχειρήσεις των καταστροφών που
έχει προκαλέσει ο ιµπεριαλιστικός πόλεµος. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο δεν δίνουµε καµµία εµπιστοσύνη.
Ζητάµε άµεση απεµπλοκή της χώρας µας από αυτούς τους ιµ-
περιαλιστικούς σχεδιασµούς. Και ο λαός πρέπει να βρίσκεται σε
ετοιµότητα, επαγρύπνηση για να συγκρουστεί µε τη βαρβαρό-
τητα του συστήµατος που γεννά πολέµους, κρίσεις και φτώχεια,
γιατί δεν είναι µονόδροµος για τους λαούς της ανθρωπότητας
αυτή η βαρβαρότητα. Υπάρχει και ο ρεαλιστικός και ο αναγκαίος
και ο επίκαιρος δρόµος του σοσιαλισµού που µπορούν να απαν-
τηθούν το σύνολο των λαϊκών αναγκών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καραθανασόπουλο. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ανδρέας Παναγιωτόπουλος, Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Ηλιόπουλος και η κ.
Καραγεωργοπούλου και µετά θα αρχίσουµε αντίστροφα τις δευ-
τερολογίες των εισηγητών και των ειδικών αγορητών. 

Ορίστε, κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτα απ’ όλα, να εκφράσουµε τα συλλυπητήριά µας στους

εθελοντές που χάθηκαν στις πυρκαγιές της Κορινθίας και
σαφώς, στο δικό µας παιδί, τον Έλληνα του Τελ Αβίβ, που δείχνει
ότι ο πόλεµος τελικά δεν είναι πολύ µακριά, ούτε πολύ µακριά

από εµάς. Γι’ αυτό η Κυβέρνηση οφείλει να πάρει πρωτοβουλίες
σε αυτό το κοµµάτι της ειρηνευτικής διαδικασίας και βεβαίως να
υπερασπιστεί το Διεθνές Δίκαιο, που µόνο αυτό δεν υπερασπί-
ζεται εκεί πέρα, διότι -πέραν των τροµοκρατικών ενεργειών του
Ισραήλ- έχουµε και έναν επεκτατικό πλέον πόλεµο, βάρβαρο, ο
οποίος νοµίζω ότι θα περιπλέξει τα πράγµατα πολύ περισσότερο
και θα έχουµε ευρύτερη ανάφλεξη στην περιοχή. Τώρα το να
πούµε: «Μακριά από εµάς», είναι παραµύθι εδώ. Τέλος πάντων,
σύσσωµη η ελληνική κοινωνία, ο ελληνικός λαός, θα πρέπει να
πάρει πρωτοβουλίες, να διαδηλώσει ενάντια στον καταστροφικό
και φονικό αυτό πόλεµο. 

Να πω ότι συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο κυρώνει
µία σύµβαση παραχώρησης υπηρεσιών για τη χρηµατοδότηση,
τη λειτουργία, τη συντήρηση και την εκµετάλλευση της Αττικής
Οδού, µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου, του ΤΑΙΠΕΔ και της «ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ». Δηλαδή, έχουµε άλλο ένα κοµµάτι δηµοσίου χαρακτήρα
που ανέλαβε το κράτος και πλήρωσε 1,5 δισεκατοµµύριο περί-
που για τις απαλλοτριώσεις, το κατασκεύασε και κατά τη συνήθη
και προσφιλή σας τακτική, πολιτική, αλλά στρατηγική επιλογή,
το ξεπουλάτε σήµερα αντί πινακίου φακής.

Και µπαίνουν ένα σωρό ζητήµατα εδώ για τις υποχρεώσεις της
εταιρείας αυτής, όπως το τι θα τηρηθεί από αυτά, ποιος θα τα
επιβλέψει αυτά, τι ρόλο θα παίξει η εταιρεία αυτή στην ασφάλεια
και την υγεία των διερχόµενων οχηµάτων οδηγών και επιβατών. 

Και βεβαίως έχουµε και γεγονότα όπως εκείνα του Γενάρη του
2022 όπου τι είδαµε και εκεί; Είδαµε ουσιαστικά την ανεπάρκεια
της Αττικής Οδού και της εταιρείας που την είχε αναλάβει, τον
εγκλωβισµό των οχηµάτων, ένα κράτος στην κρίση να το κα-
λούµε να αναλάβει δράση για να σωθεί ο κόσµος και βεβαίως
στις εξαγγελίες του ο Πρωθυπουργός να µοιράζει διχίλιαρα σε
αυτούς που είχαν ξεπαγιάσει και αποµονωθεί µέσα στα αυτοκί-
νητά τους. Δεν ξέρω βέβαια αν δόθηκαν αυτά ποτέ. Η εταιρεία
όµως έµεινε εκτός κινδύνου. Ελπίζουµε τα δικαστήρια να απο-
δώσουν το δίκαιο. 

Βέβαια θα ήθελα να πω –γιατί το είπα και προχτές στην Επι-
τροπή Οδικής Ασφάλειας της οποίας είµαι και ο πρώτος Αντιπρό-
εδρος- ότι οι εταιρείες αυτές, που παίρνουν αυτούς τους
µεγάλους οδικούς άξονες, αν έχουν τη διάθεση να µπουν στη
συζήτηση αυτή ολόκληρη της οδικής ασφάλειας, το τι µέτρα θα
λάβουν, τι θα προτείνουν και τι ρόλο σε τελική ανάλυση θα παί-
ξουν εκεί. Και βέβαια τα διόδια είναι το µεγάλο ζητούµενο. 

Και βεβαίως είναι µεγάλο ζητούµενο κύριε Κατσαφάδο, γιατί
και η γέφυρα Ρίου - Αντιρρίου έγινε και κατ’ αρχάς χαρήκαµε και
περνάγαµε από εκεί. Αλλά σήµερα οι «παντόφλες» φέρι µποτ αυ-
ξάνουν ξανά τα δροµολόγια, γιατί ο κόσµος δεν έχει να πληρώσει
στη γέφυρα και ξαναµπαίνουµε στο φέρι µποτ για να περάσουµε
απέναντι. 

Σήµερα, όµως, κυρίως θέλω να µιλήσω για την τροπολογία την
οποία κατέθεσα στο νοµοσχέδιο, το οποίο προ καιρού, κατακα-
λόκαιρο, δηλαδή, Ιούλιο µήνα -που σας έπιασε το σφίξιµο- φέ-
ρατε στην Βουλή, παρ’ όλο που έλειπαν πάρα πολλοί. Και εκεί
φαίνεται η κακή νοµοθέτηση που κάνετε. Γιατί φύγατε άρον-άρον
και το κάνατε στο πόδι. Και βεβαίως αφήσατε ξεκρέµαστους µια
σειρά εργαζοµένους µέσα σε αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο. Γιατί
βιαστήκατε για τέτοιες µεταρρυθµίσεις, αν πούµε ότι είναι µε-
ταρρυθµίσεις στον τοµέα της υγείας. Γιατί εµείς και οι εργαζό-
µενοι τα βαφτίζουµε αντιµεταρρυθµίσεις αυτά. Διότι το τοπίο της
ψυχικής υγείας και της απεξάρτησης στη χώρα µας το πάνε
πάρα πολύ πίσω. 

Οπότε αντιλαµβάνεστε, κύριε Υπουργέ, ότι σε αυτό το αλα-
λούµ της υγείας έτσι όπως το κάνατε -που αµφιβάλλω αν θα
εφαρµοστεί αυτός νόµος γιατί θα δείτε και πόσες παρατάσεις
θα πάρει- έρχεται µία υπουργική απόφαση τώρα µεταξύ των
άλλων να µπουρδουκλώσει τα πράγµατα και υποτίθεται να διορ-
θώσει το νόµο, να εξοµοιώσει τους ΙΔΑΧ των «18 Άνω» και των
άλλων προγραµµάτων µε τους µόνιµους υπαλλήλους. Δεν διορ-
θώνεται όµως, κύριε Υπουργέ, ο νόµος µε εγκυκλίους υπουργι-
κές ή µε διορθωτικά υπουργικά έγγραφα. Διορθώνεται µε
νοµοθετική παρέµβαση.

Γι’ αυτό ακριβώς και σήµερα καταθέτουµε αυτήν την τροπο-
λογία, προκειµένου να διορθωθεί νοµοθετικά. Αλλά η Κυβέρνηση
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δεν ξέρω τι ακούει ή τι την πιάνει. Δηλαδή το άρθρο 30 παρά-
γραφος 2, το εδάφιο β’ σε σχέση µε το προσωπικό εργασίας πρέ-
πει κατεπειγόντως να διορθωθεί και να εξοµοιωθούν οι µόνιµοι
υπάλληλοι, το µόνιµο προσωπικό των δοµών απεξάρτησης για
το οποίο προβλέπεται τόσο η αυτοδίκαιη µεταφορά της θέσης
τους στις ΔΥΠΕ όσο και η δυνατότητα απόσπασής τους για τρία
χρόνια στον ΕΟΠΑΕ µε πρόβλεψη για οικειοθελείς ισόχρονες πα-
ρατάσεις της απόσπασης. 

Ως εκ τούτου η κίνηση του Υπουργείου όπως αποτυπώθηκε σε
αυτό το έγγραφο τέλος πάντων είναι και παράνοµη και ανυπό-
στατη, γιατί το Υπουργείο δεν δικαιούται να διορθώσει νόµο.
Αυτό λοιπόν το νοµοθέτηµα που σήµερα σας καταθέτουµε, πρέ-
πει να το δεχθείτε, γιατί αποκαθιστά τη δικαιοσύνη, την ισότητα
των εργαζοµένων, καταργεί το αίσθηµα ανασφάλειας των εργα-
ζοµένων σε όλο αυτό το κοµµάτι, έτσι όπως καταφέρατε να το
κάνετε, και ουσιαστικά επιφέρει την οµαλή -ας το πούµε, έτσι
όπως το έχετε καταφέρει- λειτουργία των δοµών αυτών. 

Και να πούµε ότι δεν ξέρω τώρα τι τους έπιασε τους Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας και καταθέτουν ερωτήσεις ίσως και
διορθώσεις στην Κυβέρνηση. Είτε από την κοινωνική κατα-
κραυγή και αγανάκτηση αναγκάζονται είτε κάποιο εσωτερικό παι-
χνίδι παίζεται. Πέραν τούτου όµως σκύψτε λίγο παραπάνω. Ο
πληθωρισµός πάει µε 3%. Η αγοραστική δύναµη των ανθρώπων
και δη των συνταξιούχων µειώθηκε πάνω από 25%. Βοηθήστε
λοιπόν για να σταθούν όρθιοι και να επιζήσουν. Η συµµετοχή των
φαρµάκων µε την πολιτική που ακολουθεί ο Άδωνις Γεωργιάδης
διολισθαίνει συνεχώς εις βάρος των συνταξιούχων και τους επι-
βαρύνετε καθηµερινά. Δεν µένει φράγκο για να φάνε, άµα βγά-
λουν το τι πρέπει να πληρώσουν για φάρµακα, ΔΕΗ, ΟΤΕ και τα
υπόλοιπα. Σκεφτείτε τους λοιπόν. 

Και κακώς καταργήθηκε το ΕΚΑΣ. Σήµερα όµως µε αυτές τις
δηµοσιονοµικές συνθήκες πρέπει στον βαθµό που µας επιτρέ-
πετε να το διορθώσουµε. Και η συµµετοχή στα φάρµακα αυτών
των ανθρώπων, κύριε Υπουργέ, πρέπει να είναι µηδενική σήµερα
εδώ που τους φτάσαµε, αλλιώς δεν θα µείνει τίποτα όρθιο και θα
ψάχνουµε µετά ποιοι µας φταίνε απ’ έξω. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παναγιωτόπουλο.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Ηλιόπουλος, Κοινοβουλευ-

τικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Απ’ ό,τι βλέπω Υπουργούς δεν έχουµε. Μιλάµε µόνοι µας. 
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Είναι

όλη µέρα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι όλη µέρα, ναι, και

τους λυπόµαστε πραγµατικά. Έχουν την αλληλεγγύη µας. 
Κοιτάξτε τώρα, ακούγοντας τις τοποθετήσεις από τη µεριά της

Πλειοψηφίας, αν έπρεπε να δώσω έναν τίτλο, ο τίτλος θα ήταν
«εκτός θέµατος». Είστε αλλού. Έρχεστε εδώ να µας κάνετε µα-
θήµατα για το αν είµαστε υπέρ ή όχι της αναγκαιότητας τού να
υπάρχει ένα έργο µε τα χαρακτηριστικά της Αττικής Οδού. Δεν
συζητάµε αυτό. Συζητάµε ότι πάτε να δώσετε τη διαχείριση για
τα επόµενα είκοσι πέντε χρόνια ενός έργου το οποίο θα έχει 50
δισεκατοµµύρια έσοδα -50 δισεκατοµµύρια σε έσοδα!- σε ιδιώτη.
Αυτό συζητάµε.

Και ξέρετε κάτι; Νοµίζω ότι για άλλη µια φορά φαίνεται ότι η
διαφωνία δεν είναι γενικά και αόριστα το λιγότερο ή περισσότερο
κράτος. Η διαφωνία είναι για ποιον δουλεύει αυτό το κράτος.
Γιατί όλοι οι νεοφιλελεύθεροι φίλοι σας και οι υπερασπιστές της
ελεύθερης αγοράς αν µείνουν έξι µήνες, όχι ένα χρόνο, έξι µήνες
χωρίς κρατική χρηµατοδότηση θα πάθουν εγκεφαλικό. Συγ-
γνώµη, αυτό δεν είναι ακριβώς ελεύθερη αγορά. Αυτό είναι
άλλου τύπου συστήµατα, πελατειακά, διαπλεκόµενα. Και αυτό
συζητάµε αυτή τη στιγµή. 

Επίσης µε µια παράξενη στροφή της τύχης ο Κοινοβουλευτι-
κός σας Εκπρόσωπος αναφερόµενος στον κίνδυνο ανάφλεξης
της Μέσης Ανατολής είπε ότι εµείς εδώ πρέπει να στηρίξουµε

πάρα πολύ τα εξοπλιστικά και τι φανταστική που είναι η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη, η οποία στηρίζει τα εξοπλιστικά. Γιατί λέω «µε
µία παράξενη στροφή της τύχης»; Γιατί όταν υπογραφόταν η
πρώτη σύµβαση για την Αττική Οδό, Υπουργός Οικονοµίας ήταν
ο Γιάννος Παπαντωνίου. Τώρα µε αυτά που ακούµε για τα εξο-
πλιστικά, µε αυτά που ακούµε γι’ αυτή τη σύµβαση, νοµίζω ότι
ακόµα και η θεία του Γιάννου Παπαντωνίου από τη Νιγηρία έχει
σηκωθεί όρθια και χειροκροτεί την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη για τη φανταστική πολιτική που έχετε. 

Κοιτάξτε τώρα εδώ έχουµε επί της αρχής ένα αδιανόητο σκάν-
δαλο. Σας τα είπε πάρα πολύ αναλυτικά και η εισηγήτρια µας κ.
Πέρκα. Οι εταιρείες διαχείρισης του έργου όλο αυτό το διάστηµα
εµφάνιζαν τροµακτικές δαπάνες συντήρησης µέσα από τις αττι-
κές διαδροµές, για να εµφανίζουν µειωµένη κερδοφορία, για να
αποφύγουν να επιστρέψει το έργο πιο γρήγορα στο δηµόσιο.
Δεν ήξεραν ότι ούτως ή άλλως -ή µπορεί να το φανταζόντουσαν-
εσείς δεν θα θέλατε να επιστρέψει το έργο στο δηµόσιο. 

Έχουµε δηλαδή ένα παράδειγµα ενδοοµιλικών συναλλαγών,
το οποίο εσείς κάνετε ότι δεν το βλέπετε. 

Δεύτερο στοιχείο για το οποίο δεν µιλάτε: Έρχεται το Ευρω-
παϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο για τις συµβάσεις παραχώρησης στα
µεγάλα οδικά δίκτυα και τι λέει; Ότι τα αντίστοιχα έργα στην Ελ-
λάδα κόστισαν 69% περισσότερο από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο
-όχι 5% και 10%, αλλά 69% και εδώ είναι η µαγεία!- για 55% πιο
µικρό φυσικό αντικείµενο. Ούτε για αυτό σχολιάζετε κάτι. Και
λέτε ότι σε αυτούς τους ανθρώπους, που ευθύνονται για αυτές
τις πολιτικές, θα συνεχίσουµε να παραχωρούµε τη διαχείριση. 

Και συζητάµε τώρα ότι θα δώσετε, ξαναλέω, αυτή τη διαχεί-
ριση για είκοσι πέντε χρόνια, η εταιρεία θα έχει 50 δισεκατοµµύ-
ρια έσοδα, και λέτε να είµαστε ικανοποιηµένοι µε τα λίγα που θα
πάρει το δηµόσιο και το γεγονός ότι τα 2,80 ευρώ θα γίνουν 2,50
ευρώ. Και πρέπει να είµαστε ικανοποιηµένοι λες και πρώτον,
τόσο καιρό δεν τα είχαµε πληρώσει αυτά τα χρήµατα και λες ότι
δεν βλέπουµε µέσα στη σύµβαση το γεγονός ότι σε πέντε χρόνια
τα 2,50 ευρώ θα γίνουν 3,25 τις ώρες αιχµής, δηλαδή για τον
κόσµο που πηγαίνει στη δουλειά του. Και θέλετε να στηρίξουµε
αυτή τη σύµβαση και θέλετε και να πανηγυρίσουµε!

Και ποιος θα ελέγχει αυτή τη σύµβαση; Εδώ πια έχετε απογει-
ωθεί εντελώς! Θα την ελέγχει ιδιώτης µηχανικός, ο οποίος θα
πληρώνεται από την εταιρεία. Ο ιδιώτης µηχανικός, που θα πλη-
ρώνεται από την εταιρεία, θα ελέγχει αν η σύµβαση τηρείται. Πε-
ρίπου είναι σαν την υπόθεση µε το ΑΤ του Αγίου Παντελεήµονα.
Το ΑΤ το οποίο ευθύνεται για τη δολοφονία του µετανάστη, θα
είναι αυτό το οποίο θα κάνει την έρευνα να δούµε τι πήγε
στραβά. Φανταστική ποιότητα ζωής στη χώρα, φανταστική ποι-
ότητα δηµοκρατίας!

Ακούω τον κ. Κατσαφάδο να λέει ανάπτυξη και θέσεις εργα-
σίας. Θέσεις εργασίας σοβαρά; Δεν ακούσατε τον συγκεκριµένο
όρο που υπάρχει µέσα στη σύµβαση που λέει ότι η εταιρεία δεν
είναι διάδοχος της προηγούµενης εταιρείας; Τι σηµαίνει ότι δεν
είναι διάδοχος; Σηµαίνει ότι στα εργασιακά µπορεί να κάνει ό,τι
θέλει. Ήδη η εταιρεία έχει πει ότι δεν θα πάρει τους νυν εργαζό-
µενους µε συµβάσεις αορίστου, αλλά µε συµβάσεις ορισµένου
χρόνου. 

Άρα για άλλη µια φορά επιβεβαιώνεται η αποτυχία του βασι-
κού σας επιχειρήµατος ότι όπου έχουµε οικονοµική ανάπτυξη
έχουµε και καλά εργασιακά δικαιώµατα. Δεν πάει έτσι. Αυτή τη
στιγµή στην Ελλάδα έχουµε µια οικονοµία η οποία τα πηγαίνει
πάρα πολύ καλά στην παραγωγή κερδών, αλλά στον πραγµατικό
µισθό είµαστε στον πάτο. Το πραγµατικό διαθέσιµο εισόδηµα για
τους εργαζόµενους από το 2019 ως το 2023 έχει µειωθεί 8,3%
και στις συλλογικές συµβάσεις εργασίας είµαστε στον πάτο της
Ευρώπης, γιατί δεν θέλετε ούτε εκεί εργασιακά δικαιώµατα. Άρα
το νεοφιλελεύθερο επιχείρηµα των trickledown economics δεν
δουλεύει. 

Τελευταία φράση για το συγκεκριµένο ζήτηµα: Από τον σχε-
διασµό σας απουσιάζουν εντελώς οι δηµόσιες συγκοινωνίες, οι
δηµόσιες συγκοινωνίες που είναι παρατηµένες. Έτσι και κάποιος
από εσάς πάρει µία µέρα το 022 για να δει τι περνάνε οι εργαζό-
µενοι που πρέπει να πάνε στην Κυψέλη, έτσι και κάποιος από
εσάς µπει σε ένα δηµόσιο µετρό, σε ένα τρένο και σε ένα λεω-
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φορείο στην Αθήνα θα καταλάβει ότι στην Αττική το να µπαίνεις
στη δηµόσια συγκοινωνία είναι σαν κάποιος να παίζει µε την αξιο-
πρέπειά σου. Αυτό γίνεται µε λεωφορεία που παίρνουν φωτιά,
µε φωτιά στις γραµµές του ΗΣΑΠ, είδαµε κόσµο να βγαίνει µέσα
στις γραµµές. Αυτή είναι η εικόνα στις δηµόσιες συγκοινωνίες.

Κύριε Υφυπουργέ, µιας και είστε εδώ ίσως θα έχει σηµασία να
κάνετε µια µικρή ενηµέρωση για την είδηση που έχουµε διαβάσει
σχετικά µε τις κάρτες και τα εισιτήρια για το µετρό στη Θεσσα-
λονίκη, να ενηµερώσετε το Σώµα τι έχει γίνει. 

Επιτρέψτε µου όµως να σχολιάσω άλλο ένα ζήτηµα που δείχνει
τον πυρήνα της νοοτροπίας της οικονοµικής σας πολιτικής. Δια-
βάσαµε σήµερα απόφαση του Αρείου Πάγου -συγχαρητήρια
στον Άρειο Πάγο!- που ορίζει ότι τα φιλοδωρήµατα είναι µέρος
του µισθού και πρέπει να έχουν κρατήσεις και ασφαλιστικές ει-
σφορές. Έχετε γυρίσει κανονικά στα επιχειρήµατα ότι στα µνη-
µόνια µπήκαµε γιατί κάποιοι δεν έκοβαν αποδείξεις για τις
ζαµπονοτυρόπιτες. Εκεί είναι πια το επίπεδο του δηµόσιου δια-
λόγου. Βρήκατε ότι φοροδιαφυγή είναι τα φιλοδωρήµατα που
παίρνουν οι εργαζόµενοι στην εστίαση. 

Θα περιµέναµε σήµερα από το Υπουργείο Οικονοµικών ή από
κάποιον κυβερνητικό να πει ότι θα υπάρξει νοµοθετική παρέµ-
βαση που θα αφήσει ήσυχα τα λίγα λεφτά που περνούν οι εργα-
ζόµενοι στην εστίαση ή στο ντελίβερι ή οπουδήποτε από τα
φιλοδωρήµατα, αυτό θα περιµέναµε. Αλλά αντί να ακούσουµε
αυτό, τι ακούµε; Ότι τα σκάφη αναψυχής κάτω των επτά µέτρων
απαλλάσσονται από ειδικούς φόρους. Φανταστική οικονοµική
πολιτική! Θα κυνηγάτε τα φιλοδωρήµατα του εργαζόµενου στην
εστίαση και θα απαλλάσσετε από ειδικούς φόρους τα σκάφη
αναψυχής κάτω των επτά µέτρων. Αυτό σηµαίνει κοινωνικές προ-
τεραιότητες. Είναι άδικο κάποιος να λέει ότι δεν έχετε κοινωνικές
προτεραιότητες. Προφανώς και έχετε κοινωνικές προτεραιότη-
τες µιας βίαιης αναδιανοµής υπέρ των λίγων. 

Ποια είναι η άλλη οικονοµική είδηση που ακούσαµε χθες; Οι ει-
σηγµένες στο Χρηµατιστήριο είχαν αυξηµένη κερδοφορία, για
άλλη µια φορά σπάνε τα ρεκόρ, καθαρά κέρδη 5,79 δισεκατοµµύ-
ρια. Για να σας βοηθήσω να το βάλουµε λίγο σε πλαίσιο τι σηµαίνει
5,79 δισεκατοµµύρια, µε µία έκτακτη εισφορά 10% η Ελλάδα µπο-
ρούσε να διπλασιάσει τους µισθούς των γιατρών, αυτό σηµαίνει.
Αλλά για να µπει η έκτακτη εισφορά στις εισηγµένες στο Χρηµα-
τιστήριο, για να µπούνε πραγµατικές εισφορές και φορολογία στα
κέρδη στις τράπεζες, στην ενέργεια, στην ιδιωτική υγεία, στα σου-
περµάρκετ πρέπει να φύγετε από τις θέσεις που βρίσκεστε. Πρέ-
πει να έρθει µία εντελώς διαφορετική κυβέρνηση, γιατί η
Κυβέρνησή σας σηµαίνει υπερκέρδη για τους λίγους. 

Έχετε δίκιο όταν βγαίνετε και λέτε ότι δεν είναι όλα µαύρα.
Δεν είναι όλα µαύρα. Οι τράπεζες έχουν 8 δισεκατοµµύρια κερ-
δοφορία σε δύο χρόνια. Οι εταιρείες ενέργειας δουλεύουν µε
600% περιθώριο κέρδους. Μπαίνουν το βράδυ και δίνουν τιµή
µεγαβατώρας 940 ευρώ. Προφανώς δεν είναι όλα µαύρα. Αλλά
είναι µαύρα για τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία. Γιατί αυτή η οι-
κονοµία η οποία παράγει αυτά τα υπερκέρδη για τους πολλούς
διαλύει τα δικαιώµατά τους.

Και τελευταία φράση, τις τελευταίες µέρες συζητάµε αρκετά
τα ζητήµατα της νεανικής, εφηβικής παραβατικότητας. Με µε-
γάλη έκπληξη άκουσα χθες µία δήλωση που έκανε ο κ. Φλωρίδης
και όταν βάζεις στην ίδια φράση µαζί τον Φλωρίδη µε τη «µεγάλη
έκπληξη» πάει να πει ότι είναι πολύ µεγάλη έκπληξη, γιατί ο κ.
Φλωρίδης είναι ικανός να πει τα πάντα. Βγαίνει ο κ. Φλωρίδης,
ως νοσταλγός του ξύλου, λέγοντας ότι: «Όταν έτρωγα µια σφα-
λιάρα από τον δάσκαλό µου πήγαινα σπίτι και έτρωγα άλλες
δέκα». Θεωρείτε ότι είναι καλή ιδέα να εµφανίζεται ο Υπουργός
Δικαιοσύνης ως νοσταλγός του ξύλου; Νοµίζει ότι είναι γυµνα-
σιάρχης του µετεµφυλιακού κράτους; Έναν άνθρωπο δικό του,
που να τον νοιάζεται, αν υπάρχει έστω και ένας, δεν έχει να του
πει ότι είναι φανερό ότι αυτή η µέθοδος που ακολουθήθηκε πάνω
του δεν έφερε αποτελέσµατα; Το καταλαβαίνουν όλοι, όποιος
τον βλέπει καταλαβαίνει ότι αυτή η µέθοδος δεν έφερε αποτελέ-
σµατα. 

Έρχεστε να µας πείτε ότι το πρόβληµα για την εφηβική παρα-
βατικότητα θα λυθεί µε περισσότερες αποβολές, περισσότερες
ποινές και ακόµα συζητάµε για φυλακίσεις γονιών και φυλακίσεις

ανηλίκων; Έχετε ξεφύγει εντελώς! Εσείς, που λέτε ότι φταίνε οι
γονείς, που η Κυβέρνησή σας έχει φέρει απλήρωτα δεκάωρα, δε-
κατριάωρο, το εξαήµερο, τη νοµιµοποίηση του να κάνεις δυο
δουλειές γιατί δεν βγαίνει µήνας, αλλά να κάνεις δύο δουλειές
και µετά φταίνε οι γονείς. Εσείς, που φέτος το δηµόσιο σχολείο
το ανοίξατε µε χίλιες καταργήσεις και συγχωνεύσεις τµηµάτων,
για να φτιάξετε τµήµατα που έχουν ακόµα και είκοσι εννέα µα-
θήτριες και µαθητές. Ποιος εκπαιδευτικός µε 776 ευρώ το µήνα
µπορεί να ασχοληθεί πραγµατικά σε ένα τµήµα µε είκοσι εννέα
παιδιά; Αλλά δεν σας νοιάζει αυτό. 

Την ίδια στιγµή έχετε και µια βολική Αντιπολίτευση από τα
δεξιά σας, που έρχεται εδώ και λέει ότι το ζήτηµα είναι να βά-
λουµε στολές και ποδιές στα σχολεία ή να καταργήσουµε την
τάδε µουσική γιατί αυτό είναι το πρόβληµα. Αυτές είναι οι λύσεις
που έρχονται να σας προτείνουν, γιατί προφανώς ξέρουµε ότι
σε µία επόµενη στροφή θα είναι χρήσιµοι και κρίσιµοι σύµµαχοί
σας. Ακούσαµε και την κ. Μονογιού να λέει ότι το πρόβληµα είναι
ότι τα παιδιά δεν πηγαίνουν κατηχητικό. 

Κοιτάξτε λίγο, χωρίς ισχυρό κοινωνικό κράτος, χωρίς ισχυρά
εργασιακά δικαιώµατα, χωρίς ένα ισχυρό δηµόσιο σχολείο µε λι-
γότερες µαθήτριες και µαθητές µέσα στην τάξη, µε αξιοπρέπεια
για τους εκπαιδευτικούς και µισθούς µε τους οποίους µπορούν
να ζήσουν από το µισθό τους, µε αναβάθµιση µαθηµάτων, όπως
καλλιτεχνική εκπαίδευση, κοινωνιολογία, µε ψυχολογική στήριξη
µέσα στα σχολεία το πρόβληµα απλά θα οξυνθεί. Δεν σας ενδια-
φέρει γιατί δεν θέλετε να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα. Θέλετε
να καλλιεργήσετε ηθικό πανικό και θέλετε να προχωρήσετε σε
αυτή την κατεύθυνση. Να ξέρετε όµως ότι θα έχετε απέναντί σας
το σύνολο της εκπαιδευτικής κοινότητας και το σύνολο του κινή-
µατος της νεολαίας. 

Και έρχοµαι σε µία τελευταία φράση. Είναι αδιανόητο ακόµα
και τώρα που όλη η γειτονιά µας κινδυνεύει µε γενικευµένη ανά-
φλεξη να ακούµε τοποθετήσεις από τη µεριά της Πλειοψηφίας
που δείχνουν ότι φοβούνται να πουν ότι καταδικάζουµε την κυ-
βέρνηση-δολοφόνο του Ισραήλ, µια κυβέρνηση η οποία έχει κα-
ταδικαστεί από τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών, από τον ΟΗΕ
και όχι από κάποια ακροαριστερή οργάνωση, µια κυβέρνηση η
οποία δεν επιτρέπει πλέον στον Γενικό Γραµµατέα του ΟΗΕ να
µπει στη χώρα, γιατί τον θεωρεί ανεπιθύµητο, µια κυβέρνηση η
οποία διαπράττει γενοκτονία και τώρα πλέον διαπράττει και ει-
σβολή σε γειτονική χώρα. 

Να ξέρετε ότι παίζετε πολύ επικίνδυνα παιχνίδια, γιατί το Διε-
θνές Δίκαιο δεν αλά καρτ. Αν δεν είσαι µε το Διεθνές Δίκαιο στη
Μέση Ανατολή, δεν µπορείς να είσαι µε το Διεθνές Δίκαιο στο
Κυπριακό. Και αυτά τα οποία κάνετε και διαπράττετε σήµερα ως
ελληνική Κυβέρνηση που είστε ένας πρόθυµος σύµµαχος των
δολοφόνων του ακροδεξιού Νετανιάχου, θα τα βρούµε µπροστά
µας ως χώρα, γιατί το Διεθνές Δίκαιο είναι το τελευταίο εργαλείο
που έχουµε για να υπερασπιστούµε και το δικαίωµα του κυπρια-
κού λαού, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων να ζήσουν ειρη-
νικά σε µία χώρα χωρίς κατοχή, το Διεθνές Δίκαιο είναι και το
εργαλείο που έχουµε ως χώρα απέναντι στην προκλητική και
αναθεωρητική στάση του Ερντογάν. 

Όµως, πέρα από αυτά, πρέπει να έχουµε ως οδηγό την ειρήνη,
την ανθρωπιά και τη δικαιοσύνη και αυτό σηµαίνει αναγνώριση
του παλαιστινιακού κράτους, κυρώσεις απέναντι στο Ισραήλ και
αναγνώριση των εγκληµατικών ευθυνών που έχουν σήµερα και
οι ΗΠΑ και η Ευρωπαϊκή Ένωση για το γεγονός ότι στηρίζουν
αυτή τη γενοκτονία και τις τροµοκρατικές επιθέσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ηλιόπουλο. 
Τώρα τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Πλεύ-

σης Ελευθερίας κ. Καραγεωργοπούλου. Μετά θα συνεχίσουµε
µε τις δευτερολογίες ξεκινώντας αντίστροφα. 

Ορίστε, κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Είναι κρίµα που βλέπω µια άδεια Βουλή. 
Κύριοι της Κυβέρνησης, δεν µπορείτε να µας πείσετε ότι οι

ρυθµίσεις που διαλαµβάνουν το περιεχόµενο της εν λόγω σύµ-
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βασης αναδεικνύουν την πρόθεσή σας να διατηρήσετε την αξία
του αυτοκινητοδρόµου και την ασφάλεια σε αυτόν µε το επιχεί-
ρηµα της βελτίωσης και της αύξησης των παρεχόµενων υπηρε-
σιών που δήθεν θα αναβαθµίσουν το πεδίο λειτουργίας ενός από
τους σηµαντικότερους αυτοκινητόδροµους της χώρας. Διότι
στην πολιτική που υπηρετείτε η ασφάλεια στη µετακίνηση έχει
αποδειχθεί ότι αποτελεί κενό γράµµα. Η υπόθεση του εγκλήµα-
τος των Τεµπών -που είναι πάντα επίκαιρη και θα αντιπαρέλθω
τη δήλωση του Βουλευτή Καρδίτσας της Νέας Δηµοκρατίας τον
προηγούµενο µήνα ότι τα Τέµπη δεν είναι επίκαιρα και να µη φέρ-
νουµε την κουβέντα πάλι εκεί- σας εκθέτει τόσο σε σχέση µε τις
προθέσεις όσο και σε σχέση µε τα κίνητρα που κινητοποιούν τη
λήψη κρίσιµων αποφάσεων.

Και µε αφορµή τη συµβολική συναυλία της επόµενης εβδοµά-
δας µε την παρουσία περισσότερων καλλιτεχνών στο Καλλιµάρ-
µαρο στις 11 Οκτωβρίου, θα µου επιτρέψετε δύο κουβέντες για
όλους µας συνολικά. Προ καιρού µια εξεταστική επιτροπή, πριν
λίγους µήνες πορείες, συλλογή υπογραφών ενάµισι εκατοµµυ-
ρίου, οµιλίες στο Ευρωκοινοβούλιο, στο µέλλον δικαστήρια, κάθε
µέρα, κάθε στιγµή το σαράκι του πόνου της αµετάκλητης απώ-
λειας. Δεν µιλάµε σαν µια ασφαλής µονάδα ως θεατές που αµέ-
τοχοι ατενίζουµε από ψηλά τραγωδίες ή αλλιώς εγκλήµατα.
Μιλάµε ως µέρος ενός συνόλου που είµαστε όλοι εν δυνάµει θη-
ράµατα ενός «µινώταυρου» που κατασπαράσσει το παρόν και το
µέλλον αυτού του τόπου. Γι’ αυτό συντασσόµαστε µε όλους όσοι
έστω οπλισµένοι µε την αυτοσχέδια σφεντόνα του δίκιου τους
έχουν επιδοθεί στον αγώνα της εξόντωσης του «µινώταυρου»
που τον ψάχνουν στα πιο σκοτεινά µέρη του λαβύρινθου µε µόνο
όπλο τους το δίκαιο. Είµαστε µε αυτούς, γιατί µόνον έτσι έχουµε
την ελπίδα να σταµατήσουν οι εκατόµβες-λεία που τρέφουν τον
«µινώταυρο», γιατί µόνο έτσι έχουµε την ελπίδα να επιβιώσουµε
σε έναν τόπο χωρίς τέρατα. 

Το βράδυ της συναυλίας εµείς θα είµαστε εκεί για ένα σύνολο
που πνίγεται και κατακαίγεται. Και την ίδια ώρα που πυρακτώνε-
ται ο πλούτος της Κορινθίας, κάποιοι αξιωµατούχοι - τοπικοί άρ-
χοντες επιχαίρουν στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης για τα
αντισταθµιστικά µε µορφή χορηγίας από εταιρεία ανεµογεννη-
τριών. Την ίδια ώρα που το χώµα σήµερα σκεπάζει άψυχα τα σώ-
µατα των ηρωικών εθελοντών πυροσβεστών της Κορίνθου, που
οι ανθοί της χώρας µας σκοτώνονται στους ΒΟΑΚ και στις ράγες
σιδηροδρόµων. Την ώρα που γυναίκα δολοφονείται έξω από
αστυνοµικό τµήµα, άνθρωποι αυτοκτονούν -σε εισαγωγικά- µέσα
σε αυτά, την ίδια ώρα που η κοινωνία εµπαίζεται, λιώνει κάτω από
τη βία της φτωχοποίησης και της αδικίας. 

Όµως, όλοι µαζί µπορούµε να πολεµήσουµε τον «µινώταυρο»
έστω πετροβολώντας τον µε τον πόνο, τον φόβο, την αµφιβολία,
για να του δείξουµε την απόφασή µας πως όλοι εµείς µαζί οι πο-
νεµένοι, απογοητευµένοι, παραιτηµένοι,  διαφορετικοί, µπο-
ρούµε να τον νικήσουµε.

Εξ αφορµής της παρουσίας του Υπουργού Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών για την αυριανή ηµέρα, ηµέρα Παρασκευή,
χαιρετίζουµε τον αγώνα των ενώσεων φοροτεχνικών στη συγκέν-
τρωση διαµαρτυρίας στον Ταύρο. Η κατάσταση που βιώνει όχι
µόνο ο δικός τους κλάδος, αλλά και αυτός των δικηγόρων και
των συµβολαιογράφων στην υπηρεσία του πολίτη είναι εκκωφαν-
τικά τραγική. Η ανάληψη σχεδόν δωρεάν όλης της δουλειάς των
δηµοσίων υπηρεσιών εξαιτίας της τραγικής υποστελέχωσης του
δηµόσιου τοµέα κάτω από το µανδύα της βίαιης και προβληµα-
τικής ψηφιακής αναβάθµισης, my data, POS και ψηφιακές κάρ-
τες εργασίας, από µερίδα επαγγελµατιών έχει αναδείξει τεχνικά
προβλήµατα και δυσλειτουργίες που καθιστούν τη σχέση διοίκη-
σης και διοικουµένου πιο δυσχερή από ποτέ. Τα αρµόδια Υπουρ-
γεία σε κάθε περίπτωση το µόνο που πράττουν είναι να
µοιράζουν απειλές µε υπέρογκα πρόστιµα αδιαφορώντας για
όσα επαρκώς και έγκαιρα έχουν επισηµάνει όλοι οι επαγγελµα-
τίες.

Το τελευταίο διάστηµα εκτός από το φιάσκο των προσυµπλη-
ρωµένων δηλώσεων που πολλαπλασίασε την εργασία µε την
ανάγκη αναπόδραστων διορθώσεων, η ΑΑΔΕ και το Υπουργείο
Οικονοµικών συνεχίζουν να αγνοούν ανυπέρβλητα προβλήµατα
κυρίως µετά τη συγχώνευση των ΔΟΥ. 

Από τη στιγµή που οι βασικές λειτουργίες των ΔΟΥ συγχωνεύ-
τηκαν και µεταφέρθηκαν στο ΚΕΦΟΔΕ, ΚΕΦΟΚ, ΚΕΒΕΙΣ, η κατά-
σταση έχει βρεθεί εκτός ελέγχου. Έχει γίνει πραγµατικά
εξευτελιστική για όποιον χρειάζεται να εξυπηρετηθεί, κυρίως για
λογιστές και εργαζόµενους σε αυτές τις υπηρεσίες. Ήδη πριν τη
συγχώνευση των ΔΟΥ πολλά από τα αιτήµατα των φορολογού-
µενων χαρακτηρίστηκαν ως απαντηµένα. Και η απάντηση ήταν:
«Το αίτηµά σας παραλήφθηκε και θα τύχει επεξεργασίας από την
υπηρεσία µας». Στην πραγµατικότητα δεν διεκπεραιώθηκαν
ποτέ. Και αν το σύστηµα τα βλέπει ως απαντηµένα, δεν πρόκειται
ποτέ το ΚΕΦΟΔΕ ή άλλο κέντρο να ασχοληθεί µε αυτά.

Στις στατιστικές αναλύσεις του Υπουργείου αυτά τα αιτήµατα
συνυπολογίζονται στις χιλιάδες των εκκρεµοτήτων ή τα θεωρείτε
ως επιτυχώς διεκπεραιωµένα; Η επικοινωνία µε οποιονδήποτε
υπάλληλο χειρίζεται την εκάστοτε υπόθεση σε αυτά τα κέντρα,
τα νέα κέντρα µετά τη συγχώνευση και κατάργηση των ΔΟΥ,
είναι αδύνατη. Δεν προβλέπεται η είσοδος συναλλασσόµενων
στον χώρο και δεν µπορεί κανείς να µιλήσει τηλεφωνικά µαζί
τους. Η κατάσταση έχει µετατραπεί σε έναν ψηφιακό εφιάλτη.
Για το αίτηµα που υποβάλλει ο οποιοσδήποτε πολίτης ενηµερώ-
νει το σύστηµα ότι σήµερα έχει αναλάβει η τάδε ΔΟΥ. Την επό-
µενη µέρα µπορεί να δει ότι το αίτηµα έχει µεταφερθεί σε άλλη
ΔΟΥ. Απάντηση στην πραγµατικότητα καµία. Αυτή τη στιγµή στο
ΚΕΦΟΔΕ έχουν συσσωρευθεί µέχρι τώρα πάνω από εκατόν πε-
νήντα χιλιάδες αιτήµατα και αντί να µειώνονται, κάθε µέρα αυ-
ξάνονται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κύριε Πρόεδρε, έχω ένα τρίλεπτο ακόµα. Σας ευχαριστώ
πολύ. 

Διαταράσσεται η κοινωνική και οικονοµική ζωή των φορολο-
γουµένων µε ό,τι αντιµετωπίζουν στις υπηρεσίες που καλούνται
ΚΕΒΕΙΣ και ΚΕΦΟΚ. Η ΑΑΔΕ και το Υπουργείο Οικονοµικών δεν
µπορούν να παίζουν µε τη ζωή των φορολογουµένων και των
επαγγελµατιών. Κάθε νέα ψηφιακή µεταρρύθµιση, όπως την απο-
καλείτε, στην πραγµατικότητα είναι ένας νέος γολγοθάς. Αυτή
είναι η επιτυχία των εξαγγελιών, κύριε Χατζηδάκη; Αυτή είναι η
ψηφιακή µεταρρύθµιση που ευαγγελίζεται το Υπουργείο Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης;

Σε αυτό, βεβαίως, το περιβάλλον προστίθενται και τα εξής.
Είναι γνωστό ότι η αιτιολογία διοικητικής πράξης, πολύ περισσό-
τερο δυσµενούς διοικητικής πράξης, αποτελεί τον πυρήνα του
κράτους-δικαίου. Ο πολίτης δικαιούται να γνωρίζει για ποιον
λόγο το κράτος του του επιβάλλει τη µία ή την άλλη δυσµενή
πράξη, πολύ περισσότερο όταν πρόκειται για χρηµατικό πρό-
στιµο. Αυτό έχει πει διαχρονικά και το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας στη νοµολογία του.

Επειδή λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, µιλάτε για κοινωνική
µέριµνα και για µείωση διοδίων, παρά ταύτα έρχεται η ΑΑΔΕ µε
επικεφαλής τον νοµικό και δικηγόρο Γεώργιο Πιτσιλή και εξαγ-
γέλλει, όπως φαίνεται από διαρροές στον Τύπο, ότι τον µήνα
Οκτώβριο, τον τρέχοντα µήνα, καταργεί την αιτιολογία της δυ-
σµενούς διοικητικής πράξης. Πλέον θα επιβάλλονται πρόστιµα
για εκπρόθεσµες φορολογικές δηλώσεις χωρίς εξηγήσεις, όπως
χαρακτηριστικά αναφέρεται στο εν λόγω ρεπορτάζ. Και προκαλώ
τον κ. Χατζηδάκη να µας απαντήσει αν είναι αλήθεια. Εννοείτε,
δηλαδή, προφανώς την ανυπαρξία έκθεσης ελέγχου. Η επιβολή
προστίµου θα είναι αυτόµατη και δεν θα εξηγεί κανένας από το
κράτος στον πολίτη γιατί του επιβλήθηκε πρόστιµο.

Ακόµα και η µη επιβολή προστίµων είναι αποτέλεσµα, ωστόσο,
κακοδιοίκησης, κάτι που χαρακτηρίζει την ΑΑΔΕ σε όλα τα επί-
πεδα, γιατί τα περίφηµα ελεγκτικά κέντρα, τα ΕΛΚΕ -έτσι τα ονο-
µάζετε πλέον- ασχολούνται µε τους µεγάλους -σε εισαγωγικά-
ελέγχους. Εποµένως, δεν φαίνεται να υπάρχει περιθώριο να γίνει
ο αναγκαίος και συνταγµατικώς επιβαλλόµενος έλεγχος των µι-
κρών προστίµων. 

Αυτό σας δικαιολογεί για µια τέτοια µεταχείριση; Όχι. Προφα-
νώς όχι. Χαρακτηριστικό της κατάστασης χάους που επικρατεί
σε αυτές τις υπηρεσίες όπου είναι αδύνατη η επικοινωνία πλέον
των πολιτών, είναι η αδυναµία λήψης βεβαιώσεων ότι έχει απο-
πληρωθεί το αναγκαίο ποσοστό κύριου φόρου για το παραδεκτό
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µιας προσφυγής στα διοικητικά δικαστήρια. Και το ίδιο συµβαίνει
µε τα funds και τους servicers. Δεν δίνουν βεβαιώσεις ότι έχουν
εξοφληθεί οφειλές που έχουν εξοφληθεί. Και χωρίς αυτές δεν
µπορούν οι πολίτες να εξαλείψουν προσηµειώσεις και υποθήκες.
Γι’ αυτές τις καταχρηστικές πρακτικές πότε επιτέλους θα νοµο-
θετήσετε ότι πρέπει να αλλάξει κάτι, να το επιβλέψετε και να το
ελέγξετε; Πότε θα υπάρχουν πρόστιµα και κυρώσεις στα funds
γι’ αυτές τις πρακτικές; 

Το πρόβληµα της Ελλάδας σε πολύ µεγάλο βαθµό είναι πρό-
βληµα γνησιότητας του κράτους δικαίου της. Η δικαιοσύνη τείνει
µε λίγες εξαιρέσεις να επικυρώνει τα φαινόµενα κακοδιοίκησης.
Το ότι η ΑΑΔΕ διάγει ηµέρες δραµατικής κακοδιοίκησης είναι σχε-
δόν αυταπόδεικτο. Το µεγάλο ερώτηµα είναι: αυτά προσδοκούσε
η Κυβέρνηση Μητσοτάκη από την ανανέωση της θητείας του κ.
Πιτσιλή; Ή µήπως πιστεύετε ότι η συµβολή της ιδιωτικής κατανά-
λωσης, όπως σηµειώνεται στο υπόµνηµα που µας στείλατε στο
πλαίσιο της αυριανής συνεδρίασης για το µακροοικονοµικό πλαί-
σιο και τις προοπτικές στο πλαίσιο του µεσοπρόθεσµου δηµοσιο-
νοµικού διαρθρωτικού σχεδίου, αναµένεται σταθερή για την
περίοδο 2024-2025 µε τέτοιες πρακτικές και µε τέτοια πολιτική;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Καραγεωργοπούλου. 
Θα ολοκληρώσουµε µε τις δευτερολογίες των ειδικών εισηγη-

τών. Θα ξεκινήσω µε τον κ. Κόντη, ειδικό αγορητή των Σπαρτια-
τών. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τη σύµ-

βαση τα είπαµε και τα εξαντλήσαµε τόσο στις επιτροπές όσο και
εδώ. Εµάς, αλλά και εµένα ως άτοµο µου κάνει εντύπωση και δεν
µπορώ να καταλάβω πώς µπορεί κάποιος να έρθει οµιλώντας
εδώ να υπεραµυνθεί αυτής της σύµβασης. Δεν µιλάω για εσάς
που έχετε υποχρέωση µέσω του ΤΑΙΠΕΔ. Είναι µια σύµβαση η
οποία υποχρεώνει τον καθηµερινά εργαζόµενο άνθρωπο, εργα-
ζόµενο πολίτη να πληρώνει σήµερα πηγαινοερχόµενος κάποια 6
ευρώ, αύριο ίσως ένα άλλο ποσό που µπορεί να φτάνει και τα 10
ευρώ. Ενώ θα είχαµε τη δυνατότητα να του παρέχουµε χαµηλό-
τερο αντίτιµο ή ακόµα και ελεύθερη διέλευση απ’ τη στιγµή που
πλέον το έργο έχει αποπληρωθεί. Έχουν βγάλει και κέρδη και θα
µπορούσε να το έχει το δηµόσιο όπως είπαµε, να το συντηρεί και
να βγάζει και κέρδη για το δηµόσιο. Οπότε δεν έχει νόηµα να συ-
ζητάµε άλλο. Είναι ειληµµένη έτσι κι αλλιώς η απόφαση ό,τι και
να ψηφίσουµε. 

Εγώ θέλω να σταθώ σε κάτι άλλο που κακώς τόσο καιρό δεν
έχω ακούσει κανέναν να το συζητάει εδώ. Αναφέροµαι σε µια µε-
γάλη µερίδα Ελλήνων που προσφέρουν µαζί µε τον τουρισµό συ-
νάλλαγµα στη χώρα. Αναφέροµαι στους ναυτικούς. Στις 22 και
23 Οκτωβρίου οι Έλληνες ακτοπλόοι έχουν απεργία γιατί το κρά-
τος επιµένει, το Υπουργείο να µην υπογράφει τις συλλογικές
τους συµβάσεις. Ακτοπλόοι είναι αυτοί οι οποίοι εργάζονται στις
εντός Ελλάδος µετακινήσεις, τα ποστάλια, αυτά που µεταφέρουν
κόσµο στα νησιά και αυτοκίνητα. 

Για µένα βέβαια είναι απορίας άξιο γιατί δεν έκαναν την απερ-
γία µέσα στο καλοκαίρι. Εκεί ίσως θα υπήρχε προβολή -γιατί
τώρα κανείς δεν το προβάλλει- και από τα κανάλια και από τον
κόσµο που έτρεχε να πάει στα νησιά για να κάνει τις διακοπές
του. Δεν θα ήταν ταλαιπωρία του κόσµου. Θα ήταν προβολή των
δικαιωµάτων των εργαζοµένων στα πλοία. Κανείς δεν ξέρει τι
είναι αυτή η δουλειά. Παρ’ όλο που είναι ακτοπλόοι και φαίνεται
εύκολο σε εµάς τους ποντοπόρους που δεν κάναµε ποτέ ακτο-
πλοΐα, είναι άνθρωποι οι οποίοι τρώνε τη ζωή τους στη θάλασσα
παρόλο που πάνε σπίτι τους κάθε δυο µέρες. Παρ’ όλα αυτά
έχουν ανάγκες. Τους τρώει η θάλασσα. Είναι είκοσι τέσσερις
ώρες τη µέρα στη δουλειά τους και δεν το έχετε καταλάβει αυτό.
Ο ναυτικός είναι είκοσι τέσσερις ώρες την ηµέρα, επτά ηµέρες
την εβδοµάδα, τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες τον χρόνο. Παλιά
κάναµε ταξίδια ενάµιση χρόνο σερί χωρίς να βγούµε από το
πλοίο. Σήµερα έχουν επιβάλλει, επίσης, στους ακτοπλόους τε-
τράµηνη υποχρεωτική σύµβαση. Άλλο πάλι και αυτό. Έφυγε ο
κύριος Υφυπουργός. Κανείς δεν ενδιαφέρεται γι’ αυτούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εδώ είναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Θα µπορούσε να είναι η συνέχιση της

υπηρεσίας τους σε ένα πλοίο όπως ήταν παλιότερα. Δεν θα πω
εννιά µήνες. Τουλάχιστον εξάµηνη. Τώρα τους έχουν κάνει και
αυτούς περιστασιακούς ναυτικούς. Οι ακτοπλόοι πλέον µε την
τετράµηνη υποχρεωτική σύµβαση, δηλαδή έξοδο από το πλοίο
στους τέσσερις µήνες, έχουν γίνει περιφερειακοί έκτακτοι απα-
σχολούµενοι. Είναι τροµερό. Δεν ξέρω ποιοι θέλουν να υποβαθ-
µίσουν τη ναυτιλία µας τελείως. Το είδαµε και στα πτυχία. Κάποτε
αλλά και σήµερα ακόµα, των πλοιάρχων είναι αντίστοιχα µε πα-
νεπιστηµιακά. Τώρα θέλουν να κάνουν τα πτυχία ισότιµα µε ΙΕΚ
των κατώτερων αξιωµατικών. Ποτέ δεν είχε γίνει αυτό. Θέλουν
κάποιοι να τα υποβαθµίσουν. 

Έχουµε πει πόσο δύσκολο είναι να κυβερνήσεις ένα πλοίο. Σή-
µερα τα LNG κοστίζουν εκατοντάδες εκατοµµύρια δολάρια. Ένα
λάθος µπορεί να τινάξει στον αέρα και να σκοτώσει άτοµα. Και
αν είναι στον προβλήτα ή εκεί που ξεφορτώνουν µπορεί να σκο-
τώσει και εκατοντάδες ακόµα παρευρισκόµενους. Απαιτούν τε-
ράστιες δεξιότητες και παρ’ όλα αυτά τους θεωρούµε κάτι πολύ
απλό και κάτι το οποίο δεν χρειάζεται. Χώρια του ότι δεν τους δί-
νουµε το βαρύ και ανθυγιεινό. Κάθε µέρα είναι µέσα στη θά-
λασσα µέσα στις δυσκολίες και µε κίνδυνο να πνιγούν ανά πάσα
στιγµή ή να τιναχτούν, όπως λέµε. Αγνοούµε τις συµβάσεις ερ-
γασίας. Δεν υπογράφει το Υπουργείο τις συµβάσεις. Να υποχρε-
ώσουν, δηλαδή, και τους πλοιοκτήτες και δεν ξέρω ποιους
άλλους, να υπογράψουν συµβάσεις. Κάποτε θυµάµαι η ΠΝΟ, όλα
τα σωµατεία, κάθε δύο χρόνια έφερναν σύµβαση και υπογραφό-
ταν. Τα τονίζω αυτά γιατί δεν έχω δει ποτέ ενάµιση χρόνο κανέ-
ναν εδώ στη Βουλή να ασχολείται µε τους Έλληνες ναυτικούς. 

Δείτε τι έχουν προσφέρει, τι κάνουν οι Έλληνες ναυτικοί. Στην
πορεία κάποιοι µετά εξελίχθηκαν σε εφοπλιστές. Κάποιοι έγιναν
ευεργέτες της χώρας. Κάποιοι Έλληνες ναυτικοί ζουν στο εξω-
τερικό και στέλνουν πολλά χρήµατα παρ’ όλο που µπαρκάρουν
σε πλοία του εξωτερικού. Στέλνουν καθαρό συνάλλαγµα. Έχω
συνάδελφο καπετάνιο που τα 15 - 20 χιλιάδες δολάρια που βγά-
ζει τον µήνα σε πλοία του εξωτερικού τα στέλνει στην Ελλάδα.
Και δεν ασχολείται κανείς µε αυτούς. Κανένας πραγµατικά δεν
ασχολείται. Με οχλούν κάθε φορά κάποιοι φίλοι παλιοί συνάδελ-
φοι. Μου λένε ότι είναι εγκαταλελειµµένοι στην τύχη τους. Τα εί-
παµε και για τα φυλλάδια Μανίλα που ένας ναυτικός που έχει
φάει είκοσι πέντε – τριάντα χρόνια στη θάλασσα ξαφνικά υπο-
χρεώθηκε να κάνει το 2018 Μανίλα, δηλαδή ένα σεµινάριο µιας
ηµέρας. Και αν µένει στο εξωτερικό και ταξιδεύει, όπως είναι χι-
λιάδες Έλληνες, δεν του δίνουν το δικαίωµα να ταξιδέψει κι ακυ-
ρώνουν το δίπλωµά του και την εµπειρία του, για να κάνει ένα
σεµινάριο. Δεν τους έδωσαν το δικαίωµα. Είχε πει ο ΣΥΡΙΖΑ να
κάνουν ένα σεµινάριο στο εξωτερικό ή εδώ να έρθουν µία µέρα
να το πάρουν. Δεν έγινε µε την αλλαγή της Κυβέρνησης. Κανείς
δεν ενδιαφέρεται. 

Κάποτε λέγανε ότι πάνε σε κάποια µέρη που συχνάζουν ναυ-
τικοί και άλλα κακοποιά στοιχεία. Έτσι έλεγαν κάποτε. Σήµερα
θεωρούµε τους ναυτικούς ακόµα έτσι; Περιθωριακούς; Για ποιο
λόγο δεν ενδιαφέρεται κανείς; Κανένας δεν ενδιαφέρεται. Οι Έλ-
ληνες ναυτικοί και ναυτεργάτες πάνε να εξαφανιστούν γιατί δεν
ενδιαφέρουν το κράτος γι’ αυτούς. Δεν µπορεί να µην έχουν σύµ-
βαση εργασίας οι ακτοπλόοι και να κάνουµε κατά καιρούς φα-
σαρία γιατί έφυγε ο καταπέλτης, δεν έφυγε. Και να µην έχουν
υπογεγραµµένες συµβάσεις και να παίρνουν διάφορους ανθρώ-
πους οι οποίοι δεν πάνε να ταξιδέψουν. Τυχαίνει να πάνε και
αστοιχείωτοι ακόµα. Για ποιο λόγο; Κάτι πρέπει να δούµε. Κάτι
συµβαίνει. Κάποιον δεν θέλουµε να δούµε να υπάρχει πλέον σαν
επάγγελµα. Θέλουµε να γεµίσουµε και εκεί ξένους; Ήδη στα
ποντοπόρα έγινε. Μόνο καπετάνιους. Σήµερα θέλουµε να κά-
νουµε και στην ακτοπλοΐα µας το ίδιο; 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.

Κόντη. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Πλεύσης Ελευθερίας κ.

Αλέξανδρος Καζαµίας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα µι-

λήσω από τη θέση µου. 
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Θα ήθελα να πω ότι στη διάρκεια της συζήτησης, νωρίτερα,
ακούσαµε από τον κ. Χατζηδάκη ορισµένα ενδιαφέροντα πράγ-
µατα. Πέραν του γεγονότος ότι δεν απάντησε καθόλου στις ερω-
τήσεις της Πλεύσης Ελευθερίας για τις ενέργειές του σχετικά µε
το σκάνδαλο των παρακολουθήσεων, του οποίου υπήρξε στόχος
και για το οποίο ερωτήθηκε και µε επίκαιρη ερώτηση από την
κυρία Κωνσταντοπούλου και στη διάρκεια της συζήτησης πολλές
φορές να µας πει τι έκανε ούτως ώστε να εξακριβώσει ακριβώς
ποιοι τον παρακολουθούσαν και γιατί, ο κ. Χατζηδάκης, επίσης,
µας είπε µερικά πραγµατικά ενδιαφέροντα πράγµατα σε σχέση
µε το νοµοσχέδιο. Ένα από αυτά ήταν ότι µε την ιδιωτικοποίηση
της Αττικής Οδού, τώρα, αλλάζει η Ελλάδα. Με τις αποκρατικο-
ποιήσεις και µάλιστα µε τη σηµερινή, την όποια αρίθµησε ως την
ενδέκατη µέσα στο τελευταίο έτος, αλλάζει η Ελλάδα. 

Αν θυµάµαι καλά οι ιδιωτικοποιήσεις στην Ελλάδα λαµβάνουν
χώρα εδώ και περίπου τριάντα τέσσερα χρόνια, από το 1990, ως
σταθερή πολιτική όλων των κυβερνήσεων που κυβέρνησαν τη
χώρα έκτοτε. Δεν είµαι, δηλαδή, ιδιαιτέρως σίγουρος ότι η ση-
µασία που έχει αυτή η ιδιωτικοποίηση είναι ακριβώς να δείξει ότι
κάτι φοβερό αλλάζει στη χώρα. Απεναντίας, αυτό που βλέπουµε
εµείς είναι ότι ακολουθεί µια πεπατηµένη, η οποία δεν διαφέρει
καθόλου από τις πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων για
τρεισήµισι τουλάχιστον δεκαετίες. 

Επίσης, ακούσαµε από τον κ. Χατζηδάκη κάτι άλλο ενδιαφέρον
όταν η Πλεύση Ελευθερίας τού έθεσε το ερώτηµα επιτακτικά
γιατί ιδιωτικοποιούνται περιουσιακά στοιχεία του δηµοσίου τα
οποία είναι κερδοφόρα ή άκρως κερδοφόρα, όπως είναι και η
Αττική Οδός. Και η φοβερή απάντησή του ήταν –τη σηµείωσα µά-
λιστα, κύριε Πρόεδρε. «Ποιοι ανόητοι» λέει «πουλούν ζηµιογόνες
επιχειρήσεις;». Έτσι είπε.

Θα ήθελα να του υπενθυµίσω -αν µας ακούει ή τουλάχιστον
εύχοµαι οι Υπουργοί και οι Υφυπουργοί που είναι εδώ να του το
µεταφέρουν- ότι η ιδιωτικοποίηση ξεκίνησε ως µια πολιτική, κυ-
ρίως, από τη Μεγάλη Βρετανία -υπήρχαν και άλλες χώρες πιο
πριν- η οποία ιδιωτικοποιούσε ζηµιογόνες επιχειρήσεις του δη-
µοσίου. Η κ. Θάτσερ ήταν αυτή που το έκανε. Δεν ξέρω αν, ως
φιλελεύθερος που µας διακήρυξε σήµερα ο κ. Χατζηδάκης ότι
είναι, πραγµατικά νοµίζει ότι η κ. Θάτσερ –η µητέρα του νεοφι-
λελευθερισµού- την οποία υποστήριξε πάρα πολλές φορές στο
παρελθόν, αν νοµίζει ότι ανήκει σε αυτούς τους ανόητους που
πουλούν ζηµιογόνες επιχειρήσεις. Αν το νοµίζει ή εκείνος ή η Κυ-
βέρνηση, παρακαλούµε να µας πουν ότι θεωρούν τον νεοφιλε-
λευθερισµό της κ. Θάτσερ που ιδιωτικοποιούσε ζηµιογόνες
επιχειρήσεις µια ανόητη πολιτική. Αυτό θα είχε πραγµατικά εν-
διαφέρον και θα µας διασκέδαζε ιδιαίτερα στην Πλεύση Ελευθε-
ρίας. 

Πάντως, πρέπει να πω ότι το ζήτηµα δεν είναι µόνο ιδεολογικό
γιατί προσπάθησε να το παρουσιάσει ως ιδεολογικό. Η Ελλάδα
είναι µια χώρα που ιδιωτικοποιεί κερδοφόρα περιουσιακά στοι-
χεία. Και δεν το κάνει επειδή έχει µια ιδεολογική πεποίθηση υπέρ
των ιδιωτικοποιήσεων. Το κάνει διότι της το επιβάλλει η τρόικα,
το δηµόσιο χρέος το οποίο είναι τεράστιο και δεν είναι βιώσιµο
και επίσης το επιβάλλει το ΤΑΙΠΕΔ. Η Αττική Οδός ανήκει στο
ΤΑΙΠΕΔ και το ΤΑΙΠΕΔ έχει πρόγραµµα ιδιωτικοποιήσεων. Μάλι-
στα, το ίδιο το ΤΑΙΠΕΔ είναι και ανώνυµη εταιρεία. Εποµένως, το
να προσποιούµαστε ότι αυτές οι ιδιωτικοποιήσεις είναι προϊόν
µιας ιδεολογικής πεποίθησης, είναι λίγο υποκριτικό απέναντι
στους πολίτες που µας παρακολουθούν. Ιδιωτικοποιούνται αυτά
τα περιουσιακά στοιχεία διότι µας τα επιβάλλουν η τρόικα, το
ΤΑΙΠΕΔ και η κληρονοµιά των µνηµονίων. 

Έρχοµαι, τέλος, να πω και να παρατηρήσω και κάτι ακόµα, το
οποίο ακούσαµε από τον κ. Ταχιάο για την Αττική Οδό και σχετικά
µε τα διόδια, διότι θέσαµε επιτακτικά, επίσης, το ζήτηµα του
ύψους των διοδίων. Υπάρχει µια οριακή µείωση των διοδίων τα
επόµενα πέντε χρόνια, αλλά µετά από πέντε χρόνια θα υπάρξει
ραγδαία αύξηση των διοδίων για την Αττική Οδό, σύµφωνα µε τη
σύµβαση που συζητούµε σήµερα στη Βουλή.

Θα αναφέρω τα λόγια του κ. Ταχιάου: «Αν κατεβάσουµε τα διό-
δια, θα συµφορηθεί η Αττική Οδός. Δεν θα µπορούσαµε ποτέ να
καταργήσουµε τα διόδια, γιατί ακριβώς τα διόδια κρατούν αυτο-
κίνητα και διάφορα οχήµατα έξω από την Αττική Οδό και ως απο-

τέλεσµα, επιτρέπουν τη γρήγορη διέλευση των αυτοκινήτων
µέσα σε αυτήν. Άρα, κρατάµε τα διόδια δηλαδή για να αποκλεί-
σουµε αυτοκίνητα από την Αττική Οδό. Αυτό µας είπατε, κύριε
Υφυπουργέ. 

Αυτό είναι πραγµατικά εντυπωσιακό και θα πρέπει στο εξής να
µην αναφερόµαστε στην Αττική Οδό µε το όνοµά της, αλλά να
την αποκαλούµε «ταξική οδό» γιατί κρατάει τα αυτοκίνητα έξω.
Αυτό είναι γεγονός. Και είναι γεγονός διότι το κράτος δεν έχει
κάνει το παραµικρό ούτως ώστε να αναπτύξει την Αττική Οδό,
δεδοµένου ότι είναι ένας κεντρικός άξονας στην πρωτεύουσα,
να την επεκτείνει και να της επιτρέψει να δέχεται περισσότερα
αυτοκίνητα. 

Οι συµβάσεις που υπογράφετε είναι ζηµιογόνες για τους πολί-
τες. Η Πλεύση Ελευθερίας θα καταψηφίσει τη σύµβαση αυτή και
θα την καταψηφίσει για τους λόγους που αναφέραµε νωρίτερα.
Θεωρούµε ότι εκποιεί σηµαντικά περιουσιακά του δηµοσίου,
χωρίς ουσιαστικό όφελος για τον Έλληνα πολίτη. Θεωρούµε ότι
το ρυθµιστικό πλαίσιο της ιδιωτικοποίησης είναι χαλαρό και πολύ
ευνοϊκό για την ιδιωτική επιχείρηση που θα εκµεταλλευτεί την Ατ-
τική Οδό. Πιστεύουµε, επιπλέον, ότι οι όροι παραχώρησης είναι
υπερβολικά ευνοϊκοί για την ιδιωτική επιχείρηση και είµαστε ιδιαί-
τερα αρνητικοί απέναντι στο γεγονός ότι τα διόδια θα παραµεί-
νουν υψηλά, τη στιγµή που οι πολίτες υποφέρουν από µία διαρκή
κρίση ακρίβειας και υψηλού κόστους ζωής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Καζαµία. 
Αλλάζει, κύριε συνάδελφε, ιδιοκτησιακό καθεστώς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βρεττός, ειδικός αγορητής της Νίκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Υπουργέ, στην πρωτοµιλία µας

τεκµηριώσαµε γιατί η συγκεκριµένη σύµβαση, που ζητάτε την κύ-
ρωσή της, δεν είναι ωφέλιµη για το λαϊκό και κοινωνικό συµφέ-
ρον. Δεν το υπηρετεί.

Θα τοποθετηθώ σε κάποιες αιτιάσεις του κ. Ταχιάου και µετά
και του κυρίου Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας, που είπε ότι σε
ζητήµατα που τέθηκαν από την Αντιπολίτευση, σχετικά µε το ότι
η συγκεκριµένη σύµβαση δεν υπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον,
απάντησε σε κάποια αποστροφή του λόγου του ότι «Άλλωστε, τι
τα λέτε αυτά, το Ελεγκτικό Συνέδριο τα έχει ελέγξει». Μόνο που
το Ελεγκτικό Συνέδριο δεν ελέγχει την ουσία, αλλά ελέγχει µόνο
τον τύπο. Και αυτό το ξέρουµε, γιατί το ίδιο το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο ως θεσµός είχε περάσει και είχε εγκρίνει την σύµβαση 717,
που η µη υλοποίησή της είχε εγκληµατικά αποτελέσµατα στα
Τέµπη, αλλά είχε εγκρίνει και τις άλλες συµβάσεις του ΟΣΕ,
αυτές που ο ίδιος ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας τις είχε απο-
καλέσει «συµβάσεις που αναφέρονταν στο µεγάλο διαφθορείο»,
που είναι οι ελληνικοί σιδηρόδροµοι. Εποµένως, το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο δεν νοµιµοποιεί την απόδοση µίας σύµβασης, ούτε απο-
δίδει το αν αυτή εξυπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον. Απλώς,
αναλύει και εγκρίνει αν υπηρετεί τον τύπο σύµφωνα µε τον νόµο.

Σε µια άλλη αποστροφή του λόγου του κ. Χατζηδάκη αναφέρ-
θηκε και ο κ. Καζαµίας, αλλά θα το πιάσω από άλλη πλευρά, ότι
«είναι ανόητοι όσοι πιστεύουν ότι µπορούν να πωλούν ζηµιογό-
νες επιχειρήσεις». Όµως, δεν βλέπω να κρατάει αυτή την αιτίασή
του, γιατί ο ίδιος νοµοθετεί -από ό,τι µας ενηµέρωσε ο κ. Δήµας
σε επίκαιρη ερώτηση που καταθέσαµε- έτσι ώστε το ΤΑΙΠΕΔ να
µπορεί να αγοράζει ζηµιογόνες επενδύσεις. 

Είναι δυνατόν, δηλαδή, ο ίδιος Υπουργός να επαίρεται µε έναν
κυνικό, θα έλεγα, ρεαλισµό ότι το δηµόσιο δεν µπορεί να πουλά
ζηµιογόνες επιχειρήσεις και από την άλλη πλευρά, το δηµόσιο
να µπορεί να αγοράζει –αλλάζοντας, µάλιστα, τη νοµοθεσία- ζη-
µιογόνες επενδύσεις ολιγαρχών. 

Και θα πω και ένα πολιτικό σχόλιο σε µια κρίση αυτοκριτικής.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας παρα-
δέχθηκε ότι περνάει κρίση το πολιτικό σύστηµα. Αλήθεια, ποια
κρίση περνάει το πολιτικό σύστηµα; Η µόνη κρίση που περνάει ο
κόσµος και ο λαός και ζει και βασιλεύει και τους Έλληνες παι-
δεύει. Είναι η κρίση αυτή, η οποία οδηγεί πολίτες σιγά-σιγά στο
να αποκλείονται από αυτό που λέγεται κοινωνική συνοχή.

Εποµένως, αυτή η σύµβαση είναι για ένα ωφέλιµο έργο. Το
θέµα είναι για ποιους, για ποιον σκοπό και µε ποιο κόστος.
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Επίσης, θα ήθελα να πω ότι ο µόνος ωφελούµενος ή ο κύρια
ωφελούµενος από αυτή τη σύµβαση, ένας από τους δύο ωφε-
λούµενους –για να το πω καλύτερα- είναι το Υπερταµείο, διότι
περιµένει σαν δράκουλας πώς και πώς να κατατεθούν τα λεφτά,
για να ρουφήξει και την τελευταία σταγόνα αίµατος των Ελλήνων
πολιτών, γιατί ακριβώς αυτό το συµφέρον των δανειστών είναι
το µόνο που υπηρετείται βιαστικά, όπως είπα και άρον-άρον,
γιατί αυτό το τεράστιο ποσό µε το τίµηµα που δεν έχει ξαναϋ-
πάρξει στα ταµεία του ΤΑΙΠΕΔ πηγαίνει κατευθείαν και εξαφανί-
ζεται σε ένα απύθµενο πηγάδι, αυτό του δηµόσιου χρέους.

Εδώ θα ήθελα κάτι να αναφέρω, κλείνοντας και µη κουράζον-
τας. Μέσα στη Βουλή και ειδικά στο Περιστύλιο της Αίθουσας
της Ολοµέλειας αυτή τη στιγµή τρέχει µια εξαιρετική µικρή έκ-
θεση και θέλω να την αναφέρω για να καταγραφεί. Είναι µία έκ-
θεση µε τα µολύβδινα χρηστήρια ελάσµατα, τα οποία ήταν λεπτά
φύλλα µολύβδου σε ορθογώνιο σχήµα που πήγαιναν οι απλοί άν-
θρωποι τότε στο Μαντείο της Δωδώνης, τα περιτύλιγαν και τα
άφηναν µέσα για να πάρουν χρησµό.

Μου έκανε εντύπωση ένα µικρό µολύβδινο χρηστήριο έλασµα,
όπως και όλα τα άλλα, που έγραφε: «Περί… χρόνω». Κοίταξα από
κάτω στη µετάφραση τι σηµαίνει ακριβώς. Τι έλεγε τότε ένας
απλός πολίτης, σαν τους σηµερινούς τους αποκλεισµένους από
την Αττική Οδό; Ο ενδιαφερόµενος τότε απλός πολίτης, στο δεύ-
τερο µισό του 4ου αιώνα προ Χριστού, ρωτούσε το Μαντείο της
Δωδώνης: «Πότε θα αποπληρωθεί το χρέος;». Αυτό σήµερα είναι
τόσο επίκαιρο όσο ποτέ.

Ακόµα και 1,5% να καταβάλλετε επί του ποσοστού του ΑΕΠ µε
τα λεφτά αυτά, πάλι το χρέος δεν µειώνεται. Πάλι το χρέος θα
το πληρώσουν οι πολίτες, αυτοί που τελικά πλήρωσαν για να γίνει
το έργο της Αττικής Οδού και δεν θα µπορούν µε τις πολιτικές
σας να τη χρησιµοποιούν. Διότι αυτοί δεν έχουν το δικαίωµα να
χρησιµοποιούν µια οδό ελεύθερη, γρήγορη και ασφαλή. Αυτοί
πρέπει να σκοτώνονται στους δρόµους που εσείς δεν φτιάχνετε,
για να προστατεύσετε τη βιωσιµότητα της Αττικής Οδού, που την
ονοµάζετε «Νέα Αττική Οδό», γιατί ακριβώς φέρνει νέα χρυσο-
φόρα οικονοµικά οφέλη για τους ολιγάρχες της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Βρεττό.

Η κ. Πέρκα, ειδική αγορήτρια της Νέας Αριστεράς, έχει τον
λόγο.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ κράτησα µια άλλη φράση του κ. Χατζηδάκη, «όλα αυτά» -

λέει- «δεν τα κάναµε κατ’ ανάγκη». Δεν είχαµε καµµία αµφιβολία
ότι τα µνηµόνια -το έχουν πει και άλλοι Υπουργοί σας και στε-
λέχη- ήταν η γραµµή της Νέας Δηµοκρατίας. Θα τα πω και πα-
ρακάτω, ιδιωτικοποιήσεις, απόσυρση του κράτους, απουσία
ελέγχων κ.λπ..

Σηµείο σηµείο, όµως: Λέει ότι 3,27 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι
το µεγαλύτερο τίµηµα που θα εισπράξει ποτέ το ΤΑΙΠΕΔ. Για αν-
τίστοιχο «asset»; Μήπως είναι καλύτερο; Πρώτον, δεν συγκρίνε-
ται, µε τι το συγκρίνει; Με άλλες ιδιωτικοποιήσεις που είναι άλλα
πράγµατα; Δεύτερον, έγινε –λέει- διαγωνισµός και αφού έγινε
διαγωνισµός, αυτό δόθηκε και προφανώς, ο πλειοδότης έχει επι-
λεγεί. Τώρα σοβαρά µιλάµε; Υπάρχει, δηλαδή, ανταγωνισµός;
Δεν υπάρχει καρτέλ, δεν συνεννοούνται, δεν τα µοιράζουν τα
έργα; Τριάντα χρόνια δούλεψα σε αυτόν τον τοµέα. Είναι δυνα-
τόν να λέµε τέτοια πράγµατα; Μόνοι τους τα καθορίζουν. Ειδικά
τέτοια µεγάλα έργα πέντε είναι. Και είναι και πέντε; Κάθε φορά
που άλλαζε ο νόµος δηµοσίων έργων, µπερδευόταν λίγο το σύ-
στηµα, µετά το έβρισκαν. Όµως, ειδικά σε παραχωρήσεις που
είναι τόσο µεγάλο το τίµηµα, ξέρουν ποιος θα το πάρει από την
αρχή. Καιρό τώρα έγινε διαγωνισµός, καρτέλ και ανταγωνισµός,
αυτό επικρατεί.

Μείωση του χρέους, λοιπόν, κατά µιάµιση µονάδα. Επαναλαµ-
βάνω, αυτό είναι υποθήκευση των µελλοντικών προϋπολογισµών.
Είναι σαν να λέω ότι πουλάω εγώ ένα κειµήλιο, πρόσκαιρα, πράγ-
µατι, είµαι σε καλύτερη οικονοµική κατάσταση, σε λίγα χρόνια,
όµως, θα έχω πρόβληµα. Αυτό είναι. Δηλαδή, τι θα το κάνω;
Τζάµπα; Δεν υποθηκεύουµε µελλοντικούς προϋπολογισµούς; Και
θα αποδείξω πόσο πιο ακριβά είναι τα έργα, χωρίς να χρησιµο-

ποιήσω καν στοιχεία του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου.
Κοιτάξτε τώρα το άλλο που είπε ο κ. Χατζηδάκης: Είναι –λέει-

µία µεγάλη επένδυση η Αττική Οδός, η διαχείριση και η λειτουρ-
γία χωρίς να έχει πέσει φτυαριά. Ποιο ακριβώς; Τι παράγει; Τι
επένδυση είναι αυτή; Τι παράγει; Ποιο είναι το αναπτυξιακό απο-
τύπωµα της διαχείρισης και λειτουργίας; Όµως, η τάση πια των
µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων διεθνώς δεν είναι να κατα-
σκευάζουν, είναι να παίρνουν έτοιµα έργα και να τα λειτουργούν
και βρίσκουν πρόθυµες κυβερνήσεις. Αυτή είναι η τάση.

Και έρχεται τώρα το Ελεγκτικό Συνέδριο και µας λέει ότι 69%
πάνω είναι το κόστος των έργων -πόσα έπρεπε να στοιχίσουν-
για όλες τις συµβάσεις παραχώρησης και 55% µείωση του αντι-
κειµένου. Έχω στοιχεία για µία-µία. Μερικά θα πω.

Ας πούµε, για παράδειγµα, για την Αττική Οδό. Ακούστε λίγο
τι έγινε: Από το 1996 µέχρι το 2011 είχε αθροιστικό κύκλο εργα-
σιών 1,8 δισεκατοµµύριο ευρώ και κέρδη 64,8 εκατοµµύρια
ευρώ. Οι «Αττικές Διαδροµές», η θυγατρική, που ήταν ίδιοι µέτο-
χοι, από το 1999 µέχρι το 2011 είχαν 500 εκατοµµύρια ευρώ
έσοδα, κέρδη 145 εκατοµµύρια ευρώ, µοίρασαν και µέρισµα
94,2. Πολύ ωραία πράγµατα!

Συνεχίζω. Εντάξει, για τη χρησιµότητα τώρα δεν είναι ανάγκη
να το ξανασυζητήσουµε. Σε πόσους Υπουργούς θα απαντήσουµε
ότι προφανώς το έργο αυτό είναι χρήσιµο και προφανώς ξεµπλο-
κάρει και προφανώς χρειάζεται; Θα πω, όµως, το εξής, πάλι στον
κ. Χατζηδάκη θέλω να απαντήσω: Έχει καθόλου εικόνα πόσα
έργα αντίστοιχα έχουν γίνει µε κλασικό δηµόσιο τρόπο, µε τα δη-
µόσια έργα; ΠΑΘΕ, υπήρχε η ΕΥΔΕ ΠΑΘΕ. Η Εγνατία Οδός έγινε
ως δηµόσιο έργο, δεν ήρθε κανένας παραχωρησιούχος να την
πάρει και να φτάνουµε σε αυτά τα επίπεδα. Καλά, για την υπευ-
θυνότητα και αυτά, τα είδαµε και στα χιόνια, τα είδαµε και στην
οικονοµική κρίση, τα είδαµε και στην πανδηµία. Πάντα έβαζε το
χέρι στην τσέπη το δηµόσιο και αυτό καταγράφηκε στην έκθεση
του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Και ζούµε τώρα σε µια ευρωπαϊκή οικογένεια, στην οποία φαν-
τάζοµαι οµνύετε, όταν θέλετε, όπου συνεχώς επανακρατικοποι-
ούνται οργανισµοί, όπως οι σιδηρόδροµοι στη Μεγάλη Βρετανία,
όπως γίνεται δηµόσια η µεγάλη εταιρεία για ΑΠΕ. Γιατί; Γιατί
είδαν ότι δεν βγαίνει έτσι ο λογαριασµός. Δεν είναι, λοιπόν, η
αποκρατικοποίηση µοχλός ανάπτυξης ούτε είναι καλύτερη η
αξιοποίηση των υποδοµών. Και αυτό είναι ακριβώς η ιδεοληψία
του νεοφιλελευθερισµού που στην πραγµατικότητα τι κάνει; Συγ-
κεντρώνει σε λίγους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους τα
πάντα, µέσα, ΑΠΕ, µεταφορές, υποδοµές, ό,τι κινείται και το ξέ-
ρουµε όλοι.

Για να φέρουµε παραδείγµατα: Τι έγινε στο λιµάνι του Ηρα-
κλείου, γιατί αναφέρθηκε; Συγκεντροποίηση, είχε δοθεί στον ίδιο
όµιλο και το λιµάνι της Ηγουµενίτσας και οι «Μινωικές Γραµµές».
Έκλεισε, πάει αυτό. Στον ΟΛΘ δεν έκανε τις επενδύσεις που ήταν
υποχρεωµένος ο επενδυτής βάσει της σύµβασης, του δόθηκε
παράταση και το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους µιλάει για µεί-
ωση εσόδων του ελληνικού δηµοσίου. Αεροδρόµιο, ΕΥΔΕ Αερο-
δροµίου Θεσσαλονίκης. Κατ’ αρχάς και αυτό ήταν δηµόσιο, να
πείτε στον κ. Χατζηδάκη, το είχα παρακολουθήσει αυτό το έργο.
Εδώ τι έκαναν στα αεροδρόµια; Κατάργησαν τις τοπικές αρχές.
Όσον αφορά τη «FRAPORT», ας πούµε στη Γερµανία υπάρχει
δηµόσια αρχή σε κάθε αεροδρόµιο. Στην Ελλάδα είναι ανεξέλεγ-
κτοι, έχουν καταργηθεί οι αεροπορικές αρχές. Όσον αφορά τη
«HELLENIC TRAIN» πρώτη φορά, είναι πρωτοφανές µη κρατική
εταιρεία να εξασφαλίζει σύµβαση για άγονες γραµµές για δεκα-
πέντε χρόνια. Φυσικά, στην Ιταλία, επειδή είναι και δηµόσια, την
έχει. Αυτό είµαστε.

Και να µη µιλήσουµε για τις τράπεζες, που αναφέρθηκε, όπου
µε 8 δισεκατοµµύρια κερδοφορία και µετά από δεκαέξι χρόνια
µέρισµα 1 δισεκατοµµύριο.

Δυο κουβέντες για τις συµβάσεις παραχώρησης. Είναι οι δρό-
µοι της ανάπτυξης, είχε πει ο κ. Σουφλιάς, αυτές οι πέντε. Θα
αναλύσω πώς κατανεµήθηκε το κόστος κατασκευής. Κατ’ αρχάς,
να πούµε ότι 8 δισεκατοµµύρια στοίχισαν, όταν το ΕΣΠΑ της πε-
ριόδου –είναι στοιχεία του 2007- ήταν 4,3 δισεκατοµµύρια για
όλα τα έργα, µεταφορές, λιµάνια, αεροδρόµια, σιδηρόδροµος,
φαντάζεστε. Το ελληνικό δηµόσιο 2,3 δισεκατοµµύρια, 0,8 δισε-
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κατοµµύρια ίδια κεφάλαια, 2,6 δισεκατοµµύρια δάνεια µε εγ-
γύηση του ελληνικού δηµοσίου, 2,3 δισεκατοµµύρια. Ακούστε
µία πρωτοτυπία πάλι εθνική, να παίρνουν οι παραχωρησιούχοι
διόδια από κατασκευασµένα τµήµατα 28%, για να κάνουν τα και-
νούργια έργα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Προίκα, δηλαδή, και µετά η δια-
κοπή κ.λπ..

Με λίγα λόγια, οι τράπεζες κερδισµένες, γιατί ενώ δεν εκταµί-
ευαν εισέπρατταν τοκοχρεολύσια και ασφάλιστρα, µία φιέστα
στην κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου, δεν µπορούµε να το ξεχά-
σουµε. Τελικά, το ελληνικό δηµόσιο πλήρωσε συµβατικές ευθύ-
νες παραχωρησιούχων και τραπεζών, διασώζοντας την
κερδοφορία τους.

Δύο µόνο λόγια θα ήθελα ένα λεπτάκι. Για τα διόδια δεν θα ξα-
ναπώ. Θα πω το εξής: Είναι δυνατόν µια κυβέρνηση να µην εξε-
τάζει και να µη σχεδιάζει µακροχρόνια, πού θα πάει η χώρα, τι
θα κάνουν οι πολίτες; Και λέει «αφού µειώνονται τώρα». Μα, σε
πέντε χρόνια αυξάνουν. Δηλαδή, αυτό το πράγµα είναι αυτό που
λέµε ότι λείπει οποιοσδήποτε σχεδιασµός στρατηγικός και µα-
κροχρόνιος.

Μια παρατήρηση µόνο για αυτό που είπατε, κύριε Ταχιάο. Εγώ
δεν εννοώ ότι πρέπει να είναι ακριβά τα διόδια για να µειωθούν
οι φόρτοι. Υπάρχουν άλλοι τρόποι. Ένας είναι ο πιο δόκιµος, µα-
ζικά µέσα µεταφοράς. Όταν, λοιπόν, ο προαστιακός κάνει πολλά
δροµολόγια για το αεροδρόµιο προφανώς, πάρα πολλοί θα τον
επιλέγουν. Είναι πάρα πολύ µεγάλο το κοµµάτι των µεταφορών.
Νοµίζω ότι δεν είναι τόσο απλό.

Και να πω και κάτι τελευταίο, διότι ακούσαµε πολλά σήµερα.
Δεν µπορεί η παράταξη που κυβέρνησε τα περισσότερα χρόνια
στη χώρα να λέει ότι ό,τι κακό συµβαίνει φταίνε κάποιοι άλλοι,
φταίει ο κακός µας ο καιρός. Κάποτε πρέπει να αναληφθεί και
µια ευθύνη. Σήµερα τουλάχιστον κάποια ψήγµατα ακούσαµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πέρκα.
Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία Αθανασίου, ειδική αγορήτρια

της Ελληνικής Λύσης.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε από τη Νέα Δηµοκρατία ότι δεν είχαµε καλύτερες

προσφορές από αυτή που έχουµε τώρα. Δηλαδή, κύριοι, αυτή η
συµφωνία ήταν η καλύτερη και η παραδοχή σας είναι ότι δεν
µπορείτε να διαχειριστείτε έναν αυτοκινητόδροµο που είναι δρο-
µολογηµένα κερδοφόρος. Αυτό ακούσαµε σήµερα, αυτό, τουλά-
χιστον, εγώ εισέπραξα. Είναι αδιανόητο να δίνεται ο αυτοκινη-
τόδροµος µε τόσα έσοδα σε τέτοιες αξίες.

Σε αυτό που θα ήθελα να κάνω παρατήρηση και το άκουσα και
από άλλους συναδέλφους είναι όσον αφορά στο κοµµάτι που τα
άτοµα µε αναπηρία θα έχουν απαλλαγή από τα διόδια. Δεν κα-
τάλαβα, γιατί σε αυτή την οµάδα των ανθρώπων -που τώρα ζει η
χώρα µας µε τόσους χαµηλούς µισθούς- δεν µπαίνει ο πολύτε-
κνος, ο τρίτεκνος, ο εργαζόµενος που πηγαινοέρχεται στην Ατ-
τική Οδό δύο φορές την ηµέρα µε ένα αρκετά µεγάλο κόστος;
Αυτοί οι άνθρωποι είναι άνθρωποι των 700 και των 1.000 ευρώ
και δεν βλέπουµε να έχουν καµµία έκπτωση.

Και ακόµα κάτι, απ’ ό,τι κατάλαβα από αυτό που διάβασα από
το άρθρο, τα άτοµα µε αναπηρία, στην ουσία τα αυτοκίνητά τους
θα είναι χωρίς τέλη διοδίων. Σωστά, κύριε Υπουργέ;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Έχει λυθεί το θέµα. Θα απαντήσω γι’ αυτό το θέµα.

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα απαντήσετε; Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Γιατί πάρα πολλοί ανάπηροι δεν έχουν αναπηρικό αυτοκίνητο.
Θα µπορούσε αυτό να συνδεθεί µε µια κάρτα που θα έχουν όταν
συνοδεύονται, γιατί αυτό γίνεται για τον ανάπηρο, όχι για το αυ-
τοκίνητό του. Γιατί και εγώ που έχω ανάπηρο παιδί, θα µπορούσα
να πάρω το αυτοκίνητό της και να πηγαινοέρχοµαι. Αυτό που
είναι πολύ σηµαντικό είναι να δώσουµε αυτή την έκπτωση στους
ανάπηρους και σίγουρα να µην αφήσουµε τις ευάλωτες οµάδες.

Έχουµε πολλές ευάλωτες οµάδες. Δεν είναι µόνο οι µετανάστες.
Είναι οι Έλληνες που έχουν χαµηλή σύνταξη, που έχουν χαµη-
λούς µισθούς, που πρέπει να πηγαινοέρχονται, γιατί η δουλειά
τους τούς το απαιτεί. Σας παρακαλώ πολύ θα ήθελα να δώσετε
µια εξήγηση.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αθανασίου.
Τον λόγο έχει η κ. Διαµάντω Μανωλάκου, ειδική αγορήτρια του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα ξεκινήσω από την τοποθέτηση

του Υπουργού Οικονοµικών. Θεωρώ ότι ούτε ο ίδιος το πιστεύει
αυτό που είπε ότι βγαίνει ο λαός κερδισµένος από αυτή τη σύµ-
βαση παραχώρησης, γι’ αυτό κατέφυγε και σε διάφορα φαντα-
χτερά πυροτεχνήµατα τύπου «στέλνουµε µήνυµα αξιοπιστίας,
µήνυµα εµπιστοσύνης για την ελληνική οικονοµία». Το µόνο µή-
νυµα που στέλνετε είναι στους επιχειρηµατικούς οµίλους ότι
τους εξασφαλίζετε µε τις ιδιωτικοποιήσεις της δηµόσιας περιου-
σίας κερδοφορία µε τη σέσουλα. Τους καλείτε να σας εµπι-
στεύονται και διαλαλείτε εδώ τα πολλά κέρδη που είναι
εξασφαλισµένα για να γεµίζουν τις τσέπες και τα χρηµατοκιβώτια
των οµίλων σε βάρος του λαού.

Γιατί τι παίρνει και τι θα πουλάει ο όµιλος «ΤΕΡΝΑ»; Παίρνει
έναν καλοσυντηρηµένο αυτοκινητόδροµο εβδοµήντα χιλιοµέ-
τρων, συνεπώς λίγα έξοδα συντήρησης και δυνατότητα για υπαλ-
λήλους φθηνότερους και µπόλικα διόδια όπου θα πουλάει ο
όµιλος την άδεια προσπέλασής του. Αυτό θα πουλάει, δηλαδή
αέρα κοπανιστό για έναν αυτοκινητόδροµο που φτιάχτηκε από
τα λεφτά του λαού και έπρεπε να είναι ελεύθερα προσπελάσι-
µος. Τα κέρδη της νέας εταιρείας θα είναι δεκάδες δισεκατοµ-
µύρια, εξασφαλισµένα και κυρίως, καθηµερινά θα εισπράττει
ρευστό χρήµα στην τσέπη. Και αν υπάρχει καµµιά δυσκολία,
υπάρχει και ο ιδιώτης µηχανικός, όπως είπαν και οι προηγούµε-
νοι οµιλητές.

Τι µας λέει ο κύριος Υφυπουργός; «Μα, αν δεν υπάρχουν διό-
δια, θα γίνει της κακοµοίρας». Ναι, όταν ένας δρόµος µονοπω-
λείται, είναι για να κερδίζουν οι όµιλοι. Όµως, µήπως σήµερα δεν
έχουµε καθυστερήσεις χιλιοµέτρων; Μόνο η έξοδος προς τη
Λαµία -σχεδόν σε µόνιµη βάση- πάει σαν τη χελώνα. Τον χειµώνα
του 2022 το ξεχάσατε µε τον εγκλωβισµό χιλιάδων αυτοκινήτων
µέσα στην παγωνιά; Γι’ αυτό λέµε ότι πρέπει η Αττική Οδός να
συνδυάζεται µε ανάπτυξη και άλλων διαδροµών, αλλά και µε την
ανάπτυξη συγκοινωνιακών µέσων ώστε να µη χρειάζεται η χρήση
του αυτοκινήτου. Εννοούµε επέκταση στο µετρό, στο τρένο,
στον προαστιακό. Γιατί τότε δεν θα υπάρχουν ουρές χιλιοµέ-
τρων, δεν θα υπάρχουν τροχαία, καθυστερήσεις και ανασφάλεια
για να φτάσει κάποιος στη δουλειά του στην ώρα του.

Μας είπε ο κύριος Υπουργός ότι στεναχωριόµαστε εµείς γιατί
µειώθηκαν από 2,8 ευρώ σε 2,5 ευρώ τα διόδια. Μα αυτό που ζη-
τάµε είναι λογικό, είναι δίκαιο, είναι ότι δεν θα πρέπει να πληρώ-
νονται ούτε να υπάρχουν διόδια, γιατί τώρα ουσιαστικά τα διόδια
είναι ληστεία για τους χρήστες και είναι πάρα πολλοί. Διακόσιες
πενήντα χιλιάδες αυτοκίνητα την ηµέρα.

Η Αττική Οδός κατασκευάστηκε πριν από δύο δεκαετίες περί-
που και παραδίνεται ατόφια και καθαρή στον δεύτερο παραχω-
ρησιούχο, καθαρή ακόµα και από εργαζόµενους. Είναι και άδικο
και απάνθρωπο, γιατί άνθρωποι µε δέκα, είκοσι χρόνια δουλειάς
είναι έµπειροι και µπορούν να συνεχίσουν. Τι γίνεται µε τους ερ-
γαζόµενους; Πέρα από το άρθρο 6, που µε πολύ καθαρό τρόπο,
ουσιαστικά, τους πετάτε στον δρόµο, υπάρχει και µια ανακοί-
νωση από τον Σύνδεσµο Ιδιωτικών Υπαλλήλων που ενηµερώνει
το εξής: «Η µόνη ενηµέρωση που έχουν οι εργαζόµενοι είναι ότι
πρέπει να δώσουν τα βιογραφικά τους στη «ΤΕΡΝΑ» για να έχουν
προτεραιότητα στον νέο εργοδότη», λες και πρέπει να αποδεί-
ξουν ότι ξέρουν τη δουλειά που κάνουν δέκα, δεκαπέντε, είκοσι
χρόνια. Μάλιστα τους ζητήθηκε να υπογράψουν ένα χαρτί που
δεν αναφέρει ή κατοχυρώνει τίποτα.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
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Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Με τέτοιες αποκρατικοποιήσεις καµαρώνετε και τις παρουσιά-

ζετε σαν µοχλό ανάπτυξης. Είναι µοχλοί κερδοφορίας µε δισε-
κατοµµύρια ευρώ για το κεφάλαιο και φτώχειας για τον λαό. Τον
ληστεύετε µε κάθε τρόπο για να τα δίνετε στους επιχειρηµατίες,
να τους «µπουκώνετε» µε δισεκατοµµύρια και µετά µε πολλή
θρασύτητα µας το παρουσιάζετε σαν αναπτυξιακό µοντέλο.

Αυτό, λοιπόν, ας το ακούν οι εργαζόµενοι για να ενισχύσουν
τον αγώνα της ανατροπής αυτής της πολιτικής, που τους εξον-
τώνει. Τέτοιες συµβάσεις δείχνουν ότι το σύστηµα έχει σαπίσει,
δεν λύνει λαϊκά προβλήµατα, αλλά τα ενισχύει και δηµιουργεί και
άλλα καινούργια. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, αυτή την παραχώρηση που εξασφα-
λίζει δεκάδες δισεκατοµµύρια για τον όµιλο «ΤΕΡΝΑ» και ταυτό-
χρονα αφαίµαξη για τους εργαζόµενους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Μανωλάκου. 

Τον λόγο ο κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης, εισηγητής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιµέναµε µέχρι και σήµερα
να κατατεθούν, διότι για να κρίνεις µια κύρωση σύµβασης παρα-
χώρησης πρέπει να έχεις το σύνολο των στοιχείων και ειδικά τις
λεπτοµέρειες που κάνουν τη θεµελιώδη διαφορά, τα περίφηµα
προσαρτήµατα και παραρτήµατα τα οποία έχετε υποσχεθεί,
κύριε Σταϊκούρα, στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Δυστυχώς, αυτά
που λάβαµε εχθές όχι απλά ήταν ελλιπή, όχι ήταν αποπροσανα-
τολιστικά, αλλά δεν είχαν καµµία σχέση µε την ουσία των ζητη-
µάτων που εµείς θέσαµε και µιλάω για το χρηµατοδοτικό
µοντέλο , για το business plan το οποίο δεν διέπεται από εµπι-
στευτικότητα, όπως πολύ εσφαλµένα θέλω να πιστεύω και όχι
για κάποιον άλλον λόγο διατυπώθηκε στην Αίθουσα. Στην Εθνική
Αντιπροσωπεία δεν υπάρχει η έννοια του εµπιστευτικού για έγ-
γραφα όταν αφορά σε περιουσία του ελληνικού δηµοσίου, που
αναµφίβολα πλέον είναι περιουσία του ελληνικού δηµοσίου, δε-
δοµένης της ολοκλήρωσης του έργου της Αττικής Οδού, του κα-
τασκευαστικού έργου.

Και πάµε να δούµε µια σύγκριση. Θέλω στη δευτερολογία µου
να είµαι σύντοµος, περιεκτικός και πάνω από όλα ό,τι ειπωθεί να
είναι εύπεπτο στον κόσµο, για να καταλάβει και ο ελληνικός λαός
και όσοι µας ακούν ή θα µας ακούσουν αργότερα. Προσέξτε,
προ εικοσιπενταετίας κατασκευάστηκε ένα έργο σηµαντικό, ένα
έργο που έχει θετικές εκφάνσεις στην καθηµερινότητα µας, ένα
έργο το οποίο ακόµη και τώρα -γιατί έχουµε πρωτόκολλο παρά-
δοσης-παραλαβής στον νέο παραχωρησιούχο- είναι εκεί και πλη-
ρώθηκε, κατασκευάστηκε από µία εταιρεία. Αυτή η εταιρεία
αντισταθµιστικά ελάµβανε αυτά τα είκοσι πέντε έτη διόδια τέλη.
Καλώς. Δεν θα κρίνω το ποσό. Της τάξεως των 2,5 µέχρι πρότι-
νος, 2,8 ευρώ εσχάτως. Γιατί ελάµβανε αυτά τα τέλη; Για να απο-
πληρωθεί το έργο που κατασκεύασε η ίδια. Και τώρα έρχεται η
γνωστή φίλια εταιρεία σε εσάς, που έχει προκαλέσει το κοινό
περί δικαίου αίσθηµα σε αυτόν τον τόπο. Θα την αναφέρω, φυ-
σικά και είναι η «ΤΕΡΝΑ». Είναι αδιανόητα αυτά που συµβαίνουν.
Η συγκεντροποίηση είναι η επιτοµή της συγκεντροποίησης στην
ελληνική οικονοµική τάξη. Αυτό συµβαίνει. Και πολύ φοβούµαι
ότι αργότερα θα το πληρώσουµε οικτρά. Στο ενεργειακό σκέλος
ήδη από το συνετελέστη, έχει πάει σε οµίλους του εξωτερικού
αγνώστων λοιπών στοιχείων. Και µιλάω για τις βουνοκορφές και
τα πάντα που υπάρχουν σε επίπεδο εκπόνησης και έγκρισης
αδειών. 

Προσέξτε, είναι αδιανόητο να υπάρχει τόσο υψηλό τέλος, διό-
διο στη µέρα µετά από την ολοκλήρωση του έργου. Η «ΤΕΡΝΑ»
κληρονοµεί αυτή τη στιγµή ως περιουσία του ελληνικού δηµο-
σίου έναν άρτιο δρόµο, έναν άρτιο αυτοκινητόδροµο και θα ει-
σπράττει 2,5 ευρώ τέλη; Σοβαρά µιλάτε; Όταν εδώ βρήκαµε
στοιχεία, κατ’ αρχάς χιλιοµετρική χρέωση. Απορώ πως το επιτε-
λικό κράτος δεν έχει προχωρήσει στη λογική του ETC, το οποίο
επικρατεί σε όλη την Ευρώπη. Δεν υπάρχει µία χώρα -και σας
καλώ να µε διαψεύσετε- στην οποία υπάρχει κατ’ αποκοπή διόδιο
τέλος. Για την Ευρώπη των είκοσι επτά µιλώ. Δεν µιλάω για βαλ-

κανικές χώρες των δυτικών Βαλκανίων που να µην υπάρχει αυτό.
Τι πιο τίµιο, τι πιο αξιοκρατικό να υπάρχει χιλιοµετρική χρέωση
για τον οποιοδήποτε. Και προσέξτε Autostrade per Italia. Για έργα
που έχουν ολοκληρωθεί µιλάω, που είναι µόνο η συντήρηση το
maintenance και ένα άσχετο operation scale.  Autostrade per Italia
6 λεπτά το χιλιόµετρο. Autoroute 6 λεπτά το χιλιόµετρο. AP-7 και
AP-68 στην Ισπανία, 8 λεπτά το χιλιόµετρο, Tosca 0,12, και Via-
pass στο Βέλγιο, που φαντάζοµαι ότι την επισκέπτεστε και λόγω
των υποχρεώσεων σας, 0,12 ευρώ το χιλιόµετρο. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Και εδώ επιβάλλετε στους Έλληνες φορολογούµενους, στους
Έλληνες πολίτες ένα δυσβάσταχτο τέλος που είναι πολλαπλάσιο
αυτού που πραγµατικά θα έπρεπε να ήταν. 

Έµεινα εσκεµµένα σε αυτό, ενώ υπάρχουν όπως σας παρέ-
θεσα στην πρωτολογία µου επτά θεµελιώδεις λόγοι που συνι-
στούν αυτή τη σύµβαση εξόχως ζηµιογόνα για το ελληνικό
δηµόσιο, εξόχως ζηµιογόνα για το δηµόσιο συµφέρον και φαν-
τάζοµαι και γι’ αυτόν το λόγο υπήρχε και αυτή η πενία αναφορικά
µε τους οµιλητές του κυβερνώντος κόµµατος. Ασθµαίνοντας
ένας µόνο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας από το λεκανοπέ-
διο και τρεις ή τέσσερις εν συνόλω. Καταλαβαίνει ο κόσµος τι
συµβαίνει.

Επειδή η ώρα είναι προχωρηµένη και θέλω να τηρήσω ευλα-
βικά τον χρόνο, καλώ έστω και τώρα, έστω και την ύστατη
στιγµή, να καταθέσετε στο ελληνικό Κοινοβούλιο στην Εθνική Αν-
τιπροσωπεία το σύνολο των παραρτηµάτων που διέπουν τη σύµ-
βαση, για να µάθει ο ελληνικός λαός πόσα δισεκατοµµύρια ευρώ
25, 27, 33, 20, πόσα θα κερδίσει η εταιρεία χωρίς το παραµικρό
επενδυτικό ρίσκο.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μαµουλάκη. 
Θα κλείσουµε µε την κ. Μαρία - Ελένη Σούκουλη - Βιλιάλη, ει-

σηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τίποτα απ’ ό,τι ακούσαµε σή-

µερα εδώ, σε αυτή την αίθουσα δεν µπόρεσε να καταδείξει ότι η
Αττική Οδός και η πρότερη λειτουργία της, αλλά και αυτή που
θα ακολουθήσει, δεν αποτελεί ένα καλό παράδειγµα που άλλαξε
την καθηµερινότητα, όχι µόνο των ανθρώπων του λεκανοπεδίου
της Αττικής, αλλά και όλων των πολιτών. Αυτοί, λοιπόν, που ονει-
ρεύονται νέες ολυµπιακές, νοµίζω ότι το είπε και πολύ χαρακτη-
ριστικά και ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χατζηδάκης, θα πρέπει
να αλλάξουν πλευρό. 

Η νέα Αττική οδός θα συνεχίσει να προσφέρει υπηρεσίες υψη-
λού επιπέδου σε όλους τους πολίτες, µε κορωνίδα της την οδική
ασφάλεια. Το ακούσαµε και από την Πρόεδρο του Ινστιτούτου
«Πάνος Μυλωνάς». Θα συνεχίσει να παράγει υπεραξίες προς
όφελος και της εθνικής οικονοµίας και της ελληνικής κοινωνίας
και µάλιστα, δηµιουργώντας στο µέλλον έναν µεγαλύτερο δηµο-
σιονοµικό χώρο που µπορεί να δηµιουργήσει και καινούργιες
αναπτυξιακές δυνατότητες. 

Εµείς δεν φοβόµαστε την σύµπραξη του δηµοσίου και του ιδιω-
τικού τοµέα. Όπως επίσης, κύριοι συνάδελφοι και του ΣΥΡΙΖΑ και
της Νέας Αριστεράς που ήταν πριν ΣΥΡΙΖΑ, κυβερνήσατε και δεν
ξεχνάµε ότι εσείς ήσασταν αυτοί που παραχωρήσατε για ενενήντα
εννέα χρόνια στο Υπερταµείο τη δηµόσια περιουσία. Μέσα σε
αυτή και τον ισθµό της Κορίνθου, δεν µπορώ να µην το πω. Και εί-
µαστε εµείς αυτή η Κυβέρνηση µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη και το αρµόδιο Υπουργείο, τον Υπουργό Χρήστο
Σταϊκούρα και τον Υφυπουργό Νίκο Ταχιάο που είµαστε πάνω στο
έργο του χαρακτηρίσαµε εθνικής σηµασίας και δουλεύουµε για
την αποκατάσταση των προβληµάτων που έχει αυτήν τη στιγµή ο
ισθµός. Εσείς τον παραχωρήσατε, όµως, για ενενήντα εννέα χρό-
νια στο Υπερταµείο. Δεν πρέπει να το ξεχνάµε αυτό. 

Δεν φοβόµαστε, λοιπόν, τη σύµπραξη του δηµοσίου και του
ιδιωτικού τοµέα. Η φοβική Ελλάδα ανήκει στο παρελθόν. Κοιτάµε
µπροστά και ξέρουµε ότι υιοθετώντας καλές πρακτικές, όπως
ήταν και αποδείχτηκε στην πράξη αυτή που είχαµε αυτά τα είκοσι
πέντε χρόνια µπορούµε να υπηρετήσουµε τους πολίτες παρέχον-
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τας υπηρεσίες υψηλού επιπέδου, µε διαφάνεια και µε ακέραια
προσήλωση στην εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος. 

Κοιτάµε, λοιπόν, µπροστά, προχωράµε µπροστά και θα τα κα-
ταφέρουµε. Και το 2027, αγαπητοί συνάδελφοι, θα µας κρίνει ο
ελληνικός λαός. Και η κρίση του θα είναι η δικαίωση της πολιτι-
κής µας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Βιλιάλη.
Έχει ζητήσει τον λόγο για µία παρέµβαση ο Υφυπουργός κ.

Ταχιάος και η συνεδρίαση θα κλείσει µε τον Υπουργό κ. Σταϊ-
κούρα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είπα το πρωί στην οµιλία µου ότι
ήξερα εκ προοιµίου ότι αυτή η συζήτηση θα έχει ένα ιδεολογικό
πρόσηµο, ιδεολογική χροιά είπα επί λέξει και αυτό ήταν εµφανέ-
στατο σε όλη τη διάρκεια της συζήτησης. Εκείνο που δεν περί-
µενα είναι ότι θα επικρατούσε και µία δόση σουρεαλισµού σε
αυτή τη συζήτηση και θα σας πω ποιο ήταν το άκρον άωτον της
σουρεαλιστικής προσέγγισης.

Όσον αφορά αυτό που ακούστηκε ως, αν θέλετε, ευφυολό-
γηµα από Βουλευτή της Αντιπολίτευσης ότι «υπό αυτές τις συν-
θήκες κάνω κι εγώ τον επιχειρηµατία», θα σας πω, λοιπόν, ότι τα
πράγµατα είναι πολύ πιο περίπλοκα, διότι εδώ πέρα έρχεστε και
λέτε στον κόσµο ότι υπάρχει ένας κακός επιχειρηµατίας, ένοχος
εκ προοιµίου –είναι η ιδεοληψία που σας είπα- που κοιτάζει το
κέρδος του και το πρόβληµα είναι το κέρδος του και το µόνο που
βλέπετε είναι το κέρδος του. 

Όµως, επιτρέψτε µου να πω ότι υπάρχει και µια άλλη παράµε-
τρος, η οποία είναι πάρα πολύ σοβαρή. Η παράµετρος αυτή είναι
ότι αυτός ο επιχειρηµατίας καλείται να µοχλεύσει 3.275.000.000
ευρώ, να τα καταθέσει στο δηµόσιο ταµείο για να µπορέσει να
παραλάβει την οδό. 

Μα, θα µου πείτε πως τα µαθηµατικά λένε άλλα πράγµατα.
Όχι, τα σουρεαλιστικά µαθηµατικά λένε άλλα πράγµατα. Δεν θα
σας απαντήσω στη διαστρέβλωση την οποία κάνατε του υπολο-
γισµού που εµφάνισε στην επιτροπή της Βουλής ο Υπουργός, ο
κ. Σταϊκούρας. Θα σας απαντήσει ο ίδιος. Τον έχω ενηµερώσει
για τη σχετική αποστροφή από δύο από τους οµιλητές. Θα σας
πω κάτι πολύ απλό, ότι πιθανόν δεν ξέρετε ότι στα χρηµατοδο-
τικά µοντέλα αυτό το οποίο µετράµε και αυτό το οποίο αποτελεί
το στοιχείο της κρίσης είναι το present value, η παρούσα αξία.
Δεν µπορεί τα χρήµατα τα οποία αναφέρονται σε είκοσι πέντε
χρόνια µετά να τα αθροίζετε ξαφνικά όλα µαζί και να τα εµφανί-
ζετε ως ένα σύνολο το οποίο συγκρίνεται µε µια σηµερινή τιµή.
Με συγχωρείτε, αλλά αυτό ως λάθος δεν είναι απλώς συστηµικό,
σηµαίνει ότι δεν διδαχθήκαµε µαθηµατικά. Μπορεί να καυχιούν-
ται πολλοί ότι έχουν δουλέψει σε αυτή την Αίθουσα, αλλά µαθη-
µατικά δεν έκαναν στο σχολείο. Νοµίζω, λοιπόν, ότι έχει σηµασία
η κουβέντα πάντα να προσγειώνεται στα πραγµατικά γεγονότα. 

Διερωτήθηκε ο Βουλευτής, ο κ. Κουκουλόπουλος, ποιο είναι
το εύλογο τίµηµα. Δεν υπάρχει εύλογο τίµηµα. Το εύλογο τίµηµα
το δίνει ο ανταγωνισµός. Και επειδή η κ. Πέρκα υπαινίχθηκε διά-
φορα -και για τα οποία θα έλεγα ότι ως πρώην γενική γραµµα-
τέας του Υπουργείου Υποδοµών θα ήταν καλύτερο να µην τα
υπονοεί, γιατί δεν ξέρω αν έχει τέτοιες εντυπώσεις από την πε-
ρίοδό της, αλλά αν έχει, αφορούν στην περίοδό της και όχι στην
περίοδό µας- θα σας πω το εξής: Η πρώτη προσφορά ήταν
3.270.000.000. Η δεύτερη προσφορά µε κυρίαρχο έναν γαλλικό
όµιλο -ο οποίος αν πηγαίνατε τη δεκαετία του 1990 στο Παρίσι,
µιας και µιλήσαµε για συγκεντρωτισµό, θα βλέπατε ότι είχε φτιά-
ξει µε παραχωρήσεις όλα τα πάρκινγκ του Παρισιού και τα εκµε-
ταλλευόταν- ήταν 3.100.000.000. Η τρίτη προσφορά αφορά ξένη
εταιρεία ήταν 2.700.000.000. Η τέταρτη  προσφορά µε ξένο fund
µέσα ήταν 2.546.000.000. Η πέµπτη και η έκτη προσφορά
2.350.000.000  και η τελευταία 2.050.000.000.

Θέλετε, λοιπόν, να µου πείτε ότι δεν υπήρξε ανταγωνισµός
όταν υπήρξαν αυτές οι προσφορές και ότι ήταν ξένοι όµιλοι εδώ
πέρα οι οποίοι συµµετείχαν στην ίδια συµπαιγνία; Μπορούµε να
λέµε ό,τι θέλουµε, αλλά πρέπει να είναι σαφές… 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πέρκα, µη δια-

κόπτετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): …ότι και ανταγωνισµός υπήρξε και κυρίως, υπάρχει µια
υγιέστατη επιχειρηµατικότητα στη συγκεκριµένη περίπτωση, η
οποία καταφέρνει να πάει στις ελληνικές τράπεζες και να εµφα-
νίσει στο δηµόσιο ταµείο πάνω από 3 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Αυτό δεν είναι εύκολο. Είναι πάρα πολύ δύσκολο. 

Και γιατί τα χρειαζόµαστε αυτά; Γιατί αυτό που πρέπει να γίνει
κατανοητό είναι ότι το αξιόχρεο της χώρας αυτή τη στιγµή, το
να µπορέσουµε αύριο, µεθαύριο να µπορούµε να βγούµε στις
αγορές να δανειστούµε είναι αυτή τη στιγµή η υπ’ αριθµόν ένα
προτεραιότητα και αυτό διασφαλίζεται µε τη µείωση κατά 1,5%
του ΑΕΠ του δηµοσίου χρέους, το οποίο έρχεται ουσιαστικά µε
την προείσπραξη, µε press revalue εσόδων που θα είχε η Αττική
Οδός. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Και πού θα πάνε τα λεφτά του δανεισµού; Προφανώς θα πάνε
σε έργα. Σε ποια έργα; Στα έργα που ορθώς είπατε ότι πρέπει
να γίνουν, έργα που αφορούν στις δηµόσιες συγκοινωνίες. Αυτά
αποτελούν προτεραιότητα. Γιατί; Γιατί θα σας ξαναπάω στο θέµα
των διοδίων. Το induced traffic, δηλαδή η προκαλούµενη κυκλο-
φορία, η προκαλούµενη ζήτηση για να το πούµε αλλιώς, την ανέ-
φερε η κ. Πέρκα. Είχα σκοπό να αναφερθώ και εγώ σε αυτό. 

Σας λέω ξανά, λοιπόν: Πού είναι ο σουρεαλισµός; Σουρεαλι-
σµός είναι να λέµε ότι άµα επεκτείνουµε τον δρόµο, θα µπουν
περισσότερα αυτοκίνητα στον δρόµο και θα εξυπηρετούνται πε-
ρισσότεροι άνθρωποι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε σας πα-
ρακαλώ, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Με συγχωρείτε, τελειώνω.

Θα µποτιλιάρει αν µπουν περισσότεροι άνθρωποι και γι’ αυτό
βγήκα και είπα ότι τα διόδια, τα οποία στη σηµερινή τιµή έχουν
φέρει µια ισορροπία στη ζήτηση στην τιµή των 2,5 ευρώ, δηλαδή
στην τιµή που ήταν και προηγουµένως, πριν γίνει η άνοδος στα
2,80, είναι κάτι το οποίο λειτουργεί ακριβώς ως θεραπεία αυτού
του φαινοµένου. 

Δεν µπορώ να καταλάβω ποιες είναι οι εναλλακτικές διαδρο-
µές. Μπορούµε να πάµε να απαλλοτριώσουµε άλλα τόσα τµή-
µατα της Αθήνας για να κάνουµε µια εναλλακτική οδό
ανταγωνιστική της Αττικής Οδού; Άλλες οδούς µπορούµε να κά-
νουµε, αλλά και πάλι βάζουµε στην εξίσωση το induced traffic.

Και όσο για το ζήτηµα του ύψους των διοδίων και το ότι δεν
υπάρχει αναλογική χρέωση θα σας πω το εξής: Μιλάµε για
αστικό δρόµο. Οι αναφορές τις οποίες κάνατε αφορούν σε µε-
τακινήσεις σε υπεραστικές οδούς, σε υπεραστικές µετακινήσεις
σε αστικό δρόµο µε τα χαρακτηριστικά της Αττικής Οδού. Απλώς
ένα τέτοιο µοντέλο δεν θα ήταν ποτέ βιώσιµο. 

Πρέπει, λοιπόν, να πούµε το εξής…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Τα παραδέχεστε,

λοιπόν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Δεν θα ήταν βιώσιµο για τον πολύ απλό λόγο ότι θα προ-
καλούσε πάλι αυτό που είπα, induced traffic. Αυτός είναι ο λόγος. 

Και ξέρετε τι σηµαίνει αυτό, κύριε Μαµουλάκη; Ότι ξαφνικά το
διοξείδιο του άνθρακα, το οποίο…

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Έχετε κάνει µελέτη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Μανωλάκου,

σας παρακαλώ µη διακόπτετε.
Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε παρακαλώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ολοκληρώνω.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Προκαλείτε, κύριε

Ταχιάο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Προκλητικότατος είναι και απαρά-

δεκτος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Γιατί; Επειδή απαντώ προκαλώ; Δεν κατάλαβα.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δεν απαντάτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Μανωλάκου,
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απλά λέει την άποψή του. Μη διακόπτετε. Δεν επιτρέπεται να δια-
κόπτετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θέλω να πω και το εξής: Κάνατε και ένα άλλο συστηµικό
λάθος όλοι σας. Συνδέσατε την προηγούµενη σύµβαση µε τη ση-
µερινή σύµβαση. Δεν έχουν καµµία σχέση. Άλλη ήταν η προηγού-
µενη σύµβαση και άλλη η σηµερινή σύµβαση.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Αυτό ακριβώς. Κι
έχει το ίδιο τίµηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν
θα κάνουµε συζήτηση τώρα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Σας λέω, λοιπόν, ότι η προηγούµενη σύµβαση ακόµη δεν
έχει παραληφθεί. Η οδός θα παραδοθεί κανονικά όπως προβλέ-
πει ο νόµος, όπως προβλέπει ο νόµος που κύρωσε την προηγού-
µενη σύµβαση και αυτή η διαδικασία είναι µια διαδικασία η οποία
θα ολοκληρωθεί µε µοναδικό γνώµονα το συµφέρον του ελληνι-
κού κράτους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υφυπουργό. 
Τη συνεδρίαση θα κλείσει ο Υπουργός κ. Σταϊκούρας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω εξ αρχής να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους

όλων των κοµµάτων για την εξαιρετική συζήτηση που είχαµε, τη
διεξοδική συζήτηση τόσο στην επιτροπή όσο και στην Ολοµέ-
λεια.

Νοµίζω ότι έγινε ένας σοβαρός διάλογος, προφανώς, όχι µε
ταύτιση απόψεων, που, όµως, µας έδωσε τη δυνατότητα να συγ-
κρίνουµε πολιτικές, να συγκρίνουµε στάσεις και να συγκρίνουµε
ιδεολογικά πρόσηµα. Τι συζητάµε; 

Συζητάµε αυτές τις µέρες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη
Βουλή την κύρωση της σύµβασης παραχώρησης υπηρεσιών -
εγώ θα το επαναλαµβάνω διαρκώς, γιατί µάλλον δεν το έχουµε
συνειδητοποιήσει-για τη χρηµατοδότηση, τη λειτουργία, τη συν-
τήρηση και την εκµετάλλευση της Αττικής Οδού, ενός εµβληµα-
τικού αυτοκινητόδροµου µήκους εβδοµήντα χιλιοµέτρων, που
άλλαξε αποδεδειγµένα άρδην τη ζωή της Αττικής, αυτοκινητό-
δροµου µε µέσο όρο διακόσιες ογδόντα χιλιάδες διελεύσεις οχη-
µάτων ηµερησίως και µε τετρακόσιες χιλιάδες συνδροµητές που
έχει συµβάλλει ώστε να είναι βιώσιµη η καθηµερινότητα των µε-
τακινήσεων εκατοντάδων χιλιάδων πολιτών παρά τα δεδοµένα
κυκλοφοριακά προβλήµατα.

Με την κύρωση της σύµβασης, που ολοκληρώνουµε σε λίγα
λεπτά, τίθεται σε τροχιά υλοποίησης η µετάπτωση του οδικού
άξονα στο νέο καθεστώς παραχώρησης. Πρόκειται για ένα εξαι-
ρετικά δύσκολο, πρωτόγνωρο, περίπλοκο εγχείρηµα, στο οποίο
-θα επαναλάβω και σήµερα- απαιτείται η συνδροµή και η συνερ-
γασία µέχρι το Σάββατο το βράδυ, την Κυριακή το πρωί των δύο
παραχωρησιούχων -υφιστάµενου και νέου-, τους οποίους θέλω,
επίσης και σήµερα, να ευχαριστήσω για αυτό, γιατί είναι η πρώτη
φορά στην Ελλάδα -το επαναλαµβάνω, η πρώτη φορά στην Ελ-
λάδα- που έχουµε αλλαγή παραχωρησιούχου σε λειτουργία αυ-
τοκινητοδρόµου. Και υπενθυµίζεται ότι η τρέχουσα περίοδος
παραχώρησης λήγει την 5η Οκτωβρίου 2024, οπότε ο νυν παρα-
χωρησιούχος υποχρεούται να παραδώσει το κύριο έργο παρα-
χώρησης µε όλες τις βελτιώσεις επί αυτού στον κύριο του έργου,
δηλαδή το ελληνικό δηµόσιο, το οποίο µε τη σειρά του θα τον
παραδώσει ταυτόχρονα στον νέο παραχωρησιούχο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και έχω τοποθετηθεί επί µα-
κρόν, εκτενώς και αναλυτικά σε διαδοχικές συνεδριάσεις της αρ-
µόδιας Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου που προηγήθηκαν,
θέλω να συνοψίσω τι επιτυγχάνουµε µε τη σύµβαση που κυρώ-
νουµε σήµερα. Πρώτον, το ελληνικό δηµόσιο εισπράττει -θα το
επαναλάβω και σήµερα γιατί υπήρχαν αµφιβολίες- αύριο 3,27 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Το ποσό αυτό, όπως ακούσαµε, είναι το
υψηλότερο στην ιστορία αξιοποίησης περιουσιακών στοιχείων,
που έχουν µεταβιβαστεί στο ΤΑΙΠΕΔ. 

Θα επαναλάβω και εγώ σε όλες τις αιτιάσεις, που άκουσα πριν
από λίγο από διάφορους συναδέλφους, από διάφορες πτέρυγες,

ότι αν το περιουσιακό στοιχείο είχε ακόµα υψηλότερη κερδοφο-
ρία ήταν προφανές ότι θα ήταν πολύ υψηλότερο το τίµηµα από
τον ανταγωνισµό. Αυτή τη στιγµή συνεπώς, έχουµε µία επιχεί-
ρηση η οποία έχει καταθέσει, έχει υποβάλει και έχει οριστικοποι-
ηθεί και έχει υπογραφεί µία σύµβαση µε το υψηλότερο τίµηµα.
Αν ήταν αυτά που λέτε και που ο καθένας είχε στο µυαλό του,
προφανώς, το συµφέρον του ανταγωνισµού θα ήταν να έρθει και
να δώσει περισσότερα από 3,27 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό δεν
γίνεται µόνο στην Ελλάδα. Αυτό γίνεται παγκοσµίως. Εκτός κι αν
εδώ σκέφτεστε πράγµατα, τα οποία δεν γίνονται ποτέ. 

Το ποσό αυτό αυξάνει τα συνολικά διαθέσιµα του κράτους,
µειώνει ισόποσα τις µεικτές χρηµατοδοτικές ανάγκες της γενικής
Κυβέρνησης -άλλο χρέος και άλλο µεικτές χρηµατοδοτικές ανάγ-
κες, είναι οι ετήσιες χρηµατοδοτικές ροές- αποµειώνει αντί-
στοιχα το ύψος του δηµοσίου χρέους κατά µιάµιση µονάδα του
ΑΕΠ και παράλληλα, βελτιώνει σηµαντικά τους δείκτες βιωσιµό-
τητας του χρέους.

Θα επαναλάβω. Όταν µιλάµε για βιωσιµότητα του δηµοσίου
χρέους, παίζει ρόλο τόσο το ύψος του χρέους ως ποσοστό του
ΑΕΠ, όσο και οι ετήσιες χρηµατοδοτικές ανάγκες που έχει το
κράτος. Για αυτό και στο εξωτερικό θεωρούν όλοι αυτοί που
αξιολογούν τη βιωσιµότητα του ελληνικού χρέους ότι το ελληνικό
χρέος είναι βιώσιµο. Διότι, οι διαδοχικές κυβερνήσεις τα προ-
ηγούµενα χρόνια, καταφέραµε να βελτιώσουµε µε σηµαντικές
παρεµβάσεις τη βιωσιµότητα αυτού.

Δεύτερον, πέραν της καταβολής του εφάπαξ οικονοµικού τι-
µήµατος ο παραχωρησιούχος θα αποδίδει ετησίως στο ΤΑΙΠΕΔ
ποσοστό, τουλάχιστον, 7,5% σας είχα πει στην επιτροπή ποσο-
στό 7,5%, σήµερα θα σας πω τουλάχιστον 7,5%- επί των πάσης
φύσεως εσόδων από την εκµετάλλευση του αυτοκινητοδρόµου.
Υπάρχει ενδεχόµενο, µέχρι αύριο αυτό το ποσοστό να είναι αρ-
κετά υψηλότερο.

Υπενθυµίζεται ότι η ετήσια αµοιβή παραχώρησης µε βάση τη
νέα σύµβαση υπολογίζεται πλέον -συγκρατήστε το- επί του τζί-
ρου του νέου παραχωρησιούχου, ενώ µε την παλιά σύµβαση, για
όσους θέλουν να συγκρίνουν τις συµβάσεις, υπολογιζόταν επί
των καθαρών κερδών, δηλαδή επί µικρότερης βάσης υπολογι-
σµού. Κέρδη η προηγούµενη σύµβαση, τζίρος η νέα σύµβαση,
τεράστια διαφορά και ειδικά το ποσοστό.

Άρα, για να δούµε απλά τι συµβαίνει στο δηµόσιο χρέος.
Έχουµε µία εφάπαξ καταβολή του τιµήµατος πότε; Αύριο.
Έχουµε ετήσιες αποδόσεις, οι οποίες είναι τουλάχιστον 7,5%. Τι
σηµαίνει αυτό; Αφού έχουµε βάλει στο χρέος και µειώνεται το
χρέος κατά το ποσό που είπαµε, δηλαδή κατά 3,27 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και αφού έχουµε χρηµατοδοτικές ροές σε ετήσια
βάση για τα επόµενα χρόνια προκύπτει όφελος και από τους τό-
κους, που δεν θα χρειαστεί να καταβάλλει το ελληνικό δηµόσιο
για αντίστοιχο δανεισµό ίσης διάρκειας. Άρα, έχουµε τριπλή
ωφέλεια, εφάπαξ ποσό, ετήσιες καταβολές και, ταυτόχρονα, οι
τόκοι που γλιτώνουµε αφού δεν θα χρειαστεί να δανειστούµε το
αντίστοιχο ποσό, αφού το χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ θα είναι
χαµηλότερο µόνο από αυτή την πρωτοβουλία. 

Σύµφωνα συνεπώς µε τις εκτιµήσεις του ΟΔΔΗΧ -και σας
έδωσα µία εικόνα- η σωρευτική ωφέλεια θα είναι υπερδιπλάσια
του ποσού του εφάπαξ τιµήµατος. Άρα, έχεις ένα εφάπαξ τίµηµα
στο Τ 0 σήµερα -κυριολεκτώ- αύριο και στη συνέχεια έχει ετήσιες
χρηµατοδοτικές ροές και οφέλη από το γεγονός ότι γλιτώνεις
τόκους. Αυτό οδηγεί σωρευτικά στο τέλος της περιόδου το 2050
σε µία ωφέλεια που εκτιµάται στα 7 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυ-
ξάνοντας συνεπώς αντίστοιχα το δηµοσιονοµικό χώρο για την
άσκηση αναπτυξιακής και κοινωνικής πολιτικής. 

Τρίτον, η υπό κύρωση σύµβαση προβλέπει άµεση µείωση των
διοδίων. Επειδή υπάρχει µια ολόκληρη συζήτηση που γίνεται εδώ
για το ύψος των διοδίων σας καλώ την Κυριακή να πάµε µαζί
στην Αττική Οδό. Θα είναι 2,5, δεν θα είναι 2 8. Δεν αµφισβητείτε
υποθέτω ότι θα είναι χαµηλότερο το τίµηµα την Κυριακή, τη Δευ-
τέρα και για µεγάλο χρονικό διάστηµα.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Σε πέντε χρόνια.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Άρα, κυρία Πέρκα, θα έρθω σε εσάς, γιατί η περίοδος ’15
- ’17 που ήσασταν γενική γραµµατέας είναι χαρακτηριστική, ει-
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δικά για την Εγνατία Οδό που είπατε σε αυτό το Βήµα.
Στο πλαίσιο του διαγωνισµού, συνεπώς, εκπονήθηκε συγκοι-

νωνιακή µελέτη, η οποία υπολόγισε τους κυκλοφοριακούς φόρ-
τους και κατέληξε στα προτεινόµενα ποσά. Για την
αναπροσαρµογή διοδίων µετά από µία πενταετία -τα ακούσατε
και από το ΤΑΙΠΕΔ στην ακρόαση φορέων- όπου, βέβαια, η µέση
τιµή παραµένει σταθερή στα 2,5 ευρώ ισχύουν ουσιαστικές προ-
ϋποθέσεις εκ µέρους του νέου παραχωρησιούχου. 

Πρώτα απ’ όλα η αναπροσαρµογή συναρτάται µε συγκεκριµέ-
νους µετρήσιµους δείκτες κυκλοφοριακού φόρτου, οι οποίοι θα
πρέπει να τεκµηριώνονται επαρκώς από τον νέο παραχωρησι-
ούχο. Θα υπάρχει έλεγχος από τον ανεξάρτητο µηχανικό, θα
απαιτείται προέγκριση από το δηµόσιο και εφόσον κριθεί απα-
ραίτητο θα υπάρξει και κοινοποίηση και προληπτικός έλεγχος
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Άρα, υπάρχουν ασφαλιστικές δι-
κλίδες για µετά από πέντε χρόνια. Προς το παρόν, όµως, ας
δούµε τι θα είναι το αντίτιµο στον πολίτη που θα πηγαίνει στα
διόδια από την Κυριακή.

Τέταρτον, το Υπουργείο -και κακώς είπατε και σήµερα ότι δεν
δίνουµε πολύ µεγάλη σηµασία στους εργαζόµενους, δίνουµε τε-
ράστια σηµασία ως Κυβέρνηση στους εργαζόµενους- σε συνερ-
γασία µε τον νέο παραχωρησιούχο, όπως επιβεβαιώθηκε και
στην επιτροπή, κυρία συνάδελφε, διασφάλισαν τη συνέχιση ερ-
γασίας των εργαζοµένων στον αυτοκινητόδροµο, επιτυγχάνον-
τας να µη χαθεί ούτε µια θέση εργασίας. Θέλω να σας
ενηµερώσω ότι τις προηγούµενες ηµέρες σε αντιδιαστολή µε το
κείµενο, το οποίο καταθέσατε στα Πρακτικά, γνωρίζω ότι έγιναν
εκατοντάδες συνεντεύξεις από το νέο παραχωρησιούχο. Και το
Σαββατοκύριακο οι εργαζόµενοι θα λάβουν τις νόµιµες αποζη-
µιώσεις τους από τη λύση της εργασιακής σχέσης τους µε την
«Αττική Οδό Α.Ε.» και τις «Αττικές Διαδροµές». Και ταυτόχρονα
ο νέος παραχωρησιούχος εξεδήλωσε την πρόθεση -και το απέ-
δειξε από τα στοιχεία που σας είπα- να προχωρήσει στην απο-
κατάσταση των θέσεων εργασίας τους για το νέο έργο, προ-
φανώς, για όσους το επιθυµούν.

Πέµπτον, η υπό κύρωση σύµβαση προβλέπει, όπως σας είπα,
µόνιµη απαλλαγή από την καταβολή διοδίων σε επιβατικά οχή-
µατα ιδιωτικής χρήσης που ανήκουν κατά πλήρη κυριότητα σε
άτοµα µε αναπηρία και σε αναπήρους πολέµου βαριάς αναπη-
ρίας. Αυτό είναι µια θετική πρόβλεψη.

Άκουσα κάποιους συναδέλφους να θέλουν να συγκρίνουν συµ-
βάσεις. Αν θέλουν να τις συγκρίνουµε, πολύ ευχαρίστως. Στην
προηγούµενη σύµβαση δεν υπήρχε καµµία απολύτως πρόβλεψη
γι’ αυτό που σας λέω τώρα. Συνεπώς, πρόκειται για µία θετική
πρόβλεψη για πρώτη φορά σε ισχύ στην Αττική Οδό, η οποία
αναγνωρίστηκε, µε επιστολή της, από την Εθνική Συνοµοσπονδία
Ατόµων µε Αναπηρία.

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι, σε συνεννόηση µε τον καινούρ-
γιο παραχωρησιούχο, απαλλάσσονται από την καταβολή διοδίων
τα ΑΜΕΑ, ακόµα και αν το όχηµα που χρησιµοποιείται για τη µε-
ταφορά τους, δεν ανήκει κατά πλήρη κυριότητα στους ίδιους. 

Νοµίζω ότι κάλυψα -εγώ και η εταιρεία- απολύτως τους προ-
βληµατισµούς τους δικούς σας και ναι, τους εύλογους προβλη-
µατισµούς αρκετών συµπατριωτών µας που ήθελαν µια πιο
ξεκάθαρη απάντηση αυτές τις ηµέρες και σε αυτό το ζήτηµα.
Μάλιστα, η εταιρεία, πάλι σε συνεννόηση, καλύπτει και ένα επι-
πλέον θέµα που είχε η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπη-
ρία: Όλα τα βανάκια για ΑΜΕΑ, ιδρυµάτων ή µη. Άρα, υπάρχει
πλήρης κάλυψη αυτών που µε ρωτήσατε πριν από λίγο, σε συ-
νεννόηση και σε συνεργασία µε τον νέο παραχωρησιούχο. 

Έκτον. Κατά τη διάρκεια της παραχώρησης, ο νέος παραχω-
ρησιούχος θα υλοποιήσει επενδύσεις και δαπάνες αναβάθµισης
και εκσυγχρονισµού, εκτιµώµενου ύψους 380 εκατοµµυρίων
ευρώ. Προσέξτε, εδώ έχει ουσία. Η υλοποίηση αυτών θα αξιολο-
γείται ανά διετία, µε βάση συγκεκριµένους δείκτες απόδοσης
ΚPΙs, κάτι που δεν συµπεριλαµβανόταν στην προηγούµενη σύµ-
βαση. Άρα, ουσιαστικά, θα αξιολογείται και η υλοποίηση αυτών
των παρεµβάσεων συντήρησης τα επόµενα χρόνια και µάλιστα,
ανά διετία. Σε περίπτωση αδυναµίας επίτευξης των στόχων, προ-
βλέπεται η επιβολή χρηµατικών ποινών και άλλων κυρώσεων,
ανάλογα µε την υστέρηση στην προβλεπόµενη επίδοση. 

Έβδοµον. Με βάση την υπό επικύρωση σύµβαση δεν γεννάται
δικαίωµα του νέου παραχωρησιούχου, για οποιοδήποτε πρό-
σθετο δικαίωµα, αντάλλαγµα ή χρηµατική αποζηµίωση. Αν το ελ-
ληνικό δηµόσιο στο πλαίσιο άσκησης απορρέοντος εξ αυτής
δικαιώµατός του, αλλά και εν γένει πολιτικής του, συµπεριλαµ-
βανοµένης της δηµοσιονοµικής πολιτικής, προκαλέσει µεταβο-
λές στην επιλογή του µέσου µετακίνησης -κύριε συνάδελφε, το
υπαινιχθήκατε προηγουµένως-, δεν υπάρχει αποζηµίωση, µετα-
βολές στο µέγεθος ή και στη σύνθεση της κυκλοφορίας, στατι-
στικά χαρακτηριστικά της και διαχρονική εξέλιξή τους. 

Όγδοον. Η υπό επικύρωση σύµβαση επιβεβαιώνει ότι και στην
Ελλάδα η συνεργασία του δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα µπο-
ρεί να είναι αµοιβαία επωφελής και ωφέλιµη και για τις δύο πλευ-
ρές, εντός ενός πλαισίου το οποίο να υπηρετεί από τη µία
πλευρά το δηµόσιο συµφέρον µέσω των τριών λέξεων από τις
τέσσερις -χρηµατοδότηση, λειτουργία και συντήρηση του αυτο-
κινητόδροµου- και από την άλλη πλευρά, να καλύπτει και τον
ιδιωτικό φορέα, µέσω της εκµετάλλευσης αυτού. 

Άκουσα µε έκπληξη πριν από λίγο, συνάδελφοι τους οποίους
εκτιµώ βαθύτατα και ξέρω ότι έχουν και έντονο ερευνητικό εν-
διαφέρον να λένε: «Μα, αυτά γίνονται µόνο στην Ελλάδα». Θα
µου επιτρέψετε να σας πω µε την ακαδηµαϊκή µου ιδιότητα ότι
έψαξα αρκετά τη βιβλιογραφία. Υπάρχουν εκατοντάδες papers -
ενδεικτικά σας έχω δύο εδώ- από διάφορες χώρες στον κόσµο
που εφαρµόζουν το αντίστοιχο µοντέλο. Και τι λένε; Λένε ότι
επειδή δεν υπάρχουν οι δηµοσιονοµικές δυνατότητες, έρχεται ο
ιδιωτικός τοµέας να κάνει την χρηµατοδότηση, τη λειτουργία και
τη συντήρηση. Σε όλα τα papers υπάρχει maintenance µέσα προ-
κειµένου να µπορέσουν να υλοποιηθούν αυτά τα έργα και να συν-
τηρηθούν και έρχεται, προφανώς, µέσω των διοδίων. Ο ρόλος
εδώ είναι των διοδίων. Αυτό είναι κάτι που γίνεται παγκοσµίως.
Και πράγµατι δεν είναι µόνο η Ελλάδα. Εδώ κοίταγα τώρα και
υπάρχουν papers για την Ινδία, για τη Βραζιλία, για την Ισπανία,
Παγκόσµια Τράπεζα. 

Μπείτε σας παρακαλώ ενδεικτικά και δείτε πόσα papers έχουν
γραφτεί για όλα αυτά που γίνονται σε όλον τον κόσµο. Είναι σε
όλον τον κόσµο, δεν γίνονται µόνο στην Ελλάδα, γιατί άκουσα
προηγουµένως ότι µόνο στην Ελλάδα γίνονται αυτά. 

Επίσης, θέλω να σας πω κάτι που είπα και στην επιτροπή. Δη-
µοσιονοµικές δυνατότητες ώστε το κράτος να κάνει όλα αυτά
που εσείς οραµατίζεστε δεν υπάρχουν και δεν υπήρχαν τα τε-
λευταία περίπου δεκαπέντε χρόνια µε διαδοχικές κυβερνήσεις
και θα εξακολουθούν να µην υπάρχουν και τα επόµενα χρόνια.
Ό,τι προκύπτει, θα προκύπτει από την καλύτερη εκτέλεση του
κρατικού προϋπολογισµού. Αλλά, ναι, πράγµατι θα υπάρχουν σε
όλη την Ευρώπη «οροφές» δαπανών. Αυτό σηµαίνει, συνεπώς,
ότι θα πρέπει να βρούµε πράγµατι έξυπνους τρόπους, πρωτί-
στως στην Αττική, για να υλοποιήσουµε ακόµα περισσότερες πα-
ρεµβάσεις, ώστε να βοηθήσουµε και να βελτιώσουµε την
καθηµερινότητα του πολίτη. 

Άκουσα, κυρία Πέρκα, σε αυτό το σηµείο να λέτε: «Άµα συνε-
χίσετε εσείς». Εµένα µε βοηθάτε να κάνω µια επανάληψη του τε-
λευταίου σηµείου που απάντησα την προηγούµενη φορά. Το
είπα, αλλά θα το ξαναπώ για να το ακούσει η Εθνική Αντιπροσω-
πεία. Έρχεστε και λέτε: «Μα, είναι δυνατόν για την Αττική Οδό
που κατασκευάστηκε, τώρα που υπάρχει µόνο η συντήρηση, να
πάτε και να κάνετε παραχώρηση;».

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Δεν είπα αυτό…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κυρία Πέρκα, ξέρετε πολύ καλά ότι έχω υποµονή και δεν
έχω διακόψει ποτέ κανέναν. 

Απλά κοιτάζοντας λίγο το βιογραφικό σας, κυρία Πέρκα, Μάιο
του 2015 µε Φεβρουάριο του 2017 ήσασταν γενική γραµµατέας
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. Κοιτάζοντας, επί-
σης, τα στοιχεία τότε, στις 5-10-2016 και στις 4-3-2016, αποφα-
σίζετε ως κυβέρνηση και το ΤΑΙΠΕΔ έβγαλε πρόσκληση
14-11-2017 για την Εγνατία Οδό που είχε κατασκευαστεί, να γίνει
παραχώρηση για τη συντήρηση. Και µιλάτε; Βγάλατε το 2017
συντήρηση της Εγνατίας Οδού και ορθώς, διότι δεν υπήρχαν οι
δυνατότητες του κράτους. Ήσασταν γενική γραµµατέας, ήταν
κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ και σήµερα λέτε: «Μα, γιατί το κάνετε αυτό
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για τη συντήρηση; Κακώς το κάνετε, γιατί έχει κατασκευαστεί
δρόµος». 

Η παράταξη που εγώ εκπροσωπώ, η Νέα Δηµοκρατία, είναι συ-
νεπής. Σας άκουσα, κυρία Πέρκα, να λέτε στην επιτροπή: «Ήταν
milestone. Δεν το θέλαµε, αλλά ήταν milestone. Μας το επέβα-
λαν». Αυτή η καραµέλα πόσο ακόµη; Όλα σας τα επέβαλαν; 

Μάλιστα, για τα διόδια που λέτε έχω βρει κάτι αποφάσεις εδώ
από 29-11-2017 µε πολύ ενδιαφέρουσες υπογραφές τότε, για
επιβολή διοδίων στην Εγνατία Οδό, που πράγµατι προβλεπόταν
και στο παρελθόν. Η αλήθεια είναι ότι ολοκληρώθηκε η διαδικα-
σία που ξεκινήσατε στην Εγνατία Οδό στις 29-3-2024 για τριάντα
πέντε χρόνια χρήση και εκµετάλλευση µε βαριά συντήρηση της
Εγνατίας Οδού και τριών καθέτων µήκους διακοσίων είκοσι πέντε
χιλιοµέτρων, εντός πενταετίας επενδύσεις 420 εκατοµµύρια
ευρώ και βαριά συντήρηση 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Άρα, να έχουµε συνέπεια λόγων και έργων. 
Ένατον. Με την υπό κύρωση σύµβαση επιδιώκεται η προ-

ώθηση της απρόσκοπτης και ασφαλούς µετακίνησης προσώπων,
η ταχύτερη και αποτελεσµατική µεταφορά εµπορευµάτων, η ικα-
νοποίηση της τρέχουσας και µελλοντικής ζήτησης µεταφορών
και η ενίσχυση της οµαλής λειτουργίας του συστήµατος οδικής
κυκλοφορίας στο λεκανοπέδιο της Αττικής, αναπόσπαστο και
αναγκαίο κοµµάτι της οποίας αποτελεί εδώ και πάνω από δύο
δεκαετίες η Αττική Οδός. 

Κύριοι συνάδελφοι, όπως είχα δεσµευτεί στην επιτροπή, κα-
τέθεσα εχθές το σύνολο των παραρτηµάτων τα οποία προφανώς
δεν είναι προς κύρωση. Έτσι γίνεται στις περισσότερες συµβά-
σεις. Και επί ηµερών σας, κύριε Μαµουλάκη, έτσι γινόταν. Και γι’
αυτό δεν είναι προς κύρωση. 

Παρά ταύτα αυτή η Κυβέρνηση τα κατέθεσε όλα εκτός -όπως
σας είπα- στην επιτροπή, απολύτως συνεπής, µε τρεις συγκεκρι-
µένες συµβάσεις. Διότι έχω και γραπτώς ότι προστατεύονται από
τις διατάξεις περί εµπορικού απορρήτου και έχουν δηλωθεί ως
εµπιστευτικά και στο πλαίσιο της διαγωνιστικής διαδικασίας. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Δεν υπάρχει εδώ
τέτοια εµπιστευτικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μαµουλάκη, µη
διακόπτετε! Δεν σας διέκοψε κάποιος.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Εδώ σε αυτή την Αί-
θουσα δεν υπάρχει εµπιστευτικότητα!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Μαµουλάκη δεν έχω κοντή µνήµη. Είχατε κυβερνή-
σει για τέσσερα χρόνια και είχατε πάρει πάρα πολλές συµβάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, δεν
γίνεται να απευθύνεστε στον καθένα. Μετά θα θέλουν να µιλή-
σουν, µε το δίκιο τους.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Για γνώση οµιλώ,
κύριε Σταϊκούρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε Μα-
µουλάκη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ούτε αυτά δεν καταθέτατε. Να µη σας πω τι δεν καταθέ-
τατε στα µνηµόνια που υπογράφατε και µε τα δύο χέρια. Να µη
σας πω τι δεν καταθέτατε!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ:...εσείς κρύβεστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, µην

το συνεχίζετε αυτό. Σας παρακαλώ. Απευθύνεστε στον καθένα
προσωπικά. Μετά δηµιουργείται θέµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Όπως βλέπετε δεν παρασύροµαι από οβιδιακές µεταµορ-
φώσεις συναδέλφων.

Τέλος, δέκατον, αλλά ιδιαίτερα σηµαντικό, µε τη νέα σύµβαση
παραχώρησης επιδιώκεται η αναβάθµιση της οδικής ασφάλειας.
Ήδη η συνεργασία µεταξύ…

Κύριε Μαµουλάκη, εάν θεωρείτε ότι η οδική ασφάλεια είναι για
γέλια, µπράβο σας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,
έχει ξεπεράσει τα εσκαµµένα ο Υπουργός!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ. Μην το συνεχίζετε άλλο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ανακαλέστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μαµουλάκη,
µην το πηγαίνουµε περισσότερο, καταλαβαίνω. Μην το πάµε πα-
ρακάτω, δεν χρειάζεται. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ένα λεπτό θα µας δώσετε, γιατί
πρέπει να απαντήσουµε στον Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κυρία Πέρκα.
Πάντοτε τη συνεδρίαση την κλείνει ο Υπουργός. Δεν σας δίνω
κανένα λεπτό. Δεν δικαιούστε κανένα λεπτό. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ήδη η συνεργασία -και γι’ αυτή την Κυβέρνηση είναι εξαι-
ρετικά σηµαντικό το ζήτηµα της οδικής ασφάλειας- µεταξύ
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα της παραχώρησης έχει να επιδείξει
απτά και µετρήσιµα αποτελέσµατα στη µείωση των ατυχηµάτων,
συµβάλλοντας σηµαντικά στην ενίσχυση της οδικής ασφάλειας. 

Σύµφωνα µε έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής του 2024 και
θα την καταθέσω στα Πρακτικά, η Ελλάδα την περίοδο 2010-
2022 –άρα συµβάλλαµε όλοι σε αυτό- πέτυχε τους στόχους της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την οδική ασφάλεια, καταγράφοντας
µείωση της τάξεως του 50% στα θανατηφόρα τροχαία ατυχή-
µατα. Είναι πολύ καλύτερες επιδόσεις από τον µέσο ευρωπαϊκό
όρο. Οι πίνακες της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι δηµόσια διαθέσι-
µοι.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Η κατάσταση είναι πιο ενθαρρυντική σε σύγκριση µε το παρελ-
θόν στους οδικούς άξονες που τελούν υπό καθεστώς παραχώ-
ρησης. Και καταθέτω στα Πρακτικά τον σχετικό πίνακα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Όπως είχα δεσµευτεί, τρέξαµε µια άσκηση στο Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών -και θα σας καταθέσω το σύνολο
αυτού- γιατί θέλαµε µε µεθοδικό τρόπο να έχουµε και εµείς µια
καταγραφή των γεγονότων. Στις 21 Φεβρουαρίου του 2024 -
όπως βλέπετε δεν κάναµε την άσκηση για αυτή τη συζήτηση
εδώ- ζητήσαµε από τους παραχωρησιούχους την καταγραφή
των ατυχηµάτων σε οδικά τµήµατα των έργων παραχώρησης. 

Δεν θα πάρω περισσότερο χρόνο για να σας πω τα στοιχεία.
Θα σας καταθέσω όλες τις απαντήσεις, τα πάντα, έτσι ώστε να
έχετε µια εικόνα τι έχει γίνει τα τελευταία χρόνια. Και προφανώς
γνωρίζετε πολύ καλά τι είχε γίνει τα προηγούµενα χρόνια. Του-
λάχιστον, σε ό,τι αφορά στους συναδέλφους από αυτή την Αί-
θουσα, που συχνά χρησιµοποιούσαµε τον οδικό άξονα
Αθήνα-Θεσσαλονίκη, γνωρίζετε πολύ καλά τι σήµαινε και τι ση-
µαίνει «πέταλο» του Μαλιακού. 

Για µένα, συνεπώς, οι παραχωρήσεις έχουν και αυτό το θετικό
στοιχείο. Μπορούµε να συντηρήσουµε δρόµους, έτσι ώστε να
βελτιώσουµε την ασφάλεια των µεταφορών. Και όπου δεν µπο-
ρούµε να το κάνουµε αυτό ακόµη, γνωρίζετε για παρεµβάσεις
που έχουµε κάνει στο δρόµο Πάτρα-Πύργος ή δροµολογούµε
στον ΒΟΑΚ µέχρι να ολοκληρωθεί το έργο. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας διαβε-
βαιώσω ότι το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών καταβάλλει
και καταβάλλουµε κάθε προσπάθεια για την προστασία και την
ενίσχυση των δηµόσιων υποδοµών και για τη διασφάλιση της
οµαλής και αποτελεσµατικής λειτουργίας του συστήµατος µετα-
φορών µε πρώτη προτεραιότητα την ασφάλεια όσων τις χρησι-
µοποιούν. Με τη συµβολή όλων µας, δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα αλλά και των ίδιων των πολιτών, η χώρα κάνει σταθερά βή-
µατα προς τα εµπρός. 

Και ναι θα κλείσω όπως έκλεισα και στην ανακοίνωση που κά-
ναµε µε την υπογραφή της σύµβασης. Η χώρα οικονοµικά µεγε-
θύνεται, η χώρα βιώσιµα αναπτύσσεται, η χώρα σε επίπεδο
υποδοµών και µεταφορών ενισχύεται, η χώρα ολόπλευρα ισχυ-
ροποιείται. 
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Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
τον κύριο Υπουργό.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση
Σύµβασης Παραχώρησης Υπηρεσιών για τη χρηµατοδότηση, λει-
τουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση της Αττικής Οδού».

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Δεν είναι δυνατόν. Είναι απαρά-
δεκτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αυτός είναι ο Κανονι-
σµός, κυρία Πέρκα. Διακόπτετε και τώρα θέλετε και τον λόγο; Τη
συνεδρίαση κλείνει ο Υπουργός. Αυτός είναι ο Κανονισµός.

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 
Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή

του νοµοσχεδίου, έξι άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύ-
νολο. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εφόσον έχετε ολοκλη-

ρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλε-
κτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης Υπηρεσιών για τη χρηµα-
τοδότηση, λειτουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση της Αττι-

κής Οδού

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο δεύτερο όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο τρίτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο τέταρτο όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο πέµπτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο έκτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς, το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση
Σύµβασης Παραχώρησης Υπηρεσιών για τη χρηµατοδότηση, λει-
τουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση της Αττικής Οδού», έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης Υπηρεσιών για τη χρηµα-
τοδότηση, 

λειτουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση της Αττικής Οδού

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΚΥΡΩΣΗ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΓΙΑ ΤΗ

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗ, ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ, ΣΥΝΤΗΡΗΣΗ ΚΑΙ ΕΚΜΕΤΑΛ-
ΛΕΥΣΗ ΤΗΣ ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ

Άρθρο πρώτο Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης
ΠΡΟΟΙΜΙΟ
Άρθρο 1 Εισαγωγή - Συµβαλλόµενοι
Άρθρο 2 Νοµιµότητα και ακρίβεια υποβληθέντων στοιχείων -

Δηλώσεις και εγγυήσεις
Άρθρο 3 Ορισµοί - Ερµηνεία της Σύµβασης - Παραρτήµατα
Άρθρο 4 Ισχύς της Σύµβασης - Ηµεροµηνία έναρξης παραχώ-

ρησης - Περίοδος παραχώρησης
Άρθρο 5 Συµβατικό αντικείµενο
Άρθρο 6 Γνώση συνθηκών του έργου - Κατανοµή κινδύνων -

Ανταγωνισµός
Άρθρο 7 Χώρος εκτέλεσης του έργου παραχώρησης -Μεταβί-

βαση περιουσιακών στοιχείων
Άρθρο 8 Λειτουργία - Συντήρηση του έργου παραχώρησης -

Επιδόσεις
Άρθρο 9 Μελέτες - Κατασκευές
Άρθρο 10 Ανεξάρτητος µηχανικός
Άρθρο 11 Προστασία του περιβάλλοντος
Άρθρο 12 Αρχαιολογικά ευρήµατα - Προστασία αρχαιοτήτων
Άρθρο 13 Άδειες
Άρθρο 14 Συµβάσεις µε υπεργολάβους
Άρθρο 15 Χρηµατοδότηση του έργου - Αναχρηµατοδότηση
Άρθρο 16 Εταιρεία - Μετοχικό κεφάλαιο - Μέτοχοι
Άρθρο 17 Χρηµατοοικονοµικό µοντέλο
Άρθρο 18 Εκµετάλλευση του έργου παραχώρησης -Διόδια

Τέλη
Άρθρο 19 Πληρωµές
Άρθρο 20 Εγγυήσεις καλής εκτέλεσης
Άρθρο 21 Ασφάλιση
Άρθρο 22 Αποζηµιώσεις
Άρθρο 23 Παρέµβαση του Δηµοσίου
Άρθρο 24 Ανωτέρα βία
Άρθρο 25 Καταγγελία εκ µέρους του Δηµοσίου - Συνέπειες
Άρθρο 26 Καταγγελία εκ µέρους του Παραχωρησιούχου - Συ-

νέπειες
Άρθρο 27 Επανόρθωση - Συνεχιζόµενη εκτέλεση
Άρθρο 28 Εκχώρηση και µεταβίβαση
Άρθρο 29 Δικαιώµατα πνευµατικής και βιοµηχανικής ιδιοκτη-

σίας
Άρθρο 30 Προσωπικά δεδοµένα
Άρθρο 31 Επιστροφή του έργου παραχώρησης στο Δηµόσιο
Άρθρο 32 Επίλυση διαφορών
Άρθρο 33 Φορολογικά ζητήµατα
Άρθρο 34 Τροποποιήσεις
Άρθρο 35 Τροποποίηση της Σύµβασης Παραχώρησης
Άρθρο 36 Εφαρµοστέο δίκαιο - Μεταβολή νοµοθεσίας
Άρθρο 37 Επικοινωνία - Γνωστοποιήσεις - Λοιποί όροι
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ ΤΗΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ
Άρθρο δεύτερο Υποκατάσταση
Άρθρο τρίτο Προσωπικά δεδοµένα
Άρθρο τέταρτο Συνδροµητικές συµβάσεις διέλευσης και Διό-

δια Τέλη
Άρθρο πέµπτο Ευθύνη
Άρθρο έκτο Τελικές διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο έβδοµο Έναρξη ισχύος

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΚΥΡΩΣΗ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

ΓΙΑ ΤΗ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗ, ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ, ΣΥΝΤΗΡΗΣΗ ΚΑΙ
ΕΚΜΕΤΑΛΛΕΥΣΗ ΤΗΣ ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου, µε την εξαίρεση των Προ-
σαρτηµάτων αυτής, η Σύµβαση Παραχώρησης Υπηρεσιών για τη
χρηµατοδότηση, λειτουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση της
Αττικής Οδού (εφεξής: Σύµβαση Παραχώρησης), η οποία υπο-
γράφηκε στις 12 Σεπτεµβρίου 2024 µεταξύ, αφενός του Ελληνι-
κού Δηµοσίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία
«Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου Α.Ε.»
(εφεξής: ΤΑΙΠΕΔ), αφετέρου της ανώνυµης εταιρείας µε την
επωνυµία «Νέα Αττική Οδός Παραχώρηση Μονοπρόσωπη Ανώ-
νυµη Εταιρεία» και, εκ τρίτου, της ανώνυµης εταιρείας µε την
επωνυµία «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ», το κείµενο της
οποίας έχει ως εξής:

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου, µε την εξαίρεση των Προ-
σαρτηµάτων αυτής, η Σύµβαση Παραχώρησης Υπηρεσιών για τη
χρηµατοδότηση, λειτουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση της
Αττικής Οδού (εφεξής: Σύµβαση Παραχώρησης), η οποία υπο-
γράφηκε στις 12 Σεπτεµβρίου 2024 µεταξύ, αφενός του Ελληνι-
κού Δηµοσίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία
«Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου Α.Ε.»
(εφεξής: ΤΑΙΠΕΔ), αφετέρου της ανώνυµης εταιρείας µε την
επωνυµία «Νέα Αττική Οδός Παραχώρηση Μονοπρόσωπη Ανώ-
νυµη Εταιρεία» και, εκ τρίτου, της ανώνυµης εταιρείας µε την
επωνυµία «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ», το κείµενο της
οποίας έχει ως εξής:

(To κείµενο της Σύµβασης Παραχώρησης λόγω µεγάλου
όγκου δεν καταχωρίζεται στα Πρακτικά και βρίσκεται στα αρχεία
της Νοµοθετικής)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ 

ΤΗΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ

Άρθρο δεύτερο
Υποκατάσταση

1. Κατά την Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης της Σύµβα-
σης Παραχώρησης, ο Παραχωρησιούχος ή ο Βασικός Υπεργο-
λάβος που ο Παραχωρησιούχος θα υποδείξει έως την
Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης σύµφωνα µε την παρ. 2,
υπεισέρχεται αυτοδίκαια στα δικαιώµατα, συµπεριλαµβανοµένων
τυχόν παρεπόµενων δικαιωµάτων, και τις υποχρεώσεις της ανώ-
νυµης εταιρείας «Αττική Οδός Α.Ε.» ή/και κατά περίπτωση, της
ανώνυµης εταιρείας «Αττικές Διαδροµές Α.Ε.», που απορρέουν
από τις συµβάσεις που ορίζονται σύµφωνα µε τη διαδικασία της
παρ. 2.  

2. Η εταιρεία «Αττική Οδός Α.Ε.» παραδίδει αµελλητί στον Πα-
ραχωρησιούχο, µε ταυτόχρονη κοινοποίηση στο Δηµόσιο και τον
Παραχωρητή, τις συµβάσεις που έχει συνάψει, είτε η ίδια, είτε η
εταιρεία «Αττικές Διαδροµές Α.Ε.», και οι οποίες αφορούν στη
λειτουργία και εκµετάλλευση του αυτοκινητοδρόµου, ο δε Πα-
ραχωρησιούχος εντός µίας (1) εργάσιµης ηµέρας από τη γνω-
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στοποίηση αυτή, προσδιορίζει µε σχετική δήλωσή του προς το
Δηµόσιο και τον Παραχωρητή, κοινοποιούµενη και προς τις εται-
ρείες «Αττική Οδός Α.Ε.» και «Αττικές Διαδροµές Α.Ε.» κατά πε-
ρίπτωση, τις συµβάσεις, ως προς τις οποίες προτίθεται να
υποκατασταθεί στα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις της εται-
ρείας «Αττική Οδός Α.Ε.» ή της εταιρείας «Αττικές Διαδροµές
Α.Ε.», είτε ο ίδιος, είτε Βασικός Υπεργολάβος αυτού, σύµφωνα
µε τον παρόντα (εφεξής: οι Μεταβιβαζόµενες Συµβάσεις). Ο Πα-
ραχωρησιούχος, έως την Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης,
γνωστοποιεί µε σχετική έγγραφη δήλωσή του στους αντισυµβαλ-
λοµένους των Μεταβιβαζόµενων Συµβάσεων, την υποκατάσταση
αυτού ή του Βασικού Υπεργολάβου που αυτός θα υποδείξει, ως
συµβαλλόµενου µέρους στις Μεταβιβαζόµενες Συµβάσεις, σύµ-
φωνα µε τον παρόντα.

3. Όροι των Μεταβιβαζόµενων Συµβάσεων, καθώς και προβλέ-
ψεις της κείµενης νοµοθεσίας περί εµπορικού και επιχειρηµατι-
κού απορρήτου, σύµφωνα µε τους οποίους δεν επιτρέπεται ή
τίθεται υπό όρο ή έγκριση ή άλλη συναφή προϋπόθεση, η προ-
βλεπόµενη δια του παρόντος υποκατάσταση ή η εκχώρηση δι-
καιωµάτων εκ µέρους της ανώνυµης εταιρείας «Αττική Οδός
Α.Ε.» ή της ανώνυµης εταιρείας «Αττικές Διαδροµές Α.Ε.», δεν
εµποδίζουν την υποκατάσταση των ως άνω ανωνύµων εταιρειών
από τον Παραχωρησιούχο ή τον Βασικό Υπεργολάβο που θα
υποδείξει σύµφωνα µε τον παρόντα.

4. Μεταβιβαζόµενες Συµβάσεις, οι οποίες λήγουν κατά την
Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης ή την προτεραία αυτής, πα-
ρατείνονται αυτοδικαίως για χρονικό διάστηµα τεσσάρων (4)
µηνών από την Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης, δυνάµενου
του Παραχωρησιούχου ή του υποδειχθέντος Βασικού Υπεργο-
λάβου να προβούν οποτεδήποτε εντός της ανωτέρω περιόδου
σε καταγγελία οποιασδήποτε εκ των συµβάσεων αυτών αζηµίως.
Κάθε αντισυµβαλλόµενος του Παραχωρησιούχου ή του Βασικού
Υπεργολάβου δύναται να προβεί οποτεδήποτε εντός της περιό-
δου αυτής σε καταγγελία της σύµβασης αζηµίως, εφόσον έχει
γίνει έγγραφη γνωστοποίηση προς τον Παραχωρησιούχο εξήντα
(60) ηµέρες νωρίτερα. Με την πάροδο της περιόδου αυτοδίκαιης
παράτασης, οι Μεταβιβαζόµενες Συµβάσεις λύονται αυτοδι-
καίως, µε την επιφύλαξη νεότερης έγγραφης συµφωνίας µεταξύ
των συµβαλλοµένων µερών. 

5. Ο Παραχωρησιούχος και οι Βασικοί Υπεργολάβοι αυτού δεν
ενέχονται για απαιτήσεις ή αξιώσεις αντισυµβαλλοµένων ή κα-
θολικών ή ειδικών διαδόχων των αντισυµβαλλοµένων ή τρίτων,
που απορρέουν ή σχετίζονται µε τις Μεταβιβαζόµενες Συµβάσεις
και γεννήθηκαν έως την Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης,
για τις οποίες εξακολουθούν να ενέχονται αποκλειστικά οι ανώ-
νυµες εταιρείες «Αττική Οδός Α.Ε.» ή/και «Αττικές Διαδροµές
Α.Ε.», κατά περίπτωση. 

Άρθρο τρίτο
Προσωπικά δεδοµένα

Για τους σκοπούς της Σύµβασης Παραχώρησης και προκειµέ-
νου: 

α) να διασφαλιστεί η απρόσκοπτη, εύρυθµη και οµαλή λειτουρ-
γία του αυτοκινητόδροµου από τον νέο Παραχωρησιούχο προς
όφελος των χρηστών αυτού, 

β) να εξυπηρετηθούν προφανείς σκοποί προάσπισης υπέρτε-
ρου δηµόσιου συµφέροντος και γ) να διασφαλιστεί η προστασία
των προσωπικών δεδοµένων των χρηστών του αυτοκινητοδρό-
µου, ορίζονται τα εξής: 

γα) Από την Ηµεροµηνία Έναρξης Ισχύος της Σύµβασης Πα-
ραχώρησης και για χρονικό διάστηµα πέντε (5) µηνών, το Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών, το    ΤΑΙΠΕΔ υπό την ιδιότητά
του ως Παραχωρητή και ο Παραχωρησιούχος καθίστανται αυτο-
τελώς Υπεύθυνοι Επεξεργασίας σύµφωνα µε τον ν. 4624/2019
(Α’ 137) για την επεξεργασία προσωπικών δεδοµένων στο πλαί-
σιο της Σύµβασης Παραχώρησης. 

γβ) Από την Ηµεροµηνία Έναρξης Ισχύος της Σύµβασης Πα-
ραχώρησης και για χρονικό διάστηµα πέντε (5) µηνών, το Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών, το   ΤΑΙΠΕΔ, ο
Παραχωρησιούχος και οποιοσδήποτε τρίτος εντέλλεται από τον

Παραχωρησιούχο, αποκτούν πρόσβαση και διαβιβάζονται προς
αυτούς, ανάλογα µε την περίπτωση και τις ειδικότερες ανάγκες
τεχνικής ή άλλης φύσεως, το σύνολο των προσωπικών δεδοµέ-
νών πάσης φύσεως και παντός φυσικού προσώπου που διατη-
ρούνται και για τα οποία εκτελείται επεξεργασία στο πλαίσιο της
από 23.5.1996 Σύµβασης Παραχώρησης της Μελέτης, Κατα-
σκευής Αυτοχρηµατοδότησης και Εκµετάλλευσης της Ελεύθε-
ρης Λεωφόρου Ελευσίνας - Σταυρού - Αεροδροµίου Σπάτων και
Δυτικής Περιφερειακής Λεωφόρου Υµηττού (εφεξής: η από
23.5.1996 Σύµβασης Παραχώρησης), που κυρώθηκε µε τον ν.
2445/1996 (Α’ 274).

γγ) Η δηµοσίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως, σύµφωνα µε το άρθρο έβδοµο, επέχει θέση ενηµέρω-
σης των υποκειµένων προσωπικών δεδοµένων ως προς την, κατά
την υποπερ. γβ), πρόσβαση ή διαβίβαση των δεδοµένων τους,
κατά τα άρθρα 53 και 54 του ν. 4624/2019 (Α’ 137).

γδ) Η επεξεργασία των προσωπικών δεδοµένων εκτελείται
σύµφωνα µε τις σχετικές διατάξεις του ΓΚΠΔ και της ισχύουσας
εφαρµοστέας νοµοθεσίας εν γένει. 

γε) Ο Υπεύθυνος Επεξεργασίας των εν λόγω προσωπικών δε-
δοµένων της από 23.5.1996 Σύµβασης Παραχώρησης, συνεργά-
ζεται µε το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, το ΤΑΙΠΕΔ,
τον Παραχωρησιούχο και οποιονδήποτε τρίτο εντέλλεται από τον
Παραχωρησιούχο για τη διασφάλιση της αδιάλειπτης, απρόσκο-
πτης και εύρυθµης λειτουργίας του αυτοκινητοδρόµου από τον
νέο Παραχωρησιούχο και την προάσπιση υπέρτερου δηµόσιου
συµφέροντος, συµµορφώνεται δε µε όλες τις εκ του νόµου υπο-
χρεώσεις του σε σχέση µε τη νόµιµη επεξεργασία των προσωπι-
κών δεδοµένων. 

Άρθρο τέταρτο
Συνδροµητικές συµβάσεις διέλευσης και Διόδια Τέλη

1. Κατά την Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης της Σύµβα-
σης Παραχώρησης, ο Παραχωρησιούχος υπεισέρχεται αυτοδί-
καια στα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις των ανωνύµων
εταιρειών «Αττική Οδός Α.Ε.» και «Αττικές Διαδροµές Α.Ε.» που
απορρέουν από τις συµβάσεις συνδροµητικής διέλευσης που οι
εταιρείες αυτές έχουν συνάψει µε χρήστες του αυτοκινητοδρό-
µου, µε την επιφύλαξη των προβλέψεων του παρόντος. 

2. Η δηµοσίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, σύµφωνα µε το άρθρο έβδοµο, επέχει θέση αναγγελίας
του άρθρου 460 του Αστικού Κώδικα (π.δ. 456/84, Α’ 164), καθώς
και θέση δηµόσιας ανακοίνωσης προς ενηµέρωση των συνδρο-
µητών για τις αναπροσαρµογές του Τιµοκαταλόγου Διοδίων
Τελών και του Τιµοκαταλόγου Συνδροµητικών Προγραµµάτων,
υπό την έννοια των συµβάσεων συνδροµητικής διέλευσης της
παρ. 1.  

3. Κατά την Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης της Σύµβα-
σης Παραχώρησης και ώρα 00.00, η εταιρεία «Αττική Οδός Α.Ε.»
υποχρεούται:

α) Να µεριµνήσει για την οµαλή µετάπτωση του συνόλου των
συστηµάτων τιµολόγησης και συνδροµητικών υπηρεσιών του αυ-
τοκινητοδρόµου στον αριθµό φορολογικού µητρώου του Παρα-
χωρησιούχου για τη διασφάλιση της αδιάλειπτης εξυπηρέτησης
και απρόσκοπτης διέλευσης όσων συνδροµητών έχουν σύµβαση
διέλευσης σε ισχύ και σύµφωνα µε τα χρηµατικά υπόλοιπα των
συνδροµητικών λογαριασµών τους κατά τον χρόνο αυτόν.

β) Να µεριµνήσει για την εξαγωγή από το σύστηµα τιµολόγη-
σης και να παραδώσει στο Δηµόσιο και στον Παραχωρησιούχο
κατάσταση των υπολοίπων των συνδροµητικών λογαριασµών
από προκαταβολές ή χρηµατικές εγγυήσεις των συνδροµητών.

γ) Να προβεί στη µεταφορά του συνολικού ποσού που αντι-
στοιχεί στα χρηµατικά υπόλοιπα των συνδροµητικών λογαρια-
σµών από προκαταβολές ή χρηµατικές εγγυήσεις των
συνδροµητών, όπως εµφανίζεται στην κατάσταση υπολοίπων της
περ. β, σε τραπεζικό λογαριασµό που τηρείται στο όνοµα του
Παραχωρησιούχου, τον οποίο αυτός θα της έχει γνωστοποιήσει,
πριν από την Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης. Αν η Ηµερο-
µηνία Έναρξης Παραχώρησης της Σύµβασης Παραχώρησης δεν
είναι τραπεζική εργάσιµη ηµέρα, η υποχρέωση του πρώτου εδα-
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φίου µεταφέρεται την αµέσως εποµένη τραπεζική εργάσιµη
ηµέρα. Η µεταφορά πραγµατοποιείται χωρίς να απαιτείται η έκ-
δοση φορολογικού στοιχείου, απαλλάσσεται κάθε φόρου, τέ-
λους, εισφοράς, κράτησης και κάθε προµήθειας τραπεζικών
εργασιών και δεν θεωρείται δάνειο, δωρεά ή εν γένει προσαύ-
ξηση περιουσίας χωρίς νόµιµη αιτία.

δ) Κατά τη µεταφορά των χρηµατικών υπολοίπων σύµφωνα µε
το παρόν ή το αργότερο εντός δέκα (10) ηµερών από την Ηµε-
ροµηνία Έναρξης Παραχώρησης, η «Αττική Οδός Α.Ε.», βάσει
της κατάστασης υπολοίπων των συνδροµητικών λογαριασµών,
εκκαθαρίζει τη σχετική χρηµατική κατάθεση, σε συµφωνία µε τον
Παραχωρησιούχο.

ε) Εντός δύο (2) µηνών από την Ηµεροµηνία Έναρξης Παρα-
χώρησης, η εταιρεία «Αττική  Οδός Α.Ε.» προβαίνει στη χρηµα-
τική κατάθεση των ποσών από χρηµατικές εγγυήσεις
συνδροµητών, αφού προηγουµένως λάβουν χώρα σχετική εκκα-
θάριση και συµψηφισµός των χρηµατικών εγγυήσεων µε ληξι-
πρόθεσµα υπόλοιπα συνδροµητών, για οφειλές συνδροµητών
από διελεύσεις έως την Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης. Η
εκκαθάριση λαµβάνει χώρα σε συµφωνία µε τον Παραχωρησι-
ούχο, εντός της ίδιας προθεσµίας.

4.α) Από την Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης της Σύµβα-
σης Παραχώρησης, τα διόδια τέλη που επιβάλλονται στον αυτο-
κινητόδροµο «Αττική Οδός», εκπτώσεις επ’ αυτών, καθώς και
απαλλαγές από την καταβολή αυτών ρυθµίζονται αποκλειστικά
σύµφωνα µε τις ειδικότερες προβλέψεις της Σύµβασης Παραχώ-
ρησης, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης πρόβλεψης.

β) Η δηµοσίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, σύµφωνα µε το άρθρο έβδοµο, επέχει θέση γνωστοποί-
ησης των επιβαλλόµενων διοδίων τελών προς τους χρήστες.

5. Οι χρήστες που έχουν συνάψει συνδροµητικές συµβάσεις
διέλευσης της παρ. 1 του παρόντος άρθρου δύνανται να καταγ-
γείλουν αζηµίως και οποτεδήποτε τις συµβάσεις αυτές, τηρου-
µένων κατά τα λοιπά των ειδικότερων συµβατικών όρων. Στην
περίπτωση αυτή, αναλαµβάνουν τυχόν µη αναλωµένο υπόλοιπο
της συνδροµής τους.

6. Ο Παραχωρησιούχος δεν ευθύνεται για απαιτήσεις ή αξιώ-
σεις συνδροµητών που απορρέουν από ή σχετίζονται µε τις συµ-
βάσεις της παρ. 1 και γεννήθηκαν έως την Ηµεροµηνία Έναρξης
Παραχώρησης, ως προς τις οποίες αποκλειστικά υπεύθυνες πα-
ραµένουν, κατά περίπτωση, οι ανώνυµες εταιρείες «Αττική Οδός
Α.Ε.» ή/και «Αττικές Διαδροµές Α.Ε.». Αντίστοιχα, οι ανώνυµες
εταιρείες «Αττική Οδός Α.Ε.» και «Αττικές Διαδροµές Α.Ε.» δεν
ευθύνονται για απαιτήσεις ή αξιώσεις συνδροµητών που απορ-
ρέουν από ή σχετίζονται µε τις συµβάσεις της παρ. 1 και γεννή-
θηκαν από την Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης και εφεξής,
ως προς τις οποίες αποκλειστικά υπεύθυνος είναι ο Παραχωρη-
σιούχος.

7. Δυνάµει του παρόντος, η κυριότητα και η νοµή επί του κινη-
τού εξοπλισµού ο οποίος έχει χορηγηθεί σε συνδροµητές βάσει
των συµβάσεων της παρ. 1, όπως ιδίως ποµποδέκτες και κάρτες
διελεύσεων, και οι οποίες µεταβιβάζονται από τις ανώνυµες εται-
ρείες «Αττική Οδός Α.Ε.» και «Αττικές Διαδροµές Α.Ε.» στο Δη-
µόσιο κατά τη λήξη της Περιόδου Παραχώρησης της από
23.5.1996 Σύµβασης Παραχώρησης, µεταβιβάζονται κατά την
Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης δια του Δηµοσίου και του
ΤΑΙΠΕΔ στον Παραχωρησιούχο, χωρίς παράδοση του εν λόγω
κινητού εξοπλισµού. Οι συνδροµητές παραµένουν στην κατοχή
του εν λόγω εξοπλισµού σύµφωνα µε τους όρους των συµβά-
σεων της παρ.1 , όπως εκάστοτε ισχύουν και µε την επιφύλαξη
του παρόντος άρθρου. Η δηµοσίευση του παρόντος επέχει θέση
γνωστοποίησης έναντι των κατόχων, κατά την έννοια του δεύτε-
ρου εδαφίου του άρθρου 977 του Αστικού Κώδικα.

Άρθρο πέµπτο
Ευθύνη 

Ο Παραχωρησιούχος και το Ελληνικό Δηµόσιο δεν ευθύνονται
έναντι οιουδήποτε δανειστή της ανώνυµης εταιρείας «Αττική
Οδός Α.Ε.» και της ανώνυµης εταιρείας «Αττικές Διαδροµές Α.Ε.»
για χρέη ή οφειλές αυτών, εκτός αν πρόκειται για αξιώσεις ή

απαιτήσεις που γεννήθηκαν µετά την Ηµεροµηνία Έναρξης Πα-
ραχώρησης και απορρέουν από τις Μεταβιβαζόµενες Συµβάσεις
ή από τις συµβάσεις συνδροµητών της παρ. 1 του άρθρου έκτου
του παρόντος, για τις οποίες ευθύνεται ο Παραχωρησιούχος,
αποκλειοµένης πάντως της εφαρµογής του άρθρου 479 του
Αστικού Κώδικα.

Άρθρο έκτο
Τελικές διατάξεις

1. Εάν η Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης είναι εξαιρετέα
ηµέρα, η διαδικασία υπολογισµού της Αναπροσαρµογής Χρηµα-
τοοικονοµικού Κλεισίµατος, όπως αυτή ορίζεται στη Σύµβαση
Παραχώρησης, λαµβάνει χώρα την αµέσως προηγούµενη εργά-
σιµη ηµέρα.

2. Με τη Σύµβαση Παραχώρησης, ο Παραχωρησιούχος δεν
καθίσταται διάδοχος της εταιρείας «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ Α.Ε.» και των
υπεργολάβων αυτής και δεν µεταβιβάζονται σε αυτόν δικαιώ-
µατα και υποχρεώσεις της εταιρείας «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ Α.Ε.» και
των υπεργολάβων αυτής και δεν ευθύνεται για απαιτήσεις ή
αξιώσεις που απορρέουν από οποιαδήποτε εργασιακή σύµβαση
ή σχέση που συνδέεται µε την υλοποίηση της από 23.5.1996 Σύµ-
βασης Παραχώρησης και αποκλείεται η εφαρµογή οποιασδή-
ποτε άλλης αντίθετης πρόβλεψης της ισχύουσας νοµοθεσίας, µε
την επιφύλαξη του ενωσιακού δικαίου.

3. Οι ρυθµίσεις της Σύµβασης Παραχώρησης και του παρόν-
τος νόµου υπερισχύουν κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο έβδοµο
Έναρξη ισχύος

Η έναρξη ισχύος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,...........................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν αναρτηθεί ηλεκτρονικά

στη διαδικτυακή ιστοσελίδα της Βουλής των Ελλήνων, όπως και
διανεµηθεί στα Τµήµατα Έκδοσης Πρακτικών και Εντύπων, απ’
όπου µπορείτε να τα αναζητήσετε, τα Πρακτικά των συνεδριά-
σεων της Ολοµέλειας της Βουλής της Πέµπτης 23 Μαΐου 2024,
της Παρασκευής 24 Μαΐου 2024, της Πέµπτης 13 Ιουνίου 2024,
της Παρασκευής 14 Ιουνίου 2024, της Δευτέρας 17 Ιουνίου 2024,
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1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

5. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

7. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

8. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΚΡΙΣΗΣ ΚΑΙ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ».



της Τετάρτης 19 Ιουνίου 2024, της Πέµπτης 20 Ιουνίου 2024, της
Παρασκευής 21 Ιουνίου 2024, της Τετάρτης 26 Ιουνίου 2024, της
Πέµπτης 27 Ιουνίου 2024, της Παρασκευής 28 Ιουνίου 2024, της
Δευτέρας 1ης Ιουλίου 2024, της Τετάρτης 3 Ιουλίου 2024, της
Πέµπτης 4 Ιουλίου 2024 και της Παρασκευής 5 Ιουλίου 2024 και
ερωτάται το Σώµα εάν τα επικυρώνει.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς τα Πρακτικά

των συνεδριάσεων της Ολοµέλειας της Βουλής της Πέµπτης 23
Μαΐου 2024, της Παρασκευής 24 Μαΐου 2024, της Πέµπτης 13
Ιουνίου 2024, της Παρασκευής 14 Ιουνίου 2024, της Δευτέρας
17 Ιουνίου 2024, της Τετάρτης 19 Ιουνίου 2024, της Πέµπτης 20
Ιουνίου 2024, της Παρασκευής 21 Ιουνίου 2024, της Τετάρτης 26

Ιουνίου 2024, της Πέµπτης 27 Ιουνίου 2024, της Παρασκευής 28
Ιουνίου 2024, της Δευτέρας 1ης Ιουλίου 2024, της Τετάρτης 3 Ιου-
λίου 2024, της Πέµπτης 4 Ιουλίου 2024 και της Παρασκευής 5
Ιουλίου 2024 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.21’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 4 Οκτωβρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικός έλεγχος, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.
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